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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’

Πέµπτη 17 Νοεµβρίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 17 Νοεµβρίου 2022, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 16-11-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
16 Νοεµβρίου 2022, στην οποία περιλαµβάνεται:

1. Η συζήτηση και η ψήφιση των σχεδίων νόµου: α) «Κύρωση
του Απολογισµού του Κράτους, οικονοµικού έτους 2020» και β)
«Κύρωση του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµικών

Καταστάσεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου αναφοράς
1/1/2020 έως 31/12/2020»

2. Η ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου «Ενσωµάτωση της
Οδηγίας (ΕΕ) 2019/882 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 17ης Απριλίου 2019 σχετικά µε τις απαιτήσεις
προσβασιµότητας προϊόντων και υπηρεσιών και άλλες επείγου-
σες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’

Πέµπτη 17 Νοεµβρίου 2022
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό, θα γίνει αναφορά στην επέτειο της
17ης Νοεµβρίου για την εξέγερση του Πολυτεχνείου. Θα ξεκινή-
σουµε µε µία τοποθέτηση του Προεδρεύοντος και µετά θα λά-
βουν τον λόγο συνάδελφοι Βουλευτές που έχουν οριστεί από τις
Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Ειδικότερα, από τη Νέα Δηµοκρατία
θα µιλήσει ο κ. Ιωάννης Καλλιάνος, Βουλευτής Β3’ Νοτίου Τοµέα
Αθηνών -τώρα είναι χρήσιµο να τα λέµε αυτά εν όψει προεκλογι-
κής περιόδου για να µη ξεχνιόµαστε-, από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Δη-
µήτριος Βίτσας, Βουλευτής Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών -το
τονίζω-, από το Κίνηµα Αλλαγής η κ. Ευαγγελία Λιακούλη, Βου-
λευτής Λάρισας, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας η κ.
Μαρία Κοµνηνάκα, Βουλευτής Λέσβου και από την Ελληνική
Λύση η κ. Μαρία Αθανασίου, Βουλευτής Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών. Από το ΜέΡΑ25 ενηµερωθήκαµε τηλεφωνικώς ότι δεν θα
υπάρξει εκπρόσωπος.

Πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να ενηµερώσω τη Βουλή ότι ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. Τασούλας, ο οποίος και παρευρίσκεται,
λίγο πριν από την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, κατέθεσε, εκ µέ-
ρους της Βουλής, στεφάνι στο Πολυτεχνείο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πέρασαν κιόλας σαράντα εννέα χρόνια
από τη µέρα που έµελλε να καθιερωθεί ως ένα ακόµη ορόσηµο
αντίστασης κατά του ολοκληρωτισµού και της ανελευθερίας. Σχε-
δόν µισός αιώνας πλέον µας χωρίζει από την εξέγερση του Πολυ-
τεχνείου κι όµως, συχνά αναρωτιόµαστε τι µας ενώνει µε αυτό.

Το Πολυτεχνείο γεννήθηκε ως φυσική συνέπεια, ως ώριµο τέκνο
του κινήµατος του Ναυτικού, της εξέγερσης στη Νοµική Σχολή,
της λεβεντιάς του Μουστακλή, του Παναγούλη, των επαναστατη-
µένων νιάτων και των αµέτρητων αφανών ηρώων. Το Πολυτεχνείο
γεννήθηκε, µεγάλωσε και ενηλικιώθηκε και σήµερα, τόσα χρόνια
µετά, διερωτώµαι αν τελικά ωρίµασε. Κάτι τέτοιες µέρες σαν κι
αυτή σκέφτοµαι τον Κοκτώ που έλεγε πως η αγνότητα µιας επα-
νάστασης µπορεί να διαρκέσει ένα δεκαπενθήµερο.

Εµείς, λοιπόν, στα δικά µας µέτρα τελικά πόσο έχουµε κατα-
φέρει να διατηρήσουµε ακέραια και ανόθευτα τα διδάγµατα του
Πολυτεχνείου; Είναι πιστεύω ξεκάθαρο σε όλους ότι κατά τις τε-
λευταίες τέσσερις και πλέον δεκαετίες η κληρονοµιά του Πολυ-
τεχνείου έχει αναπαραχθεί ως αξία και ως µέσο µε κάθε πιθανό
τρόπο. Από τη µία ως αξία µάς υπενθύµισε τη δύναµη της ένω-
σης, την ουσία της πάλης και τη διαχρονική σηµασία της θυσίας
για τη δηµοκρατία. Από την άλλη πλευρά όµως το Πολυτεχνείο
χρησιµοποιήθηκε κάποτε και ως µέσο προβολής για κάποιους,
ως όχηµα επιβολής µίας συγκεκριµένης γραµµής ή ακόµη ως ένα
άλλο πιστοποιητικό κοινωνικών φρονηµάτων που οδηγούσε τους
κατόχους του στην πολιτική ή όποια άλλη καταξίωση.

Εκεί ακριβώς έγκειται και το ζητούµενο της αγνότητας µιας τέ-
τοιας εξέγερσης, όπως προανέφερα µνηµονεύοντας τον Κοκτώ,
γιατί επί της ουσίας το Πολυτεχνείο ως συµβολισµός όφειλε να
παραµείνει ψηλά ως προς τις αξίες και την ουσία του.

Η 17η Νοέµβρη δεν άξιζε να διασυρθεί είτε ως λάβαρο του εκά-
στοτε καιροσκοπισµού, είτε ως παρατσούκλι µιας τροµοκρατικής
οργάνωσης. Μία µέρα σαν κι αυτή άξιζε να γίνει σύνθηµα στα
χείλη όλων όσων ονειρεύονται την ελευθερία σε κάθε έκφανσή
της, όλων όσων ζουν και δρουν µε γνώµονα τις καθαρόαιµες δη-
µοκρατικές αξίες.

Η 17η Νοεµβρίου, η τεσσαρακοστή ένατη κατά σειρά, εµπνέει
εξ ορισµού τον σεβασµό για την πάλη για το κοινό καλό, την αξία
της ενότητας και την περιφρούρηση των δηµοκρατικών θεσµών
µε κάθε κόστος. Αυτό ακριβώς το κόστος είναι η καρδιά του Πο-
λυτεχνείου, είναι ο αδιάκοπος ασυµβίβαστος αγώνας κόντρα στα
όποια µικροσυµφέροντα προς όφελος του συνόλου. Έτσι, λοι-
πόν, θα έπρεπε να πορευόµαστε και έτσι θα συνεχίσουµε να αγω-
νιζόµαστε όσοι αντιλαµβανόµαστε την αξία του για την πατρίδα.

Στην άβολη αλήθεια του Νικόλα Άσιµου που έγραφε: «Η επα-
νάσταση αποδείχθηκε ένα όνειρο, µία βολεµένη και ευφυής δι-
καιολογία, διατηρούµε την εσώτερη µιζέρια µας µε επαναστατική
φρασεολογία», προσωπικά θα ήθελα σαράντα εννέα χρόνια µετά
την εξέγερση να απαντήσω µε δυο λόγια του Φιντέλ Κάστρο: «Η
επανάσταση δεν είναι ένα στρώµα από ροδοπέταλα, είναι µία
µάχη ανάµεσα στο µέλλον και το παρελθόν».

Είναι καιρός, λοιπόν, να αναµετρηθούµε µε το παρελθόν, είναι

καιρός να συµφιλιωθούν µε το παρόν, είναι καιρός να σχεδιά-
σουµε το µέλλον, χωρίς υστεροβουλία, χωρίς εκπτώσεις και προ-
σχήµατα, µε το µυαλό και το βλέµµα στραµµένα στα ιδανικά µας,
µε την καρδιά µας δοσµένη στην πατρίδα και τον λαό, µε όλες
µας τις δυνάµεις και µε κάθε κόστος. Μόνο έτσι, µε µάχες προ-
σωπικές και συλλογικές, θα είµαστε αντάξιοι της κληρονοµιάς
µας και µόνο έτσι, ως άξιοι συνεχιστές των αγωνιστών µιας
άλλης εποχής, θα µπορούµε µε υπερηφάνεια να γιορτάζουµε και
να τιµούµε κάθε εθνικό µας ορόσηµο, όπως αυτό του Πολυτε-
χνείου, στο µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
Προχωράµε τώρα µε τον κ. Ιωάννη Καλλιάνο, ο οποίος έχει τον

λόγο για πέντε λεπτά εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας.
Ο χρόνος είναι ενδεικτικός, αλλά ελπίζω να τηρηθεί.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των Ελλήνων τιµά σή-

µερα την επέτειο της εξέγερσης του Πολυτεχνείου στις 17 Νο-
έµβρη του 1973. Έχω την τιµή να µιλώ ως εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας σήµερα. Πρόκειται για µία ιστορική ηµέρα για την
Ελλάδα, για τη δηµοκρατία, για τις ατοµικές, πολιτικές και κοι-
νωνικές ελευθερίες.

Είχα, επίσης, την τιµή το 2019 -το πρώτο έτος µου τότε ως
Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου- να αποτελώ µέλος της
αντιπροσωπείας της Βουλής που κατέθεσε στεφάνι στο Πολυτε-
χνείο. Κρατώ µε σεβασµό στη συνείδησή µου όλες αυτές τις
στιγµές.

Είναι γνωστά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ιστορικά γεγο-
νότα εκείνης της περιόδου που αφορούν την αντίσταση του λαού
µας κατά της δικτατορίας µε αποκορύφωµα την ηρωική εξέ-
γερση του Πολυτεχνείου και τις εξελίξεις που δροµολογήθηκαν
γκρεµίζοντας το τυραννικό καθεστώς. Γι’ αυτό επιτρέψτε µου,
ως νέος Βουλευτής και ως εκπρόσωπος µιας γενιάς που δεν
ζούσε τότε, περισσότερο να µοιραστώ µαζί σας κάποιες σκέψεις
από καρδιάς για το σπουδαίο αυτό γεγονός.

Μετά τη Μεταπολίτευση, πολλοί και πολλές από όσους και
όσες αγωνίστηκαν στο Πολυτεχνείο τιµήθηκαν µε την ψήφο του
ελληνικού λαού και υπηρέτησαν τους συµπολίτες µας εδώ, στον
ναό της δηµοκρατίας. Στο ιστορικό αυτό κτήριο έχουν και παλαι-
ότερα βρεθεί -αλλά και βρίσκονται- συνάδελφοι που πρωταγω-
νίστησαν σε εκείνες τις αξεπέραστες στιγµές ηρωισµού και
αυταπάρνησης. Σας ευχαριστώ και σας τιµώ για τον αγώνα σας
και ακόµα ευχαριστώ και τιµώ όλους εκείνους και όλες εκείνες
που υπήρξαν αφανείς ήρωες και ηρωίδες της ηρωικής εξέγερ-
σης του Πολυτεχνείου. 

Σε έναν χρόνο από τη σηµερινή µέρα θα συµπληρωθεί µισός
αιώνας, µισός αιώνας από τις 17 Νοεµβρίου του 1973, όταν νέοι
και νέες µας, τότε, φοιτητές και φοιτήτριες µε µόνα όπλα το δί-
καιο, το θάρρος την τόλµη και τη φιλοπατρία ύψωσαν ανάστηµα
και νίκησαν. Θα µπορούσε κάποιος να πει πως πέρασε πολύς και-
ρός από τότε. Θα µπορούσαν βέβαια πολλοί άλλοι να πουν πως
είναι σαν να µην πέρασε ούτε µία µέρα. Γιατί είναι το νόηµα και
τα διδάγµατα του αγώνα τους που ζουν πάντα, που βρίσκονται
πάντα εδώ, που κρατούν ζωντανή την ιστορία, που δεν θα αφή-
σουν να χάσει τη λάµψη της αυτή η εξέγερση, η εξέγερση του
Πολυτεχνείου.

Στην πορεία κάθε τόπου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον
δρόµο της ιστορίας υπάρχουν κάποιοι σταθµοί που χαράσσονται
αιώνια. Οι Θερµοπύλες, για παράδειγµα, ήταν ένας τέτοιος σταθ-
µός, από τους πολλούς της ιστορίας του δικού µας τόπου: Λίγοι
Έλληνες εναντίον πολλών εχθρών, συντριπτικά καλύτερα εξο-
πλισµένων, έπεσαν µέχρις ενός, έσωσαν όµως µε τη θυσία τους
την πατρίδα. Δίκαια ο µοναδικός Κωνσταντίνος Καβάφης ύµνησε
τη θυσία µε απαράµιλλους στίχους το 1903, λέγοντας: «Τιµή σ'
εκείνους όπου στην ζωή των όρισαν να φυλάττουν Θερµοπύλες.
Ποτέ από το χρέος µη κινούντες.».

Η εξέγερση του Πολυτεχνείου είναι ένας από τους πιο σηµαν-
τικούς σταθµούς στην ιστορία του τόπου µας. Χαρακτηριστικό
τού ότι έγινε µε κίνητρο την αγάπη, την αγάπη για τη δηµοκρατία.
Έγινε για να σπάσουν τα δεσµά ανελεύθερου καθεστώτος. Έγινε
χωρίς όπλα απέναντι σε όπλα. Και έγινε µε αντάλλαγµα τη θυσία
της ζωής στον βωµό των ιδανικών. 
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Παρά το ότι, λοιπόν, πέρασαν πενήντα παρά ένα χρόνια από
τότε, πάντα αυτοί οι τότε φοιτητές, αυτές οι τότε φοιτήτριές µας,
βρίσκονται στην καρδιά και στο µυαλό µας ως αιώνιοι έφηβοι και
αιώνιες έφηβες. Έχουν µείνει πάντα νέοι και νέες. Στέκουν πάντα
εκεί, στην πύλη, φωνάζοντας «Ψωµί – Παιδεία - Ελευθερία» και
«Είµαστε άοπλοι, είµαστε αδέρφια σας», σε ένα ταξίδι στην αι-
ωνιότητα, µε µήνυµα διαχρονικό. Τους αξίζει τιµή γιατί φύλαξαν
µε αυταπάρνηση τις «Θερµοπύλες» που έλαχαν στη δική τους
γενιά. 

Στην πορεία επίσης κάθε ανθρώπου στον δρόµο της ζωής του
υπάρχουν κάποιοι σταθµοί που τον χαράσσουν, ένας γάµος για
παράδειγµα, η γέννηση ενός παιδιού, ο θάνατος ενός αγαπηµέ-
νου προσώπου, µια µεγάλη επιτυχία. Υπάρχουν όµως και εκείνοι
οι σταθµοί που καθένας και καθεµιά πρέπει να αποφασίσει αν θα
υπερβεί ή όχι τον εαυτό του για το κοινό καλό. Η γενιά του Πο-
λυτεχνείου θα είναι πάντα εδώ µεταδίδοντας το δικό της µήνυµα,
το µήνυµα που της ανήκει και το κατέκτησε µε την αξία της, το
µήνυµα ότι η δηµοκρατία αξίζει τη θυσία. 

Αν λάχει, λοιπόν, η ώρα να πρέπει να λάβουµε εµείς τις δικές
µας αποφάσεις, ας παραδειγµατιστούµε από τη θυσία και την
προσφορά εκείνης της γενιάς στον τόπο µας και ας φυλάξουµε
επάξια τις δικές µας «Θερµοπύλες». 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
εκπρόσωπος από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφός µας και Αντιπρό-
εδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος Βίτσας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τεσσαρακοστή ένατη χρονιά
τιµούµε το Πολυτεχνείο, δηλαδή τη γενναία εξέγερση των φοι-
τητών και του λαού µας κατά της τυραννίας, που σηµατοδότησε
την αρχή του τέλους της χούντας των συνταγµαταρχών. Ίσως
και µόνο αυτό το γεγονός είναι αρκετό ώστε να µην χρειάζεται
καµµία άλλη απόδειξη για το πόσο σηµαντικό είναι το Πολυτε-
χνείο για τη νεότερη ιστορία της χώρας. Ειδικά τη φετινή επέτειο
του Πολυτεχνείου πρέπει να τη ζήσουµε µε βαθύ προβληµατισµό
και να τη δούµε σαν ευκαιρία αναστοχασµού και σαν ένα κάλε-
σµα σε δηµοκρατική συσπείρωση και δράση. 

Η εξέγερση του Νοέµβρη δεν έγινε σε ιστορικό και κοινωνικό
κενό. Ήταν το ξέσπασµα ενός λαού που αρνήθηκε να υποκύψει
και να συµβιβαστεί ακόµα και µε την κίβδηλη απόπειρα δήθεν φι-
λελευθεροποίησης ενός βαθιά αντιδηµοκρατικού και αυταρχικού
καθεστώτος που είχε καταλύσει το πολίτευµα. Ήταν το αποτέ-
λεσµα πολιτικών και κοινωνικών ζυµώσεων και αγώνων, που ωρί-
µαζαν για χρόνια στο εσωτερικό της κοινωνίας και ιδίως της
νεολαίας. Ακόµα και πριν από το πραξικόπηµα ωρίµαζαν, ακόµα
και πριν την επιβολή της στρατιωτικής δικτατορίας. Δεν πρόκει-
ται δηλαδή -αυτό ισχυρίζοµαι- για ένα τυχαίο σηµείο στο χρόνο,
αλλά τοποθετείται το Πολυτεχνείο σε ένα ιστορικό συνεχές. 

Η εξέγερση του Πολυτεχνείου σηµατοδοτεί µε τον καλύτερο
τρόπο την πορεία του αντιδικτατορικού αγώνα στην Ελλάδα και
το εξωτερικό. Η αντίσταση του λαού µας και των δηµοκρατικών
πολιτικών δυνάµεων ξεκινά από την πρώτη µέρα της επιβολής
της ξενοκίνητης, αµερικανόπνευστης στρατιωτικής χούντας, στα
ξερονήσια, µε πρώτες τη Γυάρο και τον Άη Στράτη, στις φυλακές
και τα κολαστήρια βασανιστηρίων µε πρώτη την ΕΑΤ-ΕΣΑ, στις
διαδηλώσεις και στις τεράστιες συναυλίες ενίσχυσης σε όλες τις
ευρωπαϊκές πρωτεύουσες, στην εξέγερση της Νοµικής τον Φλε-
βάρη του 1973, στο κίνηµα του Ναυτικού, στην κηδεία του Γεωρ-
γίου Παπανδρέου. 

Οι τεράστιες αντιστασιακές µορφές του Αλέκου Παναγούλη,
του Σπύρου Μουστακλή και, επιτρέψτε µου, του Μίµη Δαρειώτη,
οι χιλιάδες κοµµουνιστές, αριστεροί και δηµοκράτες από όλο το
πολιτικό φάσµα που έδιναν καθηµερινές µάχες, αυτοί κράτησαν
άσβεστη την ελπίδα για µία πατρίδα δηµοκρατική, που ο λαός
της θα αγωνίζεται για προκοπή, για ειρήνη, συνανάπτυξη και στα-
θερότητα στα Βαλκάνια, τη Μεσόγειο, την Ευρώπη. 

Συγχρόνως, όµως, η εξέγερση του Πολυτεχνείου ήταν το ση-
µείο-αρχή, µιας και οκτώ µήνες µετά ο πρώτος βασικός στόχος
επετεύχθη, η χούντα έπεσε. Το Πολυτεχνείο ήταν η δυναµική πα-

ρέµβαση της κοινωνίας στο ιστορικό γίγνεσθαι. Αυτή άνοιξε τον
δρόµο για την τελική κατάρρευση της χούντας και την αποκατά-
σταση της δηµοκρατίας. 

Είναι αλήθεια πως η αποκατάσταση της Κοινοβουλευτικής Δη-
µοκρατίας έγινε και εν µέσω της κυπριακής τραγωδίας, την
οποία προκάλεσε η χούντα, που άνοιξε τους δρόµους και τις
πόρτες τού Αττίλα, και δυστυχώς, αυτή η τραγωδία συνεχίζεται.

Σαράντα εννιά χρόνια µετά, το Πολυτεχνείο όχι µόνο δεν έχει
χάσει τίποτα από τη λάµψη του, αλλά συγκινεί το ίδιο εκείνους
που έχουµε µνήµες από εκείνη την εποχή, όπως κι εκείνους και
εκείνες που για πρώτη φορά προσεγγίζουν, διαβάζοντας τα σχε-
τικά κείµενα, βλέπουν τις εικόνες και ακούν τα συνθήµατα του
ραδιοσταθµού του Πολυτεχνείου. 

Αυτό καθιστά ακόµα πιο προβληµατικό το γεγονός ότι σήµερα
η εξέγερση του Πολυτεχνείου δεν διδάσκεται στα σχολεία, αλλά
επαφίεται στις προηγούµενες γενιές να µεταδώσουν τη γνώση
και τα συναισθήµατα εκείνης της λαµπρής στιγµής της νεότερης
ελληνικής ιστορίας από τις παλιότερες γενιές στις νεότερες γε-
νιές. Ως σήµερα η εµπειρία του Πολυτεχνείου µεταδίδεται ως
βίωµα, ως αφήγηση, και όχι ως µια διαδικασία διδασκαλίας, που
βέβαια µπορεί κάποιος να µου πει ότι σε κάποιον βαθµό µπορεί
να είναι και διεκπεραιωτική. Αλλά υπάρχει µία οφειλή από τη
µεριά της πολιτείας. 

Ας αναρωτηθούµε γιατί συµβαίνει αυτό. Είναι άραγε ένα
δείγµα ότι η πολιτεία µας δεν νιώθει ακόµα έτοιµη να εντρυφήσει
σε αυτά τα γεγονότα στις πολλές διαστάσεις τους; Ή µήπως η
πολιτεία δεν αισθάνεται πάντα άνετα µε την επανάληψη των συν-
θηµάτων του Πολυτεχνείου σήµερα; Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι
αυτά τα συνθήµατα, µε πρώτο βέβαια το «Ψωµί – Παιδεία - Ελευ-
θερία», µε τον τρόπο που παίρνει σάρκα και οστά την κάθε
εποχή, είναι συγχρόνως και τα κυρίαρχα αιτήµατα της κοινωνίας
και στις µέρες µας, αιτήµατα που ακόµα παραµένουν µεγάλα ζη-
τούµενα και αφορµές για νέους αγώνες και διεκδικήσεις.

Ούτε το ψωµί, ούτε η παιδεία, ούτε η ελευθερία δόθηκαν ποτέ
σε κανέναν, χωρίς να τα διεκδικήσει. Γιατί όταν παύει να τα διεκ-
δικεί θεωρώντας τα ως δεδοµένα, τότε ακριβώς είναι και η στιγµή
που κινδυνεύει να τα χάσει. Από αυτή την άποψη το ιστορικό
παρόν µας συνδέεται µε ένα αόρατο νήµα µε το Πολυτεχνείο του
Νοέµβρη του ’73. Από αυτή την άποψη ο καθένας µας µπορεί όχι
µόνο να το νοηµατοδοτήσει, αλλά να το εντάξει και στην καθη-
µερινότητά του, σε αυτά που συγκροτούν µία ελεύθερη, δηµο-
κρατική και ανοιχτή κοινωνία που παρέχει τα θεµελιώδη δηµόσια
αγαθά στους πολίτες της και συνεχίζει να προοδεύει και να εξε-
λίσσεται.

Και δεν µπορούµε σήµερα να µην προβληµατιστούµε για την
ποιότητα της δηµοκρατίας µας, για το πόσο εύρυθµα ή όχι λει-
τουργούν οι θεσµοί της, για το εάν ανταποκρίνεται και σε ποιο
βαθµό στο όραµα και τα αιτήµατα της εξέγερσης του Νοέµβρη
του ’73. 

Σήµερα έχουµε να αντιµετωπίσουµε την επικινδυνότητα µιας
διεθνούς κατάστασης που έχει ξαναφέρει τον πόλεµο και στην
ευρωπαϊκή ήπειρο, την αβεβαιότητα και την αστάθεια ενός εξαι-
ρετικά ρευστού διεθνούς περιβάλλοντος που δεν έχει βρει ακόµα
τις νέες ισορροπίες του, τις απειλές για την κυριαρχία και την
εδαφική ακεραιότητα της χώρας µας από έναν αναθεωρητικό
γείτονα που αισθάνεται ισχυροποιηµένος και που κάθε στιγµή,
θα έλεγε κανένας, είναι επικίνδυνος. 

Έχουµε να αντιµετωπίσουµε τα αδιέξοδα ενός οικονοµικού συ-
στήµατος που έχει γιγαντώσει τις κοινωνικές ανισότητες. Τα µνη-
µόνια πριν, η ακρίβεια όπως εµφανίζεται αυτή την περίοδο, είναι
ο σύγχρονος τρόπος που παράγει και αναπαράγει τις ανισότη-
τες. Η κοινωνική συνοχή είναι εξαιρετικά εύθραυστη. Ο κόσµος
βιώνει τη µαταίωση της προοπτικής µιας δικαιότερης κοινωνίας
µε κοινωνική κινητικότητα και οικονοµική ευηµερία και ασφάλεια
µε δουλειά και προκοπή, µε δηµόσια υγεία και παιδεία υψηλού
επιπέδου.

Έχουµε να αντιµετωπίσουµε πολύ σοβαρές προκλήσεις στη
λειτουργία του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος και των θεσµών
της πολιτείας. Αυτή τη στιγµή που γιορτάζουµε και θυµόµαστε
το Πολυτεχνείο, η πολιτική ζωή της χώρας βρίσκεται όµηρος
µιας νοσηρής ατµόσφαιρας που έχει δηµιουργηθεί και από την
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υπόθεση των παράνοµων υποκλοπών. Και είναι χωρίς άλλο µέγι-
στη πρόκληση όταν η Κυβέρνηση συγκαλύπτει µε ευφάνταστους
τρόπους την παρακολούθηση αντιπάλων και φίλων της. 

Είναι επείγουσα η ανάγκη εξεύρεσης µιας διεξόδου από αυτή
την κατάσταση. Και η µόνη διέξοδος είναι και πάλι η συνεργασία
των δηµοκρατικών δυνάµεων της χώρας, για να υλοποιηθεί ο
εναλλακτικός πολιτικός δρόµος µε την κοινωνία στο επίκεντρο,
για να ακυρωθούν όλα τα ψευδή σενάρια που εκκινούν από µια
ψευδεπίγραφη δήθεν οικουµενική συνεργασία που καµµία δηµο-
κρατική διέξοδο δεν δίνει αλλά προσφέρει άλλοθι στους υπαίτι-
ους για το σηµερινό αδιέξοδο. Γιατί σε τελική ανάλυση δεν είναι
όλες οι πολιτικές δυνάµεις ίδιες. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να βάλουµε σήµερα τον πήχη ψηλά στη
λογοδοσία, στο κράτος δικαίου, στον έλεγχο της εξουσίας από
τον λαό, από τη Βουλή, από τον Τύπο και από την οργανωµένη
σε συλλογικότητες κοινωνία. Πρόκειται για αίτηµα δηµοκρατίας,
πολιτικής σταθερότητας και κοινωνικής συνοχής. Είναι συγχρό-
νως αίτηµα και καθήκον όλων των δηµοκρατικών πολιτικών δυ-
νάµεων και κάθε δηµοκρατικού πολίτη. 

Για όλους αυτούς τους λόγους η δηµοκρατική εγρήγορση δεν
είναι απλά θεµιτή, είναι αναγκαία. Είναι το χρέος µας απέναντι
στη ζωντανή µνήµη τού Πολυτεχνείου. Ο εορτασµός του Πολυ-
τεχνείου δεν είναι µνηµόσυνο. Είναι κάλεσµα για τη διεκδίκηση
µιας καλύτερης ζωής. Και είναι αυτή η ζωντανή µνήµη καθαρή
και περισσότερο επίκαιρη από ποτέ που συνεχίζει να εµπνέει και
να ενεργοποιεί τον δηµοκρατικό λαό µας. 

Για αυτό άλλωστε το Πολυτεχνείο έχει γίνει τόσες φορές και
µε τόσους τρόπους στόχος κάθε είδους αντιδραστικών, αρνητών
και αναθεωρητών. Κάποιοι θα επιθυµούσαν να αφαιρέσουν την
ουσία από κάθε εκδήλωση λαϊκής ιστορικής µνήµης και τιµής και
όχι µόνο για το Πολυτεχνείο. Συνεχίζουν να φοβούνται και να
απεχθάνονται, θεωρώ, το Πολυτεχνείο, τους συµβολισµούς του
και τα διαχρονικά µηνύµατά του. Αυτό όµως δείχνει και τη σπου-
δαιότητά του για το σήµερα. Και αυτός είναι ο καλύτερος λόγος
για µας να συνεχίσουµε να αντλούµε έµπνευση και δύναµη από
αυτό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η
εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, η συνάδελφος κ.
Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα εννέα χρόνια συµπλη-

ρώνονται από την εξέγερση του Πολυτεχνείου, το ουσιαστικό ση-
µείο γέννησης της µεταπολιτευτικής σύγχρονης ελληνικής
δηµοκρατίας. Με βαθιά συγκίνηση εκπροσωπώ σήµερα τη µε-
γάλη δηµοκρατική παράταξη σε αυτή τη συνεδρίαση µνήµης και
τιµής. 

Σήµερα υποκλινόµαστε µε σεβασµό και συγκίνηση στους αγω-
νιστές τού Πολυτεχνείου, στα παιδιά που έγραψαν µε το αίµα
τους την αρχή του τέλους του φασιστικού και απολυταρχικού κα-
θεστώτος της χούντας. Δεν ξεχνάµε τα υψηλά ιδανικά και το πε-
λώριο ανάστηµα που όρθωσαν απέναντι στη χούντα. Η
υπερβατική τόλµη να θέσουν σε κίνδυνο τη ζωή τους αλλά και
να την θυσιάσουν, χαράχτηκε ανεξίτηλα στην ιστορία ως ύψιστο
υπόδειγµα γνήσιας, ανιδιοτελούς αγάπης για την ελευθερία και
τη δηµοκρατία. Παραµένει αναλλοίωτη παρακαταθήκη αγώνα και
διεκδίκησης για αξιοπρέπεια, ανθρώπινα δικαιώµατα και κοινω-
νική δικαιοσύνη. 

Σήµερα ευγνωµονούµε όλους όσοι αγωνίστηκαν στη µατω-
µένη επταετία της δικτατορίας, εκδιώχθηκαν, εξορίστηκαν, φυ-
λακίστηκαν βασανίστηκαν, έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους.
Ευχαριστούµε τους γνωστούς και άγνωστους ήρωες που έβαλαν
το εµείς πάνω από το εγώ, την πατρίδα πάνω από το ατοµικό
συµφέρον. Τους χρωστάµε ότι το ελληνικό Κοινοβούλιο λειτούρ-
γησε ξανά και εµείς σήµερα µπορούµε να συνεδριάζουµε σε
αυτή την Αίθουσα. Διδασκόµαστε µε ταπεινότητα και υπευθυνό-
τητα από την ανδρεία τους να συνεχίσουµε όλοι µαζί την πορεία
προς µία δίκαιη και αλληλέγγυα κοινωνία. 

Η 17η Νοέµβρη του 1973 υπενθυµίζει σε κάθε Ελληνίδα και
κάθε Έλληνα, πρωτίστως στη νέα γενιά, ότι τίποτα δεν είναι δε-

δοµένο στο πολίτευµά µας, αλλά η δηµοκρατία κατακτιέται κα-
θηµερινά µε διαρκή θεσµική εγρήγορση και πολιτικά αντανακλα-
στικά, µικρές και µεγάλες µάχες αλλά και ανιδιοτελείς θυσίες. Η
αγωνιστική φωνή της Μελίνας Μερκούρη στα µαζικά συλλαλη-
τήρια αφύπνισης της Ευρώπης, όταν µε τόλµη µιλούσε για τη
χούντα της ντροπής που έθαψε την ελευθερία και τη δηµοκρατία
όταν περιέγραφε µια Ελλάδα δεµένη στο χειρουργικό τραπέζι,
παραµένει ολοζώντανη να µας θυµίζει ότι -όπως η ίδια υπογράµ-
µιζε ακόµη και µετά την επιστροφή της στην Ελλάδα- η δηµοκρα-
τία δεν κερδίζεται έτσι εύκολα, δεν είναι εύκολο πράγµα.

Στην Ελλάδα του 2022 το αίτηµα «Ψωµί – Παιδεία - Ελευθερία»
αντηχεί δυνατά πιο επίκαιρο από ποτέ. Δεν είναι µόνο σύνθηµα
σε πανό, ούτε πια µόνο σύνθηµα στον τοίχο, δεν ακούγεται απλά
στα χείλη των διαδηλωτών τής πορείας. Είδα σήµερα αυτοσχέδιο
πλακάτ στο µπροστινό µέρος των αστικών λεωφορείων. Είδα τρι-
κάκια στις ράγες των τραµ, στα παράθυρα του µετρό, στα παγ-
κάκια µε µαρκαδόρο. Είναι γραµµένα µε χρώµατα πολλά και
διάφορα, διαφορετικά αλλά συνάµα ίδια, γιατί η ίδια σκέψη οδη-
γεί τα διαφορετικά χέρια. 

Είναι το ψωµί του σήµερα, το ίδιο το ψωµί τού τότε, αλλά και
η θέρµανση, η ενέργεια, οι λογαριασµοί, τα κόκκινα δάνεια, οι
πλειστηριασµοί χιλιάδων σπιτιών. 

Είναι η παιδεία του σήµερα, η αδυναµία να σπουδάσουν τα
παιδιά, να βρουν δουλειά, να καταρτίζονται και να επιµορφώνον-
ται, να χορηγείται δωρεάν η µάθηση και τα κονδύλια για την εκ-
παίδευση να µην είναι της ντροπής, από τα χαµηλότερα στην
Ευρώπη.

Είναι η ελευθερία του σήµερα, το δικαίωµα να ζεις µε αξιοπρέ-
πεια, να κινείσαι, να µιλάς, να εκφράζεσαι ελεύθερα, να µην είσαι
νόµιµα επισυνδεδεµένος και παράνοµα παρακολουθούµενος, να
µην γνωρίζει το παρακράτος κάθε λεπτό που βρίσκεσαι εσύ αλλά
και πού βρίσκονται αυτοί που αγαπάς, όλα όσα έχεις, όλα όσα
είσαι!

Σήµερα, σαράντα εννέα χρόνια µετά, η ελληνική κοινωνία τα-
πεινώνεται σε ένα ζοφερό περιβάλλον, όπου η αβάσταχτη ακρί-
βεια διογκώνει τις κοινωνικές ανισότητες, στερώντας στοιχειώδη
εχέγγυα ποιοτικής και αξιοπρεπούς διαβίωσης. Η δηµόσια παι-
δεία, σκοπίµως υποβαθµισµένη, µε τα ιδιωτικά συµφέροντα να
ανθίζουν παντού, η δηµοκρατία λαβωµένη από τις αλαζονικές
σκοτεινές µεθοδεύσεις του γαλάζιου παρακράτους.

Για ποια ελευθερία µπορούµε, άραγε, να µιλάµε σήµερα, όταν
αρπακτικά τύπου «Predator» παραβιάζουν κάθε ίχνος ιδιωτικότη-
τας, µετατρέποντας τα κινητά αγνώστου αριθµού πολιτών σε
ζωντανούς πράκτορες µέσα στο ίδιο µας το σπίτι, δίπλα στα παι-
διά µας, που καταγράφουν όχι µόνο ήχο, αλλά και ζωντανή ει-
κόνα, κάθε λογής δεδοµένα.

Το συλλογικό χρέος µας στον αγώνα του Πολυτεχνείου δεν
εξαντλείται µόνο σε ένα κόκκινο γαρύφαλλο µία φορά τον χρόνο.
Έχουµε καθήκον τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο να
επαγρυπνούµε για την προάσπιση των δηµοκρατικών κεκτηµέ-
νων, να αγωνιζόµαστε πραγµατικά, ουσιαστικά, καθένας από το
δικό του µετερίζι, για τη δικιά µας δηµοκρατία, ιδίως τώρα που η
λάσπη η οποία κατακλύζει την πολιτική ζωή µε συνευθύνη των
δήθεν µονοµάχων, Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ, αποτελεί ιδα-
νικό έδαφος για να ανθίσει ο σπόρος του φασισµού.

Δυστυχώς, ο αγώνας του Πολυτεχνείου στο πέρασµα των ετών
έγινε κατά καιρούς πεδίο σκόπιµων διαστρεβλώσεων, αθέµιτης
καπηλείας και ακραίας βίας. Πάρα πολλοί δεν δίστασαν να πα-
τήσουν βέβηλα πάνω στον αγώνα για να προωθήσουν ατοµικά ή
άλλα ιδιοτελή συµφέροντα. Πολλοί ακόµη ήταν αυτοί που επιχεί-
ρησαν να το αµφισβητήσουν ιστορικά και να το διαλύσουν ηθικά,
κάνοντας ανερυθρίαστα και ανιστόρητα λόγο για πολιτική µυθο-
λογία. Ήταν πρόσφατο το χτύπηµα που δεχτήκαµε σε αυτή την
περίοδο αυτού του Κοινοβουλίου, χωρίς να µπορεί, αλήθεια, να
νιώσει αυτός που το είπε -πιστεύω- και να καταλάβει πως αυτό
που έγινε απαιτούσε ιδεολογία, ψυχή, κοινό καηµό και πόθο,
πάθος και τρέλα µαζί, αλτρουισµό, λαό και πατρίδα, όλα αυτά
που δύσκολα ατσαλάκωτοι θεωρητικοί καταλαβαίνουν, όπως
άλλοι στο παρελθόν βέβαια ποτέ δεν ένιωσαν µια ολόκληρη Γε-
νοκτονία, που την είχαν ονοµάσει «συνωστισµό στο λιµάνι».

Σίγουρα, όµως, η µοίρα αυτά σκόπιµα τα επιτρέπει να λέγονται
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και να ακούγονται. Είναι για να γίνονται όλοι οι υπόλοιποι µια
γροθιά, να νιώθουν περισσότερο και για αυτούς που δεν µπο-
ρούν να νιώσουν, να θυµούνται ξανά, να στέκονται στέρεα ορό-
σηµα, να µιλούν και κυρίως, να µην ξεχνούν.

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να κλείσω τη σηµερινή µου παρέµ-
βαση µε δύο φράσεις της Φώφης Γεννηµατά, της αείµνηστης
Προέδρου, που σήµερα θα είχε γενέθλια. «Το Πολυτεχνείο», είχε
πει, λοιπόν, από αυτό το Βήµα, «ζει, γιατί αν το σκοτώσουµε, θα
έχουµε σκοτώσει και την κοινωνική µας συνείδηση», ενώ η συνέ-
χειά της, ο Νίκος Ανδρουλάκης, χαρακτηρίζει το Πολυτεχνείο
«εθνικό ορόσηµο αγώνων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει περισσότερο από όλα
αυτά να στρέψουµε το βλέµµα στα µικρά παιδιά. Αυτή τη στιγµή
αυτά γιορτάζουν µε τον πιο αθώο και τρυφερό τρόπο. Γιορτά-
ζουν το Πολυτεχνείο σε κάθε σχολείο, σε κάθε εσχατιά της πα-
τρίδας, στα µικρά παιδιά που µε ένα τραγούδι και ένα ποίηµα
αγκαλιάζουν κάποια άλλα παιδιά, εκείνα που δεν πρόλαβαν να
µεγαλώσουν, εκείνα που, σαράντα εννιά χρόνια πρι,ν αγκάλιασαν
µε τον δικό τους ηρωικό τρόπο τον ελληνικό λαό και τύλιξαν τα
κορµιά τους µέσα στη σηµαία που έγινε η φωτιά συµφοράς για
τη χούντα και δόξας για τους ίδιους.

Οι παιδικές φωνές από τα σχολεία όλης της χώρας έχουµε κα-
θήκον σήµερα να φτάσουν νοερά και στην Αίθουσα της Ολοµέ-
λειας και να σιγοτραγουδήσουµε και εµείς µαζί µε τα νιάτα της
Ελλάδας µας, εκείνο τον υπέροχο στίχο του ακορντεόν. Είναι δέ-
σµευση, στάµπα στη ζωή, που µας έχεις σηµαδέψει ότι ποτέ
εµείς δεν πρέπει να επιτρέψουµε να περάσει ο φασισµός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα εκ
µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας η συνάδελφος
κ. Μαρία Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σαράντα εννιά χρόνια µετά τιµάµε τον ηρωικό ξεσηκωµό του

Πολυτεχνείου όχι εν είδει µουσειακής αναφοράς αλλά µέσα από
τη συνέχιση της αγωνιστικής δράσης στο δρόµο όλων αυτών που
δεν συνεµορφώθησαν προς τας υποδείξεις και αγωνίστηκαν για
όσους συµπυκνώνει το σύνθηµα «Ψωµί - Παιδεία - Ελευθερία»,
αντλώντας πείρα από την αδιάψευστη πραγµατικότητα ότι και ο
πιο ισχυρός εχθρός δεν είναι ανίκητος, όταν ο λαός αποφασίσει
να βάλει τη σφραγίδα του στις εξελίξεις.

Έτσι, λοιπόν, στον ηρωικό ξεσηκωµό του Πολυτεχνείου µίλησε
ο λαός, µίλησε το οργανωµένο φοιτητικό και εργατικό λαϊκό κί-
νηµα κόντρα στις συνθήκες γύψου που προσπάθησε να επιβάλει
το αστικό δικτατορικό καθεστώς της 21ης Απρίλη.

Ο ξεσηκωµός αποτέλεσε την εργατική λαϊκή αντίδραση στις
µεθοδεύσεις της δικτατορίας για το µασκάρεµά της, αλλά και
στα σχέδια αστικών και οπορτουνιστικών πολιτικών δυνάµεων,
που προετοίµαζαν µια µετάβαση στην αστική Κοινοβουλευτική
Δηµοκρατία, µε τον λαό στο περιθώριο.

Ο ηρωικός και εργατικός λαϊκός ξεσηκωµός του Πολυτεχνείου
δεν ήταν, βέβαια, κεραυνός εν αιθρία. Υπήρξε το αποκορύφωµα
της αντιδικτατορικής πάλης λαού και νεολαίας, που ξεκίνησε µε
αργούς ρυθµούς και δυσκολίες από τη µέρα της επιβολής του
πραξικοπήµατος. Δυνάµωσε από το 1972 και µετά, πατώντας
στις θυσίες νέων αγωνιστών, αλλά και στις δυνατότητες που δη-
µιουργήθηκαν από το κλείσιµο των εξοριών και την απελευθέ-
ρωση των κοµµουνιστών, που είχαν µεγάλη πείρα από την
οργάνωση της πάλης τη δεκαετία του 1940 και από τους κατοπι-
νούς αγώνες.

Το ΚΚΕ στέκεται µε απεριόριστο σεβασµό µπροστά στους
αγώνες και τις θυσίες και τιµά όλους εκείνους τους κοµµουνιστές
και τους άλλους ριζοσπάστες αγωνιστές που διώχθηκαν πολύ-
τροπα, που βασανίστηκαν στα µπουντρούµια της ΕΑΤ - ΕΣΑ και
αλλού, που φυλακίστηκαν και εξορίστηκαν, που προσέφεραν
ακόµα και τη ζωή τους στο εργατικό λαϊκό κίνηµα.

Η ιδιαίτερη σηµασία του Πολυτεχνείου έγκειται ακριβώς στο
γεγονός ότι ο φοιτητικός και ευρύτερα νεολαιίστικος ξεσηκωµός
συγκέντρωσε άµεσα την ενεργητική αλληλεγγύη χιλιάδων εργα-
τοϋπαλλήλων και άλλων λαϊκών δυνάµεων στα σηµαντικότερα
αστικά κέντρα. Οι αγωνιστές του ξεσηκωµού σµπαράλιασαν τα

αστικά κηρύγµατα περί πολιτικού ρεαλισµού, που επιχειρούσαν
να περιορίσουν τα φοιτητικά και εργατικά λαϊκά αιτήµατα στον
στενό ορίζοντα ανώδυνων για την καπιταλιστική εξουσία επιλο-
γών και αλλαγών. Επιβεβαίωσαν ένα πολύτιµο και για το σήµερα
συµπέρασµα, ότι ο αρνητικός συσχετισµός δυνάµεων ανατρέπε-
ται µόνο από την οργανωµένη δράση του εργατικού λαϊκού πα-
ράγοντα ενάντια σε κάθε αναµονή, αλλά και σε κάθε
ψευδαίσθηση ότι οι αλλαγές κορυφών µπορούν να βελτιώσουν
τις συνθήκες ζωής των εργατικών λαϊκών δυνάµεων.

Στις µέρες µας τραγικά, επίκαιρα και αδικαίωτα παραµένουν τα
συνθήµατα του Πολυτεχνείου, όπως το «Ψωµί - Παιδεία - Ελευθε-
ρία», µε ορατό το ενδεχόµενο µιας νέας παγκόσµιας καπιταλιστι-
κής οικονοµικής κρίσης και µε τον λαό να ζει ήδη σε συνθήκες
ενεργειακής φτώχειας, διόγκωσης της ανεργίας, ραγδαίας επιδεί-
νωσης του βιοτικού τους επιπέδου, επιδροµής των καπιταλιστικών
συµφερόντων ενάντια στη δηµόσια υγεία και παιδεία, σε συνθήκες
διόγκωσης του θεσµικού πλαισίου και των πολυπλόκαµων µηχα-
νισµών καταστολής της εργατικής λαϊκής πλειοψηφίας και των
αγώνων της, αλλά και του ανοιχτού αντικοµµουνισµού, που οξύ-
νεται και πάλι από διάφορους διαύλους, ως το διαχρονικό βέβαια
συνοδευτικό στη συνολικότερη επίθεση στις ελευθερίας, τα δι-
καιώµατα και τις κατακτήσεις του εργαζόµενου λαού.

Τραγικά επίκαιρα, όµως, παραµένουν και τα συνθήµατα, «Έξω
οι ΗΠΑ, έξω το ΝΑΤΟ», που κοσµούσαν τις πύλες του Πολυτε-
χνείου στη διάρκεια του τριηµέρου ξεσηκωµού, δίνοντας το αν-
τιιµπεριαλιστικό περιεχόµενο των κινητοποιήσεων. Και όσο και
αν γίνονται φιλότιµες προσπάθειες από διάφορες πλευρές να ξε-
χαστεί ο ρόλος των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ τόσο στην επιβολή
της στρατιωτικής δικτατορίας όσο και στις µετέπειτα τραγικές
εξελίξεις της κατοχής της Κύπρου, οι σύνθετες και επικίνδυνες
διεθνείς εξελίξεις διατηρούν άσβεστα τα συνθήµατα αυτά στην
επικαιρότητα. Οι αλλαγές που έχουν επέλθει στη διάταξη των κα-
πιταλιστικών δυνάµεων και ιµπεριαλιστικών συµµαχιών δεν κά-
νουν τους λαούς λιγότερο ανήσυχους.

Ήδη βιώνουν τις εφιαλτικές συνέπειες της πολεµικής σύγ-
κρουσης ανάµεσα στις δυνάµεις του ΝΑΤΟ και αυτές της Ρωσι-
κής Οµοσπονδίας στα εδάφη της Ουκρανίας, αλλά και της
γενικότερης διαµάχης ανάµεσα στο ευρωαµερικάνικο ιµπεριαλι-
στικό κέντρο µε επικεφαλής τις ΗΠΑ και τα κράτη - µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης από τη µία και το ευρωασιατικό από την άλλη
µε επικεφαλής τη Ρωσία και την Κίνα.

Βλέπουµε τις συνέπειες των συγκρούσεων των καπιταλιστών
για το µοίρασµα των πλουτοπαραγωγικών πηγών, των δρόµων
µεταφοράς ενέργειας και εµπορευµάτων, των αγορών και σφαι-
ρών επιρροής µε τη µεγάλη απειλή της κλιµάκωσης και γενίκευ-
σης του πολέµου να κρέµεται συνεχώς πάνω από τα κεφάλια των
λαών. 

Στις συνθήκες αυτές, λοιπόν, γίνεται ακόµα πιο επιτακτικά ανα-
γκαία η µαζική λαϊκή καταδίκη του πολέµου και η ένταση της
πάλης για την απεµπλοκή της Ελλάδας από τους επικίνδυνους
ευρωατλαντικούς σχεδιασµούς. Αυτά είναι που δικαιώνουν τα
συνθήµατα του Πολυτεχνείου.

Για όλους τους παραπάνω λόγους ο ξεσηκωµός του Πολυτε-
χνείου, παρά τις συνεχείς προσπάθειες να καταστεί ένα ανώδυνο
σύµβολο, συνεχίζει να συγκινεί τις µεγαλύτερες και τις νεότερες
γενιές των εργατικών και λαϊκών δυνάµεων ως σύµβολο νέων
αγώνων και ανυπακοής στα σχέδια της καπιταλιστικής εξουσίας.

Το ΚΚΕ αντλώντας διδάγµατα, έµπνευση και δύναµη από την
υπερεκατοντάχρονη ιστορική πορεία του, την ιστορία των αλύ-
γιστων της ταξικής πάλης, προχωρά µπροστά δίνοντας το χέρι
σε όποιον σηκώνεται στις µικρές και στις µεγάλες µάχες που
δίνει καθηµερινά ο λαός. Έτσι, λοιπόν, µε δυνατό το ΚΚΕ και µε
µαζική λαϊκή αντεπίθεση να ανοίξει ο δρόµος για την ανατροπή,
για τις ριζικές αλλαγές που απαιτούν οι καιροί και για να γίνει ο
λαός µας ο πραγµατικός νοικοκύρης στον τόπο και στον κόπο
του. Για να πάρουν τα όνειρα εκδίκηση και να γίνει πραγµατικό-
τητα το ωραίο, το µεγάλο, το συγκλονιστικό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε µε την Εκ-
πρόσωπο από την Ελληνική Λύση κ. Μαρία Αθανασίου.
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Κύριε Πρόεδρε, θέλετε να κάνετε µια τοποθέτηση, όπως και
πέρσι; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ναι,
κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κάνετε, ωραία.
Και µετά θα κρατήσουµε ενός λεπτού σιγή.

Κυρία Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξέγερση του Πολυτεχνείου,

η οποία έλαβε χώρα µεταξύ της 14ης και 17ης Νοεµβρίου του 1973
αποτελεί ένα πολιτικό θρίλερ της νεότερης Ελλάδας, το οποίο
σηµάδεψε τη συλλογική µας συνείδηση ως η αντίσταση απέναντι
στο καθεστώς. Λίγο αργότερα είχαµε την κατάληξη που οδήγησε
στην πτώση της χούντας του Ιωαννίδη και µετά, δυστυχώς, την
τραγωδία της Κύπρου. 

Τελικά συνέβη ό,τι είχε προβλέψει ο µεγάλος Έλληνας της γε-
νιάς του 1930 ο Γιώργος Σεφέρης, ο οποίος λίγο πριν τον θάνατό
του είχε πει τα εξής: «Όλοι πια το διδάχτηκαν και το ξέρουν, πως
στις δικτατορικές καταστάσεις η αρχή µπορεί να µοιάζει εύκολη,
όµως η τραγωδία περιµένει αναπότρεπτη στο τέλος. Το δράµα
αυτού του τέλους µας βασανίζει συνειδητά ή ασυνείδητα, όπως
στους παµπάλαιους χορούς του Αισχύλου. Όσο µένει η ανωµα-
λία, τόσο προχωρεί το κακό. Βλέπω µπροστά µου τον γκρεµό,
όπου µας οδηγεί η καταπίεση που κάλυψε τον τόπο. Αυτή η ανω-
µαλία πρέπει να σταµατήσει. Είναι εθνική επιταγή».

Δυστυχώς δεν εισακούστηκε ή τουλάχιστον, οι εξελίξεις πρό-
λαβαν την ειρηνική µετάβαση στη δηµοκρατία που δροµολογούν-
ταν. Συνεχίζοντας, η 17η Νοεµβρίου, δυστυχώς, έχει παραµείνει
ως παρακαταθήκη ή έµπνευση για πολιτικές καριέρες, για πρά-
ξεις βίας και για κοµµατικές τελετουργίες. Δεν θα ασχοληθούµε
όµως εδώ ούτε µε αυτά, αλλά ούτε και µε ερµηνείες και παρερ-
µηνείες σχετικά µε το ποιος ήταν µέσα στο Πολυτεχνείο και
ποιος δεν ήταν.

Η αιτία είναι το γεγονός ότι, εκτός από τα ιστορικά γεγονότα,
η 17η Νοέµβρη αποτελεί µια έκφραση αντίδρασης από τις πολλές
που έχει να επιδείξει η ελληνική ιστορία. Πολλοί νέοι του Πολυ-
τεχνείου είναι µεσήλικες σήµερα, στελέχη του πολιτικού και επι-
χειρηµατικού γίγνεσθαι. Άλλοι είναι περισσότερο συµβατικοί και
άλλοι περισσότερο ριζοσπάστες, αλλά δυστυχώς κάποιοι από
αυτούς συµµετείχαν στη δεινή πορεία της χώρας έως σήµερα. 

Μπορεί τα πρόσωπα και οι συνθήκες να αλλάζουν, όµως οι κα-
ταστάσεις συχνά µένουν ίδιες και αλλάζει µόνο ο τρόπος εκδή-
λωσής τους. Ειδικότερα, το καθεστώς του τότε ίσως έχει
µετασχηµατιστεί στον σηµερινό περιορισµό των συνταγµατικών
ελευθεριών µας για λόγους ασφαλείας, δηµόσιας υγείας ή οτι-
δήποτε άλλο. 

Δεν αρκεί η απόκτηση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος ή η
αποκατάστασή του, εάν αυτό έχει καταλυθεί. Εξίσου σηµαντική
είναι η ξεκάθαρη και κυρίως η ατόφια διατήρησή του, ειδικά,
όταν σχετίζεται µε την ελευθερία της έκφρασης και τη δυνατό-
τητα της πολυφωνίας. Πρόκειται για θεµελιώδεις προϋποθέσεις
για την ανεµπόδιστη λειτουργία της δηµοκρατίας στην πράξη.

Όταν όµως η αντίθετη άποψη φιµώνεται, όταν η πολυφωνία
καταστέλλεται κοµψά ή λιγότερο κοµψά, όταν χαρακτηρίζεται
ως πολιτικά ορθή µια συγκεκριµένη άποψη και πέραν αυτής όλες
οι αντίθετες ή διαφορετικές απόψεις, αντί να θεωρούνται ως γό-
νιµες προτάσεις προς επεξεργασία, θεωρούνται εν δυνάµει εχ-
θρικές και πρέπει να κατασταλούν, όταν λαµβάνονται µέτρα
κατασταλτικά δυσανάλογης σφοδρότητας µε τη ζηµία που θεω-
ρείται ότι επέρχεται από την έκφραση αντίθετης άποψης, τότε
είναι ανάγκη να αναθεωρηθεί στην πράξη ο τρόπος της εφαρµο-
γής της βασικής δηµιουργικής αρχής που είναι θέση - αντίθεση
- σύνθεση και η οποία αποτελεί τη βάση της δηµιουργίας και της
προόδου. 

Είναι µία πρόοδος πολιτισµική, οικονοµική και προπάντων, µε
σεβασµό στην αξιοπρέπεια του ατόµου. Άλλωστε, έχουν συντε-
λεστεί πολλές τραγωδίες στο όνοµα του γενικού καλού. Όταν
µάλιστα ο αυταρχισµός παίρνει νέα µορφή, νόµιµη, αυτή της πε-
ριστολής της ελευθερίας µας, τότε δύσκολα τολµά κανείς να τον
αντικρούσει.

Υπενθυµίζουµε εδώ πως ο Πρωθυπουργός της κυβέρνησης

των συνταγµαταρχών, ο πρώην εισαγγελέας του Αρείου Πάγου
κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας είχε πει στο διάγγελµά του τα εξής: «Η
επέµβαση αυτή βεβαίως αποτελεί εκτροπή εκ του Συντάγµατος,
αλλά η εκτροπή αυτή ήταν επιβεβληµένη διά τη σωτηρίαν της
πατρίδος.».

Ο δε Ελύτης τα ποιήµατά του οποίου µελοποιηµένα από τον
Μίκη Θεοδωράκη στόλισαν τη µουσική µας, είχε γράψει τα ακό-
λουθα: «Είναι η βαρβαρότητα. Τη βλέπω να ρίχνεται µεταµφιε-
σµένη κάτω από άνοµες συµµαχίες και προσυµφωνηµένες
υποδουλώσεις. Δεν θα πρόκειται για τους φούρνους του Χίτλερ,
ίσως, αλλά για µεθοδευµένη και οιωνεί επιστηµονική καθυπόταξη
του ανθρώπου. Για τον πλήρη εξευτελισµό του. Για την ατίµωση
του.». 

Η ιστορική µνήµη εκείνων ηµερών µπορεί στους παλαιότερους
να έχει ξεθωριάσει, µπορεί στους σηµερινούς νέους να φαίνεται
µακρινή µέσα από ασπρόµαυρες φωτογραφίες και τα βίντεο της
εποχής, όµως τα αιτήµατα υπάρχουν ακόµα και σήµερα και θα
υπάρχουν και στο µέλλον. Είναι τα αιτήµατα για «Ψωµί - Παιδεία
- Ελευθερία» που υπήρχαν τότε, που αναβίωσαν το 2010 και υφί-
στανται έως και σήµερα µε το έγκληµα των κυβερνήσεων. Πρό-
κειται για αιτήµατα για ένα καλύτερο µέλλον δικό µας, των
παιδιών µας και της πατρίδας µας που, όµως, χάθηκε µε την υπο-
θήκευση της Ελλάδας στους δανειστές µας για ενενήντα εννέα
χρόνια. 

Ο Μίκης Θεοδωράκης το 2015 συνόψισε την ανάκτηση αυτών
λέγοντας τα εξής: «Πρώτον, η παράδοση της εθνικής µας κυ-
ριαρχίας στους ξένους. Δεύτερον, η καθολική δέσµευση της δη-
µόσιας περιουσίας της χώρας. Και τρίτον, η απαγόρευση
άσκησης της εθνικής, οικονοµικής και εξωτερικής πολιτικής.».

Με τούτα τα λόγια, µε το διαχρονικό αίτηµα για δηµοκρατικές
ελευθερίες, καθώς επίσης και µε την υποχρέωση ανάκτησης της
οικονοµικής µας ανεξαρτησίας εκ µέρους µας, χωρίς την οποία
είναι αδύνατον να υπάρχει εθνική κυριαρχία, εµείς στην Ελληνική
Λύση τιµούµε τον αγώνα των αγνών νέων και όλων των Ελλήνων
πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος της
Βουλής κ. Κωνσταντίνος Τασούλας έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την τιµή λίγη ώρα
πριν να καταθέσω εκ µέρους της Εθνικής Αντιπροσωπείας στε-
φάνι στον περίβολο του Πολυτεχνείου παρουσία του Πρύτανη
και να εκδηλώσω έτσι, µε αυτόν τον συµβολικό τρόπο την τιµή
που η Βουλή των Ελλήνων, η κοιτίδα της κοινοβουλευτικής µας
πολιτειακής οργάνωσης τιµά την 49η επέτειο της κορυφαίας λαϊ-
κής πράξης αντίστασης κατά του δικτατορικού καθεστώτος. 

Υπάρχουν διάφορες στάσεις έναντι της ιστορίας που τις βλέ-
πουµε να εκτυλίσσονται µπροστά µας και περιγράφηκαν από
τους οµιλητές όλων των κοµµάτων που προηγήθηκαν. 

Αυτό που µένει, όµως, είναι η µεγάλη εικόνα, ότι δηλαδή οι
νέοι και οι πολίτες εκείνοι οι οποίοι συµµετείχαν στην εξέγερση
του Πολυτεχνείου πριν από σαράντα εννέα χρόνια διεκδικούσαν
τη δηµοκρατία. Ένα χρόνο µετά, την ίδια ηµεροµηνία ακριβώς,
στις 17 Νοεµβρίου, ο ελληνικός λαός εκαλείτο να ψηφίσει, για
να εκλέξει το νέο του Κοινοβούλιο µετά από επτά χρόνια σιγής
της ελευθερίας και των δηµοκρατικών θεσµών.

Σήµερα, εµείς που βιώνουµε τη δηµοκρατία, µε χρέος τη βελ-
τίωσή της και χρέος, µέσα από τη βελτίωσή της, τη βελτίωση της
ζωής του ελληνικού λαού, αποτίουµε αυτόν τον οφειλόµενο
φόρο τιµής σε εκείνους, που προφανώς την διεκδικούσαν, αλλά
κυρίως την διεκδικούσαν αναλαµβάνοντες και υφιστάµενοι συ-
νέπειες γι’ αυτή τη διεκδίκηση. Γιατί µέσα σε µια δηµοκρατία
µπορείς να θέλεις να την βελτιώσεις, αλλά αυτό δεν αποτελεί έγ-
κληµα, αποτελεί χρέος σου. Σε µια δικτατορία, όµως, αυτοί που
αναµείχθηκαν στην εξέγερση ανέλαβαν και υπέστησαν, πάρα
πολλοί απ’ αυτούς, δραµατικές συνέπειες στη ζωή τους. Και
αυτό µας κάνει να υποκλινόµαστε. 

Το σύνθηµα «Ψωµί - Παιδεία - Ελευθερία» αυτή την εποχή που
είµαστε περικυκλωµένοι από επετείους, εθνικές επετείους, επε-
τείους ανάτασης, όπως η επέτειος της Επανάστασης του ’21,
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επετείους εθνικής περισυλλογής, όπως η επέτειος των εκατό
ετών από τη Μικρασιατική Καταστροφή, επετείους δηµοκρατικής
ανάτασης, όπως η σηµερινή, µε οδηγεί να καταλήξω σε ένα συµ-
πέρασµα: Αυτές, λοιπόν, τις ηµέρες, αυτή την εποχή, αυτή την
περίοδο που είµαστε περικυκλωµένοι και αναλογιζόµαστε όλες
αυτές τις επετείους, τολµώ να καταλήξω στο συµπέρασµα, εάν
το καλοσκεφθούµε, ότι αυτό το σύνθηµα «Ψωµί - Παιδεία - Ελευ-
θερία» είναι ουσιαστικά το σύνθηµα της νεότερης Ελλάδας. Είναι
το σύνθηµα της προκοπής και της ευηµερίας εν ελευθερία. Είναι
η νέα µεγάλη ιδέα, η οποία γεννήθηκε µετά τη Μικρασιατική Κα-
ταστροφή και η οποία είχε σαν στόχο το να γίνει η Ελλάδα µια
σύγχρονη δηµοκρατική χώρα που νοιάζεται, φροντίζει και φέρνει
αποτέλεσµα, αποτέλεσµα ψωµιού, δηλαδή ευηµερίας και αποτέ-
λεσµα πολιτισµού, παιδείας για τον λαό της, αλλά εν ελευθερία,
εν δηµοκρατία. 

Αυτό είναι το προνόµιο της δικής µας γενιάς, είναι το προνόµιο
της δικής µας εποχής, το προνόµιο της δικής µας πολιτικής και
χρονικής περιόδου. Και στο όνοµα αυτών των ανθρώπων που
διεκδίκησαν πριν περίπου από µισό αιώνα, στο όνοµα των συνε-
πειών που ανέλαβαν, στο όνοµα των συνεπειών που υπέστησαν,
οφείλουµε όλοι αυτή τη νέα µεγάλη ιδέα, που τόσο παραστατικά
περιγράφεται απ’ αυτό το τρίπτυχο, να την υπηρετήσουµε µε τις
διαφωνίες µας, µε τις συνθέσεις µας, µε τις διαφορές απόψεων
και µε τις θεµιτές αντιπαλότητές µας και να το υπηρετήσουµε
αυτό το εθνικό τρίπτυχο, αυτό το δηµοκρατικό τρίπτυχο, αυτό το
κοινωνικό τρίπτυχο, όσο µπορούµε πιο αποτελεσµατικά. Γιατί
µόνο έτσι, όταν αυτό το ιερό τρίπτυχο συνεχώς βελτιώνεται, τότε
συνεχώς θα δικαιώνεται και η δική τους αγωνιστική συµµετοχή
στην αποκατάσταση της δηµοκρατίας και η δική τους ανάληψη

δραµατικών συνεπειών για τη ζωή τους, που έναν χρόνο µετά
έφερε τις ελεύθερες εκλογές, που οκτώ µήνες µετά, όπως είπε
ο κύριος συνάδελφος, έφερε την αποκατάσταση της δηµοκρα-
τίας και σαράντα εννέα χρόνια µετά, µας έφερε όλους εδώ σή-
µερα, εµένα πριν από λίγο στο Πολυτεχνείο να καταθέτω στεφάνι
και όλους εµάς εν ελευθερία να τιµούµε αυτή την ιστορική µέρα,
καταθέτοντας και τη δική µας ευθύνη, δηλαδή τη δική τους ιστο-
ρικότητα να τη µιµηθούµε, υπηρετώντας -επαναλαµβάνω- όσο
καλύτερα και όσο πιστότερα µπορούµε αυτό το ιερό τρίπτυχο
«Ψωµί - Παιδεία - Ελευθερία», αυτή τη νέα µεγάλη ιδέα του
έθνους µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η αναφορά στην επέτειο της 17ης Νο-
έµβριου για την εξέγερση του Πολυτεχνείου. 

Θα παρακαλούσα στο σηµείο αυτό να τηρήσουµε ενός λεπτού
σιγή στη µνήµη των αγωνιστών και των θυµάτων του Πολυτε-
χνείου και της Δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνουµε µία διακοπή πέντε

λεπτών. Παρακαλώ οι γραµµατείες των κοµµάτων να ειδοποι-
ήσουν τους εισηγητές, τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,
τον Υπουργό, για να τελειώσουµε σύντοµα σήµερα, διότι οι δρό-
µοι θα κλείσουν κάποια στιγµή και υπάρχει θέµα και για το προ-
σωπικό της Βουλής πώς θα φύγει.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Εν-
σωµάτωση στην εθνική έννοµη τάξη της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης
Απρίλιου 2019 για την τροποποίηση της απόφασης - πλαισίου
2009/315/ΔΕΥ του Συµβουλίου όσον αφορά την ανταλλαγή πλη-
ροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων χωρών και όσον αφορά
το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου
(ECRIS), και για την αντικατάσταση της απόφασης 2009/316/ΔΕΥ
του Συµβουλίου (L 151) και λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 10Νοεµβρίου 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Νοµίζω ότι επί της εισήγησης έχω οµόφωνη συγκατάθεση.
Μετά τους εισηγητές και αγορητές έχει ζητήσει τον λόγο ο

Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος, και αµέσως
µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ραγκού-
σης.

Καλείται στο Βήµα η γενική εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα 17 Νοέµβρη γιορτά-

ζουµε την επέτειο της εξέγερσης των φοιτητών του Πολυτε-
χνείου κατά της δικτατορίας, µια επέτειο η οποία συγκαταλέγεται
ανάµεσα στις ιστορικές στιγµές του ελληνικού λαού. Αποτελεί
µία από εκείνες τις ιστορικές στιγµές, στις οποίες οφείλουµε τη
σηµερινή απόλαυση του δηµοκρατικού και φιλελεύθερου πολι-
τεύµατός µας, αλλά και τη δυνατότητα να συγκαλούµεθα ως Κοι-
νοβούλιο και να συζητούµε σήµερα ελεύθερα.

Η ελευθερία, η δηµοκρατία, η παιδεία, τα πολιτικά και κοινωνικά
δικαιώµατα των Ελλήνων προστατεύονται πλέον από το Σύνταγµα,
αλλά προστατεύονται και σήµερα πια στην πλειοψηφία τους και
από τα ευρωπαϊκά και διεθνή κείµενα, όπως από τον Ευρωπαϊκό
Κοινωνικό Χάρτη, από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου και τις συµβάσεις του ΟΗΕ για τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα. Όλα είναι µέρη του Ευρωπαϊκού Δικαίου, το οποίο µε το
πρωτογενές δίκαιο των συνθηκών και το δευτερογενές Ενωσιακό
Δίκαιο δηµιουργούν έναν ευρωπαϊκό δικαιικό χώρο προασπιζό-
µενα τις ελευθερίες και τα δικαιώµατά µας. Θέτουν παράλληλα
και τις εγγυήσεις αυτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα τέτοιο νοµοσχέδιο συζη-
τούµε εδώ σήµερα και συγκεκριµένα την προτεινόµενη ενσωµά-
τωση στην εθνική έννοµη τάξη της οδηγίας 2019/884 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου
2019 για την τροποποίηση της απόφασης-πλαισίου 2009/315 του
Συµβουλίου Δικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων όσον
αφορά στην ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρί-
των χωρών και όσον αφορά στο Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφο-
ριών Ποινικού Μητρώου (ECRIS), και για την αντικατάσταση της
απόφασης 2009/316/ΔΕΥ του Συµβουλίου (L 151) και λοιπές ρυθ-
µίσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει ως στόχο να παρέχει στους
πολίτες της χώρο ελευθερίας και παράλληλα και χώρο ασφά-
λειας και δικαιοσύνης, χωρίς εσωτερικά σύνορα, µέσα στον
οποίο να εξασφαλίζεται η ελεύθερη κυκλοφορία των προσώπων.
Η ελεύθερη κυκλοφορία των προσώπων θα πρέπει να µπορεί να
επιτευχθεί µέσω των κατάλληλων διασφαλίσεων, δηλαδή αποτε-

λεσµατικών µέτρων για την πρόληψη και την καταπολέµηση της
εγκληµατικότητας και ιδίως του οργανωµένου εγκλήµατος και
της τροµοκρατίας.

Μεταξύ άλλων για την επίτευξη του στόχου της ελεύθερης κυ-
κλοφορίας των προσώπων εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
για την επίτευξη της ασφάλειας και της δικαιοσύνης απαιτείται
οι πληροφορίες σχετικά µε τις καταδικαστικές αποφάσεις που
εκδίδονται στα κράτη-µέλη να συνεκτιµώνται και εκτός του κρά-
τους-µέλους καταδίκης, τόσο επ’ ευκαιρία νέων ποινικών διαδι-
κασιών όσο και για την πρόληψη νέων αξιοποίνων πράξεων.

Γι’ αυτό τον σκοπό, για την επίτευξη της ασφάλειας, για την
αποτροπή και την πάταξη της εγκληµατικότητας, για την κατα-
πολέµηση της τροµοκρατίας προϋποτίθεται η ανταλλαγή πληρο-
φοριών που προέρχονται από ποινικά µητρώα µεταξύ των
αρµοδίων υπηρεσιών των κρατών-µελών. Η εν λόγω ανταλλαγή
πληροφοριών διοργανώνεται και διευκολύνεται από τους κανό-
νες που καθορίζονται στην απόφαση-πλαίσιο 2009/315 του Συµ-
βουλίου Δικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων και από το
Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου.

Παρ’ όλα αυτά, το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο του ECRIS,
όπως ονοµάζεται το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού
Μητρώου, δεν αντιµετωπίζει επαρκώς τις ιδιαιτερότητες των αι-
τήσεων που αφορούν σε υπηκόους τρίτων χωρών, καθώς δεν
εφαρµόζεται έως σήµερα κοινή ενωσιακή διαδικασία ή µηχανι-
σµός, ώστε η ανταλλαγή αυτή να πραγµατοποιείται αποτελεσµα-
τικά. Έως σήµερα εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι πληρο-
φορίες για το ποινικό µητρώο υπηκόων τρίτων χωρών δεν συγ-
κεντρώνονται στο κράτος-µέλος εθνικότητας, όπως θα ίσχυε
στην περίπτωση υπηκόων των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, καθώς τέτοιο κράτος-µέλος υπηκοότητας δεν συντρέ-
χει στο πρόσωπό τους, διότι είναι υπήκοοι τρίτων κρατών. Οι σχε-
τικές πληροφορίες απλώς αποθηκεύονται στα επιµέρους
κράτη-µέλη, στα οποία έχουν εκδοθεί οι σχετικές αποφάσεις.
Είναι δηλαδή σήµερα το εν λόγω σύστηµα κατακερµατισµένο. 

Στην πράξη δε ο φόρτος εργασίας αποτρέπει τα κράτη-µέλη
από το να ζητούν πληροφορίες σχετικά µε υπηκόους τρίτων
χωρών από άλλα κράτη-µέλη, γεγονός που παρεµποδίζει σο-
βαρά τη µεταξύ τους ανταλλαγή πληροφοριών και περιορίζει τις
προσβάσιµες πληροφορίες ποινικού µητρώου µόνο στις πληρο-
φορίες που είναι αποθηκευµένες στο εθνικό τους µητρώο, µε
αποτέλεσµα να υπάρχει ο σοβαρός κίνδυνος αναποτελεσµατικής
και ελλιπούς ανταλλαγής πληροφοριών µεταξύ των κρατών-
µελών.

Το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Ανταλλαγής Πληροφοριών Ποινικού
Μητρώου για υπηκόους τρίτων χωρών, το European Criminal Re-
cords Information System – Third Country Nationals, το ονοµαζό-
µενο ECRIS-TCN, θα επιτρέψει στην κεντρική αρχή ενός
κράτους-µέλους να ανακαλύψει αµέσως και αποτελεσµατικά σε
ποια άλλα κράτη αποθηκεύονται πληροφορίες ποινικού µητρώου
για υπήκοο τρίτης χώρας συµπληρώνοντας το µέχρι τώρα υπάρ-
χον κενό στις διαδικασίες και στο σύστηµα πληροφόρησης των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και συµβάλλοντας κα-
θοριστικά στη δηµιουργία εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης ενός
χώρου ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης. 

Στο Μέρος Β’ το νοµοσχέδιο πραγµατεύεται ειδικότερα ζητή-
µατα. Με το άρθρο 11 τροποποιείται ο Κώδικας Συµβολαιογρά-
φων ως προς την ηµεροµηνία που λαµβάνεται υπ’ όψιν για τον
υπολογισµό των θέσεων που καλύπτονται µε µετάθεση και δια-
γωνισµό. Προβλέπεται ως υποχρεωτική η αποχώρηση από την
υπηρεσία των συµβολαιογράφων που έχουν συµπληρώσει το
εβδοµηκοστό έτος της ηλικίας τους η 31η Δεκεµβρίου και η θέση
του αποχωρούντος λόγω συνταξιοδότησης συµβολαιογράφου
θεωρείται κενή από την 1η Ιανουαρίου του εποµένους έτους, ενώ
ρυθµίζεται ότι η σχετική ποσόστωση για την κάλυψη θέσεων µε
µετάθεση θα καταλαµβάνει όλο το έτος.

Το άρθρο 12 αναφέρεται στον τρόπο πλήρωσης των κενών θέ-
σεων σε κάθε ειρηνοδικειακή περιφέρεια των εφετείων, ενώ µε
το άρθρο 13 του νοµοσχεδίου εναρµονίζονται χωρικά οι ειρηνο-
δικειακές περιφέρειες και ως προς τις ρυθµίσεις του Κώδικα
Συµβολαιογράφων, οι οποίες είχαν εξαιρεθεί κατά την αναδιάρ-
θρωση του δικαστικού χάρτη της χώρας µε την κατάργηση ειρη-
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νοδικείων. Με την ανωτέρω ρύθµιση καθίσταται δυνατή πλέον η
µετάθεση συµβολαιογράφου εντός της ίδιας ειρηνοδικειακής πε-
ριφέρειας σε όποιες από αυτές καταργήθηκε ειρηνοδικείο.

Τέλος, θα ήθελα να δώσω ιδιαίτερη έµφαση στο άρθρο 14 µε
το οποίο εµπλουτίζεται παράλληλα και η ενιαία ευρωπαϊκή βάση
δεδοµένων, όσον αφορά στις πληροφορίες για αδικήµατα κατά
ανηλίκων. Προστίθεται ως περίπτωση εγγραφής στο δελτίο ποι-
νικού µητρώου κάθε ασκηθείσα ποινική δίωξη, καθώς και το δι-
κονοµικό της στάδιο για τα εγκλήµατα που προβλέπονται στα
άρθρα 299, 312, 323Α, 324 στο δέκατο ένατο κεφάλαιο του ειδι-
κού µέρους του Ποινικού Κώδικα και στον ν.3500/2006, όταν
αυτά στρέφονται σε βάρος ανηλίκου µέχρι την αµετάκλητη εκδί-
καση της υποθέσεως. 

Σκοπός της ρύθµισης αυτής είναι η προστασία της ανηλικότη-
τας, όταν πιθανολογείται η προσβολή των εννόµων αγαθών της
γενετήσιας ελευθερίας, της προσωπικής ελευθερίας, της ζωής
και της σωµατικής ακεραιότητας των παιδιών µας. Η καταχώ-
ρηση εκκρεµών ποινικών διώξεων για τα ανωτέρω αδικήµατα στο
ποινικό µητρώο δηµιουργεί κατ’ ουσίαν µια βάση δεδοµένων η
οποία παρέχει περαιτέρω εγγυήσεις προστασίας της ανηλικότη-
τας σε δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς που το αντικείµενό τους
άπτεται της προστασίας, της φροντίδας, της περίθαλψης και της
εκπαίδευσης των ανηλίκων.

Τα θύµατα συχνά δεν µιλούν. Τα ανήλικα θύµατα δεν µιλούν
ακόµα συχνότερα. Δεν µπορούν να προστατεύσουν τον εαυτό
τους και γι’ αυτό οφείλουµε να τα προστατεύσουµε εµείς. Το
άρθρο 14 εισάγει µία εξαίρεση από το τεκµήριο της αθωότητας
προς όφελος, όµως, του δηµοσίου συµφέροντος και του συµφέ-
ροντος των ανήλικων παιδιών µας. Τέτοιες εξαιρέσεις στην Ποι-
νική Δικονοµία υπέρ των ανηλίκων υφίστανται ήδη µε άλλες
διατάξεις. Σήµερα προσθέτουµε ένα ακόµα εργαλείο στη φαρέ-
τρα µας για την αντιµετώπιση των ειδεχθών εγκληµάτων που
ακούµε καθηµερινά να εκτυλίσσονται εναντίον των παιδιών µας.
Η ρύθµιση αυτή είναι συµβατή µε τη διεθνή σύµβαση «Lanzarote»
και µε το εθνικό σχέδιο δράσης για την προστασία των παιδιών
από τη σεξουαλική κακοποίηση και εκµετάλλευση, το οποίο πα-
ρουσιάστηκε αναλυτικά στη Βουλή από τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό, τη συντονίστριά του και τους αρµόδιους Υπουργούς. 

Ας αφιερώσουµε την υπερψήφιση του άρθρου 14 στον εορτα-
σµό της αυριανής ευρωπαϊκής ηµέρας για το τέλος της σεξουα-
λικής κακοποίησης των παιδιών. Σήµερα κάνουµε ένα ακόµα
σηµαντικό βήµα για να προστατεύσουµε τα παιδιά µας. Υπερψη-
φίζουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος κ. Μιλτιάδης Χατζηγιαννάκης, γενικός εισηγητής
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα το νοµοσχέδιο για την εισαγωγή της οδηγίας 2019/884 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου
του 2019. Με το νοµοσχέδιο αυτό, όπως είπαµε και σε όλες τις
συνεδριάσεις της επιτροπής, εισάγεται στην πραγµατικότητα
αυτή η οδηγία χωρίς σηµαντικά προβλήµατα. Πρόκειται για µια
οδηγία η οποία στην πραγµατικότητα προσθέτει ζητήµατα για
την αναγραφή της ιθαγένειας στο ενιαίο ευρωπαϊκό σύστηµα
ποινικού µητρώου και στην πραγµατικότητα εκσυγχρονίζεται όλο
αυτό το σύστηµα. Άρα, σε όλο αυτό το βασικό σκέλος του νοµο-
σχεδίου δεν προέκυψαν ούτε στην επιτροπή, αλλά ούτε και σή-
µερα ιδιαίτερες ενστάσεις ή ιδιαίτερα προβλήµατα.

Το Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου αφορά στη ρύθµιση ζητηµάτων
των συµβολαιογραφικών συλλόγων, τα οποία απ’ ό,τι είδαµε και
κατά τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων έχουν να κάνουν µε
αιτήµατα και διορθώσεις πραγµάτων τα οποία ζητάει και ο συµ-
βολαιογραφικός κόσµος της χώρας. Άρα, δεν θα σταθώ ιδιαί-
τερα εκεί, διότι τα αναλύσαµε διεξοδικά και στις επιτροπές. 

Προφανώς, όµως, θα κάνω µια αναφορά στο άρθρο 14 στο
οποίο σταθήκαµε καλόπιστα, όπως αποδείχτηκε, οι περισσότεροι

συνάδελφοι σε όλη τη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές,
δεδοµένου ότι πολλοί συνάδελφοι ήρθαν µε προτάσεις. Θυµίζω
τις προτάσεις που έκανε για τον εξορθολογισµό ή για την καλύ-
τερη αντιµετώπιση του συγκεκριµένου άρθρου τόσο ο συνάδελ-
φος κ. Λάππας όσο και ο συνάδελφος κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος.
Σας θέσαµε µια σειρά από προβληµατισµούς τους οποίους στην
πραγµατικότητα θέτει και η πλειοψηφία των φορέων, ιδίως ο κ.
Κλάππας, ο Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου Πειραιά ως
εκπρόσωπος της oλοµέλειας των δικηγορικών συλλόγων. Μάλι-
στα, τους έθεσε και µε πολύ έντονο τρόπο. Ωστόσο, και ο εκπρό-
σωπος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων σας έθεσε και
αυτός τους προβληµατισµούς σχετικά µε πιθανή αντισυνταγµα-
τικότητα ή εναντίωση της συγκεκριµένης διάταξης σε ευρωπαϊκό
πλαίσιο. 

Εµείς δεν σταθήκαµε τόσο πολύ σε αυτό, αλλά σε αυτό που
έθεσαν και οι υπόλοιποι φορείς οι οποίοι ήταν θετικοί στη συγ-
κεκριµένη διάταξη, όπως η εκπρόσωπος της Ένωσης Εισαγγε-
λέων, αλλά και η εκπρόσωπος του Συνηγόρου του Πολίτη, στην
αποτελεσµατικότητα δηλαδή που θέλετε και θέλουµε όλοι να
έχει η συγκεκριµένη διάταξη. 

Και αυτό το λέµε για µια σειρά λόγων. Ο πρώτος είναι ότι στην
πραγµατικότητα φέρνετε µια απλή διάταξη αναγραφής στα ποι-
νικά µητρώα γενικού τύπου, η οποία είναι αποσπασµατική και δεν
µπορεί να δηµιουργήσει την προστασία που εσείς θέλετε και την
οποία αναφέρετε µέσα στην αιτιολογική σας έκθεση. Ακόµα κι
αν ξεπεράσουµε, δηλαδή, όλους τους προβληµατισµούς της
συνταγµατικότητας και της εναντίωσης στους ευρωπαϊκούς κα-
νόνες, ακόµα και σε αυτή την περίπτωση, είναι εξαιρετικά αµφί-
βολο, αν όπως έρχεται η διάταξη, µπορεί να αντιµετωπίσει το
πρόβληµα που αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση, την προστα-
σία δηλαδή της ανηλικότητας, για να µη µπορούν αυτοί που
έχουν κατηγορηθεί, αυτοί κατά των οποίων έχει ασκηθεί ποινική
δίωξη για αδικήµατα που περιγράφονται στον νόµο κατά ανηλί-
κων, να εργαστούν είτε εθελοντικά είτε επαγγελµατικά -το γρά-
φετε στην ανάλυση συνεπειών του νοµοσχεδίου- σε χώρους
στους οποίους έρχονται σε επαφή µε ανήλικους. 

Αντιµετωπίζεται, όµως, το πρόβληµα αυτό µε τη συγκεκριµένη
διάταξη, ακόµα κι αν δούµε την κάµψη του τεκµηρίου αθωότη-
τας, που όλοι είπαµε ότι µπορεί να συγχωρεθεί στη στάθµιση των
εννόµων αγαθών; Κατά την άποψή µας, δεν µπορεί. Και για να
σας εξηγήσω γιατί δεν µπορεί, θα σας δώσω ένα πολύ απλό πα-
ράδειγµα που µου είπαν προχθές. Γίνεται διαγωνισµός στο ΑΣΕΠ
για πρόσληψη δασκάλων Φυσικής Αγωγής. 

Και αναφέρεται µέσα στους όρους του διαγωνισµού ότι δεν
µπορούν να προσληφθούν όσοι έχουν καταδικαστεί για αδική-
µατα που στρέφονται κατά ανηλίκων και υποχρεούνται να προ-
σκοµίσουν το ποινικό µητρώο. Και πράγµατι προσκοµίζουν το
ποινικό µητρώο έτσι όπως θα έχει διαµορφωθεί µετά την ψήφιση
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που θα γράφει στο «Δ» «για
άσκηση ποινικής δίωξης». Δικαιούται ο ΑΣΕΠ να τους ακυρώσει;
Δεν δικαιούται. Αν δεν το γράφει η προκήρυξη, είναι πολύ απλό
ότι δεν δικαιούται. 

Άρα, µε λίγα λόγια, αυτή η διάταξη έτσι όπως έρχεται, αν δεν
συνδυαστεί µε συγκεκριµένες διατάξεις που αφορούν κυρίως
στα επαγγελµατικά προσόντα και στην απαγόρευση ανθρώπων
–που εκεί προφανώς δεν θα έχει κανείς αντίρρηση- πολύ φοβά-
µαι ότι θα είναι µια τρύπα στο νερό και θα είναι πάλι ένα επικοι-
νωνιακό τρικ. 

Επίσης, διαβάζω και τη θέση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής. Ο προβληµατισµός ο δικός µας που σας τον έθεσα
και εγώ στην τελευταία συνεδρίαση, στη β’ ανάγνωση, είναι ο
εξής: Διαβάζω στο γ’ «Με την προτεινόµενη διάταξη προβλέπεται
ότι οι ποινικές διώξεις και οι εκκρεµείς διαδικασίες για συγκεκρι-
µένα εγκλήµατα σε βάρος ανηλίκων θα εγγράφονται στα δελτία
ποινικού µητρώου και θα περιλαµβάνονται…», κ.λπ.. Η σχέση µε-
ταξύ του σκοπού της ρύθµισης που είναι η προστασία της παιδι-
κής ηλικίας ως υποχρέωση του κράτους και του µέσου για την
επίτευξή του που είναι ο περιορισµός του δικαιώµατος στην προ-
στασία προσωπικών δεδοµένων, διέπεται από την αρχή της ανα-
λογικότητας. Δεδοµένου ότι η έκδοση του αντιγράφου γενικής
ή δικαστικής χρήσης προβλέπεται σε πολλές διαφορετικές δια-
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τάξεις νόµων, στις οποίες γίνεται γενική παραποµπή στα άρθρα
570 ως 572 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, θα ήταν ενδεχοµέ-
νως σύµφωνο µε την αρχή της αναλογικότητας να εκδίδεται ει-
δικός διαφορετικός τύπος ποινικού µητρώου που να
περιλαµβάνει τα στοιχεία για τις ποινικές διώξεις και τις εκκρε-
µείς διαδικασίες και να χορηγείται υπό συγκεκριµένες προϋπο-
θέσεις µε αντίστοιχη τροποποίηση των άρθρων του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας. 

Νοµίζω ότι και οι δικοί µας προβληµατισµοί, αυτοί που θέσαµε
σε όλες τις συνεδριάσεις της επιτροπής και που προφανώς πρέ-
πει να διέπονται από την αρχή της αναλογικότητας, είναι προ-
βληµατισµοί και της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής.

Άρα, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να το λάβετε υπ’ όψιν
αυτό. Το προτείναµε και εµείς, χωρίς προφανώς να γνωρίζουµε
τη θέση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας, στην τελευταία συνε-
δρίαση. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, σχεδόν πενήντα χρόνια από την εξέγερση του Πολυτεχνείου
σήµερα –έναν χρόνο στην πραγµατικότητα πριν τα πενήντα χρό-
νια- και φαίνεται ότι τα αιτήµατα, οι αγώνες των εξεγερµένων
τότε φοιτητών, αλλά και πολιτών που στάθηκαν δίπλα τους, πα-
ραµένουν επίκαιρα. Άκουσα τις τοποθετήσεις των συναδέλφων,
αλλά άκουσα προηγουµένως και την τοποθέτηση του κυρίου
Προέδρου, του κ. Τασούλα, για την επέτειο της εξέγερσης του
Πολυτεχνείου, κατά την οποία είπε ότι εµείς σήµερα σαράντα
εννέα χρόνια µετά, µπορούµε και τιµούµε αυτούς τους αγώνες
εν ελευθερία και εν δηµοκρατία. 

Για να µπορούµε πράγµατι να κοιταζόµαστε µεταξύ µας, αλλά
και να λέµε ότι την κάνουµε όλη αυτή τη διαδικασία εν δηµοκρα-
τία, πρέπει πρώτοι εµείς εδώ µέσα να σεβόµαστε τους δηµοκρα-
τικούς θεσµούς. Δυστυχώς, τις ηµέρες που διανύουµε ο ζόφος
στο δηµοκρατικό πολίτευµα, στις βασικές αρχές των ατοµικών
ελευθεριών που διέπονται από τις αρχές της Γαλλικής Επανά-
στασης και όλου του δικαιικού µας συστήµατος, προφανώς και
του Συντάγµατος, έχουν προσβληθεί βάναυσα. Μιλάµε γι’ αυτές
τις ηµέρες, αυτούς τους µήνες. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή το νοµοσχέδιο που χθες τέθηκε υπό
διαβούλευση –το έθεσα και στην επιτροπή, απλά δεν ήσασταν
παρών γι’ αυτό το θέτω και σήµερα-φέρει την υπογραφή σας,
όπως και του κ. Γεραπετρίτη και τελικά αποδεικνύεται και µε
αυτό το νοµοσχέδιο ότι µόνο φως δεν θέλετε να χυθεί άπλετο
στη ζοφερή υπόθεση των υποκλοπών και κάθε µέρα µε δική σας
ευθύνη, όχι προσωπική, της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, η δηµοκρατία στη χώρα µας βάλλεται βάναυσα, υποτίθεται
ότι θα το φέρνατε για να αντιστρέψετε την κατάσταση. Από ό,τι
µαθαίνουµε από τα δηµοσιεύµατα, θα έρθει και ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός κατά τη συζήτησή του, όταν τελειώσει η διαβού-
λευση, για να µας δείξει πόσο υπέρ της διαλεύκανσης είναι και
πόσο παίρνει θεσµικές πρωτοβουλίες για να αντιµετωπίσει τις
συνέπειες αυτής της τραγικής για τη δηµοκρατία µας ιστορίας. 

Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, αλλά όταν ο Πρόεδρος του
τρίτου κόµµατος του ελληνικού Κοινοβουλίου, ακόµη και να είχε
αναδροµική ισχύ η συγκεκριµένη διάταξη όπως την φέρνετε, θα
µάθει σε τρία χρόνια, άρα θα οδηγηθεί σε εκλογές το κόµµα του
και ο ίδιος µε την υποψία ότι ήταν επικίνδυνος για την εθνική
ασφάλεια της χώρας –διότι αυτό ακριβώς αποτυπώθηκε µέσα
από τις εργασίες της δήθεν εξεταστικής επιτροπής- όταν οι δη-
µοσιογράφοι στην πραγµατικότητα δεν θα µπορούν να λάβουν
γνώση από την ΑΔΑΕ για ποιον λόγο παρακολουθούνταν, όταν
Υπουργοί της δικής σας της Κυβέρνησης πιθανότατα οι οποίοι
είχαν νόµιµες επισυνδέσεις από ό,τι διαβάζουµε από τον Τύπο –
και µένει να διαψευστεί αυτό- δεν θα µπορούν να λάβουν γνώση
για ποιον λόγο παρακολουθούνταν νόµιµα και αν ήταν και αυτοί
επικίνδυνοι για την εθνική ασφάλεια, πώς ακριβώς χύνεται φως
στην υπόθεση αυτή; Να το καταλάβουµε κι εµείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα, κύριε Χατζη-
γιαννάκη, µιλάτε για ένα νοµοσχέδιο που είναι στη διαβούλευση.
Τι να απαντήσει ο Υπουργός;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ως συ-
νυπογράφων. Δύο Υπουργοί το υπογράφουν, ο κ. Γεραπετρίτης
και ο κ. Τσιάρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μπορεί να απαντήσει;
Διότι είναι στη διαβούλευση το νοµοσχέδιο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Αν θέλει, µπορεί να απαντή-
σει. Αν δεν θέλει, δεν τον υποχρεώνει κανείς να απαντήσει. Εµείς,
όµως, µπορούµε να τοποθετηθούµε παρ’ όλα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με ανοχή του Προ-
εδρείου. Ξέρετε πολύ καλά τον Κανονισµό και γνωρίζετε ότι δεν
µπορείτε να µιλάτε για ένα µελλοντικό νοµοσχέδιο. 

Ορίστε, συνεχίστε.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Μπορούµε να µιλήσουµε,

όµως, κύριε Πρόεδρε, για µια υπόθεση που βαρύνει πραγµατικά
τη δηµοκρατική έννοµη τάξη στη χώρα µας και για την οποία κα-
νείς από την Κυβέρνηση, δυστυχώς, δεν δίνει απαντήσεις. Δυ-
στυχώς! Και προχωράει η χώρα µας κάθε µέρα µε δηµοσιεύµατα
που βγαίνουν και σήµερα και χθες. Και επαρκείς απαντήσεις δεν
δίνονται, όχι για να τις πάρουµε εµείς. Εµείς δεν τις θέλουµε. Ο
ελληνικός λαός, όµως, οφείλει να τις πάρει. 

Διασώστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την τιµή της Κυβέρνησης,
την τιµή της δηµοκρατίας, την τιµή του Κοινοβουλίου, αποσύρον-
τας διατάξεις. Μπορείτε να το κάνετε. Αποσύρετε, αλλάξτε τη
διάταξη που φέρατε άρον-άρον πριν από λίγους µήνες µε την
οποία απαγορευόταν στους παρακολουθούµενους να λάβουν
γνώση, γιατί αλλιώς, έτσι όπως έχει έρθει µε έξι µήνες να παρα-
γράφονται τα στοιχεία από την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών
–µε µείωση δηλαδή από τα δύο χρόνια που είναι σήµερα- και µε
αύξηση του λόγου παρακολούθησης των παρακολουθούµενων
τρία τουλάχιστον χρόνια, γιατί µπορεί να είναι και παραπάνω αν
δεν το επιτρέψει ο Πρόεδρος του Αρείου Πάγου, είναι προφανές
ότι δεν τολµάει ο Κυριάκος Μητσοτάκης να πάει στις εκλογές µε
πλήρες φως στη συγκεκριµένη υπόθεση.

Εµείς θα είµαστε εδώ να το διεκδικούµε, γιατί πρέπει να το
διεκδικούµε, γιατί πρέπει να χυθεί άπλετο φως. Σχεδόν πενήντα
χρόνια, αλλά πραγµατικά θα ξανάρθει φως σε αυτή τη χώρα. Να
είστε σίγουροι. Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στην κ. Γιαννακοπούλου, έχω την
τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων
της Παρασκευής 18 Νοεµβρίου 2022.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130, πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 157/11-11-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράλαµπου
Καστανίδη προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο
για θέµατα Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, µε θέµα: «Υποβάθµιση
της λειτουργίας και του ρόλου της ΕΡΤ3».

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής.
Καλείται στο Βήµα η συνάδελφος κ. Κωνσταντίνα Γιαννακο-

πούλου εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιµούµε σή-

µερα τα σαράντα εννέα χρόνια από την εξέγερση του Πολυτε-
χνείου, αυτή την κορυφαία, την ηρωική στιγµή της αντίστασης
κατά της επτάχρονης στρατιωτικο-φασιστικής δικτατορίας. Τι-
µούµε τους νεκρούς της εξέγερσης, όλους αυτούς οι οποίοι
αγωνίστηκαν, οι οποίοι φυλακίστηκαν, οι οποίοι βασανίστηκαν
για τη δηµοκρατία. Αυτή η εξέγερση σηµατοδότησε την αφύ-
πνιση ευρύτερων δυνάµεων κατά της χούντας, που οδήγησε
στην πτώση της, έχοντας προλάβει να προβεί στην προδοσία της
Κύπρου.

Σήµερα, σαράντα εννέα χρόνια µετά, γνωρίζουµε καλά ότι το
1974, η Μεταπολίτευση που ξεκίνησε από το 1974 και µετά µε τη
σφραγίδα και του Πολυτεχνείου, σηµατοδότησε την έναρξη της
πιο µακρόχρονης περιόδου δηµοκρατίας και οµαλότητας στη
χώρα µας , η οποία βίωσε εµφύλιο πόλεµο και ανώµαλες κατα-
στάσεις, διώξεις και διχασµό.

Σήµερα γνωρίζουµε ότι το µήνυµα του Πολυτεχνείου µεταφέ-
ρεται από γενιά σε γενιά διαµορφώνοντας νέους που σέβονται
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τη δηµοκρατία, που αγαπούν την ελευθερία, που νιώθουν αγω-
νιστικά σκιρτήµατα και ποθούν να ζήσουν έτσι.

Σήµερα το µήνυµα του Πολυτεχνείου είναι να πορευτούµε σε
µια χώρα δηµοκρατική, µε δικαιώµατα και υποχρεώσεις, µε στιβα-
ρούς θεσµούς που διασφαλίζουν τη διαφάνεια και τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, να αγωνιστούµε για µια χώρα που θα βρίσκεται σε
δρόµους ανάπτυξης µε σύγχρονη παιδεία, που θα δίνει εφόδια και
δεξιότητες µπροστά στις προκλήσεις της ψηφιακής εποχής, µε
κοινωνικό κράτος και σύγχρονο ενισχυµένο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, µε ισονοµία, να αγωνιστούµε για µια περήφανη χώρα µε
λόγο και ρόλο, που αντιµετωπίζει κάθε κίνδυνο, όπως την τουρκική
επιθετικότητα, και διασφαλίζει ασφάλεια για τους Έλληνες πολί-
τες, ασφάλεια και απέναντι στις σύγχρονες απειλές και τους κιν-
δύνους, τους κινδύνους της εποχής της κλιµατικής κρίσης.

Αυτές λοιπόν είναι οι προκλήσεις της εποχής και η ανταπό-
κριση σε αυτές αποτελεί πρόκληση και ευθύνη όλων µας. Φέτος
τιµούµε αυτή την επέτειο σε ειδικές συνθήκες. Τα φαινόµενα του
αυξανόµενου πληθωρισµού και της ακρίβειας, τα φαινόµενα των
ανατιµήσεων στα βασικά είδη πρώτης ανάγκης σε κάθε κατανα-
λωτικό προϊόν και στην ενέργεια εξανεµίζουν το λαϊκό εισόδηµα,
οι οικογενειακοί προϋπολογισµοί συµπιέζονται και ιδιαίτερα οι
πιο ευπαθείς οικονοµικά οµάδες δυσκολεύονται να τα βγάλουν
πέρα, ενώ µια σειρά από µικροµεσαίες επιχειρήσεις κινδυνεύουν
από «λουκέτο».

Αυτή λοιπόν την ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι
Υπουργοί, απαιτείται η λήψη άµεσα πιο γενναίων και πραγµατικά
αποτελεσµατικών µέτρων και το άνοιγµα επιτέλους, µετά από
δώδεκα ολόκληρα χρόνια κρίσης, της συζήτησης για την αύξηση
µισθών και συντάξεων που παραµένουν µε οριακές αλλαγές στά-
σιµοι για πάνω από µια δεκαετία.

Τιµή λοιπόν στο Πολυτεχνείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ση-
µαίνει να πιάσουµε το ιστορικό νήµα και να δούµε τις προκλήσεις
και τα προβλήµατα του παρόντος και του µέλλοντος και να συζη-
τήσουµε τις πολιτικές και τις µεταρρυθµίσεις εκείνες που χρει-
άζονται για µια πιο δίκαιη και για µια πιο ανθρώπινη κοινωνία.

Αυτό είναι το χρέος µας, να προχωρήσουµε µπροστά δηµιουρ-
γώντας την Ελλάδα για την οποία θα είµαστε όλοι, και ιδιαίτερα
οι νέοι άνθρωποι και τα παιδιά µας, περήφανοι. Αυτή είναι η κα-
λύτερη τιµή στον αγώνα ενάντια στη χούντα, αυτή είναι η καλύ-
τερη τιµή στον αγώνα για την εξέγερση του Πολυτεχνείου.

Περνώντας στο σηµερινό νοµοσχέδιο θα ήθελα να πω τα εξής.
Πρόκειται για ένα σοβαρό νοµοσχέδιο και, όπως έχω εκφράσει
και µε την τοποθέτησή µου σε όλες τις συνεδριάσεις των επιτρο-
πών ως ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ, η στάση µας είναι βεβαίως
ξεκάθαρα και απολύτως θετική.

Η ενσωµάτωση στο Εθνικό µας Δίκαιο, άλλωστε, της σχετικής
ευρωπαϊκής οδηγίας, πέρα από όλα, αποτελεί και ενωσιακή µας
υποχρέωση. Δεν θα µπω στα επιµέρους ζητήµατα, τα οποία ανέ-
λυσα ενδελεχώς στις συνεδριάσεις των επιτροπών.

Θα ασχοληθώ µε το ζήτηµα το οποίο µονοπώλησε το ενδιαφέ-
ρον και τον δηµόσιο διάλογο. Βεβαίως, δεν έχει να κάνει µε τί-
ποτε άλλο εκτός από τη συζήτηση για το άρθρο 14 του υπό
συζήτηση νοµοσχεδίου και ειδικά την παράγραφο 3δ’ στην οποία
προβλέπεται ότι θα εγγράφεται στο ποινικό µητρώο κάθε ποινική
δίωξη που ασκείται όταν το έγκληµα στρέφεται σε βάρος ανηλί-
κου και αφορά τα λεγόµενα ειδεχθή εγκλήµατα, δηλαδή τα αδι-
κήµατα της ανθρωποκτονίας από δόλο, έκθεσης, σωµατικής
βλάβης αδύναµου ατόµου, εµπορίας ανθρώπων, αρπαγής ανη-
λίκων, εγκληµάτων κατά της γενετήσιας ελευθερίας και εγκλη-
µάτων οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής.

Πριν από όλα, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να υπενθυ-
µίσω τα εξής. Η ανηλικότητα και η οικογένεια προστατεύονται
από την πολιτεία στη βάση συνταγµατικής διάταξης, στο άρθρο
21, παράγραφος 3 του Συντάγµατος. Το παιδί προστατεύεται ως
ανθρώπινο ον µε όλα τα νοµικά κείµενα προστασίας ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, αλλά ως ανήλικος και εν δυνάµει ενήλικος απολαµ-
βάνει ειδικής και αυξηµένης προστασίας από τη Διεθνή Σύµβαση
για τα Δικαιώµατα του Παιδιού όπου το άρθρο 19 της διεθνούς
σύµβασης ορίζει ότι τα συµβαλλόµενα κράτη λαµβάνουν και
οφείλουν να λαµβάνουν όλα τα κατάλληλα νοµοθετικά, διοικη-
τικά, κοινωνικά και εκπαιδευτικά µέτρα προκειµένου να προστα-

τεύσουν το παιδί από κάθε µορφή βίας, προσβολής ή βιαιοπρα-
γιών, σωµατικών ή πνευµατικών, εγκατάλειψης ή παραµέλησης,
κακής µεταχείρισης ή εκµετάλλευσης, συµπεριλαµβανοµένης και
της σεξουαλικής βίας.

Πριν από λίγες µέρες σε αυτήν την Αίθουσα πραγµατοποιήθηκε
η κοινή συνεδρίαση των Διαρκών Επιτροπών Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, Δηµόσιας Διοίκησης και της Ειδικής Επιτροπής Ισότητας,
Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Πραγµατικά θα µου
επιτρέψετε να σας πω ότι µόνο θετικό µήνυµα αισιοδοξίας είναι
το γεγονός ότι σύσσωµη η Αίθουσα και όλα τα πολιτικά κόµµατα
δήλωσαν το πόσο είµαστε όλοι αποφασισµένοι διακοµµατικά, και
πάντα σε συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς, να λάβουµε
κάθε µέτρο προκειµένου να προστατέψουµε τα παιδιά µας.

Και ας µη γελιόµαστε, δεν υπήρχε κανένα περιθώριο ολιγω-
ρίας ή υπεκφυγών πάνω σε αυτό το θέµα, καθώς, όπως προκύ-
πτει από την καθηµερινότητα και τον δηµόσιο διάλογο βεβαίως,
αλλά και από τα στοιχεία τα οποία έχουν εκτεθεί, η κατάσταση
δυστυχώς δεν είναι απλά σοκαριστική, είναι τροµακτική.

Ενδεικτικά θα επαναλάβω: Παγκόσµια έρευνα του 2021 έδειξε
ότι ο ένας στους τρεις συµµετέχοντες, το 34% συγκεκριµένα,
έχει υποστεί κάποιας µορφής ανεπιθύµητη σεξουαλική παρα-
βίαση κατά την παιδική του ηλικία και περισσότεροι από τους µι-
σούς, το 54%, είχαν βιώσει κάποιας µορφής διαδικτυακή
σεξουαλική κακοποίηση. Επίσης, εκατόν είκοσι εκατοµµύρια κο-
ρίτσια και νεαρές γυναίκες κάτω των είκοσι ετών έχουν υποστεί
κάποιας µορφής αναγκαστική σεξουαλική επαφή. Επιπρόσθετα,
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα παιδιά αντιπροσωπεύουν
σχεδόν το ένα τέταρτο των θυµάτων εµπορίας ανθρώπων, εκ των
οποίων τα περισσότερα είναι κορίτσια, τα οποία αποτελούν αντι-
κείµενο εµπορίας µε σκοπό τη σεξουαλική εκµετάλλευση. Σύµ-
φωνα µε το Συµβούλιο της Ευρώπης, ένα στα πέντε παιδιά
πέφτει θύµα κάποιας µορφής σεξουαλικής κακοποίησης ή εκµε-
τάλλευσης.

Στην Ελλάδα, σύµφωνα µε τα διαθέσιµα ερευνητικά δεδοµένα
του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού, το ποσοστό ανέρχεται στο
16%, ενώ στο 7,6% των παιδιών αυτές οι τραυµατικές εµπειρίες
στην παιδική ηλικία αφορούν σεξουαλική βία µε σωµατική επαφή
και το 3% εξ αυτών βιασµό ή απόπειρα βιασµού.

Η συγκεκριµένη µάλιστα έρευνα αποτέλεσε µέρος µιας ευρύ-
τερης έρευνας, που το Ινστιτούτο Υγείας του Παιδιού συντόνισε
σε εννιά βαλκανικές χώρες και είναι η πληρέστερη η οποία έχει
διεξαχθεί µέχρι στιγµής στη χώρα µας, δεδοµένης και της τερά-
στιας δυσκολίας πραγµατικής καταγραφής της έκτασης του φαι-
νοµένου. 

Σύµφωνα µε το Συµβούλιο της Ευρώπης και τον Παγκόσµιο
Οργανισµό Υγείας εννιά στους δέκα δράστες είναι από το στενό
οικογενειακό, συγγενικό ή φιλικό περιβάλλον του παιδιού και
αυτό καθιστά ακόµα πιο δύσκολη την αντιµετώπιση του φαινο-
µένου, καθώς συχνά τα παιδιά-θύµατα εκβιάζονται συναισθηµα-
τικά, φοβούνται, παραπλανούνται και αποτρέπονται από το να
µιλήσουν γι’ αυτό το δράµα το οποίο τους συµβαίνει. Κι αυτό δη-
µιουργεί πρόσθετες προκλήσεις στην αποτελεσµατική ανί-
χνευση, διερεύνηση και αντιµετώπιση του φαινοµένου. Ελάχιστα,
κυριολεκτικά ελάχιστα, είναι τα περιστατικά τα οποία φτάνουν
στις αρχές, αν και τελευταία έχει αρχίσει να σπάει το πέπλο της
σιωπής κι αυτό είναι ένα κέρδος. 

Στην ίδια έρευνα του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού τα περι-
στατικά που καταγράφηκε ότι έφταναν σε γνώση όχι µόνο των
εισαγγελικών και αστυνοµικών αρχών αλλά και κάθε άλλου
φορέα υγείας, πρόνοιας ή εκπαίδευσης του κυβερνητικού και µη
κυβερνητικού τοµέα άγγιζαν µόλις το 0,07% των εκτιµώµενων
κρουσµάτων, ποσοστό που αντιστοιχεί σε λιγότερο από δύο στα
εκατό παιδιά θύµατα σεξουαλικής κακοποίησης. Τα υπόλοιπα πε-
ριστατικά καλύπτονται από σιωπή και ιδιαίτερα στις πιο ευάλω-
τες κατηγορίες παιδιών τα ποσοστά αναφοράς είναι ακόµη
µικρότερα. 

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω -γιατί διαρκώς πρέπει να
θυµίζουµε ποια είναι η έκταση του φαινοµένου- προσήλθαµε στη
συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου και συγκεκριµένα στη συζή-
τηση γύρω από την επίµαχη διάταξη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Και όπως άλλωστε τονίστηκε και από τον επικεφαλής της
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Κοινοβουλευτικής Οµάδας µας στη συζήτηση για το εθνικό σχέ-
διο δράσης για την προστασία των παιδιών από τη σεξουαλική
κακοποίηση και εκµετάλλευση, το ΠΑΣΟΚ προσέρχεται σε κάθε
τέτοια συζήτηση µε διάθεση συνεννόησης, µε πνεύµα συµµετο-
χής σε µια εθνική προσπάθεια για την προστασία των παιδιών
µας, των παιδιών που ζουν και µεγαλώνουν στη χώρα µας. Δεν
αντιλαµβανόµαστε τέτοιου είδους θέµατα µε όρους επικαιρότη-
τας ή µε όρους επικοινωνίας. Και διαχρονικά ήταν το ΠΑΣΟΚ η
παράταξη η οποία καινοτοµούσε σε θέµατα προστασίας της οι-
κογένειας, ήταν το ΠΑΣΟΚ η παράταξη που καινοτοµούσε σε θέ-
µατα προστασίας των παιδιών, των γυναικών, των πιο ευάλωτων. 

Ήδη µε τον ν.2247/1996 και µέχρι σήµερα και οι προτάσεις, οι
προτάσεις µας, οι προτάσεις που ανακοινώθηκαν και στη συζή-
τηση που έγινε τις προάλλες, περιλαµβάνουν και το ειδικό πρό-
γραµµα σε όλα τα σχολεία για την πρόληψη της σεξουαλικής
κακοποίησης, καθώς τα παιδιά πρέπει να εκπαιδεύονται και να
µάθουν και να προστατεύουν τον εαυτό τους, και τη δηµιουργία
αυτοτελούς κοινωνικής υπηρεσίας σε κάθε σχολική µονάδα πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, στελεχωµένης µε
κοινωνικούς λειτουργούς και ψυχολόγους, και την ενίσχυση του
προληπτικού και εγγυητικού ρόλου που οφείλουν και πρέπει να
έχουν οι εισαγγελικές αρχές, οι εισαγγελείς ανηλίκων και η στε-
λέχωση των εισαγγελέων µε κοινωνικές υπηρεσίες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Σε αυτή, λοιπόν, τη δέσµη µέτρων που προτείναµε και για την
οποία µίλησε και ο κ. Κατρίνης είναι και η θεσµική κατοχύρωση
ενός ενιαίου πρωτοκόλλου, καθώς και ενός ενιαίου ποινικού µη-
τρώου, για τη διαχείριση περιστατικών κακοποίησης και εκµετάλ-
λευσης ανηλίκων, µε διατοµεακή συνεργασία όλων των
εµπλεκόµενων φορέων. 

Συνεπώς η πρόβλεψη για ειδικό σκέλος του ποινικού µητρώου,
στο οποίο θα εγγράφεται στο ποινικό µητρώο κάθε ποινική δίωξη
η οποία ασκείται όταν το έγκληµα στρέφεται σε βάρος ανηλίκου
και αφορά στα αδικήµατα της ανθρωποκτονίας µε δόλο, της έκ-
θεσης σωµατικής βλάβης αδύναµου ατόµου, της εµπορίας ανθρώ-
πων, της αρπαγής ανηλίκων, εγκληµάτων κατά της γενετήσιας
ελευθερίας και εγκληµάτων οικονοµικής εκµετάλλευσης της γε-
νετήσιας ζωής, κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.

Βέβαια, για να είµαι ξεκάθαρη µε αυτό, οφείλω να οµολογήσω
ότι επειδή ακούστηκε κάποια κριτική άκρως νοµικού περιεχοµέ-
νου, νοµική κριτική, βεβαίως και είναι σεβαστές απόψεις οι
οποίες έχουν θέσει κάποιες ενστάσεις από νοµικής, δογµατικής,
θεωρητικής άποψης. Όπως είδαµε, όµως, σε κάθε αµιγώς νοµικό
επιχείρηµα υπάρχει επίσης και ένα άκρως νοµικό αντεπιχείρηµα.
Το ακούσαµε αναλυτικά στην εισήγηση των φορέων, όπου στα
επιχειρήµατα που ήταν «κατά» υπήρξαν και νοµικά επιχειρήµατα
από τους δικαστές, τους εισαγγελείς, που ήταν αντεπιχειρήµατα
σε όσα ακούστηκαν. 

Εµείς λοιπόν εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε, µε αυτό- πάντα λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλα τα πα-
ραπάνω, καλούµαστε να παράγουµε νοµοθετικό έργο, το οποίο
βεβαίως πρέπει να είναι τεκµηριωµένο αλλά, κυρίως, πρέπει να
είναι µε το βλέµµα στην πραγµατικότητα, στην κοινωνική πραγ-
µατικότητα, στην αντιµετώπιση τέτοιων απαράδεκτων, σοκαρι-
στικών, αδιανόητων φαινοµένων. Και βεβαίως ο στόχος είναι η
επιτυχής εφαρµογή του κάθε µέτρου, αυτό είναι το µεγάλο ζη-
τούµενο, το πώς θα µπορέσει να εφαρµοσθεί επιτυχώς το κάθε
µέτρο το οποίο πλαισιώνει την ψηφίδα προστασίας των ανηλί-
κων. Και σε αυτή την περίπτωση, έστω και ένα παιδί να προστα-
τευθεί επιτυχώς από τη σηµερινή διάταξη, το όφελος όλων µας,
το όφελος αυτής της κοινωνίας θα είναι τεράστιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Γιαννακοπούλου. 

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Κοµνηνάκα. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πραγµατικά αποκαλυπτικό και µάλλον όχι άξιο απορίας

πώς την ίδια ώρα που όλο αυτό το διάστηµα Νέα Δηµοκρατία και

ΣΥΡΙΖΑ ξιφοµαχούν -από κοντά και το ΠΑΣΟΚ- για τις υποθέσεις
των υποκλοπών, παριστάνοντας τους προστάτες των προσωπι-
κών δεδοµένων, ταυτόχρονα οµονοούν και αλληλοσυµπληρώ-
νονται στην ενσωµάτωση οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
ενισχύουν τους πολυπλόκαµους µηχανισµούς φακελώµατος και
παρακολούθησης, που στήνουν στην πραγµατικότητα στα έξι
µέτρα λαϊκές ελευθερίες και δικαιώµατα. 

Μια τέτοια οδηγία είναι κι αυτή που ενσωµατώνεται στο κύριο
µέρος του νοµοσχεδίου, η 2019/884, µε την οποία τροποποιείται
προγενέστερη απόφαση-πλαίσιο σχετικά µε την ανταλλαγή πλη-
ροφοριών µεταξύ κρατών-µελών για υπηκόους τρίτων χωρών και
το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου, το
ECRIS, που έχει ήδη ενσωµατωθεί στο Ελληνικό Δίκαιο µε τον
ν.4360/2016. 

Οι οδηγίες αυτές εντάσσονται στην παραπέρα οικοδόµηση
του αντιδραστικού και κατασταλτικού σε βάρος των δικαιωµάτων
των λαών και ψευδεπίγραφα αποκαλούµενου Χώρου Ελευθε-
ρίας, Ασφάλειας και Δικαιοσύνης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γι’
αυτό βέβαια και αποτελεί στρατηγική προτεραιότητα της Ένω-
σης να ενσωµατωθούν και είναι εξάλλου χαρακτηριστική η ταχύ-
τητα µε την οποία µια τέτοια οδηγία προτεραιοποιήθηκε από την
Κυβέρνηση προς ενσωµάτωση. 

Τόσο η αρχική απόφαση-πλαίσιο όσο και η υπό ενσωµάτωση
οδηγία αποτελούν µία µόνο ψηφίδα στο πολυδαίδαλο ψηφιδωτό
που δηµιουργείται κοµµάτι-κοµµάτι στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε τη διασύνδεση των συστηµάτων και την εκτεταµένη
ανταλλαγή και συλλογή πληροφοριών µεταξύ των διαφόρων δια-
κρατικών κατασταλτικών µηχανισµών. Αποτελεί έναν ακόµη ευ-
ρωπαϊκό µηχανισµό συλλογής και διακίνησης πληροφοριών,
δηλαδή φακελώµατος, δίπλα στο σύστηµα Σένγκεν, µια σειρά
άλλους µηχανισµούς µέσα από διαδοχικές οδηγίες και κανονι-
σµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τους οποίους βέβαια αναφαν-
δόν στηρίζουν όλα τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου κρύβοντας
από τον λαό τον πραγµατικό τους χαρακτήρα. Βάσει αυτών, λοι-
πόν, έχει οικοδοµηθεί ένα τροµακτικό θεσµικό πλαίσιο συλλογής,
επεξεργασίας, ανταλλαγής και εµπορίας ενίοτε ευαίσθητων προ-
σωπικών δεδοµένων, που αξιοποιούνται τελικά ποικιλοτρόπως.

Με πρόσχηµα, λοιπόν, για άλλη µια φορά τη λεγόµενη κατα-
πολέµηση της τροµοκρατίας, που συστηµατικά αξιοποιείται από
την Ευρωπαϊκή Ένωση ως όχηµα για να προωθηθούν οι διάφοροι
κατασταλτικοί µηχανισµοί, επεκτείνεται η ανταλλαγή πληροφο-
ριών ποινικού µητρώου, ενώ για τους υπηκόους τρίτων χωρών
δηµιουργείται και ένα κεντρικό σύστηµα επεξεργασίας των δε-
δοµένων τους. Το στοιχείο αυτό µαζί µε τις τροπολογίες του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου που προτείνουν να έχουν πρόσβαση
στις πληροφορίες ποινικού µητρώου η EUROPOL, η FRONTEX
και άλλοι αντίστοιχοι µηχανισµοί, δείχνει την κατεύθυνση και τις
στοχεύσεις της πρότασης, στη γιγάντωση, δηλαδή, των κατα-
σταλτικών µηχανισµών, µε στόχο τόσο το εργατικό λαϊκό κίνηµα,
αλλά και ενάντια σε πρόσφυγες και µετανάστες. 

Στην πραγµατικότητα πρόκειται για µια προπαρασκευαστική
ενέργεια που δηµιουργεί την υποδοµή όχι µόνο για να µπορεί να
συµπεριλάβει και τους πολίτες κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στο πλαίσιο του ECRIS, αλλά και για άλλους σκοπούς.
Αυτό άλλωστε έχει ήδη οµολογηθεί από την Κοµισιόν κατά την
αντίστοιχη συζήτηση γύρω από τη συγκεκριµένη ευρωπαϊκή οδη-
γία στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, όπου έκανε λόγο για κοινή υπη-
ρεσία αντιστοίχισης βιοµετρικών δεδοµένων και δεδοµένων
ταυτότητας που θα χρησιµοποιηθεί ως πρότυπο για τη διαλει-
τουργικότητα των βάσεων δεδοµένων και στο µέλλον. 

Το σύστηµα αυτό αξιοποιεί δακτυλικά αποτυπώµατα αλλά και
ψηφιακές εικόνες του προσώπου για την τελική ταυτοποίηση,
ενώ στις βάσεις δεδοµένων µε την υποστήριξη του µηχανισµού
της Ευρωπαϊκής Ένωσης Eu-LISA θα περιδιαβαίνουν οι κατα-
σταλτικοί µηχανισµοί της EUROPOL, της EUROJUST, η Ευρωει-
σαγγελία, η FRONTEX κ.λπ.. 

Είναι εξάλλου ιδιαίτερα ανησυχητικό, κάτι στο οποίο είχαµε
ασκήσει την κριτική και στην αρχική ενσωµάτωση της απόφασης-
πλαίσιο το 2016 στο αρχικό νοµοσχέδιο, ότι για τα για όλα τα
προσωπικά δεδοµένα που ανταλλάσσονται στο πλαίσιο αυτής
της συγκρότησης του Ευρωπαϊκού Συστήµατος Πληροφοριών
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Ποινικού Μητρώου έχει εισαχθεί και παραµένει και σήµερα εξαί-
ρεση που επιτρέπει αυτά να χρησιµοποιούνται από το αιτούν
κράτος-µέλος όχι µόνο για τους σκοπούς για τους οποίους έχουν
ζητηθεί, αλλά µε την επίκληση της ανάγκης πρόληψης -όπως λέ-
γεται- άµεσου και σοβαρού κινδύνου συνδεόµενου µε τη δηµόσια
ασφάλεια να µπορούν στην πραγµατικότητα να γίνονται φύλλο
και φτερό και να αξιοποιούνται για κάθε άλλο λόγο.

Είναι περιττό και να επιχειρηµατολογήσει κανείς πως τέτοιες
παντελώς αόριστες και ευρύτατες έννοιες, όπως η δηµόσια
ασφάλεια γίνονται λάστιχο και αξιοποιούνται για να δικαιολογη-
θούν εκτεταµένες παραβιάσεις λαϊκών ελευθεριών και δικαιωµά-
των. Εξάλλου η πρόσφατη επικαιρότητα πείθει νοµίζω και τον
πλέον δύσπιστο.

Επίσης, αντίστοιχη εξαίρεση έχει εισαχθεί για όλα τα προσω-
πικά δεδοµένα που προέρχονται από τους οργανισµούς από την
Ελλάδα. Η πρόβλεψη τέτοιων εξαιρέσεων κατά τη γνώµη µας
ανοίγει επικίνδυνους δρόµους και νοµιµοποιεί στην πραγµατικό-
τητα τη χρήση των προσωπικών δεδοµένων για άλλους σκοπούς
πέραν όσων νοµίµως προβλέπονται και για τους οποίους ζητούν-
ται. Παράλληλα ένας τέτοιος µηχανισµός συνεχούς ανταλλαγής
και αποθήκευσης τόσο µεγάλου όγκου ηλεκτρονικών πληροφο-
ριών µε ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα χωρίς εγγυήσεις ασφα-
λούς διαφύλαξής τους, εγκυµονεί επιπλέον περαιτέρω κινδύνους
για διαρροή τους προς οποιονδήποτε σε µια περίοδο µάλιστα
που εκδηλώνεται τεράστιο ενδιαφέρον και ανταγωνισµοί για την
απόκτηση και επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα.

Το ΚΚΕ είναι συνολικά ενάντια στην ενίσχυση των κατασταλτι-
κών µηχανισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που στέλνουν στο
απόσπασµα τα δικαιώµατα και τις ελευθερίες των εργαζοµένων
και αυτό ανεξαρτήτως ιθαγένειας είτε και διπλής ιθαγένειας, που
στην πραγµατικότητα προετοιµάζουν και εξοπλίζονται για το χτύ-
πηµα του εργατικού λαϊκού κινήµατος προκειµένου να µείνει
αλώβητη η εξουσία των µονοπωλίων προς τη διαφύλαξη της
οποίας έχουν ταχθεί και δηµιουργηθεί. 

Για τον λόγο αυτόν και επί της αρχής καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο, όπως αντίστοιχα κάναµε κατά την ψήφιση της σχετι-
κής οδηγίας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

Σε σχέση τώρα µε τις επιµέρους διατάξεις του δεύτερου µέ-
ρους: Φυσικά δεν έχουµε αντίρρηση µε τα τρία πρώτα άρθρα
που αφορούν τις ρυθµίσεις για τους συµβολαιογράφους, µε τις
οποίες εξάλλου έχει συµφωνήσει και ο αντίστοιχος φορέας που
τους εκπροσωπεί και θεωρούµε ότι θα διευκολύνουν κατά κύριο
λόγο και δεν έχουν προβλήµατα. 

Θα ήθελα, όµως, πιο αναλυτικά να αναφερθώ στο άρθρο 14,
το οποίο εύλογα συγκέντρωσε το ενδιαφέρον και το οποίο όµως
κατά τη γνώµη µας αξιοποιήθηκε από τη µεριά της Κυβέρνησης
να στηθεί µια µάλλον άστοχη αντιπαράθεση. Αµφισβητεί κανείς
την υποχρέωση του κράτους, την αδιαπραγµάτευτη µάλιστα
υποχρέωσή του για την προστασία της ανηλικότητας; Όχι βέβαια
και σε καµµία περίπτωση. Αλλά για να αντιστρέψω την κριτική
που µας ασκεί η Κυβέρνηση, πώς αυτό το ενδιαφέρον, αυτή η
υποχρέωση του κράτους αποδεικνύεται µε πράξεις; Με την
απουσία όλων αυτών των ουσιαστικών µέτρων που θα βοηθού-
σαν όσο είναι δυνατόν στην πρόληψη, τον έγκαιρο εντοπισµό,
ώστε να προστατευτεί ένα παιδί και να µην πέφτει θύµα του ενός
ή του άλλου πολίτη υπεράνω υποψίας; Αποδεικνύεται αυτό το
ενδιαφέρον µε πράξεις, µε την απουσία των δοµών εκείνων που
θα διευκόλυναν ένα παιδί να καταγγείλει τέτοιου είδους αποτρό-
παιες πράξεις, να βρει καταφύγιο, να επουλώσει όσο αυτό είναι
δυνατόν τα τραύµατα του;

Επιβεβαιώνεται αυτό το ενδιαφέρον σας µε πράξεις ακόµα και
µε την αστυνοµική αυθαιρεσία και αδιαφορία µε την οποία έρ-
χονται πολλές φορές αντιµέτωπα τα θύµατα τέτοιων αποτρό-
παιων εγκληµάτων; Αποδεικνύεται, κύριοι Υπουργοί, αυτή η
υποχρέωση µε πράξεις όταν στους ψυχολόγους που τοποθετή-
θηκαν στις σχολικές µονάδες αντιστοιχούσαν στον κάθε έναν
πέντε σχολεία µε χιλιάδες παιδιά σε κάθε ένα από αυτά και άρα
στην πραγµατικότητα ήταν αδύνατον να παίξουν τον αναγκαίο
ρόλο που έπρεπε να έχουν;

Αποδεικνύεται µε τις αποδεκατισµένες κοινωνικές υπηρεσίες
των δήµων και περιφερειών, όπως στον Δήµο της Αθήνας για πα-

ράδειγµα όπου η υπηρεσία παιδικής προστασίας έχει δύο µόλις
µόνιµους κοινωνικούς λειτουργούς; Αποδεικνύεται µε τα ανύπαρ-
κτα κέντρα θεραπείας τραύµατος, µε τις δύο µόνο αυτόνοµες
µονάδες παιδοψυχιατρικής υγείας σε ολόκληρο το Λεκανοπέδιο; 

Αλλά και σε ό,τι αφορά το Υπουργείο σας, συζητάµε για το
σπίτι του παιδιού και διεκδικείτε µάλιστα ο ένας από τον άλλον
τα εύσηµα, η Νέα Δηµοκρατία από τον ΣΥΡΙΖΑ και αντίστροφα,
όταν σε ολόκληρη την Ελλάδα λειτουργούν µόνο πέντε αυτοτελή
γραφεία του Υπουργείου Δικαιοσύνης για την προστασία των
ανηλίκων θυµάτων, όταν ακόµα και στην τραγική περίπτωση του
Κολωνού το δωδεκάχρονο κορίτσι, το πολυτραυµατισµένο δω-
δεκάχρονο κορίτσι, κατέθετε στη ΓΑΔΑ και όχι στο σπίτι του παι-
διού µε την αντίστοιχη αναγκαία στήριξη, όταν τα παιδιά που
αποµακρύνονται µε εισαγγελική εντολή από ακατάλληλα οικογε-
νειακά περιβάλλοντα, καταλήγουν να φιλοξενούνται ακόµα και
για µήνες στα γενικά παιδιατρικά νοσοκοµεία γιατί δεν υπάρχουν
θέσεις στις δηµόσιες δοµές παιδικής προστασίας; Όλα αυτά
αποδεικνύουν µε πράξη την υποχρέωση του κράτους να προστα-
τεύει µε κάθε τρόπο την παιδική ανηλικότητα;

Η κάλυψη όλων αυτών, όπως και άλλων τόσων αναγκαίων που
κατ’ επανάληψη µε συγκεκριµένα στοιχεία και αναλυτικά έχουµε
προτείνει, σηµαίνει: αναλαµβάνω µε πράξεις την υποχρέωση για
την παιδική προστασία και όχι βγάζω απλά την υποχρέωση. Για
να ξέρουµε και τι σηµαίνει έµπρακτο ενδιαφέρον! Και να µη µας
εγκαλείτε ταυτίζοντας κατά κάποιον τρόπο τις όποιες αιτιολογη-
µένες και υπαρκτές ενστάσεις εκφράστηκαν για την ορθότητα
αλλά, κυρίως, και για την αποτελεσµατικότητα της ρύθµισης που
φέρνετε, µε δήθεν εναντίωση στην προσπάθεια προστασίας της
ανηλικότητας, που υποτίθεται ότι καταβάλλει η Κυβέρνηση. 

Οι προβληµατισµοί που εκφράζονται σε καµµία περίπτωση δεν
αφορούν κατά το παραµικρό την αµφισβήτηση ότι η προστασία
της ανηλικότητας είναι υπέρτερη αξία και υποχρέωση. Όµως δεν
παύει η επιλογή της εγγραφής στο ποινικό µητρώο από το στά-
διο της ποινικής δίωξης, δηλαδή εκείνο το στάδιο κατά το οποίο
υπάρχουν µόνο υπόνοιες για την τέλεση µιας πράξης, να γεννά
έναν προβληµατισµό για το νοµικό προηγούµενο που αυτή δηµι-
ουργεί, όταν µιλάµε για µια οριζόντια ρύθµιση και όχι για τις πε-
ριπτώσεις που κατά την κρίση του εισαγγελέα και ορθά και
φυσικά επιβεβληµένα κι όταν η σοβαρότητα και η επικινδυνότητα
του αδικήµατος είναι τέτοια και τα στοιχεία που υπάρχουν το επι-
βάλλουν, διατάσσεται η δηµοσιοποίηση των στοιχείων των εµ-
πλεκοµένων δραστών, όπως σε διάφορες περιπτώσεις ορθά
ζητείται και αιτιολογείται. 

Αντίθετα, η ρύθµιση που εισάγεται βάζει ένα οριζόντιο κριτή-
ριο µε βάση την αιτιολογική έκθεση για την παραβίαση του τεκ-
µηρίου αθωότητας, µε βάση την ορθή στάθµιση για την
υπέρτερη αξία του προστατευόµενου εννόµου αγαθού, το οποίο
και κανείς δεν αµφισβητεί.

Όµως, γεννάται και ένα άλλο ερώτηµα: Δεν είναι απόλυτα προ-
στατευόµενες συνολικά, ως υπέρτερο έννοµο αγαθό, η ανθρώ-
πινη ζωή; Το αδίκηµα, για παράδειγµα, του βιασµού, της
κακοποίησης, της µαστροπείας, των ανθρωποκτονιών κ.λπ., όταν
είναι σε βάρος γυναικών, άλλων αδύναµων προσώπων, οποιου-
δήποτε ανθρώπου, δεν είναι ιδιαίτερης απαξίας. Πού µπαίνει τε-
λικά το όριο της στάθµισης για να µην ανοίξει απεριόριστα η
βεντάλια σε ευρύτερες κατηγορίες αδικηµάτων; Αύριο-µεθαύριο
µπορεί να πει κάποιος ως τέτοιας βαρύτητας έννοµο αγαθό τη
δηµόσια ασφάλεια. Εξάλλου, ακούστηκαν κατά τις επιτροπές τέ-
τοιου είδους προτάσεις για την τροµοκρατία και για άλλα. Πήραν
και φόρα πάρα πέρα. Δηλαδή, να ανοίξει έτσι ο δρόµος για µια
γενική παραβίαση του τεκµηρίου αθωότητας, που δεν είναι εξάλ-
λου και λίγες φορές µέχρι σήµερα που έχει γίνει κόσκινο.

Αυτές µας τις ενστάσεις τις καταθέτουµε και τις διατηρούµε
και θεωρούµε ότι πρέπει να ληφθούν σοβαρά υπ’ όψιν. Κατά κά-
ποιον τρόπο, στον βαθµό που µπορώ να το πω αυτό, θεωρώ ότι
πρέπει να δεσµεύουν την αιτιολογία της ρύθµισης αποκλειστικά
στην προστασία της ανηλικότητας, ώστε αυτή να µη µπορεί να
αξιοποιηθεί στο µέλλον ως νοµοθετικό προηγούµενο και για
άλλου είδους αδικήµατα και την πλήρη τελικά απαξίωση του τεκ-
µηρίου αθωότητας.

Τέλος, και κλείνοντας µε αυτό, κανείς δεν αµφισβητεί µε από-
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λυτο τρόπο και ως υπέρτατη υποχρέωση την ανάγκη προστασίας
της ανηλικότητας, η οποία βέβαια σε καµµιά περίπτωση δεν µπο-
ρεί να εξαντλείται σε ρυθµίσεις µάλλον αβέβαιης αποτελεσµατι-
κότητας και που κυρίως δεν αγγίζουν τον πυρήνα του
προβλήµατος που προσπαθούν να αντιµετωπίσουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ.
Ο κ. Μυλωνάκης Αντώνιος από την Ελληνική Λύση, ως ειδικός

αγορητής, έχει τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ηµέρα µνήµης

οµολογουµένως η σηµερινή. Ηµέρα µνήµης για να µας υπενθυ-
µίζει πόσο πολύτιµο είναι το αγαθό της δηµοκρατίας, πόσο πο-
λύτιµο είναι το αγαθό της ελευθερίας.

Αυτές οι λέξεις είναι πολύ σηµαντικές για όλη την κοινωνία:
δηµοκρατία, ελευθερία, δικαιοσύνη. Όµως, το µήνυµα αυτό που
πρέπει να περάσει από τη σηµερινή ηµέρα είναι σε τρεις κατευ-
θύνσεις και θέλω να το προσέξουµε πάρα πολύ, διότι πολλά λέ-
γονται, πιστεύω πολύ περισσότερα από ό,τι πρέπει να πούµε,
αλλά τον πυρήνα δεν τον κοιτάει κανείς.

Πρέπει να προσέξουµε όλοι µας να έχουµε µια πατρίδα, να
προστατέψουµε την πατρίδα µας, να έχουµε µια πατρίδα ισχυρή,
κυρίαρχη, απαλλαγµένη από ντόπια και ξένα συµφέροντα -προ-
σέξτε τις λέξεις που χρησιµοποιώ- διότι αυτά τα συµφέροντα
πάντα ήταν που µας έφερναν σε δύσκολη θέση και µας έφεραν
την επτάχρονη στρατιωτική δικτατορία.

Να προσέξουµε να έχουµε Ένοπλες Δυνάµεις ισχυρές, οι
οποίες τον καιρό της ειρήνης θα εκτελούν το κοινωνικό τους
έργο και τον καιρό του πολέµου, ή όταν χρειαστεί, θα έχουν την
αποτρεπτικότητα που χρειάζεται απέναντι στον κάθε επίδοξο επι-
βουλέα.

Και, τρίτον, να προσέξουµε το πολιτικό µας σύστηµα. Εµείς
όλοι, δηλαδή, είµαστε που βρισκόµαστε για να νοµοθετούµε, που
µας έχει επιλέξει ο ελληνικός λαός. Το τρίτο µήνυµα είναι πολύ
σηµαντικό. Πρέπει να καταλάβουµε όλοι ότι πρέπει να νοµοθε-
τούµε δίκαια και προς το συµφέρον του ελληνικού λαού και της
πατρίδας µας.

Αν αυτά τα τρία τα κλείσουµε σε µια πρόταση, είναι αυτό το
µήνυµα το οποίο εκπέµπει και εξέπεµψε από την πρώτη στιγµή
µια χούφτα ανθρώπων, εννιά Βουλευτών και ο Πρόεδρός µας, ο
Κυριάκος Βελόπουλος, σύνολο δέκα, όταν µπήκαµε στη Βουλή
το 2019: Πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλληνες. Εάν αυτές τις
τρεις κατευθύνσεις τηρήσουµε, τότε να είµαστε σίγουροι ότι θα
είµαστε πάντα ελεύθεροι και δηµοκρατία θα έχουµε.

Θέλω να πω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, και πρέπει να το
προσέξουµε όλοι αυτό. Η ελευθερία είναι ένα τεντωµένο σχοινί.
Από τη µια µεριά είναι η δηµοκρατία και από την άλλη είναι η
αναρχία.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο -που θα το συνδέσω- όπως και αυτά
τα οποία συµβαίνουν σήµερα µε τις υποκλοπές, µε το µήνυµα
που εξέπεµψε η αποποµπή από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας του Ανδρέα Πάτση, µε όλα αυτά τα οποία
είχαν συµβεί, µε όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν καθηµερινά, είναι
ένα µήνυµα προς όλους µας.

Πράγµατι, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ένα σηµαντικό νοµο-
σχέδιο και η άποψη της Ελληνικής Λύσης, παρά τα προβλήµατα
τα οποία παρουσιάζει -τα έχουµε εκθέσει στις επιτροπές και το
γνωρίζουν οι κύριοι Υπουργοί και οι κύριοι συνάδελφοι- κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση. Έχουµε ενσωµάτωση µιας οδηγίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την 884/2019.

Τι είναι αυτή η οδηγία, η οποία έχει έρθει καθυστερηµένα και
έπρεπε να είχε έρθει πιο νωρίς; Για να το καταλάβει ο κόσµος,
είναι οι πληροφορίες τις οποίες αντλούν τα κράτη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης µεταξύ τους. Και αυτό κυρίως έχει να κάνει µε τις
εισαγγελικές αρχές, γι’ αυτό και στους φορείς η διαφοροποίηση
της Ενώσεως των Εισαγγελέων ήταν τελείως σε άλλο κλίµα από
αυτές των Δικηγορικών Συλλόγων και της Ενώσεως Δικαστών και
Εισαγγελέων, διότι η πληροφορία την οποία πρέπει να έχει οποι-
οσδήποτε λαµβάνει µια απόφαση για κάποιον που έχει υποστεί
ποινική δίωξη για ειδεχθές έγκληµα πρέπει να είναι γρήγορη και

αποτελεσµατική. Ευρωπαϊκό Μητρώο Ποινικών Υποθέσεων:
Έχει, κύριε, αποφασίσει ο εισαγγελέας για έναν οποιονδήποτε
Μίχο, Παπαθεοδώρου ή δεν ξέρω ποιον άλλον, Μπάµπη Αναγνω-
στόπουλο κ.λπ., για ένα ειδεχθές έγκληµα ποινική δίωξη; Αυτό
αµέσως πρέπει να περνάει µέσα το Ευρωπαϊκό Μητρώο Ποινικών
Διώξεων, για να γνωρίζουν όλα τα κράτη, εάν αυτός πάει σε άλλο
κράτος και δηµιουργήσει το ίδιο πρόβληµα τι είχε κάνει.

Θα µου πείτε ότι εδώ υπάρχει τώρα ένας προβληµατισµός και
νοµίζω ότι είναι θεµιτός και σοβαρός, κύριε Υπουργέ, προβλη-
µατισµός. Πρέπει να ακούµε και τους προβληµατισµούς. Τι λέει
ο προβληµατισµός; Υπάρχει µια ζυγαριά: Από τη µια πλευρά είναι
το τεκµήριο της αθωότητας κάποιου ανθρώπου, δεν έχει τελεσι-
δικήσει µια απόφαση τον τάδε ο οποίος έχει την ποινική δίωξη
και είναι προφυλακισµένος ή δεν είναι προφυλακισµένος για ένα
ειδεχθές έγκληµα -δεν έχει τελεσιδικήσει η απόφαση στο δικα-
στήριο- και από την άλλη, είναι το δηµόσιο συµφέρον και η προ-
στασία της ανηλικότητας.

Προσέξτε, αυτό το οποίο εντυπωσιάζει τα τελευταία χρόνια -
κυρίως τα τελευταία τρία χρόνια- και πρέπει να δούµε πού οφεί-
λεται αυτό, είναι ότι τα ειδεχθή εγκλήµατα είναι πολλαπλά.
Δηλαδή, ελαττώθηκαν οι κλοπές και αυξήθηκαν τα ειδεχθή εγ-
κλήµατα, το trafficking, ο βιασµός µικρού παιδιού, όλο αυτό το
πλέγµα, η ανθρωποκτονία από δόλο, οι συµµορίες ανηλίκων, οι
οποίες εκτελούν αδικήµατα -κακουργήµατα, ουσιαστικά- και µας
έχει εγκλωβίσει όχι µόνο την ελληνική κοινωνία, αλλά και την ευ-
ρωπαϊκή κοινωνία σε µια φυλακή όπου πρέπει να σπάσουµε τα
δεσµά της.

Πρέπει, λοιπόν, να «σπάσουµε αυγά». Βεβαίως! Όταν έχεις να
βάλεις στη ζυγαριά από τη µια το τεκµήριο της αθωότητας ενός
ανθρώπου και από την άλλη την προστασία της ανηλικότητας και
βέβαια -για να µην ξεχνάµε- το δηµόσιο συµφέρον, τότε, κατά
την άποψη της Ελληνικής Λύσης, καλύτερο είναι το δηµόσιο συµ-
φέρον και η προστασία του µικρού παιδιού, παρά το τεκµήριο
της αθωότητας. Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, είναι προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. 

Δεν µιλάω για το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, το οποίο
έχει θέµατα συµβολαιογράφων που αφορούν στον προσδιορι-
σµό κενών θέσεων, οι οποίες καλύπτονται είτε µέσω µεταθέσεων
είτε µέσω διαγωνισµού. Οι φορείς των συµβολαιογράφων τα ζή-
τησαν και τα περισσότερα από αυτά ενσωµατώθηκαν στο νοµο-
σχέδιο και, αφού το ζήτησαν οι ίδιοι, πιστεύουµε ότι πρέπει να
τα ψηφίσουµε.

Η Ελληνική Λύση, αυτή η µικρή Κοινοβουλευτική Οµάδα -και
είµαι πολύ περήφανος που ανήκω σε αυτή την Κοινοβουλευτική
Οµάδα- η οποία µπήκε στη Βουλή και κοσµεί, πιστεύω, το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, είναι δύσκολο να ξαναπεράσει, κύριοι συνά-
δελφοι -να µου το θυµάστε- τέτοια µικρή Κοινοβουλευτική
Οµάδα µε τόσες προτάσεις. Μπορεί να φαίνεται λίγο παράξενο
για ορισµένους και να χαµογελούν, αλλά νοµίζω ότι αποδείχθηκε
στα τρία χρόνια η λογική µε την οποία προσεγγίζουµε τα θέµατα
-ασχέτως εάν συµφωνούµε όλοι µε όλα- ο τρόπος µε τον οποίο
τα προσεγγίζουµε και οι προτάσεις που κάνουµε. 

Θα πω δυο λόγια σχετικά µε το τι είχαµε πει για την προστασία
των ανηλίκων, για τα ειδεχθή εγκλήµατα και για το άρθρο 14, για
τα οποία οι δικηγορικοί σύλλογοι και οι ενώσεις δικαστών έχουν
τις ενστάσεις τους. Επαναλαµβάνω ότι εξαιρείται η Ένωση των
Εισαγγελέων, η οποία ήταν προς τη θετική κατεύθυνση, διότι
έπρεπε να έχει την πρωτογενή ύλη για να λειτουργήσει και τη
χρειάζεται. 

Τι είχε πει η Ελληνική Λύση: Οι ποινές, κύριοι Υπουργοί, δεν
είναι µόνο για να προσδιορίζονται. Εντάξει, είναι απόφαση του
δικαστηρίου, για παράδειγµα: Βίασες, παλιάνθρωπε, κτήνος, ένα
µικρό µωράκι ή παιδάκι; Τότε θα τιµωρηθείς µε ισόβια δεσµά.
Πώς, όµως, θα κατοχυρωθεί το «ισόβια δεσµά»; Με δεκαοκτώ
χρόνια φυλακή; Στα δέκα και δώδεκα χρόνια να µπορεί να παίρ-
νει άδειες και να κυκλοφορεί ελεύθερος µε πολλές πιθανότητες
-πλείστες όσες, κύριε Υπουργέ, και νοµίζω όλοι το παραδεχόµα-
στε αυτό- να επαναλάβει το ίδιο ακριβώς έγκληµα; Τα παραδείγ-
µατα είναι πάρα πολλά.

Τι πολύ απλό είχε πει, λοιπόν, η Ελληνική Λύση και πάνω σε
αυτό ισχυρίζεται και, νοµίζω, ότι το θέλει όλη η κοινωνία. Όποιον
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και να ρωτήσετε, εάν κάνουµε µια βόλτα τώρα στην ελληνική κοι-
νωνία έξω και ρωτήσουµε: «Βρε παιδί µου, εάν σου βιάσουν το
παιδί, ποια θα είναι η πρώτη σου σκέψη;». Θα είναι να σκοτώσεις
τον βιαστή. Υπάρχει άνθρωπος ο οποίος δεν θα το σκεφτεί; Όχι.

Η δεύτερη σου σκέψη, εφόσον δεν θέλεις να είσαι θύµα και
θύτης συγχρόνως, είναι να τον καταδικάσει η ελληνική δικαιο-
σύνη στην ανώτερη των ποινών. Αφού δεν υπάρχει ο χηµικός ευ-
νουχισµός -ο οποίος εφαρµόζεται σε πάρα πολλές χώρες και ο
χειρουργικός και ο χηµικός. Το δικαιικό σύστηµα της Ευρώπης,
όµως, δεν τον περιλαµβάνει, εντάξει- να καταδικαστεί σε ισόβια
δεσµά. Ισόβια δεσµά σηµαίνει µέσα. Δεν θα ξαναδείς, κύριε, τον
ήλιο! 

Έκανες ένα ειδεχθές έγκληµα, σκότωσες έναν άνθρωπο, σκό-
τωσες µία γυναικούλα, µια γιαγιά ή έναν παππού; Μια συµµορία,
λέει, σιδέρωσε µια γιαγιά για να της πάρει ένα πενηντάρικο! Τη
σιδέρωνε µε το σίδερο! Να φανταστούµε τη µητέρα µας ή τη για-
γιά µας να τη σιδερώνει κάποιος αλήτης και εµείς να λέµε: «Εν-
τάξει βρε παιδί µου, αυτός ο άνθρωπος θα σωφρονιστεί, σε
δεκαοκτώ χρόνια θα βγει έξω και σε δέκα χρόνια θα παίρνει και
άδειες και θα πηγαίνει στα µπουζούκια.». Ε, όχι! 

Και ξέρετε, αυτό θα τροµοκρατήσει τους επίδοξους τροµο-
κράτες. Θα τους τροµοκρατήσει, γιατί θα σκεφθούν ότι εάν το
κάνουν, δεν θα ξαναβγούν από τη φυλακή και θα περάσουν πολύ
άσχηµα. Οι φυλακές δεν είναι κολλέγια να ταΐζει ο ελληνικός
λαός τους εγκληµατίες. Και δεν µιλάω για τα εγκλήµατα τα οποία
είναι πολύ µικρότερης κλίµακας. Μιλάω για τα ειδεχθή εγκλή-
µατα, τα προσδιορίζω. Και το άρθρο 14 συγκεκριµένα, όταν µι-
λάει για τα άρθρα 299, 306, 312, 323Α, 324, και στο δέκατο ένατο
κεφάλαιο του ειδικού µέρους για αυτά αναφέρεται. Άρα, λοιπόν,
πού είναι το µεγάλο πρόβληµα και βάζουµε ερωτηµατικά; 

Για παράδειγµα, ο Μίχος, τον οποίο τον έχουν τώρα σε καλές
φυλακές. Ο Μίχος µια χαρά περνάει στις φυλακές στα Γρεβενά,
όλοι οι παιδοβιαστές είναι εκεί µαζί και δεν ακουµπάει ο ένας τον
άλλον. Δεν γίνεται να έχουµε αυτό το πράγµα και να βάζουµε
ερωτηµατικά. Όχι! Το δηµόσιο συµφέρον, η προστασία του ανη-
λίκου και η ενδοοικογενειακή βία προς τη σωστή κατεύθυνση.

Αυτό που προσπαθείτε να κάνετε, κύριε Υπουργέ, είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση. Διότι, όταν µια γυναίκα έχει υποστεί το
ξύλο της αρκούδας από τον άνδρα της ή από τον φίλο της και
αυτός µπαινοβγαίνει µέσα στο σπίτι, τότε πολύ σωστά πρέπει να
υπάρχει το κουµπί, το οποίο θα πατιέται από τη γυναίκα εάν το
επαναλάβει αυτός ο κακοποιός –γιατί περί κακοποιού πρόκειται
στην ενδοοικογενειακή βία, όταν κτυπάς τη γυναίκα σου και το
παιδί σου- και θα έρχεται η αστυνοµία και θα τον συλλαµβάνει.
Εκτός από τον έναν χρόνο που θα µπει στην Αθήνα και τη Θεσ-
σαλονίκη για να δούµε πώς θα πάει, θα πρέπει να επεκταθεί και
σε όλη την Ελλάδα.

Το δεύτερο που έχουµε πει είναι για την ανάπτυξη των κοινω-
νικών δοµών. Πού είναι αυτές οι κοινωνικές δοµές οι οποίες προ-
στατεύουν το ανήλικο; Το παίρνει η εισαγγελία από το σπίτι.
Μάλιστα. Πού θα πάνε αυτά τα οκτώ παιδιά και αυτό το δωδεκά-
χρονο κορίτσι που το βίαζαν κατ’ εξακολούθηση ο Μίχος και η
βρωµερή παρέα του; Και προφανώς, ακόµα δεν έχουν βγει όλα
στο φως. Πρέπει να βγουν όλα στο φως και όλοι αυτοί οι οποίοι
έχουν κάνει τέτοια κακουργήµατα εναντίον µικρών παιδιών, πρέ-
πει να µπουν φυλακή και να µην ξαναδούν το φως του ήλιου.

Και το τρίτο, είναι οι αποφάσεις των δικαστηρίων και αναφέ-
ροµαι στο Υπουργείο Δικαιοσύνης ως εκπρόσωπο των δικαστών
της χώρας. Κύριοι δικαστές, πρέπει να είναι γρήγορες οι αποφά-
σεις για τα ειδεχθή εγκλήµατα. Προφανώς και πρέπει να υπάρ-
χουν τα ονόµατα αυτών που έχουν υποστεί ποινική δίωξη για
ειδεχθή εγκλήµατα και όλα αυτά τα οποία ανέφερα προηγουµέ-
νως. Πρέπει, όµως, οι αποφάσεις να βγαίνουν γρήγορα, να τε-
λεσιδικεί η δίκη, ώστε ο εισαγγελέας ο οποίος θα πάρει το
ποινικό µητρώο στα χέρια του ή θα ζητήσει τον επίδοξο αυτό ή
υπό κατηγορία εγκληµατία, για να έχει τα περισσότερα στοιχεία
και να είναι σίγουρος.

Ακούσαµε όλους τους φορείς και νοµίζω ότι όλοι θα συµφω-
νήσουµε σε ένα πράγµα. Δεν πρέπει µόνο να αυστηροποιήσουµε
τις ποινές. Οι ποινές είναι αυστηρές ήδη, δε χρειάζονται πιο αυ-
στηρές. Όταν λέει ότι ο παιδοβιασµός, το ειδεχθές έγκληµα προ-

βλέπει ισόβια, να είναι ισόβια. Το θέµα είναι η εκτέλεση των ποι-
νών. Να εκτελούνται οι ποινές όπως αποδίδονται, προσδιορίζον-
ται και αποφασίζονται από τα δικαστήρια.

Ισόβια, κύριε Υπουργέ, σηµαίνει ισόβια. Δεν σηµαίνει δεκαο-
κτώ χρόνια. Αλλιώς, το δικαστήριο µπορεί να ρίξει δεκαοκτώ χρό-
νια φυλάκιση και να είµαστε και µέσα στο πνεύµα της απόφασης.
Έριξε δεκαοκτώ χρόνια φυλακή σε κάποιον που σκότωσε από
δόλο ή που βίασε ένα µικρό παιδάκι και θα κάτσει δεκαοκτώ χρό-
νια φυλακή και θα βγει µετά από δεκαοκτώ χρόνια. Αλλιώς, τα
ισόβια, σηµαίνουν ισόβια!

Η Ελληνική Λύση υπερψηφίζει το νοµοσχέδιο µε τα ερωτηµα-
τικά που έχουµε θέσει. Υπάρχουν ερωτηµατικά και κατά το πρα-
κτικό µέρος του νοµοσχεδίου και σας τα αναφέραµε. Όµως,
πρέπει να ξέρετε ένα πράγµα, ούτε αυτό θα λύσει το πρόβληµα.
Το πρόβληµα θα το λύσει, όταν ισόβια κάθειρξη θα γίνουν τα ισό-
βια. Τα ισόβια θα γίνουν ισόβια. Να τροµοκρατηθούν και να µην
επαναλάβει κανένας τέτοια εγκλήµατα, γιατί θα ξέρει ότι δεν θα
ξαναβγεί ποτέ από τη φυλακή.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Μυλωνάκη.

Η κ. Απατζίδη, η ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25, έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας, γιατί

δεν τα κατάφερα το πρωί να τοποθετηθώ για την επέτειο του Πο-
λυτεχνείου και ίσως να χρειαστώ λίγο παραπάνω χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνονται σαράντα
εννέα χρόνια µετά τη φοιτητική εξέγερση του Νοέµβρη κόντρα
στη χούντα των συνταγµαταρχών. Η πάλη των νέων µας, µας
δίνει δύναµη για τις µάχες του µέλλοντος. Είναι το άσβεστο
πάθος κάθε γενιάς που δεν µπορεί να δεχθεί να υποταχθεί, να
συµβιβαστεί και να συνθηκολογήσει, που αρνείται να αποδεχθεί
πως το µέλλον της θα είναι οι πολιτικές λιτότητας, τα µνηµόνια,
η ακρίβεια, η ανεργία, ο πόλεµος, η µετανάστευση σήµερα και
τότε άλλα αντίστοιχα δεινά.

Κάθε χρόνο, αυτή η επέτειος του Πολυτεχνείου δεν είναι ένα
µνηµόσυνο για τους σπουδαίους αγώνες του παρελθόντος. Είναι
ένα κάλεσµα ρήξης και πάλης µε αυτά και αυτούς που πιέζουν
στον λαιµό τούς νέους και τις νέες. Δεν είναι τυχαίο κιόλας που,
παρ’ ότι πολλά χρόνια µετά από τότε, το Πολυτεχνείο δεν έχει
ξεθωριάσει, αλλά είναι όλο και µαζικότερες οι ιστορικές εκδηλώ-
σεις του κάθε φορά.

Στη φετινή επέτειο και τελευταία πριν από την εκλογική ανα-
µέτρηση, ας δώσουµε λίγη µεγαλύτερη βαρύτητα στο τι θέλει η
νέα γενιά στο πολιτικό σκηνικό. Η τότε γενιά, άραγε, όταν κλει-
νόταν µέσα, ήθελε διαχείριση του συστήµατος ή ανατροπή του;

Εµείς σήµερα τι ζητάµε πραγµατικά; Θέλουµε θέσεις εργασίας
µε 500 ευρώ, απλώς για να λέµε ότι δουλεύουµε; Θέλουµε πτυ-
χία µε επαγγελµατικά δικαιώµατα και ας είµαστε άνεργοι, χωρίς
µέλλον, µε άγχος τη µετανάστευση; Θέλουµε να ζούµε µέχρι τα
σαράντα µας µε τους δικούς µας, αφού δεν µπορούµε να νοικιά-
σουµε σπίτι µόνοι µας;

Εάν είναι µία φορά η ώρα για να προβληµατιστούµε για το τι
παλεύουµε και το τι θέλουµε να πετύχουµε, αυτή η ώρα ήρθε.
Για να κάνουµε πράξη το εµπρός για τη γενιά µας, όπως στο Πο-
λυτεχνείο, θέλει πρώτα από όλα να ξέρουµε ποιος είναι ο στόχος
και ποιον έχουµε απέναντί µας. Φέτος, ας προσπαθήσουµε να
δώσουµε λίγο πιο καθαρά ποιο είναι το διακύβευµα.

Σχεδόν µισός αιώνας συµπληρώνεται από την εξέγερση στο
Πολυτεχνείο. Εδώ και µισό αιώνα η 17η Νοεµβρίου αποτελεί τον
εφιάλτη του κατεστηµένου, µε οποιαδήποτε µορφή και αν αυτό
εκφράζεται. Αποτελεί τον εφιάλτη τους, γιατί τους θυµίζει τους
αγώνες και τις διεκδικήσεις για έναν άλλο κόσµο απ’ αυτόν που
εκφράζουν και επιθυµούν για τους πολλούς.

Η εξέγερση στο Πολυτεχνείο παραµένει και θα παραµένει
πάντα επίκαιρη, γιατί θυµίζει σε όλους πως ένας άλλος κόσµος
είναι πραγµατικά εφικτός όσο και εάν ο αντίπαλος φαντάζει πολ-
λές φορές ανίκητος, γιατί θυµίζει τη δυνατότητα του λαού, που
τον θεωρούν χειραγωγηµένο, να βρει τις αστείρευτες εκείνες δυ-
νάµεις να εναντιωθεί σε κάθε µορφής δυναστεία. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο την εξέγερση αυτή την πολεµούν λυσσαλέα. Γι’
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αυτό επιχειρούν να ξαναγράψουν τα γεγονότα, όπως τους βο-
λεύει, και να την υποβαθµίσουν. Δεν θα τους αφήσουµε ούτε
αυτή τη φορά.

Φέτος, όπως κάθε χρονιά, κατεβαίνουµε στην πορεία, για να
τιµήσουµε τόσο τους εξεγερµένους του Πολυτεχνείου, ιδίως
εκείνους που δεν το εξαργύρωσαν ποτέ τους, όσο όµως και αυ-
τούς τους σηµερινούς σεµνούς, καλούς ανθρώπους, που µάχον-
ται για αξιοπρέπεια, ανεξαρτησία και πρέπει να ταχθούµε στο
πλευρό τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα εννέα χρόνια από την
εξέγερση των φοιτητών και φοιτητριών στο Πολυτεχνείο εναντίον
της χούντας. Τα συνθήµατα, όµως, της νεολαίας, που έσωσε την
τιµή αυτού του λαού, παραµένουν επίκαιρα όσο ποτέ: «Ψωµί –
Παιδεία - Ελευθερία». Ψωµί για έναν λαό που διαρκώς στερείται
το ψωµί και το βιος του. Παιδεία για µια νεολαία που τη ρίχνουν
διαχρονικά στην ιδιωτική ταξική εκπαίδευση, αποκλείοντας µε-
γάλο µέρος της. Ελευθερία για µια χώρα που παραµένει ανελεύ-
θερη σε µεγάλο βαθµό µέσα από νέου τύπου εξαρτήσεις.

«Έξω οι ΗΠΑ, έξω το ΝΑΤΟ», βροντοφώναζαν επίσης οι νέες
και οι νέοι µας µαζί µε την υπόλοιπη κοινωνία που αγκάλιασε τους
εξεγερµένους φοιτητές και τις εξεγερµένες φοιτήτριες, τα αιτή-
µατα και τις διεκδικήσεις τους. Έξω κάθε παλιός και νέος ιµπερια-
λισµός, κάθε εξάρτηση και υποδούλωση στην εκάστοτε σφαίρα
επιρροής και στα κελεύσµατα των παντός είδους τοποτηρητών.

Ο αγώνας µας σήµερα για δηµοκρατία, ελευθερία, ανεξαρτη-
σία, δικαιώµατα, ισότητα και δικαιοσύνη είναι και παραµένει διαρ-
κής και ανυποχώρητος, σήµερα που η νέα γενιά και πάλι θέτει τα
διαρκή αυτά προστάγµατα στην προµετωπίδα του αγώνα της, σή-
µερα που η παρούσα µνηµονιακή Κυβέρνηση, αυτή του κ. Μητσο-
τάκη, η οποία λειτουργεί ως ντίλερ ολιγαρχικών συµφερόντων,
επιτίθεται καθηµερινά στα δικαιώµατα, στον αγώνα και στις διεκ-
δικήσεις της κοινωνίας, κτίζοντας παράλληλα ένα νέο αυταρχικό
αστυνοµικό κράτος, µαζί µε ένα επιτελικό παρακράτος µέσα στη
δωδεκάτη χρονιά της χρεοδουλοπαροικίας, ώστε να είναι ακόµα
πιο εύκολη η περαιτέρω φτωχοποίηση του λαού µας.

Σήµερα που βάλλονται τα πάντα, από τη δηµόσια υγεία του
λαού µας µέχρι τη δηµόσια εκπαίδευση, τα εργασιακά κεκτηµένα
και δικαιώµατα, το δικαίωµα στη διαµαρτυρία και τη δηµόσια συ-
νάθροιση, σήµερα εντείνουµε τον αγώνα µας µαζί µε τη νεολαία,
µαζί µε την κοινωνία, τις εργαζόµενες και τους εργαζόµενους, τα
σωµατεία, τα κινήµατα, τον καθέναν και την καθεµία που δεν απο-
δέχεται µία ζωή υπάκουη, µία ζωή κοµµένη και ραµµένη στα εκά-
στοτε περιοριστικά µέτρα της ολιγαρχίας του ελληνικού, του
ευρωπαϊκού και παγκόσµιου καπιταλισµού, της νέας εξάρτησης
από τη λιτότητα και σε τελική ανάλυση, της αναξιοπρέπειας. Γι’
αυτό και σήµερα τιµάµε το Πολυτεχνείο και εµπνεόµαστε όλοι για
τους νέους αγώνες που έρχονται.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο τώρα, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχα-
ριστώ πολύ.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αφορά σε ένα πάρα πολύ
σηµαντικό θέµα, που είναι η προστασία των ανηλίκων, αλλά γίνεται
µε έναν λάθος τρόπο, ίσως και πρόχειρο, µπορώ να πω, και αυτό
δηµιουργεί έντονο προβληµατισµό τουλάχιστον σε εµάς, ως
ΜέΡΑ25, ακριβώς επειδή αποτελεί πρώτη προτεραιότητά µας η
προστασία των ανθρώπων, των παιδιών, πάνω απ’ όλα.

Το νοµοσχέδιο χωρίζεται σε τρία µέρη και δεκαπέντε άρθρα. Το
πρώτο µέρος περιλαµβάνει τα άρθρα 1 έως 10 και αφορά στην
ενσωµάτωση στο Εθνικό Δίκαιο της οδηγίας 2019�884 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, η οποία όµως τροποποιείται µε την από-
φαση 2009/315 και την αντικατάστασή της από την 2009/316 του
Συµβουλίου. Οι αποφάσεις αυτές αφορούν στην ανταλλαγή πλη-
ροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων χωρών εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης και το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μη-
τρώου.

Το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου
είναι ένα αποκεντρωµένο σύστηµα τεχνολογίας πληροφοριών,
που βασίζεται στις βάσεις δεδοµένων στα ποινικά µητρώα κάθε
χώρας. Αναφέρεται στην ανταλλαγή πληροφοριών που αντλούν-
ται από εθνικά ποινικά µητρώα µεταξύ των κεντρικών αρχών των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι πληροφορίες αυτές αφο-
ρούν ουσιαστικά στα ποινικά µητρώα των πολιτών της Ευρωπαϊ-

κής Ένωσης, όπως επίσης και σε καταδικαστικές αποφάσεις σε
βάρος υπηκόων άλλων κρατών-µελών που δεν διακινούνται απο-
τελεσµατικά εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η διακίνηση αυτών των εγγράφων αποτελεί σηµαντικό στοιχείο
κάθε στρατηγικής για την πάταξη της εγκληµατικότητας και την
καταπολέµηση της τροµοκρατίας. Οι προβλέψεις, όµως, της συγ-
κεκριµένης οδηγίας έχουν σκοπό η διακίνηση των πληροφοριών
αυτών να γίνεται µε πιο αποτελεσµατικό, ταχύ και ακριβή τρόπο.
Το σύστηµα αυτό έχει λογισµικό διασύνδεσης που κάνει χρήση
ενός κοινού συνόλου πρωτοκόλλων για τη διάδοση πληροφοριών.
Θεµελιώνεται σε µία επικοινωνιακή υποδοµή που δουλεύει υπό
την αιγίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε κρυπτογραφηµένο δί-
κτυο.

Μέχρι πρότινος, το σύστηµα αυτό δεν σκόπευε στη δηµιουρ-
γία συγκεντρωτικής βάσης δεδοµένων για τα ποινικά µητρώα,
καθώς όλα τα σχετικά δεδοµένα βρίσκονται στις εθνικές βάσεις
δεδοµένων. Με απλά λόγια, ήταν δυνατό ένα ορισµένο εθνικό δι-
καστήριο να δικάζει, χωρίς να ξέρει εάν κάποιος είναι κατηγο-
ρούµενος ή έχει καταδικαστεί σε άλλη ευρωπαϊκή χώρα.

Επιπλέον, όπως αναφέρεται ρητά µέσα στην αιτιολογική έκ-
θεση, οι ρυθµίσεις εξασφαλίζουν πως οι πληροφορίες που δια-
κινούνται όσον αφορά τις καταδίκες θα συνοδεύονται από
πληροφορίες σχετικά µε την ιθαγένεια ή τις ιθαγένειες των κα-
ταδικασθέντων προσώπων.

Ενδιαφέρον, πάντως, έχει η σπουδή της Κυβέρνησης να κυ-
ρώσει αυτή τη συγκεκριµένη οδηγία, όταν άλλες αντίστοιχες τις
σέρνει επί σειρά ετών, όπως έχουµε δει από την προηγούµενη
που ήταν για την προστασία µαρτύρων δηµοσίου συµφέροντος
και αυτό δηλαδή ουσιαστικά αποτέλεσε µία διακήρυξη.

Όσον αφορά στις προβλέψεις της οδηγίας, εδώ πρόκειται για
µία ανταλλαγή φακέλων στο όνοµα της τάξης και της προστα-
σίας από την τροµοκρατία, όµως γενικώς και αορίστως. Δηµιουρ-
γεί, δηλαδή, µία βάση δεδοµένων ευρωπαϊκής κλίµακας, όπου
αυτόµατα συµπληρώνονται κατά περίπτωση πληροφορίες από
κράτη-µέλη τόσο για πολίτες κρατών-µελών όσο και για πολίτες
τρίτων χωρών, κατά τα πρότυπα του «Μεγάλου Αδερφού». 

Τα άρθρα 11, 12 και 13 αφορούν σε ρυθµίσεις συµβολαιογρά-
φων, όπου τροποποιούνται διατάξεις του ν.2830/2000 που αφο-
ρούν στον προσδιορισµό θέσεων συµβολαιογράφων οι οποίες
διατίθενται ανά έτος µέσω διαγωνισµού και µεταθέσεων.

Το πολύ σηµαντικό, όµως, και αµφιλεγόµενο άρθρο 14, που
νοµίζω ότι είναι το πιο πολυσυζητηµένο άρθρο εδώ πέρα απ’ όλη
την Αντιπολίτευση, τροποποιεί την παράγραφο 3 του άρθρου 569
του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, ώστε να προβλέπεται η εγ-
γραφή στα δελτία ποινικού µητρώου κάθε ποινικής δίωξης που
ασκείται σύµφωνα µε τα άρθρα του Ποινικού Κώδικα, εφόσον
αυτά αφορούν, λέει, στην ανθρωποκτονία µε δόλο, στην έκθεση
σε κίνδυνο, στη σωµατική βλάβη αδύναµων ατόµων, στην εµπο-
ρία ανθρώπων, στην αρπαγή ανηλίκων, σε εγκλήµατα κατά της
γενετήσιας ελευθερίας και σε εγκλήµατα οικονοµικής εκµετάλ-
λευσης της γενετήσιας ζωής. 

Δηµιουργείται έτσι βάση δεδοµένων που εµπεριέχει και τις εκ-
κρεµείς ποινικές διώξεις, µε σκοπό την παροχή περαιτέρω εγ-
γυήσεων προστασίας της ανηλικότητας.

Το εν λόγω άρθρο έρχεται σε συνέχεια του σχεδίου για την
προστασία ανηλίκων από τη σεξουαλική εκµετάλλευση στο πλαί-
σιο της επικοινωνιακής διαχείρισης της βρώµικης επικαιρότητας
του τελευταίου διαστήµατος από την Κυβέρνηση. Γιατί, όντως,
βρισκόµαστε εν µέσω ενός καταιγισµού από ειδήσεις, αυτό που
συµβαίνει δηλαδή µε εξαιρετικά απεχθείς και αποτρόπαιες εκ-
φράσεις κακοποίησης σε βάρος ανηλίκων, ενίοτε δηλαδή ακούµε
είτε από τις ίδιες τις οικογένειες αλλά και µε συµµετοχή καθώς
φαίνεται και επιφανών µελών της κοινωνίας που έχουν δεσµούς
µε την πολιτική ζωή του τόπου.

Μόνο ως τέτοια µπορεί να εκληφθεί η συγκεκριµένη πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης, η οποία Κυβέρνηση εξυπηρετεί πάντοτε
συγκεκριµένα συµφέροντα. Νοµοθετεί την υποχρεωτική επιµέ-
λεια, δηλαδή την παρουσία κακοποιητικών γονέων στη ζωή των
παιδιών. Τίθενται πλέον ζητήµατα και για το τεκµήριο της αθωό-
τητας.

Όλοι µας µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι τα εγκλήµατα τα
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σχετικά µε την ανηλικότητα φέρνουν ιδιαίτερα µεγάλη απαξία.
Υπάρχει, όµως, ένα ζήτηµα ότι µπορεί έτσι να ανοίξει µια επικίν-
δυνη πόρτα, ώστε να καταστρατηγείται το τεκµήριο της αθωό-
τητας και σε άλλες περιπτώσεις. Θέλει προσοχή το συγκεκριµένο
ζήτηµα. Όπως όλοι ξέρουµε, είναι µια βασική αρχή του ποινικού
δικαίου ότι δεν πρέπει κάποιος ο οποίος έχει κατηγορηθεί για
ένα αδίκηµα οσοδήποτε σοβαρό να θεωρηθεί εκ προοιµίου ότι
είναι και ο δράστης. Αυτό µπορεί να συµβεί µόνο µετά από κα-
ταδικαστική απόφαση του δικαστηρίου.

Εν προκειµένω, να καταγράφεται στο µητρώο η δίωξη ακόµη
και χωρίς καταδίκη, αποτελεί –όπως υποστηρίχθηκε και από τους
ίδιους φορείς- παραβίαση του τεκµηρίου της αθωότητας. Βλέ-
πουµε µάλιστα δύο µέτρα και δύο σταθµά. Γιατί αν θυµηθούµε
τι έλεγε το νοµοσχέδιο της συνεπιµέλειας για την πρόβλεψη, εκεί
ήταν τελεσίδικη καταδίκη, εδώ απλώς µιλάει για δίωξη. Γιατί αυτή
η διαφορά µεταξύ αυτών των δύο νοµοσχεδίων;

Γενικότερα, χρειάζεται προσοχή να µην υπάρξει υπερβολική
παραβίαση ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων στο πλαίσιο
ενός πολύπλευρου φακελώµατος από τους πολυπλόκαµους µη-
χανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µια εργαλειοποίηση που
ασφαλώς υπάρχει.

Είναι απολύτως τροµοκρατικό το ζήτηµα της εκµετάλλευσης
της ανηλικότητας. Είναι δηλαδή ανησυχητικό µήπως επεκταθεί
και στα άλλα εγκλήµατα που έχουν ιδιαίτερη απαξία, αλλά να µην
υπάρξει καταστρατήγηση του τεκµηρίου της αθωότητας εντεί-
νοντας έναν αντιδηµοκρατικό ολοκληρωτισµό στις κοινωνίες
µας.

Βεβαίως, κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί ότι η κοινωνία µας πά-
σχει αυτή τη στιγµή, είναι αλήθεια. Υπάρχει µια –εντός εισαγω-
γικών- «κανονικότητα» της βίας και του πόνου δυστυχώς όχι µόνο
προς τις γυναίκες, αλλά και στα ανήλικα παιδιά.

Αυτή πρέπει να σπάσει µε το κατάλληλο νοµοθετικό πλαίσιο,
αλλά και µέσα από την καθηµερινή κινητοποίηση, οργάνωση,
ενηµέρωση και συζήτηση των πολιτών. Θα σπάσει µέσα από τη
συντονισµένη δράση των πιο καταπιεζοµένων και εκµεταλλευό-
µενων στρωµάτων της κοινωνίας µας που λόγω της ευάλωτης
θέσης τους βιώνουν τον θεσµικό αλλά και τον καθηµερινό ρατσι-
σµό. Θα σπάσει, τέλος, µέσα από το ορθωµένο συλλογικά γυναι-
κείο ανάστηµα, όπως τόσες φορές η ιστορία του γυναικείου
κινήµατος έχει αποδείξει ότι µπορεί να πετύχει σηµαντικές νίκες,
εν προκειµένω και στην προάσπιση των ανηλίκων. Έχουµε όλοι
και όλες ένα λόγο να παλέψουµε µαζί κατά της σεξουαλικής εκ-
µετάλλευσης και κακοποίησης, άντρες και γυναίκες ενωµένοι.

Όµως, το σηµαντικότερο αίτηµα αυτή τη στιγµή είναι να υπάρ-
χουν οι κατάλληλες κοινωνικές υπηρεσίες στα δηµοτικά –αυτό
που είπαµε και στην επιτροπή- τα γυµνάσια και τα λύκεια, µε την
απαραίτητη στελέχωση από ψυχολόγους και κοινωνικούς λει-
τουργούς. Γιατί η πρόληψη είναι ίσως περισσότερο σηµαντική
σε σχέση µε το να συµβεί –αυτό που λέµε- το κακό. Να υπάρχει
µια νοµοθετική επαγρύπνηση για τη χρειαζούµενη τιµωρία των
εγκληµάτων.

Στα σχολεία µας, αυτή τη στιγµή, έχουµε πάρα πολύ λίγους,
ελάχιστους ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς. Δεν µπο-
ρούν να ανταποκριθούν στο πολύ απαιτητικό έργο τους. Υπάρχει
µεγάλη ένδεια στις δοµές πρόληψης για τα εγκλήµατα κατά ανη-
λίκων, ενώ πάρα πολύ µεγάλη µάστιγα στην κοινωνία µας απο-
τελεί και η αστυνοµική αυθαιρεσία και διαπλοκή –δεν ξέρει
κάποιος πού να απευθυνθεί αν τελικά είναι θύµα- που αποθαρ-
ρύνει από το να έρθουν στην επιφάνεια οι περιπτώσεις εκµετάλ-
λευσης ανηλίκων.

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρχουν εξειδι-
κευµένες κοινωνικές υπηρεσίες σε κάθε σχολείο πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Ξέρω ότι έχετε κάνει µια προ-
σπάθεια –δεν µπορούµε βεβαίως να το αµφισβητήσουµε αυτό-,
αλλά θέλει και άλλους. Είναι δεκατρείς χιλιάδες σχολεία και
έχουµε δυόµισι χιλιάδες ψυχολόγους. Νοµίζω ότι τα νούµερα µι-
λάνε από µόνα τους, ότι δεν υπάρχει επάρκεια. Οπότε θα µας
απαντήσει σχετικά και η Υπουργός. Εµείς θεωρούµε ότι θα πρέ-
πει να υπάρχουν σε κάθε σχολείο.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται πάρα πολύ πρόχειρα.
Δεν διαφαίνεται µια γνήσια πρόθεση της κυβερνώσας παράταξης

να επιτευχθούν πραγµατικά οι στόχοι που θέτει η αιτιολογική έκ-
θεση, δηλαδή να δηµιουργηθεί ένα πλήρες αποτελεσµατικό πλαί-
σιο για την προστασία των ανηλίκων που θα είναι διαυγές και
απολύτως ξεκάθαρο.

Το σηµαντικό είναι να αρθεί η πολυδιάσπαση των υπηρεσιών
που παρατηρείται σήµερα. Όµως, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ελ-
λειµµατικό ως προς την πρόληψη που αφορά σε ψυχολόγους,
κοινωνικούς λειτουργούς και ούτω καθεξής, ενώ αντιθέτως είναι
πληθωριστικό ως προς το εκ των υστέρων συγκεντρωτικό φακέ-
λωµα που επιχειρεί. Εδώ υπάρχει µια ανησυχητική ασυµµετρία,
την οποία δεν µπορούµε παρά να επισηµάνουµε ως ΜέΡΑ25. 

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Απατζίδη.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, πέρα από τα τετριµµένα, να ξεκινήσω µε την περι-
πέτεια που είχε σήµερα ο Έλληνας Υπουργός Εξωτερικών. Η πε-
ριπέτεια αυτή αποδεικνύει την ανικανότητα της Νέας
Δηµοκρατίας. Και το λέω έτσι, κύριε Υπουργέ, διότι πήγε στη
Λιβύη για να δώσει εµβόλια και του ετοίµασε παγίδα η παράνοµη
κυβέρνηση της Λιβύης, ώστε να κάνει χειραψία και να θεωρηθεί
αναγνώριση άµεση ή έµµεση της Ελλάδας του τουρκολιβυκού
µνηµονίου.

Η ανικανότητα της Κυβέρνησης είναι ξεκάθαρη. Δεν πας στην
Τρίπολη, όταν ξέρεις ότι ελέγχεται από τους παράνοµους η
πόλη. Είναι δεδοµένο. Και βέβαια η ανικανότητα της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας αποδεικνύεται και από το ότι έχει αφήσει
τον Χαφτάρ µόνο του εδώ και µήνες.

Ως Ελληνική Λύση πριν µερικά χρόνια όταν είχε έρθει ο Χα-
φτάρ εδώ –επειδή επικοινώνησα και εγώ µαζί του, ήµουν στο ξε-
νοδοχείο µαζί του- µαζί µε το ναύαρχο έκανα ώρα να βρω τον κ.
Δένδια για να τον συναντήσει. Αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση
άφησε την Τουρκία να κάνει παιχνίδι στη Λιβύη και τρέχουµε
πίσω από τις εξελίξεις σήµερα. 

Όµως, θα µου πείτε πόσο σοβαρή είναι µια κυβέρνηση, αυτή
της Νέας Δηµοκρατίας, όταν γίνονται τρία διεθνή συνέδρια και
η Ελλάδα απουσιάζει; Είναι και ανίκανοι και ασόβαροι. Πόσο σο-
βαρή είναι µια κυβέρνηση και πόσο ικανή, όταν αντί να πάτε ως
Κυβέρνηση στη Λιβύη για να καταργήσετε το τουρκολιβυκό µνη-
µόνιο, η µόνη εµµονή είναι να πάτε εµβόλια; Δηλαδή πραγµατικά
απορεί κανείς µε τη γραφικότητα των επιλογών σας!

Και από πού έως πού Υπουργός Εξωτερικών µεταφέρει τα εµ-
βόλια; Πείτε µου εσείς! Πώς είναι δυνατόν Υπουργός Εξωτερικών
να µεταφέρει τα εµβόλια! Δεν µπορούµε να στείλουµε τον Υφυ-
πουργό Υγείας; Στείλτε τον κ. Πλεύρη που είναι και φανατικός
και εµµονικός µε τους υγειονοµικούς. Πραγµατικά, γίνεστε µέρα
µε την ηµέρα περισσότερο επικίνδυνοι και λυπάµαι που το λέω.

Πάµε λίγο και στην οικονοµία, γιατί το νοµοσχέδιο δεν θα το
συζητήσουµε, τα είπε και ο εισηγητής. Πραγµατικά, βλέπω
Υπουργούς µε ένα αφηγηµατικό παραλήρηµα περί επενδυτών,
περί χρηµάτων που έρχονται στην Ελλάδα, περί µεγάλων επεν-
δύσεων και επιχειρείται η ωραιοποίηση µιας οικτρής πραγµατι-
κότητας της ελληνικής κοινωνίας και επιχειρείται από τη Νέα
Δηµοκρατία µε δόλο. Χρησιµοποιούν λέξεις-κλειδιά που δεν
ξέρει κανείς τι εννοούν.

Ακούστε τώρα: Αύξηση παραγωγικότητας, εξωστρέφεια, αν-
ταγωνιστικότητα, µείωση του επενδυτικού κενού, πράσινη µετά-
βαση, ψηφιακή µετάβαση, εξαγωγές. Πραγµατικά ζείτε εκτός
τόπου και χρόνου. Το λέω για να το καταλάβετε. Ωραιοποιείτε
µε τις λέξεις µια οικτρή κατάσταση που επικρατεί στην κοινωνία.
Ποιοι; Εσείς που χρεωκοπήσατε την Ελλάδα, εσείς που µαζί µε
το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ µε τα λάθη που κάνατε, κάνατε µια Ελ-
λάδα που δεν παράγει τίποτα και παράγει µόνο χρέη και τα ωραι-
οποιείτε.

Και σας διαβάζω τι λέει η Τράπεζα της Ελλάδος, ο άνθρωπός
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σας, ο κ. Στουρνάρας: «Καµπανάκι για την αποπληρωµή δόσεων
στεγαστικών δανείων µετά την άνοδο των επιτοκίων. Το ιδιωτικό
χρέος 406 δισεκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων 258 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ κόκκινα». Είναι τεράστιο το πρόβληµα και τώρα, βέ-
βαια, µε τις αυξήσεις των επιτοκίων διεθνώς να δείτε δράµατα
που θα έχουµε και δυστυχία, αλλά εσείς µε τους διαφόρους «Πά-
τσηδες» και µε τους διαφόρους µε τις εισπρακτικές εταιρείες κυ-
νηγάτε τον Έλληνα πολίτη, αλλά κουρεύετε στους ολιγάρχες
φίλους σας τα δάνεια. Και έχουµε καταγγείλει συγκεκριµένα δά-
νεια που κουρέψατε.

Και το χειρότερο: Κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό µε το «καλάθι
του νοικοκυριού». Ακούστε τώρα, φοβικοί ακόµη και µε τις λέξεις
οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, «καλάθι του νοικοκυριού», όχι
της νοικοκυράς, όπως µάθαµε κατά την παράδοση, διότι αυτοί
θέλουν τον «γονέα 1», «γονέα 2», ενώ η παράδοση και η λογική
λέει «πατέρας» και «µητέρα».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποιοι; Τα µέλη µιας Κυβέρνησης που έχουν ρίζες στον Κων-

σταντίνο Καραµανλή τον πρώτο! Αυτοί είστε! Έχετε κατεδαφίσει
κάθε ιδεολογία στο κόµµα σας.

Και το χειρότερο θα σας το πω για να το καταλάβετε: Δεν
υπάρχουν άσχηµες λέξεις κατά πολλούς, υπάρχουν διεστραµ-
µένα µυαλά. Γι’ αυτό αλλάζετε τους όρους. Η «τρόικα» έγινε «θε-
σµοί», αλλάζετε τις έννοιες, µόνο και µόνο για να βολέψει στο
δικό σας το µυαλό -και λυπάµαι- στη Νέα Δηµοκρατία.

Ακούστε τώρα, παραδείγµατα: Το «καλάθι». Ήθελα να έχω
τώρα εδώ τον Άδωνι Γεωργιάδη, αλλά δεν είναι εδώ, χθες ήταν,
έκανε φασαρία, οι κάµερες έπεσαν πάνω του µε τον κ. Τσακα-
λώτο. Ξέρετε, αυτές οι φασαρίες που γίνονται για να γράφουν
οι κάµερες και να λένε ότι έγινε κάτι στη Βουλή. Πάµε, λοιπόν,
να συγκρίνουµε προϊόντα: Καφές στην Αγγλία 1,70 ευρώ, στην
Ελλάδα 1,95 ευρώ ο ελληνικός καφές. Ελληνικές µπάµιες στην
Αγγλία 2,62 ευρώ , στην Ελλάδα 2,88 ευρώ. Κρουασάν ελληνικό
στην Αγγλία 0,51 ευρώ, στην Ελλάδα 0,65 ευρώ. Γιαούρτι
«ΦΑΓΕ» στην Αγγλία 1,43 ευρώ, στην Ελλάδα 1,46 ευρώ. Συ-
σκευασµένη σπανακόπιτα ελληνική στην Αγγλία 5,13 ευρώ, στην
Ελλάδα 5,80 ευρώ. Παξιµάδια ελληνικά στην Αγγλία 1,02 ευρώ,
στην Ελλάδα 1,5 ευρώ. Ελιές «Καλαµών» στην Αγγλία 2,74 ευρώ,
στην Ελλάδα 2,94 ευρώ. Και εδώ µιλάµε για ελληνικά προϊόντα,
τα µεταφορικά για να πας στην Αγγλία έχουν περισσότερα έξοδα
από ό,τι να έρθουν από την Καλαµάτα στην Αθήνα. Άρα κάτι δεν
κάνετε σωστά. Μάλλον κάτι κάνετε πολύ σωστά και πολύ σωστά
εξυπηρετείτε τα σουπερµάρκετ, τους ολιγάρχες και τους µεσά-
ζοντες. Αυτό κάνετε σωστά, γιατί αυτοί είστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε τώρα τιµές προϊόντων: 2,98 ευρώ το ολλανδικό

µπούτι κοτόπουλο, 3,98 ευρώ το ελληνικό. Φαίνεται ότι πολέµησε
στην Ουκρανία το ελληνικό και είναι πιο ακριβό το µπούτι κοτό-
πουλο. Πραγµατικά, είναι τραγικά αυτά που συµβαίνουν.

Τον κ. Τσιάρα έχουµε πάλι. Δεν φταίτε εσείς, αλλά εσείς θα τα
ακούσετε, κύριε Τσιάρα.

Συνεχίζω: Είχαµε το πρωί µία δήλωση του Υπουργού, του δικού
σας Υπουργού, κύριε Τσιάρα, του κ. Γεωργιάδη, που την έβαλα
στο βίντεο εφτά φορές, κύριε Αντιπρόεδρε, για να την ακούσω για
να δω πραγµατικά αν ο άνθρωπος αυτός κατανοεί τι λέει. Είπε:
«Είναι φυσιολογικό να κλειδώνουν τα βρεφικά γάλατα στα σου-
περµάρκετ, θέλουν να προστατέψουν την περιουσία τους». Οποία
τραγωδία! Η περιουσία των Ελλήνων που χάθηκε από τα εγκλή-
µατα της Νέας Δηµοκρατίας; Το ότι µειώνουµε το εισόδηµά του
µε τη συνεχή υπερφορολόγηση και κοµπορρηµονεί η Νέα Δηµο-
κρατία ότι έχει έσοδα 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από φόρους;
Πραγµατικά! Και αντί να δούµε ποιος φταίει, θα βάζουµε αλυσίδες
και ασφάλειες και αντικλεπτικά στο ψωµί σε λίγο καιρό. Είναι απο-
ρίας άξιο πόσες τέτοιες δηλώσεις, επειδή έχετε ασυλία από τα
µέσα, τις περνούν τα µέσα τόσο εύκολα. Πραγµατικά, µε τον πόνο
του ελληνικού λαού θα σταµατήσετε να παίζετε. Σταµατήστε να
παίζετε µε τον πόνο των Ελλήνων! Έλεος πια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας πω και άλλα εγκλήµατα, µιας και λέγαµε για το γάλα.

Έχετε σκοτώσει την κτηνοτροφία. Από το 2017 από τα εκατόν
σαράντα χιλιάδες βοοειδή που είχε η Ελλάδα τώρα έχουµε

ογδόντα χιλιάδες βοοειδή. Το αντιλαµβάνεστε; Ο µισός ζωικός
πλούτος εξηφανίσθη, όπερ σηµαίνει ότι δεν θα έχουµε ούτε
κρέας ούτε γάλα, όχι για εγχώρια παραγωγή, επάρκεια και αυ-
τάρκεια, ούτε για τα βασικά, κύριε Τσιάρα και προέρχεστε από
τη Θεσσαλία, από µία περιοχή όπου και η κτηνοτροφία υπάρχει,
αλλά κυρίως η γεωργία, την οποία, βέβαια, την εξαφανίσατε, για
να βάλει φωτοβολταϊκά οποιοσδήποτε ολιγάρχης σε τρεις χιλιά-
δες στρέµµατα στη Λάρισα και δεν ντρεπόµαστε λιγάκι.

Αγελαδινό γάλα: Αγορά από παραγωγούς 0,45 ευρώ το λίτρο,
πώληση 1,82 ευρώ. Το παίρνουν από τον παραγωγό, κύριε
Τσιάρα, 0,45 ευρώ και το πουλάνε 1,82 ευρώ. Ποιος κερδίζει; Για
πείτε µου εσείς ποιος µετακυλίει και πού το κόστος. Μιλάµε για
400% επάνω κέρδος. Ποιος κερδίζει; Να σας πω εγώ; Οι µεσά-
ζοντες που υπηρετεί η Νέα Δηµοκρατία και τα σουπερµάρκετ
που κερδίζουν δισεκατοµµύρια. Ο τζίρος στο σουπερµάρκετ
µόνο τον µήνα Σεπτέµβριο ήταν 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, κύριε
Τσιάρα! Ήταν 2 δισεκατοµµύρια τζίρος! Τρελά νούµερα και δεν
υπάρχει κράτος, δεν υπάρχει Υπουργός να κάνει παρέµβαση.

Κάποια στιγµή στο ελληνικό Κοινοβούλιο πρέπει να συζητή-
σουµε σοβαρά γιατί γίναµε φτωχοί, γιατί φτώχυνε η χώρα. Γιατί
απλά δεν ξέρετε να ασκείτε οικονοµική πολιτική, διότι είστε αµε-
τανόητοι όλοι σας. Έχετε επενδύσει όλοι στον τουρισµό. Σας
λέω τι συµβαίνει µε τον τουρισµό: Για κάθε ευρώ που δαπανάµε
στον τουρισµό η επιστροφή είναι 1,8 ευρώ µε υψηλό ρίσκο. Για
κάθε ευρώ που δαπανάµε στη γεωργία, στην κτηνοτροφία και
στην αλιεία η επιστροφή είναι περίπου 5,6 ευρώ, δεν το ίδιο. Γυ-
ρίστε στον πρωτογενή τοµέα!

Όµως, τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία; Και δεν µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ και
απορώ. Φέρνει ένα νοµοσχέδιο, που για τα αρδευτικά έργα και
τα κανάλια στη χώρα µας, κύριε Τσιάρα -είστε από τη Θεσσαλία-
τα οποία έκανε η χούντα -έτσι;- δεν κάναµε από τότε τίποτα ως
κράτος. Μεταφέρονται µέσω Λονδίνου σε ιδιώτες. Το νερό που
θα ποτίζει ο αγρότης θα παίρνει άδεια από τον ιδιώτη. Ο ΤΟΕΒ
τελειώνει. Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Δηλαδή, πού πηγαίνουµε;
Παρουσιάζει -λέει- στις 23 µε 25 Νοεµβρίου η Ελληνική Αντιπρο-
σωπεία στο Λονδίνο τις επενδυτικές ευκαιρίες στο εν λόγω πρό-
γραµµα ιδιωτικοποιήσεως του νερού των αγροτών. Το
αντιλαµβάνεστε; Και δεν ελέγχουν κανέναν, κάνεις δεν ελέγχει
κανέναν σε αυτή τη χώρα.

Δεν θα πω για το άλλο έγκληµα που έκαναν µε την ιδιωτικο-
ποίηση της υγείας. Είναι δυνατόν, κύριε Τσιάρα -είστε Υπουργός
Δικαιοσύνης- να παίρνει τηλέφωνο ο ασθενής και να πληρώνει
20 ευρώ στον πενταψήφιο αριθµό; Καταγγελίες άπειρες υπάρ-
χουν. Κάντε µια παρέµβαση! Τα πενταψήφια τηλέφωνα στους
γιατρούς -βρείτε τον γιατρό σας!- 20 ευρώ, 30 ευρώ η κλήση!
Δηλαδή, ο άλλος είναι και ασθενής, έχει το πρόβληµά του και για
να ενηµερωθεί πρέπει να πληρώσει 50 ευρώ ή 30 ευρώ προκα-
ταβολικά πριν πάει στον γιατρό.

Και είστε και προγονοβασανιστές. Βιάζετε και βασανίζετε τους
προγόνους σας. Συντάξεις: Εκατόν είκοσι τέσσερις χιλιάδες εκ-
κρεµείς αιτήσεις επικουρικής ασφάλισης, εβδοµήντα χιλιάδες εκ-
κρεµείς αιτήσεις από το 2016 για αύξηση συντάξεων µισθού
λόγω παράλληλης ασφάλισης, τριάντα χιλιάδες εκκρεµείς αιτή-
σεις από διεθνείς συντάξεις, τριάντα πέντε χιλιάδες αιτήσεις για
καταβολή εφάπαξ, είκοσι πέντε χιλιάδες τα µερίσµατα που πρέ-
πει να αποδοθούν.

Εµείς τι λέµε; Τον πατέρα σας, τη µάνα σας και τους παππού-
δες σας σεβαστείτε τους επιτέλους! Δώστε τις συντάξεις στους
ανθρώπους αυτούς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είστε εµµονικοί και µε τους υγειονοµικούς. Είναι δυνατόν ο

Υπουργός να απαιτεί rapid test για να δει στην Κοζάνη αντιπρο-
σωπεία των υγειονοµικών, κύριε Τσιάρα, όταν το rapid test δεν
ισχύει σε καµµία χώρα του κόσµου; Ποιοι είστε επιτέλους; Δη-
λαδή, τώρα καθένας γέννησε έναν Führer µέσα του και συµπερι-
φέρεται λες και είναι ο Χίτλερ. Ο Χριστός και η Παναγία και όλοι
οι άγιοι µαζί! Δεν υπάρχει πουθενά! Ταξιδεύω στο εξωτερικό, τί-
ποτα, µόνο εδώ! Τι εµµονή είναι αυτή!

Και επειδή δεν θέλω να καταχρώµαι τον χρόνο σας, κύριε
Υπουργέ, θα πάµε τώρα στα βασικά. Ξέρετε ότι έχει πρόβληµα
η όποια βιοµηχανία έχει µείνει στη χώρα µας, κύριε Υπουργέ;
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Έβγαλαν µία έκθεση οι βιοµήχανοι στη χώρα -όσοι είναι βιοµή-
χανοι, γιατί στην Ελλάδα η βιοµηχανία µε το δικό σας χέρι του
ΠΑΣΟΚ, αλλά και τα µεγάλα λάθη του ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, δεν
υπάρχει- που λέει ότι το κόστος φυσικού αερίου και ρεύµατος
στην Ελλάδα είναι πολλαπλάσιο από ό,τι στην Ευρώπη.

Αυτό σηµαίνει ανταγωνιστικό µειονέκτηµα, σηµαίνει ότι δεν
µπορεί η δική µας εταιρεία, κύριε Τσιάρα, να ανταγωνιστεί µια
άλλη εταιρεία µιας άλλης χώρας. Εάν ακούγατε την Ελληνική
Λύση που σας έλεγε για λιγνίτες, σας έλεγε για φυσικό αέριο,
σας έλεγε για πετρέλαιο και είχαµε κάνει από το 2019 το αυτο-
νόητο, τώρα θα κάναµε εξορύξεις φυσικού αερίου και πετρε-
λαίου. Όµως κάνατε τα αντίθετα από ό,τι σας λέγαµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και µόλις έρχονται οι εκλογές, κύριε Τσιάρα, ξαφνικά οι διε-

θνολόγοι φοράνε κελεµπίες, βγάζουµε µπροστά τον κ. Μανιάτη
και τους λοιπούς καθηγητές και αρχίζουν να γίνονται χειριστές
γεωτρύπανων. Αρχίζουν: πέντε εκατοµµύρια βαρέλια, έξι εκατοµ-
µύρια βαρέλια, δέκα εκατοµµύρια βαρέλια, 1,5 δισεκατοµµύριο
φυσικό αέριο. Τώρα; Αν δείτε τα βίντεο σχετικά µε το τι έλεγε και
ο Αντώνης Σαµαράς, θα δείτε ότι έλεγε ακριβώς τα ίδια, αλλά
δεν έκανε τίποτα για την εξόρυξη. Κανένα κόµµα, δυστυχώς, σε
αυτή την Αίθουσα από το 1974 δεν έκανε τίποτα για να κάνουµε
εξόρυξη του ορυκτού µας πλούτου. Όλοι ακούγατε τους Αµερι-
κάνους και αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και, δυστυχώς, σήµερα
πληρώνουµε αδρά ρωσικά κεφάλαια, τους δίνουµε λεφτά για να
παίρνουµε από εκεί -ο κ. Αλαφούζος και η παρέα του- είτε φυσικό
αέριο είτε άνθρακα.

Ακούστε τι λένε στο χωριό µου: «Όποιος δεν θέλει να ζυµώ-
σει…», κύριε Τσιάρα, «…δέκα µέρες κοσκινίζει»! Όποιος δεν
θέλει να βγάλει το φυσικό αέριο και το πετρέλαιο, συνεχίζει τις
προκαταρκτικές έρευνες, όπως είπε ο Έλληνας Πρωθυπουργός.
Τα προκαταρκτικά είναι για άλλα πράγµατα. Δεν είναι για το πε-
τρέλαιο. Υπάρχουν και οι µελέτες, υπάρχουν και τα σεισµικά,
PGS, υπάρχουν όλα και τα έχω καταθέσει στα Πρακτικά της Βου-
λής. Αν δεν τα ξέρει ο Πρωθυπουργός, να πάει να τα πάρει από
τα Πρακτικά της Βουλής. Έτοιµα είναι. 

Και λέτε και ψέµατα! Δεν έµαθε ποτέ ο ελληνικός λαός, κύριε
συνάδελφε, ότι το 2019 ο κ. Χατζηδάκης σταµάτησε µε εντολή
του δηµοπρατήσεις οικοπέδων στην περιοχή της Κρήτης. 

Εάν γίνονταν τότε, το 2019, κύριε συνάδελφε, αυτές οι δύο δη-
µοπρατήσεις, δεν θα υπήρχε σήµερα τουρκολιβυκό µνηµόνιο!
Άφησε κερκόπορτα ανοιχτή µαζί µε τη µειωµένη επήρεια η Νέα
Δηµοκρατία, για να έρθει µετά το τουρκολιβυκό µνηµόνιο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και τότε αποχώρησε η «EXXON MOBIL» και τώρα τη φωνά-

ζουµε ξανά. Και το λέω για να καταλάβετε πόσο φαύλο είναι το
πολιτικό προσωπικό της χώρας.

Όµως και η εµµονή του Πάιατ στον Βόλο είναι γνωστή. Θέλετε
να κάνετε τερµατικό εκεί σε έναν κλειστό κόλπο, στον Παγαση-
τικό, για φυσικό αέριο! Τερµατικός δεν γίνεται -σας το λέω πραγ-
µατικά µε αγάπη- σε κλειστές θάλασσες. Δεν µπορεί να γίνει
στον Παγασητικό κόλπο. Όσες εκθέσεις και µελέτες και να κά-
νετε, ρωτήστε διεθνώς αν γίνεται τερµατικός σε κλειστό κόλπο.
Δεν γίνεται πουθενά!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Καµµία σχέση!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Σας το λέω, κύριε Θεοχάρη! Σας είδαµε σαν Υπουργό,
µη µου κουνάτε το χέρι! 

Και επειδή φαίνεται η ασχετοσύνη σας, θα σας πω κάτι απλό,
κύριε Θεοχάρη, σε εσάς ως Κυβέρνηση και όχι σε εσάς προσω-
πικά. Ο καθένας κρίνεται από αυτά που λέει και από αυτά που
κάνει. Ό,τι σας έχουµε πει βγήκε. Ξέρω τι σας λέω γι’ αυτό το
θέµα. Υπάρχει διεθνής έκθεση του Πανεπιστηµίου του Βερολί-
νου…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το αέριο δεν είναι πετρέ-
λαιο! Αέριο είναι!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Πάρτε ένα γεωτρύπανο και πηγαίνετε να σκάψετε, κύριε
Θεοχάρη!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το αέριο είναι αέριο!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ακούστε! Το LNG δεν είναι αέριο, είναι κινητή βόµβα σε
κλειστό κόλπο. Μη λέτε πράγµατα που δεν ισχύουν. Ψάξτε λίγο
παραπάνω! Τα ίδια λέγατε ότι δεν υπάρχει και πετρέλαιο και φυ-
σικό αέριο και σήµερα γίνατε όλοι εµίρηδες! 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν ξέρεις και µιλάς!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εγώ δεν ξέρω; Τι να του πεις τώρα του ανθρώπου; Τι
µπορείς να πεις στον άνθρωπο, όταν τους λέγαµε ότι υπάρχει
πετρέλαιο και φυσικό αέριο, όταν του λέγαµε το 2020 ότι θα
έρθει πείνα και γελούσε -και τώρα θα πεινάσει ο Έλληνας- και
τώρα λέει «δώστε µας µία ευκαιρία ακόµα»; Έλεος, λοιπόν!

Και θα σας το πω και αλλιώς. Δεν είναι κακό να κάνεις λάθος.
Κακό είναι να επιµένεις στο λάθος, γιατί µόνο ένας ανόητος πο-
λιτικά επιµένει στο λάθος. Μην είστε, λοιπόν, ανόητοι πολιτικά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, αν δεν µε διέκοπτε
όµως ο κύριος συνάδελφος. 

Μόλις λοιπόν, κύριε Αθανασίου, που είστε εν εγρηγόρσει,
έσκασε το θέµα των υποκλοπών, ξαφνικά οι εµίρηδες θα σώσουν
τους κακοµοίρηδες τους Έλληνες! Βγήκαν τα πετρέλαια. Και
αυτό τυχαίο είναι! Όλα τυχαία είναι! Είµαι βέβαιος ότι µέχρι τις
εκλογές θα ξεπεράσουµε τα κοιτάσµατα κατά 300, 400, 500 εκα-
τοµµύρια! Θα λένε νούµερα! Διότι µόλις γίνουν οι εκλογές, πάλι
ο Πρωθυπουργός και η Νέα Δηµοκρατία θα ξεχάσουν τις εξορύ-
ξεις. 

Θα σας δώσω ένα παράδειγµα. Η Ελλάδα πέρυσι έκανε εισα-
γωγές φυσικού αερίου και πετρελαίου 17 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Στα είκοσι χρόνια είναι 340 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν δη-
λαδή η Ελλάς είχε εξόρυξη, πέρα από το γεωπολιτικό πλεονέ-
κτηµα, θα είχε και 340 δισεκατοµµύρια στην τσέπη. Αυτή είναι η
Νέα Δηµοκρατία που εξανίσταται! Και αυτό, για να υπηρετήσουν
ποιους; Τους Αµερικανούς, για να κάνει ο Πάιατ στον Βόλο LNG,
ενώ έχουµε φυσικό αέριο και πετρέλαιο! Χειροκροτήστε τους
επιτέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και λέω έτσι απλά την πρότασή µας για την περιοχή νοτιοανα-

τολικά της Κρήτης. Πρέπει το αρµόδιο Υπουργείο να προκηρύξει
τις περιοχές µε κατάλληλα κίνητρα σε εταιρείες, ώστε να αρχί-
σουν να κάνουν και έρευνες µε γεωτρύπανο, να αντικρούσουµε
έτσι το τουρκολιβυκό µνηµόνιο, να µπούµε σφήνα και να αποκτή-
σουµε εµπράγµατα δικαιώµατα. Αυτή είναι η άποψή µας και την
καταθέτουµε για ακόµη µια φορά, γιατί τα πράγµατα είναι πολύ
πιο δύσκολα από ό,τι φαίνονται.

Και επειδή πιέζει ο Πρόεδρος, θα πω το εξής: Αυτή η Κυβέρ-
νηση τα ξέρει όλα, αλλά όταν έρχεται η δύσκολη στιγµή, δεν
ξέρει τίποτα. Για παράδειγµα, στις φωτιές δεν ήξερε τίποτα ο
Πρωθυπουργός ούτε ο κ. Θεοχάρης ούτε οι υπόλοιποι Αρχηγοί
ή οι Υπουργοί τους. Στις πληµµύρες δεν ήξερε τίποτα ο Πρωθυ-
πουργός, στα χιόνια δεν ήξερε τίποτα ο Πρωθυπουργός, αλλά
και τώρα µε τις υποκλοπές ο Πρωθυπουργός πάλι δεν ήξερε τί-
ποτα. Είναι στη λογική του Σωκράτη «εν οίδα ότι ουδέν οίδα»!
Όµως υπάρχει µια διαφορά. Και τα ξέρατε και ακούγατε και συµ-
περιφέρεστε αντιδηµοκρατικά σε ένα ολόκληρο πολίτευµα! Αυτή
είναι η αλήθεια! Εσµός! Ζόφος! Να ακούτε προσωπικές συνοµι-
λίες! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι δυνατόν να ακούγονται προσωπικές συνοµιλίες και να

διαρρέουν χυδαία πράγµατα στον Τύπο για το τι λέει ο καθένας,
αν το λέει ή αν δεν το λέει και να έχετε και οµήρους Υπουργούς
από τα πάθη τους ή τα λάθη τους; Πραγµατικά απορώ. Ντροπή!
Ντροπή! Οι υποκλοπές πρέπει να γίνονται µόνο για θέµατα εθνι-
κής ασφαλείας, µόνο για προστασία της χώρας και για τίποτα
άλλο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είστε, λοιπόν, και επικίνδυνοι για τη Δηµοκρατία και επικίνδυ-

νοι για το έθνος! Όµως, αυτή δεν είναι δική µου άποψη. Το λέει
η ΑΔΑΕ. Η ΑΔΑΕ βγαίνει και λέει ότι ακόµα και το νοµοσχέδιο για
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τις υποκλοπές που φέρνετε είναι προσπάθεια κουκουλώµατος.
Σε ανακοίνωσή της εκφράζει κατάπληξη και θεσµική δυσαρέ-
σκεια, γιατί ουδέποτε ρωτήθηκε, ούτε ζητήθηκε θεσµικά µε τον
πρέποντα τρόπο.

Άρα, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός, οι Υπουργοί του, η Νέα Δηµο-
κρατία θέλουν να κουκουλώσουν κάτι. Εµείς υποσχόµαστε ένα
πράγµα: Όπως ο οµιλών άνοιξε τον ασκό του Αιόλου, κύριε συ-
νάδελφε, µε ονόµατα -ήµουν ο πρώτος που τα είπα πριν από δύο
µήνες, δεν ήξερε κανείς τίποτα για τα ονόµατα αυτά-, έτσι θα
τους ξεκουκουλώσουµε όλους, θα τους βγάλουµε τις κουκού-
λες! Δεν πάει άλλο! Είναι θέµα ηθικής τάξεως!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, ακούω Υπουργό, νοµικό, τον κ. Βορίδη, να λέει το

εξής: «Το «Predator» δεν είναι παράνοµο αν δεν το χρησιµοποι-
ήσεις». Του λέει ο δηµοσιογράφος: «Μα, γίνονται υποκλοπές». 

Και λέει ο Υπουργός -κύριε Τσιάρα, συµφωνείτε µε τον κ. Βο-
ρίδη;- το εξής: «Ε, στην Ελλάδα γίνονται εγκλήµατα που µένουν
ανεξιχνίαστα». Απάντηση Υπουργού δηµοκρατικού κράτους, του
κ. Βορίδη!

Επίσης, λέει ο κ. Βορίδης: «Δεν είναι παράνοµη η κατοχή του
«Predator», αλλά η χρήση του». Ε, δεν ντρέπονται λίγο; Δεν ντρέ-
πονται λίγο; Λίγη ντροπή δεν έχουν; Ας σταµατήσουν να οµιλούν!
Ντροπή! Αν εγώ, δηλαδή, πάρω ένα τανκ στο σπίτι µου, δεν είναι
παράνοµο. Το έχω εκεί να το χρησιµοποιώ. Αν χρησιµοποιήσω
το τανκ ή τα όπλα, τότε θα είναι παράνοµο. Είµαστε µε τα καλά
µας; Και τους ακούτε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
χειροκροτάτε τον Πρωθυπουργό, επειδή µπορεί µερικούς από
εσάς να σας έχει σε συνακρόαση, ο ωτακουστής, όποιος κι αν
είναι αυτός; Σοβαρά µιλάµε; Είναι δυνατόν να είστε όµηροι; Στη
δηµοκρατία δεν υπάρχουν οµηρίες πολιτικές. Σηκώστε ανάστηµα
στη Νέα Δηµοκρατία και µην επιδοκιµάζετε ασχήµιες απέναντι
στην ίδια τη Δηµοκρατία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Φτιάξατε ένα κράτος-λάφυρο, ένα κράτος-όµηρο εχθρών,

συµµάχων και φίλων, ένα κράτος Υπουργών που κουκουλώνουν
τα σκάνδαλα µαζί µε επίορκους δικαστές, όπως τη «NOVARTIS»,
όπως τη «SIEMENS», όπως τον Παπαντωνίου και τώρα τις υπο-
κλοπές. 

Κύριε Υπουργέ, τι έγινε µε τον Παπαντωνίου; Θα βρείτε δικα-
στήριο εσείς; Θα παραγραφεί, Υπουργέ µου, η µίζα! Γελάτε,
κύριε Υπουργέ! Τραβήξτε τα αυτιά των δικαστών! Δεν µπορούν
να βρουν αίθουσα έξι χρόνια για τον Παπαντωνίου! 

Τον έπιασαν µε τη γίδα στην πλάτη, µε τα εκατοµµύρια και θα
παραγραφεί το αδίκηµα, κύριε Αντιπρόεδρε, λόγω ελλείψεως αι-
θούσης! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Πρόεδρος!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Πρόεδρος! Θα τον κάνουµε και πλανητάρχη τον κ. Βού-
τση! Δεν έχω πρόβληµα εγώ, ό,τι θέλετε! Πρόεδρος! 

Κύριε Πρόεδρε, λοιπόν, δεν βρίσκουν αίθουσα και θα βγει έξω!
Το ίδιο έγινε και µε τη «NOVARTIS» και µε τη «SIEMENS». Πραγ-
µατικά, δηλαδή, πιάνουµε τον κουλουρά, πιάνουµε τον άνθρωπο
που πουλάει τυρόπιτες χωρίς απόδειξη και τον βάζουµε µέσα και
αυτόν που κλέβει δισεκατοµµύρια, όπως έλεγε ο Φωτόπουλος
σε µια ασπρόµαυρη ταινία, τον λέµε επενδυτή! Αυτά είναι πραγ-
µατικά τραγικά και να γίνονται! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε φθάσει στα
είκοσι τρία λεπτά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Έχετε µία αγωνία να µη µιλήσω, αλλά δεν πειράζει! Εγώ
θα τα πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, µην το λέτε
αυτό.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τον ακούµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ήρθε εδώ ο Χατζηδάκης, ο ναύαρχος, να µε ακούσει
και δεν θα τα πω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, εντάξει.
Ολοκληρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Φτιάξατε, λοιπόν, κράτος παρασιτικό. Και το λέω µε
πόνο ψυχής. Ο συνδικαλισµός, ο κακός συνδικαλισµός, είναι η
παθογένεια του κοµµατικού κράτους. Η γάγγραινα ξεκινάει από
τους κακούς κοµµατικούς συνδικαλιστές, τους χρυσοκάνθα-
ρους. Απόδειξη: εκλογές ΕΤΕ-ΔΕΗ. Ακούστε τα αποτελέσµατα:
ΔΕΔΔΗΕ-ΑΔΜΗΕ: ΔΑΚΕ δεκαοκτώ έδρες. Αυτοί που έκλεισαν τη
ΔΕΗ, αυτοί που έκλεισαν τους λιγνίτες µαζί µε τους υπόλοιπους,
αυτοί οι απίστευτοι τύποι παίρνουν δεκαοκτώ από τα κοµµατικά
τους χρυσοκάνθαρα άτοµα, αυτά που φέρνουν τα ψηφαλάκια,
τα βαποράκια τα πολιτικά.

Η ΔΑΚΕ, λοιπόν, πήρε δεκαοκτώ έδρες, ο ΣΥΡΙΖΑ έντεκα, το
ΚΚΕ δύο, το ΠΑΣΟΚ δεν ξέρω πόσες πήρε. Πραγµατικά, στα
ορυχεία της ΔΕΗ στη Μεγαλόπολη πήραν 88,5% οι συνδικαλι-
στές, που αντί να τρέχουν να ανοίγουν τα λιγνιτορυχεία για να
έχει φθηνό ρεύµα ο Έλληνας, αυτοί τρέχουν να ανοίγουν τα
«ορυχεία χρυσού», δηλαδή τους µισθούς και τα επιδόµατα, γιατί
κάθονται στο κόµµα.

Αυτά µε την Ελληνική Λύση κοµµένα. Δεν υπάρχει κακός συν-
δικαλισµός. Ο συνδικαλιστής θα είναι υπέρ των πλατιών λαϊκών
στρωµάτων, υπέρ των εργαζοµένων, κύριε Χατζηδάκη, και όχι
υπέρ του κόµµατος.

Φτιάξατε κράτος δουλικό. Δίνετε τα πάντα άνευ αντικρίσµα-
τος. Δώσατε την Αλεξανδρούπολη στους Αµερικανούς. Εµείς θε-
ωρούµε ότι είµαστε συµµαχική χώρα µε τους Αµερικανούς. Και
το λέω µετά λόγου γνώσεως. Είµαστε σύµµαχοι µε τους Αµερι-
κανούς. Οι σύµµαχοι, όµως, δεν είναι υποδεκανείς. Οι σύµµαχοι
είναι στρατηγοί. Κάνατε την Ελλάδα υποδεκανέα εντολών των
Αµερικανών και όχι στρατηγό ισότιµο συνοµιλητή. Αυτή είναι η
λύση. Έτσι είναι οι σύµµαχοι. Αυτό θα κάνει η Ελληνική Λύση. Θα
µιλάµε ισότιµα µε Αµερικανούς, Γάλλους, Γερµανούς, Ρώσους,
Κινέζους, αν θέλουν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν δεν θέλουν, αγαπητέ ναύαρχε, να πάνε αλλού να βάλουν

την πραµάτεια τους οι Αµερικανοί φίλοι σας! Να πάνε να βάλουν
την πραµάτεια τους οπουδήποτε αλλού, όχι στην Αλεξανδρού-
πολη!

Και ερωτώ κάτι τον κύριο Υπουργό. Δεν ξέρει, φαντάζοµαι,
αλλά µπορεί και να ξέρει.

Κύριε Υπουργέ, στον Βόλο έχουµε κατασχέσει ένα πλοίο που
έφερνε τεθωρακισµένα αυτοκίνητα από τα Ηνωµένα Αραβικά
Εµιράτα. Είναι το πλοίο –είναι καταγγελία αυτή και είναι σοβαρή-
που ονοµάζεται «MEERDIJK». Μιλάµε για δεκάδες τεθωρακι-
σµένα. Ακούστε πώς λειτουργεί ένα κράτος ευνοµούµενο. Αυτά,
σύµφωνα µε πληροφορίες, πήγαιναν στο Χαφτάρ. Πήγαν και τα
πήραν αυτοί για να τα στείλουν στην Ουκρανία και οι Τούρκοι
κάθε µέρα τροφοδοτούν τις αντίπαλες δυνάµεις του Χαφτάρ µε
όπλα και περνούν πάνω από τον εναέριο χώρο της Ελλάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε Πρό-
εδρε, αυτά είναι κείµενα µιας επίκαιρης ερώτησης!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα µε αφήσετε, κύριε Αθανασίου, να τελειώσω. Είµαι
ευγενής. Θα µου δώσετε τρία λεπτά ακόµα.

Πάµε, λοιπόν, στα εξοπλιστικά. Φτιάξατε κράτος παρασιτικό.
Εγώ εδώ µε τον κ. Τσίπρα έχω µία –εντός εισαγωγικών- «συµφω-
νία». Συµφωνώ, διαφωνώντας βέβαια. Δίνετε περίπου 13 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ σε εξοπλιστικά και ούτε 1 ευρώ για παραγωγή
στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα. Δηλαδή, αντί να δίναµε 13 δι-
σεκατοµµύρια και δίναµε 10 δισεκατοµµύρια και τα 3 δισεκατοµ-
µύρια τα δίναµε για να κάνουµε τα δικά µας αµυντικά συστήµατα,
θα είχαµε και θέσεις εργασίας και εξαγωγές οπλικών συστηµά-
των. Γιατί πρέπει να αγοράζω πάντα ως ιθαγενής χάντρες και να
µην κατασκευάζω εγώ βαριά οπλικά συστήµατα; Για ποιον λόγο
πρέπει εγώ να αγοράζω από Αµερικανούς, Γάλλους, Γερµανούς,
Ρώσους οπλικά συστήµατα, ενώ µπορώ να παράγω ο ίδιος; Μι-
λάµε για 13 δισεκατοµµύρια! 

Και ακόµα περιµένω απάντηση από τον Υπουργό, κύριε Πρό-
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εδρε, αν τα Ραφάλ και οι Μπελαρά θα φέρουν τα κατάλληλα
οπλικά συστήµατα! Και δεν µου τη δίνει την απάντηση, αν δη-
λαδή τα λεφτά που δώσαµε είναι γι’ αυτά που παίρνουµε ή είναι
υποδεέστερα αυτά που παίρνουµε σε σχέση µε αυτά που δώ-
σαµε. 

Πέµπτον, απάντηση του διευθυντή του ευρωπαϊκού οργανι-
σµού ασφάλειας τροφίµων: Η Ελλάδα έχει το δικαίωµα να µπλο-
κάρει εισαγωγές αγροτικών προϊόντων από την Τουρκία. 

Κάντε, επιτέλους, αυτό! Μπλοκάρετε τα τουρκικά προϊόντα!
Υπάρχει επίσηµη απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για να ανα-
σάνει ο αγροτικός πληθυσµός!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω για την ΑΟΖ. Δεν θα πω γιατί δεν κάνατε ποτέ ΑΟΖ

µε την Κύπρο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Δυστυχώς, είστε
το δεκανίκι του ΣΥΡΙΖΑ. Απόδειξη: Ζητήσαµε διερεύνηση υπο-
κλοπών του 2016. Μητσοτάκης και Τσίπρας αρνηθήκατε. Γιατί; 

Έρχεται τώρα ο Πρωθυπουργός και επικαλείται τις υποκλοπές
του 2006, κύριε Χατζηδάκη. Όταν ζητήσαµε επισήµως να κά-
νουµε εξεταστική, αρνηθήκατε εσείς. Ο ηθικός αυτουργός, ο
Αβιρά Μαζαρί, συνελήφθη και είναι στις Ηνωµένες Πολιτείες.
Γιατί δεν κάνουµε κάτι γι’ αυτό; Ζητήστε τώρα δικαστική συν-
δροµή για να δούµε ποιος έκανε κατασκοπεία εις βάρος της Ελ-
λάδος τότε. Γιατί δεν το κάνατε; Για να καλύψετε τον ΣΥΡΙΖΑ;
Ρωτώ.

Η ηγετική οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας ουδέποτε ανέδειξε
την εθνική, οικονοµική ζηµιά που έκανε η πενταετία του ΣΥΡΙΖΑ,
γιατί δεν θέλησε να αποδοµήσει πολιτικά το αφήγηµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί τον προτιµά ως αντίπαλο τον ΣΥΡΙΖΑ, αφού θέτει τον
πήχη πολύ χαµηλά. Το κριτήριο επάρκειας, όµως, δεν είναι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά οι προκλήσεις που θέτει η ελληνική πραγµατικότητα. 

Αυτή η πραγµατικότητα βλέπει απέναντί της ένα κόµµα που
λέγεται «Ελληνική Λύση» που µε σοβαρότητα, µε σχέδιο, µε
µέτρο και κυρίως µε αυτοσυγκράτηση επιχειρεί να αφυπνίσει τα
πολιτικά κόµµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τέτοια λαγνεία για την εξουσία δεν περίµενα ποτέ, κύριε Πρό-

εδρε. Από το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ το περίµενα βέβαια και φαίνεται
διότι είναι έτοιµος για συγκυβέρνηση ο κ. Ανδρουλάκης. Τον πα-
ρακολούθησα στο «MEGA». Τέτοια λαγνεία, πραγµατικά, να εξυ-
πηρετήσει τους ολιγάρχες δεν την αντιλαµβάνοµαι. Είχαµε εδώ
έναν συνάδελφο ο οποίος έκανε µία λεκτική αστοχία –να το
δεχθώ- σε µία συγκεκριµένη φράση. 

Ας σας αποδίδουν τη φράση, κύριε συνάδελφε. Είναι δυνατόν
κόµµα του ελληνικού Κοινοβουλίου να ψηφίζει «ναι» στην άρση
ασυλίας συναδέλφου, επειδή το ζητά ο Αλαφούζος; Και δεν ντρε-
πόµαστε λιγάκι; Είναι δυνατόν την ώρα που µιλάει Βουλευτής συ-
νάδελφός σας να ζητάτε την άρση ασυλίας του κ. Κλέωνα
Γρηγοριάδη γιατί είπε κάτι για τον κ. Αλαφούζο; Πρωτάθληµα θα
του δώσετε, µωρέ! Και φαίνεται. Θα του πάρουµε και το κεφάλι;
Έχετε καταλάβει ότι έτσι ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου; Το ζή-
τησε ο Αλαφούζος και σε µια εβδοµάδα είπατε όλοι «ναι»! Τρέξτε
να σώσουµε τον Αλαφούζο! Ή µήπως ο Αλαφούζος δεν φέρνει
άνθρακα από τη Ρωσία; Ή µήπως δεν ξέρουµε τα πλοία του; 

Όµως, βλέπεις, κύριε συνάδελφε, εγώ προσέχω τις λεκτικές
αστοχίες γιατί δεν θέλω να δώσω αφορµή σε κανέναν να µε κυ-
νηγάει αδίκως. Έχω το ΕΣΡ εγώ, µη στενοχωριέσαι. Ενάµισι εκα-
τοµµύριο πρόστιµα από τη Νέα Δηµοκρατία δεν είναι και λίγα! 

Πραγµατικά αισθάνοµαι περίεργα. Και ακούω τον κ. Ανδρου-
λάκη. Ως συνήθως λείπουν αυτοί γιατί πάνε στα κανάλια. Έχουµε
προγραµµατική συµφωνία µε κάποιο από τα δύο ισχυρά κόµµατα
του διπολισµού, Νέα Δηµοκρατία ή ΣΥΡΙΖΑ, µετά τις εκλογές της
πρώτης Κυριακής Το προανήγγειλε. Και πού το προανήγγειλε;
Στο «MEGA». Το είπε ο άνθρωπος, χωρίς να αποκλείει ούτε τον
κ. Μητσοτάκη ούτε τον κ. Τσίπρα για προσεχή συγκυβερνητικό
εταίρο!

Ο Ανδρουλάκης, λοιπόν, δικαιώνει την Ελληνική Λύση. Θα συγ-
κυβερνήσουν. Συγκυβερνούν ήδη. Το ΠΑΣΟΚ ψηφίζει το 80% των
νοµοσχεδίων. Έπεσαν οι µάσκες τους και φαίνεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ας µάθει ο ελληνικός λαός, λοιπόν, την αλήθεια. Κάνετε τα

ίδια. Συµφωνείτε σε όλα. Συµφωνείτε στις εισπρακτικές εται-

ρείες. Συµφωνείτε για ολιγάρχες παρόχους. Συµφωνείτε για ανε-
µογεννήτριες. Συµφωνείτε για κατάργηση λιγνιτών. Συµφωνείτε
για µη κατάργηση ΦΠΑ, αφού ούτε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
ούτε αυτή της Νέας Δηµοκρατίας κατήργησε. Συµφωνείτε για
ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας. Συµφωνείτε για Σκόπια. Συµ-
φωνείτε για Χάγη. Πού διαφωνείτε; Διαφωνείτε στο καλό του ελ-
ληνικού λαού που µόνο η Ελληνική Λύση υπηρετεί και θα
συνεχίσει να υπηρετεί και ως κυβέρνηση. Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Θα παρακαλούσα κατά το δυνατόν να τηρείται ο χρόνος. Εξάλ-
λου έρχεται ο προϋπολογισµός µεθαύριο και µπορεί ο καθένας
να µιλήσει για όλη την ύλη. 

Η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπηρεσιών κ. Συρεγ-
γέλα θα πάρει τον λόγο για να υποστηρίξει κάποιες διατάξεις της
τροπολογίας. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή επέτειος
θα µας θυµίζει τους αγώνες όλων των Ελληνίδων και όλων των
Ελλήνων για την ανατροπή του ολοκληρωτικού καθεστώτος και
για κάτι το οποίο σήµερα θεωρούµε αυτονόητο, την επαναφορά
της δηµοκρατίας στην πατρίδα µας. Φοιτητές και φοιτήτριες,
χωρίς ιδεολογίες και χρώµατα, αγωνίστηκαν για τη δηµοκρατία,
το υπέρτατο ανθρώπινο δικαίωµα και ενωµένοι τα κατάφεραν. 

Η Κυβέρνησή µας από την πρώτη µέρα διακυβέρνησης απο-
δεικνύει έµπρακτα ότι ο σεβασµός στα ανθρώπινα δικαιώµατα
και η προστασία όλων των πολιτών αποτελούν ύψιστες προτε-
ραιότητές µας. Η ενδοοικογενειακή βία συνιστά µία από τις πιο
ειδεχθείς µορφές παραβίασης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και
της ανθρώπινης αξιοπρέπειας. Είναι ένα φαινόµενο το οποίο σε
συντριπτική πλειοψηφία πλήττει τις γυναίκες και µπορεί να συµ-
βεί σε όλες τις γυναίκες, ανεξαρτήτως µορφωτικού, κοινωνικού,
οικονοµικού και επαγγελµατικού υπόβαθρου. Αποκαλείται δε
συχνά ως το αόρατο έγκληµα, ακριβώς επειδή τα θύµατα διστά-
ζουν να το καταγγείλουν και να ζητήσουν βοήθεια. 

Η Κυβέρνησή µας και ο Πρωθυπουργός ο ίδιος έχουν αναδεί-
ξει τα ζητήµατα αυτά δηµιουργώντας ξεχωριστό χαρτοφυλάκιο
που ασχολείται µε αυτά τα ζητήµατα µε κύριο στόχο την πρό-
ληψη αυτών των φαινοµένων. Έχουµε κάνει πολλά βήµατα για
την αντιµετώπιση αυτής της κατάστασης µέσα από ένα πλέγµα
προστασίας το οποίο συµπεριλαµβάνει και τις δοµές µας, που
είναι σαράντα τέσσερα συµβουλευτικά κέντρα, δεκαεννέα ξενώ-
νες και η γραµµή 15900. Πρόκειται για βήµατα τα οποία σε κάθε
περίπτωση δεν έχουν εξαλείψει το πρόβληµα, αλλά είναι ένα
ισχυρό ανάχωµα απέναντι στη βία.

Ένα τέτοιο δείγµα συντονισµένης προσπάθειας και επίπεδης
συνεργασίας δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα µε την αξιοποίηση
της σύγχρονης τεχνολογίας αποτελεί και η σηµερινή νοµοθετική
πρωτοβουλία για την έναρξη της λειτουργίας της ψηφιακής
εφαρµογής «Panic Button». Για πρώτη φορά θέτουµε σε λειτουρ-
γία αυτή την εφαρµογή, την οποία µας διέθεσε η «VODAFONE»,
για να προσφέρουµε στα θύµατα µεγαλύτερη ασφάλεια και προ-
στασία.

Tα θύµατα ενδοοικογενειακής βίας είναι περισσότερο εκτεθει-
µένα σε κίνδυνο είτε γιατί συνοικούν µε τον δράστη, είτε γιατί
λόγω της οικογενειακής σχέσης πρέπει να βρίσκονται σε συχνή
επαφή µαζί του. Εποµένως, είναι εύκολα κατανοητό πόσο σηµαν-
τικό για την ασφάλειά τους είναι να διευκολύνεται µε κάθε τρόπο
η προσβασιµότητά τους στις αστυνοµικές αρχές. 

Με αυτήν την προτεινόµενη ρύθµιση, λοιπόν, οι γυναίκες θύ-
µατα ενδοοικογενειακής βίας είτε εξακολουθούν να συνοικούν
µε τον δράστη, είτε όχι θα µπορούν να ειδοποιούν τις αστυνοµι-
κές αρχές µε εύκολο και γρήγορο τρόπο και προπάντων µε
ασφάλεια οποιαδήποτε στιγµή αισθανθούν ότι απειλούνται ή βρί-
σκονται σε κίνδυνο.

Η εφαρµογή αυτή θα χορηγείται στις γυναίκες θύµατα βίας
που απευθύνονται σε αστυνοµικά τµήµατα ή εξυπηρετούνται σε
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συµβουλευτικά κέντρα του δικτύου δοµών µας. Έτσι, κάθε γυ-
ναίκα, πέρα από την υποστήριξη που λαµβάνει από τις εξειδικευ-
µένες δοµές, θα αισθάνεται και ασφαλής στην καθηµερινότητά
της.

Όπως προαναφέρθηκε, η προτεινόµενη ρύθµιση είναι αποτέ-
λεσµα µιας απαιτητικής και σύνθετης προετοιµασίας και συνερ-
γασίας όλων των εµπλεκόµενων φορέων και δεν θα ήταν εφικτή
χωρίς την καίρια συµβολή του Υπουργείου Προστασίας του Πο-
λίτη, της Ελληνικής Αστυνοµίας και φυσικά του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης.

Το «Panic Button», κυρίες και κύριοι, δεν είναι µια απλή εφαρ-
µογή, δεν είναι µια ακόµα καινοτόµα ιδέα για τους λάτρεις της
τεχνολογίας. Μπορεί να σώσει µια ζωή, µπορεί να προλάβει την
επόµενη γυναικοκτονία, µπορεί να σώσει τη φίλη µας, την
αδελφή µας, τη µητέρα µας, την κόρη µας ή την ανιψιά µας. Είναι
µια ευκαιρία για κάθε γυναίκα που βιώνει τον εφιάλτη µέσα στο
σπίτι της να προστατευτεί και να ζητήσει βοήθεια, όταν η φωνή
της δεν µπορεί να ακουστεί έξω από τους τέσσερις τοίχους του
σπιτιού της.

Θέλω λοιπόν να ευχαριστήσω θερµά και το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη και το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και φυσικά από τον ιδιωτικό τοµέα τη «VODAFONE», καθώς, ενώ-
νοντας τις δυνάµεις µας, καταφέραµε να το υλοποιήσουµε. 

Καλώ λοιπόν όλες και όλους, ανεξαρτήτως παράταξης και ιδε-
ολογίας, και µια εβδοµάδα πριν από την 25η Νοεµβρίου, που είναι
η παγκόσµια ηµέρα για την εξάλειψη της βίας κατά των γυναι-
κών, να στηρίξετε αυτή την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Άλ-
λωστε, το χρωστάµε σε κάθε γυναίκα που δολοφονήθηκε ή σε
κάθε κορίτσι που θα µεγαλώνει και θα γνωρίζει πως υπάρχει ένας
τρόπος να βγει από το αδιέξοδο τη στιγµή που το βιώνει. Είναι
υποχρέωσή µας ως ενεργοί πολίτες, ανεξαρτήτως ιδεολογικής
ταυτότητας και πολιτικής προέλευσης, να προασπίζουµε το αν-
θρώπινο δικαίωµα της αξιοπρέπειας, καθολικά, χωρίς αστερί-
σκους και χωρίς υποσηµειώσεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Συρεγγέλα.

Τον λόγο έχει ο κ. Ραγκούσης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ, αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός Δι-
καιοσύνης κ. Γεώργιος Κώτσηρας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µακρηγορήσω. Θα είµαι σύντοµος. Έτσι κι αλλιώς τα

του νοµοσχεδίου τα κάλυψε µε απόλυτη πληρότητα και πολύ
συγκεκριµένα ο εισηγητής µας κ. Χατζηγιαννάκης. Θα χρησιµο-
ποιήσω, όµως, ένα κοµµάτι της τοποθέτησής µου για ένα µείζον
πολιτικό θέµα αλλά, ταυτόχρονα, θα έλεγα ένα µείζον πολιτειακό
θέµα.

Σήµερα, όπως είπαν και πολλοί συνάδελφοι που πήραν τον
λόγο και ανέβηκαν σε αυτό το Βήµα, είναι µία ιστορική ηµέρα.
Είναι η 49η επέτειος από την εξέγερση του Πολυτεχνείου. Θυµά-
µαι µεγαλώνοντας, στο σχολείο και µετά στο πανεπιστήµιο, κάθε
τέτοια µέρα να υπάρχει, ανάµεσα σε όσους συνήθιζαν να τοπο-
θετούνται δηµόσια, ένα ερώτηµα, για το αν και κατά πόσο το µή-
νυµα του Πολυτεχνείου παραµένει επίκαιρο, το «Ψωµί - Παιδεία
- Ελευθερία».

Κάθε τόσο υπήρχαν οι απόψεις ότι παρέµενε κατά τη διάρκεια
όλων αυτών των σαράντα εννέα ετών ένα επίκαιρο µήνυµα. Δεν
θα µιλήσω για το σκέλος «ψωµί και παιδεία», αλλά θα µιλήσω για
το σκέλος της ελευθερίας και θα πω ότι πράγµατι το µήνυµα του
Πολυτεχνείου, ο αγώνας του Πολυτεχνείου για ελευθερία δυστυ-
χώς, θα υπογραµµίσω, παραµένει και σήµερα επίκαιρος. Κι αυτό
είναι θλιβερό για τη χώρα. Είναι θλιβερό για τη χώρα γιατί δεν
αξίζει στην Ελλάδα του 2022 ούτε στον ελληνικό λαό, ιδίως στις
νέες γενιές, η χώρα αυτή να πλήττεται τους τελευταίους µήνες
από αυτό το τεράστιο πολιτειακό και αντιδηµοκρατικό σκάνδαλο,
το σκάνδαλο των υποκλοπών. Οι παράνοµες υποκλοπές, που σαν
χιονοστιβάδα οι πληροφορίες γι’ αυτές εβδοµάδα µε την εβδο-
µάδα αυξάνονται, είναι ένα παράπτωµα, είναι ένα ολίσθηµα πο-
λιτειακό το οποίο δεν πλήττει µόνο το σκέλος της δηµοκρατίας,
αλλά πλήττει κατ’ εξοχήν µία από τις βασικότερες, τις θεµελιω-

δέστερες αρχές του ελληνικού Συντάγµατος, που είναι η ελευ-
θερία των πολιτών και η ανάγκη προάσπιση της ελευθερίας. Διότι
ένας πολίτης ο οποίος παρακολουθείται παράνοµα από τις µυ-
στικές υπηρεσίες της χώρας, από την Εθνική Υπηρεσία Πληρο-
φοριών, από παρακρατικές οργανωµένες συλλογικότητες και
µάλιστα, µέσα στο ίδιο το Μέγαρο Μαξίµου µε επικεφαλής τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό της χώρας τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη,
αυτός ο πολίτης δεν είναι ένας ελεύθερος πολίτης, είναι ένας πο-
λίτης του οποίου του έχετε στερήσει, µε εντελώς αντισυνταγµα-
τικό και παράνοµο τρόπο, σε τελική ανάλυση, την ελευθερία του.

Και δεν είναι ένας όπως αποκαλύπτεται, δεν είναι δύο, δεν
είναι τρεις, δεν είναι πέντε, δεν είναι δέκα. Είναι πληθώρα πολι-
τών όλων των ειδικοτήτων: Πολιτικοί αντίπαλοι του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, δηµοσιογράφοι, επιχειρηµατίες, Υπουργοί του
Κυριάκου Μητσοτάκη, νέοι Υπουργοί του Κυριάκου Μητσοτάκη
που τέθηκαν υπό παρακολούθηση από την Εθνική Υπηρεσία Πλη-
ροφοριών.

Και βεβαίως, όπως έχει πει ο Αλέξης Τσίπρας νοµίζω πολύ χα-
ρακτηριστικά και εύστοχα, ο αθώος δεν κρύβεται, ο ένοχος µόνο
κρύβεται, ο ένοχος µόνο σιωπά, ο ένοχος µόνο προσπαθεί µέσα
από παρελκυστικές τακτικές, όπως η σουπιά, να επιχειρεί διαρ-
κώς διάφορους φτηνούς αντιπερισπασµούς. Ο αθώος, όπως ο
καθαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται, έρχεται σε αυτό το
Βήµα και λέει τα πράγµατα µε το όνοµά τους, ανοίγει όλες τις
πηγές πληροφόρησης σε όποιον πολίτη ή δηµόσια αρχή νοµιµο-
ποιείται να τις έχει και δεν κρύβεται ούτε πίσω από το ψευδεπί-
γραφο δήθεν απόρρητο, ούτε βεβαίως µέσα από όλες αυτές τις
πρακτικές της συγκάλυψης.

Το έχουµε ξαναπεί, κύριε Τσιάρα, δυστυχώς, µε το Υπουργείο
στο οποίο προΐστασθε, έχετε πρωταγωνιστήσει ως πολιτική ηγε-
σία και ως Υπουργός σε αυτές τις µεθοδεύσεις συγκάλυψης µε
πρώτη και καλύτερη την περιβόητη τροπολογία η οποία για
πρώτη φορά µετά από χρόνια, µετά από δεκαετίες, από το 1994-
1995, απαγόρευσε στην ανεξάρτητη αρχή να πληροφορεί τους
πολίτες που παρακολουθεί για λόγους εθνικής ασφάλειας τα
σχετικά της παρακολούθησής τους. Αυτό που καµµία κυβέρνηση
δεν είχε διανοηθεί από το 1994-1995 να το απαγορεύσει, το απα-
γορεύσατε εσείς.

Τι είπε τις προάλλες ο κ. Μητσοτάκης στη συνέντευξη που
έδωσε στον κ. Χατζηνικολάου και στο δελτίο ειδήσεων του
«ΑΝΤ1» ανάµεσα στα άλλα; Διαβάζω από την αποµαγνητοφώ-
νηση της συνέντευξής του: «Παρακολουθούσα τον Υπουργό
Εξωτερικών ή τον Υπουργό Οικονοµικών; Είναι ντροπή και αίσχος
να εννοεί κάποιος ότι ο Πρωθυπουργός παρακολουθεί τον
Υπουργό Εξωτερικών.».

Είναι ντροπή και αίσχος, κύριε Τσιάρα, ο Πρωθυπουργός να
παρακολουθεί τον Υπουργό Εξωτερικών.

Ο Πρωθυπουργός να παρακολουθεί τον Υπουργό Ενέργειας
της δικής του Κυβέρνησης είναι ντροπή και αίσχος; Είναι ντροπή
και αίσχος το 2020 ο κ. Μητσοτάκης να έχει θέσει υπό παρακο-
λούθηση µέσω της ΕΥΠ τον κ. Χατζηδάκη; Βεβαίως και είναι
ντροπή και αίσχος. Και όπως αποκαλύφθηκε και γράφτηκε ρητώς
από την ιστοσελίδα iEidiseis.gr και τον δηµοσιογράφο Δήµο Βε-
ρύκιο και ποτέ και από κανέναν σας δεν διαψεύστηκε, ο κ. Χα-
τζηδάκης ήταν υπό παρακολούθηση από την ΕΥΠ µε εντολή
Μητσοτάκη το 2020 ως Υπουργός Ενέργειας. Ναι, ήταν υπό πα-
ρακολούθηση. 

Θα πείτε -αλλά δεν τολµάτε- «αποδείξεις έχετε;», αυτή την κα-
ραµέλα που χρησιµοποιείτε τις τελευταίες ηµέρες. Βεβαίως και
υπάρχουν αποδείξεις σύµφωνα µε το δηµοσίευµα, που όποιος
είναι ένας πολίτης ο οποίος δεν θέλει να παραδέχεται ότι του
προσβάλλουν τη νοηµοσύνη, τις αποδέχεται. 

Και ξέρετε, κύριε Τσιάρα, πού υπάρχουν αυτές οι αποδείξεις;
Υπάρχουν, κύριε Λοβέρδο, µιας και σας έχω απέναντί µου, στην
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών αυτή τη στιγµή που µιλάµε.
Υπάρχουν οι αποδείξεις ότι ο Χατζηδάκης ήταν υπό παρακολού-
θηση µε εντολή Μητσοτάκη, ως επικεφαλής ο Μητσοτάκης της
Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, στους παρόχους τηλεπικοι-
νωνιών, ανάλογα που ήταν το κινητό του. Ήταν στην «COS-
MOTE»; Τα στοιχεία υπάρχουν στην «COSMOTE». Οι αποδείξεις,
αν ήταν στη «WIND», είναι στη «WIND». 
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Αν τολµήσετε, λοιπόν, και µιλήσετε και ρωτήσετε πού είναι οι
αποδείξεις, από τώρα παίρνετε την απάντηση. Δώστε τη δυνατό-
τητα αύριο το πρωί στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών να µιλή-
σει δηµόσια για το αν ήταν υπό παρακολούθηση ο Χατζηδάκης το
2020 ή όχι από τον Μητσοτάκη. Δώστε αύριο το πρωί ως αρµόδιος
Υπουργός τη δυνατότητα στην ΑΔΑΕ να πάρει την πληροφορία
από τους παρόχους κινητής τηλεφωνίας, για να διαπιστώσει ο ελ-
ληνικός λαός ότι αυτός που έλεγε ότι είναι ντροπή και αίσχος να
µου λένε ότι παρακολουθώ τον Υπουργό Εξωτερικών… αλλά, προ-
σέξτε, δεν είπε είναι ντροπή και αίσχος να µου λένε ότι παρακο-
λουθώ τους Υπουργούς µου, δεν το γενίκευσε. Ήταν προσεκτικός.
Είπε είναι ντροπή και αίσχος να µου λένε ότι παρακολουθώ τον
Υπουργό Εξωτερικών. Ξέρετε γιατί το είπε αυτό, κατά τη γνώµη
µου, κύριε Τσιάρα; Γιατί δεν µπορεί να γενικεύσει, γιατί ξέρει πρώ-
τος και καλύτερος από όλους ότι τον Υπουργό του τον είχε υπό
παρακολούθηση επί έναν ολόκληρο χρόνο. 

Και βεβαίως, σε συνέχεια αυτού, εύλογα, είναι πολλοί οι πολί-
τες που αναρωτιούνται γιατί δεν αντιδρούν οι Υπουργοί. Πώς
µπορεί κάποιος να αντέξει αυτό το βάρος, να κυκλοφορεί στην
ελληνική πολιτική ζωή του τόπου, ο κόσµος να το ‘χει τούµπανο,
ότι ο Πρωθυπουργός του τον είχε θέσει µέσω ΕΥΠ υπό παρακο-
λούθηση, κι αυτός να κάνει ότι δεν καταλαβαίνει; 

Λοιπόν, ξέρετε, αυτοί οι ίδιοι που αναρωτιούνται γιατί δεν αν-
τιδρούν οι Υπουργοί, τι είναι αυτό που επίσης αναρωτιούνται, σε
φυσική και λογική συνέπεια και συνεπαγωγή αυτής τους της απο-
ρίας; Μήπως τους εκβιάζει µε το προϊόν, µε το υλικό των υπο-
κλοπών που έχει στα χέρια του αυτός και η παρακρατική
συµµορία που είχε στήσει µέσα στο Μέγαρο Μαξίµου; Αυτό ανα-
ρωτιούνται οι πολίτες. 

Και την ώρα που, βεβαίως, όλα αυτά συµβαίνουν, αυτή τη µε-
γάλη και ιστορική ηµέρα, έχουµε και τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος
σαν να µην έφταναν όλες αυτές οι πολιτειακές, αντισυνταγµατι-
κές και έκνοµες αθλιότητες που έχει διαπράξει σε βάρος της δη-
µοκρατίας, της χώρας, σε βάρος του κράτους δικαίου, σε βάρος
της ελληνικής κοινωνίας, σε βάρος του κοµµατικού και πολιτικού
συστήµατος, του κοινοβουλευτισµού στην Ελλάδα, εξέδωσε σή-
µερα και µια δήλωση για το Πολυτεχνείο, την οποία έκρινε απα-
ραίτητο να την κλείσει λέγοντας: «Θεµελιώνοντας τη νέα ενότητα
πάνω στην οποία οικοδοµήθηκε η πληρέστερη δηµοκρατία που
έχει γνωρίσει η πατρίδα µας, σαράντα εννέα χρόνια µετά, λοιπόν,
κοινό µας χρέος είναι η προστασία και η εµβάθυνσή της», λέει ο
άνθρωπος, ο Πρωθυπουργός, που κατάφερε το µεγαλύτερο, το
πιο καίριο πλήγµα στη λειτουργία της δηµοκρατίας, στη λειτουρ-
γία του κράτους δικαίου, που παραβίασε µε τον πιο ακραίο
τρόπο θεµελιώδη συνταγµατικά δικαιώµατα, όπως αυτό της
ελευθερίας των πολιτών, αυτός ο οποίος σχεδίασε, οργάνωσε
και υλοποίησε το µεγαλύτερο σκάνδαλο, πολιτειακό και θεσµικό
σκάνδαλο, που ήταν το σκάνδαλο των υποκλοπών µέσα από την
ΕΥΠ και µέσα από το «Predator», θέλει να εµφανίζεται και ως
προστάτης της δηµοκρατίας.

Μα όσοι προστατεύουµε και θέλουµε να προστατεύεται αυτή
η δηµοκρατία ένα πράγµα έχουµε ως αποστολή και καθήκον
µπροστά µας, να απαλλάξουµε το συντοµότερο, µέσα από την
ετυµηγορία του ελληνικού λαού, τη χώρα, την ελληνική κοινωνία,
την ελληνική δηµοκρατία από τον αυτουργό της µεγαλύτερης,
της πιο σκανδαλώδους διάπραξης εγκληµάτων, θεσµικών και πο-
λιτειακών εγκληµάτων, όπως ήταν τα εγκλήµατα των υποκλοπών.
Και αυτός δεν είναι άλλος από τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ πότε
θα µιλήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα µιλήσει ο κ.
Λοβέρδος και απ’ ό,τι βλέπω, κύριε Σκανδαλίδη, η δήλωση που
έχετε κάνει είναι ότι θα µιλήσετε µετά από δύο οµιλητές. Θα µι-
λήσει και ο κύριος Υφυπουργός και αµέσως µετά εσείς. 

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Καλησπέρα σας. Σήµερα είναι µια πολύ σηµαντική ηµέρα,

όπως πολύ σωστά επεσήµαναν και οι προηγούµενοι οµιλητές.

Είναι σαράντα εννέα χρόνια από την επέτειο της εξέγερσης των
φοιτητών στο Πολυτεχνείο, µε κεντρικό σύνθηµα τότε «Ψωµί -
Παιδεία - Ελευθερία». 

Από το 1974 και µετά, όταν αποκαταστάθηκε η δηµοκρατία,
έχουν γίνει πολύ σηµαντικά πράγµατα για την εµπέδωση των δη-
µοκρατικών θεσµών στην Ελλάδα, έχουν γίνει µεγάλες αλλαγές
προς τη σωστή κατεύθυνση και έχουµε κατορθώσει να εγκαθι-
δρύσουµε κάτι το οποίο ήταν ανήκουστο πριν από το 1967, την
οµαλή εναλλαγή των κοµµάτων στη διακυβέρνηση της χώρας
χωρίς να ανατρέπεται από κάποια δικτατορία, από κάποιο κί-
νηµα, από κάποια εξέγερση ή από κάποιο πραξικόπηµα. Αυτό
είναι µια µεγάλη κατάκτηση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και
του κοινοβουλευτισµού. 

Δεν τα έχουµε κάνει όλα τέλεια, προς Θεού. Πρέπει να γίνουν
ακόµα περισσότερα για την εµπέδωση της δηµοκρατίας και της
ελευθερίας στον τόπο µας και πρέπει ακόµη να προσπαθούµε
καθηµερινά για να εξασφαλίσουµε αυτό που έλεγε το σύνθηµα
του Πολυτεχνείου, ψωµί, ακόµα περισσότερο ψωµί, δηλαδή
ακόµα καλύτερο βιοτικό επίπεδο για τους Έλληνες, ακόµα κα-
λύτερη παιδεία για τους Έλληνες και τα παιδιά τους, ακόµα κα-
λύτερη και βαθύτερη ελευθερία. Αλλά είµαστε προς τη σωστή
κατεύθυνση, νοµίζω. 

Αυτό δεν σηµαίνει σε καµµία περίπτωση ότι δεν υπάρχουν
προβλήµατα. Αυτό δεν σηµαίνει σε καµµία περίπτωση ότι δεν
υπάρχουν εχθροί της δηµοκρατίας, εχθροί του κοινοβουλευτι-
σµού, που καραδοκούν να την ανατρέψουν χρησιµοποιώντας ψέ-
µατα, συνωµοσίες, εκµεταλλευόµενοι τα πραγµατικά
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες και που πολλές
φορές µε λαϊκισµό προσπαθούν να τους προσεγγίσουν, ουσια-
στικά για να ανατρέψουν τη δηµοκρατία. 

Εγώ ποτέ δεν θα πω ότι µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο υπάρ-
χουν εχθροί της δηµοκρατίας. Εγώ θέλω να πιστεύω ότι όλοι, και
οι τριακόσιοι που βρίσκονται µέσα στο Κοινοβούλιο, είναι και πα-
τριώτες και φίλοι του κοινοβουλευτικού συστήµατος. 

Ωστόσο, -και εδώ θα µου επιτρέψετε να κάνω µια παρέκβαση
από το σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε- αισθάνοµαι ότι δια-
πιστώνω µια πρωτοφανή επίθεση, ανήκουστη επίθεση που γίνε-
ται, κατά τη γνώµη µου, κατά των δηµοκρατικών θεσµών και µια
υπονόµευση της ίδιας της ουσίας. Δεν λέω ότι το κάνετε επίτη-
δες. Θεωρώ, όµως, ότι στο πλαίσιο µιας µικροκοµµατικής λογι-
κής υπονοµεύετε, άθελά σας -κάποιοι µπορεί και ηθεληµένα,
αλλά κατά βάση άθελά σας- τους ίδιους τους δηµοκρατικούς θε-
σµούς και εν συνεπεία υπονοµεύετε την ίδια την πατρίδα µας. 

Γιατί το λέω αυτό; Αυτή τη στιγµή γίνεται -και ακούσαµε και
τους προηγούµενους οµιλητές- µια τεράστια επίθεση κατά του
προσώπου του Πρωθυπουργού µε πρόσχηµα τις δήθεν υποκλο-
πές τηλεφώνων των Υπουργών και των στενών συνεργατών του.

Παρουσιάζετε την εικόνα ενός Πρωθυπουργού που αν µη τι
άλλο θα πρέπει να είναι ψυχοπαθής, να παρακολουθεί τις γυναί-
κες των Υπουργών του για να µάθει άραγε τι; Τι µαγειρεύουν και
πώς ταΐζουν το παιδί τους κάθε µέρα; Και µε ποιο τρόπο το κάνει;
Μέσω της ΕΥΠ και µέσω κρατικών αρχών; Είναι αστειότητες,
είναι γελοιότητες και ταυτόχρονα είναι εξοργιστικό να υποστη-
ρίζετε κάτι τέτοιο. Δυστυχώς, µε τον τρόπο που το κάνετε, ρί-
χνετε δηλητήριο στους ίδιους τους δηµοκρατικούς θεσµούς. 

Άκουσα προηγουµένως τον κ. Ραγκούση -τον οποίο προσω-
πικά τον εκτιµώ, είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και έχει δικαίωµα να λέει ό,τι θέλει και ό,τι νοµίζει- να λέει
ότι ο Πρωθυπουργός είπε πως είναι ντροπή και αίσχος να τον κα-
τηγορούν ότι παρακολουθεί τον Υπουργό Εξωτερικών. Και είναι
όντως ντροπή και αίσχος να του λένε ότι παρακολουθεί τον
Υπουργό Εξωτερικών. Και είναι ντροπή και αίσχος να του λένε
ότι παρακολουθεί οποιονδήποτε Υπουργό. 

Ξέρετε, στη δηµοκρατία και στο κράτος δικαίου που θέλουµε
να είναι η Ελλάδα -και αυτό είναι το νόηµα αυτού του νοµοθετή-
µατος που ψηφίζουµε σήµερα-, το βάρος της απόδειξης το φέρει
ο καταγγέλλων, όχι ο καταγγελλόµενος. Το φέρει αυτός που ση-
κώνει µια υπόθεση, όχι αυτός ο οποίος είναι θύµα της επίθεσης
και της καταγγελίας. Και εσείς κάνετε ακριβώς αυτό το πράγµα.
Ρίχνετε λάσπη στον ανεµιστήρα χωρίς καµµία απόδειξη, χωρίς
καµµία τεκµηρίωση, µε µόνη συνέπεια την υπονόµευση των δη-
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µοκρατικών θεσµών. 
Αυτό εγώ δεν το δέχοµαι. Και δεν το δέχεται κανείς από τους

εκατόν πενήντα έξι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι
στηρίζουµε τον Κυριάκο Μητσοτάκη σε αυτή την αήθη επίθεση
που δέχεται. Και δεν το δέχεται όχι µόνο ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης, αλλά το σύνολο της Νέας Δηµοκρατίας και εκ των πραγµά-
των και οι ψηφοφόροι που την τίµησαν µε την ψήφο τους το 2019
και θα την ξανατιµήσουν µε την ψήφο τους στις εκλογές του
2023.

Είναι το ίδιο ακριβώς σαν να έλεγα στον κ. Ραγκούση, «ξέρετε
εγώ εικάζω ότι ο Τσίπρας παρακολουθεί τον Σπίρτζη, τον Ραγ-
κούση, την κ. Γεροβασίλη και όλους εσάς». Δεν θα µε λέγατε συ-
κοφάντη; Φυσικά και θα µε λέγατε συκοφάντη. Και θα είχατε
δίκιο να µε αποκαλέσετε, γιατί δεν έχω κανένα στοιχείο στα χέρια
µου. Μια εικασία έχω, µια εκτίµηση. 

Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί. Υπονοµεύει το πολίτευµα. Κα-
ταλάβετέ το. Έχουµε έναν τοξικό αντιπολιτευτικό λόγο που µας
οδηγεί µε συνέπεια σε µία εκρηκτική εκλογική αναµέτρηση το
2023. Και αυτό θα κάνει κακό σε όλους µας. Δεν κάνει κακό στη
Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία θα το αντέξει. Γιατί η Νέα
Δηµοκρατία έχει το δίκιο µε το µέρος της και είναι υπηρέτης των
θεσµών, του κοινοβουλευτισµού, του κράτους δικαίου και της
δηµοκρατίας. Υπηρέτες είµαστε στη Νέα Δηµοκρατία όλων
αυτών και αυτό θέλουµε να προστατεύσουµε. 

Δυστυχώς, εκτιµώ -δεν έχω αποδείξεις, αλλά το εκτιµώ βασί-
µως- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει εµπλακεί σε αυτή την αδιέξοδη τακτική
καταγγέλλοντας τέτοιου είδους υποκλοπές µόνο και µόνο γιατί
φοβάται ότι θα χάσει τις επόµενες εκλογές, όπως και θα τις
χάσει. Αλλά µε τον τρόπο αυτό κάνετε πολύ κακό στο µέλλον της
δηµοκρατίας µας, στο µέλλον της ίδιας της πατρίδας µας. Αυτή
είναι η δική µου εκτίµηση. 

Καλό σας απόγευµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Θέλει να κάνει µία συµπλήρωση ο κ. Χατζηγιαννάκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Μία πρόταση απλά προς το

Υπουργείο, προς τον Υπουργό και τον κύριο Υφυπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Φαντάζοµαι επί

του νοµοσχεδίου.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Στη διάταξη του άρθρου 14

παρά τις επιφυλάξεις που έχουµε και τους προβληµατισµούς
που έχουµε θέσει, εφόσον είναι επιθυµία του Υπουργείου να µην
αλλάξει αυτό το κείµενο του άρθρου και ο τίτλος του άρθρου,
προτείνουµε να µπουν µέσα και τα αδικήµατα του νόµου περί
ναρκωτικών, τα βαριά κακουργήµατα, οι ειδικές περιπτώσεις βα-
ρέων κακουργηµάτων όταν στρέφονται κατά ανηλίκων. Και νο-
µίζω ότι µπορεί να συµπληρωθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό µπορεί να
γίνει και στον τίτλο µε µια νοµοτεχνική βελτίωση. Φαντάζοµαι ότι
θα το µελετήσει το Υπουργείο και θα δει αν µπορεί να γίνει αυτό.

Αλλά, γενικά για τους οµιλητές -το έχω πει και άλλη φορά- θα
πω το εξής: ας διαβάσουν και το άρθρο 66 του Κανονισµού. Θα
καταλάβουν εκεί γιατί δεν µπορούµε να µιλάµε συνέχεια, εκτός
από τους Αρχηγούς και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
που ασχολούνται µε την επικαιρότητα. Αλλά και ο Βουλευτής
µπορεί να µιλήσει για την επικαιρότητα, όχι όµως να είναι όλος
ο λόγος του. Γενικά αναφέροµαι. Δεν αναφέροµαι τώρα στον κ.
Λοβέρδο ή σε προηγούµενους οµιλητές, προς Θεού. Διαβάστε
το άρθρο 66.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για να καταθέσει νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Να κα-
ταθέσω, λοιπόν, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, προκειµένου να
είναι σε γνώση των συναδέλφων. Ακούσαµε και την πρόταση του
κ. Χατζηγιαννάκη και θα επανέλθουµε. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας, καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μετά από τον κ.
Ξανθόπουλο θα πάρει τον λόγο ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης και
αµέσως µετά ο κ. Σκανδαλίδης τον οποίον καθυστερήσαµε και
έχει να πάει σε µία συνέντευξη.

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Απευθύνοµαι σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία σε µια

ηµέρα που έχει έναν βαθύτατο συµβολισµό. Είναι 17 Νοέµβρη,
και είναι µία ηµέρα µνήµης, τιµής, έµπνευσης και προοπτικής για
τον λαό της χώρας. Το «Ψωµί - Παιδεία - Ελευθερία» συµπύ-
κνωσε κατά τον καλύτερο τότε, εναργέστερο τρόπο τα αιτήµατα
εκείνης της εποχής. Παραµένουν και σήµερα επίκαιρα και εξα-
κολουθούν και εµπνέουν τη νέα γενιά η οποία θα ψάξει να βρει
τον δικό της δρόµο και να ακολουθήσει τη δική της πορεία για
την πραγµάτωση αυτών των στόχων. Παραµένει φωτεινό ορό-
σηµο στη νεότερη ιστορία παρ’ όλες τις προσπάθειες που γίνον-
ται για την αποδόµησή του. 

Σε ό,τι αφορά τώρα σε ένα θέµα το οποίο έχει σχέση µε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, αλλά όχι µε το συζητούµενο νοµοσχέ-
διο. Κύριοι Υπουργοί, περιήλθε σε γνώση µου εχθές το πόρισµα
της επιτροπής για την αναδιάρθρωση των διοικητικών δικαστη-
ρίων. Και σε ό,τι αφορά στην περιοχή µου, την ανατολική Μακε-
δονία και Θράκη, συµβαίνει το εξής παράδοξο: Διατηρείται -η
πρόταση είναι- εν ισχύι το διοικητικό εφετείο Κοµοτηνής. Τα Δι-
οικητικά Πρωτοδικεία Αλεξανδρούπολης, Κοµοτηνής και Καβά-
λας παραµένουν ως έχουν. Καταργούνται οι µεταβατικές έδρες
των Διοικητικών Πρωτοδικείων της Ορεστιάδας και της Ξάνθης
και προτείνεται να αντικατασταθούν µε τα δικαστήρια της τηλε-
µατικής. Και η Δράµα η οποία αρχικά είχε µεταβατικό δικαστήριο,
το Διοικητικό Πρωτοδικείο της Καβάλας το οποίο καταργήθηκε
µε βάση τις µνηµονιακές υποχρεώσεις της χώρας, δεν αναφέρε-
ται πουθενά. Είναι εκτός του σύγχρονου χάρτη, θεωρώντας ότι
παραµένει στην κατά τόπον αρµοδιότητα του Διοικητικού Πρω-
τοδικείου Καβάλας.

Θεωρώ ότι πρέπει να υπάρξει µία µεταρρύθµιση, µία ρύθµιση,
µία πρόνοια για τη Δράµα, να επικρατήσει ό,τι και στις άλλες κα-
ταργηθείσες έδρες των µεταβατικών πρωτοδικείων, δηλαδή, του-
λάχιστον ένα δικαστήριο τηλεµατικής. Γιατί; Για να αποφευχθεί
η στοιχειώδης δαπάνη της µεταβίβασης δύο φορές το χρόνο των
δικαστών και των γραµµατέων στη Δράµα από στην Καβάλα.
Υποβάλλονται σε δαπάνες χρόνου και χρήµατος και οι διάδικοι
και οι δικηγόροι καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. 

Είναι µία δυσµενής µεταχείριση. Απ’ όλη την περιοχή της ανα-
τολικής Μακεδονίας και Θράκης µόνο για τους κατοίκους της
Δράµας επιφύλασσε αυτή τη µεταχείριση. Είναι κάτι το οποίο οι
Δραµινοί δεν το δεχόµαστε και γι’ αυτόν τον λόγο θα αντιδρά-
σουµε. Έχουµε το δίκιο µε το µέρος µας. Η προηγούµενη κατά-
σταση µε την παρουσία του µεταβατικού διοικητικού
πρωτοδικείου ενισχύει την άποψη ότι πρέπει να δηµιουργηθεί το
λιγότερο ένα δικαστήριο τηλεµατικής και στη Δράµα, για να µην
έχει η Δράµα και οι Δραµινοί το επαχθές προνόµιο να είναι οι µο-
ναδικοί µεταφερόµενοι κάτοικοι της Περιφέρειας Ανατολικής
Μακεδονίας - Θράκης για να δουν τον φυσικό τους δικαστή και
να τύχουν της δίκαιης δίκης που προβλέπει το Σύνταγµα.

Σε ό,τι αφορά αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο, είχαµε εκφράσει
αντιρρήσεις για την αποτελεσµατικότητα της µεταρρύθµισης του
άρθρου 569 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

Έρχεται, λοιπόν, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και µας
λέει ότι θα ήταν ορθότερο, σύµφωνο µε την αρχή της αναλογι-
κότητας να εκδίδεται ειδικός διαφορετικός τύπος αντιγράφου
ποινικού µητρώου που να περιλαµβάνει τα στοιχεία για τις ποινι-
κές διώξεις και τις εκκρεµείς διαδικασίες και να χορηγείται υπό
συγκεκριµένες προϋποθέσεις, µε αντίστοιχη τροποποίηση των
άρθρων του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

Νοµίζω ότι αυτό αποτελεί έναν ασφαλή οδηγό και καταρρίπτει
όλες τις αντιρρήσεις και τις επιφυλάξεις σας, γιατί η προτεινό-
µενη νοµοθέτηση ουσιαστικά τροποποιεί οριζόντια το άρθρο
569, διευρύνει το περιεχόµενο του ποινικού µητρώου γενικού
τύπου και αυτό ουσιαστικά βάλλει κατά του δικαιώµατος, θα
έλεγα, του πολίτη του τεκµηρίου αθωότητας. Διότι, κακά τα ψέ-

µατα, αποφασίστηκε να καταγράφονται στο ποινικό µητρώο απο-
φάσεις οι οποίες είναι πλέον αµετάκλητες, ακριβώς γιατί µέχρι
να επέλθει το αµετάκλητο της απόφασης, ισχύει το τεκµήριο
αθωότητας του πολίτη.

Σας το λέει η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, σας το λέµε
εµείς σε όλη τη διάρκεια της νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Νοµίζω
ότι είναι το αναγκαίο, έτσι ώστε να περιφρουρήσουµε και τα παι-
διά, την ανηλικότητα και όλο αυτό για το οποίο όλοι µας αγωνι-
ούµε και προτάσσουµε ως µείζον, αλλά και τα ατοµικά
δικαιώµατα των πολιτών και βεβαίως, πρωτίστως, το δικαίωµά
τους -γιατί περί δικαιώµατος πρόκειται- στο τεκµήριο της αθωό-
τητας.

Όµως, έρχοµαι ξανά για να πω ότι και πάλι εκφράζουµε τις επι-
φυλάξεις µας, γιατί µια οριζόντια τροπολογία του άρθρου 569,
εφόσον δεν συνέχεται µε συγκεκριµένα κωλύµατα διορισµού,
δεν θα λύσει το πρόβληµα. Και έγινε συζήτηση προχθές στη
Βουλή. Είναι η µελέτη «Αόρατες ποινές σε ευρωπαϊκή διάσταση
– Ελληνική προοπτική» του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρώπινων Πόρων, που έγινε µε την επιµέλεια του Ευτύχη
Φυτράκη. Παρουσιάστηκε στην επιτροπή παρακολούθησης του
σωφρονιστικού συστήµατος. Αποτελεί µέρος πλέον των Πρακτι-
κών της Βουλής, όπου περιγράφεται µέσα στη σελίδα 213 και
επόµενα λεπτοµερειακός πίνακας, οδικός χάρτης του πως πρέ-
πει να κινείται µια επωφελής νοµοθεσία.

Σήµερα σας είναι πολύ αργά για να αλλάξετε τη ρότα που ακο-
λουθήσατε, αλλά ήδη, εφόσον ισχυρίζεστε ότι υπάρχει συνέχεια
του κράτους, έπρεπε να πατήσετε εδώ που είναι ένας συλλογι-
κός τόµος, µια συλλογική προσπάθεια του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης και Διαφάνειας και να τροποποιήσετε λυσιτελώς,
αποτελεσµατικά και επωφελώς αυτές τις διατάξεις για το κώ-
λυµα διορισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Δεν το κάνετε και έχουµε πολύ σοβαρές επιφυλάξεις αν είναι
αποτελεσµατικό. Η ζωή θα δείξει και θα δικαιώσει τη δική µας
πρόβλεψη.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Κώτσηρας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία

Πρόεδρε, παραχωρώ τη θέση µου στον κ. Σκανδαλίδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία. Τότε θα δώ-

σουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ,
τον κ. Σκανδαλίδη, αφού ευγενικά παραχώρησε τη θέση του ο
κύριος Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Εχθές αναφέρθηκα στο Πολυτεχνείο και σήµερα, όλοι πολύ δι-
καιολογηµένα κάνουµε µια αναφορά σε αυτό.

Νοµίζω ότι τα λόγια περισσεύουν. Πρέπει να µείνουµε πάντα
µε την αίσθηση ότι αυτή η µεγάλη εξέγερση έδωσε µια προ-
οπτική στη χώρα, την έσπρωξε µπροστά. Τίποτα παραπέρα, τί-
ποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο. Η δηµοκρατία µας
οφείλει πάρα πολλά στους αντιδικτατορικούς αγώνες όλων των
δυνάµεων που αντιστάθηκαν, αλλά κυρίως και στη µεγάλη αυτή
εξέγερση, που έδειξε ότι το φρόνηµα του ελληνικού λαού έµεινε
αδάµαστο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω δυο λόγια για το νοµο-
σχέδιο. Με το νοµοσχέδιο ενσωµατώνεται στην εθνική έννοµη
τάξη η ευρωπαϊκή οδηγία που προβλέπει ανταλλαγή πληροφο-
ριών µεταξύ κρατών-µελών από τα ποινικά µητρώα υπηκόων τρί-
των χωρών, ένα θέµα εξαιρετικά σηµαντικό.

Η ανταλλαγή αυτών των πληροφοριών υφίσταται ήδη για
όλους τους Ευρωπαίους πολίτες και είναι, πράγµατι, απαραίτητη
για την ορθή απονοµή της δικαιοσύνης. Δίνει τη δυνατότητα στα
δικαστήρια να εκδίδουν αποφάσεις, γνωρίζοντας αν υπήκοος τρί-
της χώρας που δικάζεται ή έχει καταδικαστεί για κάποιο αδίκηµα
σε άλλο κράτος-µέλος, αλλά και σε κάθε στάδιο της τελικής δια-
δικασίας θα είναι διαθέσιµες, χρήσιµες και σηµαντικές οι πληρο-
φορίες τις οποίες ένα άλλο κράτος-µέλος έχει στη διάθεσή του.
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Η ρύθµιση αυτή είναι, λοιπόν, θετική και ιδιαίτερα σηµαντική
για την εθνική έννοµη τάξη.

Εκτός από τις διατάξεις αυτές, µε τις οποίες είναι δύσκολο να
διαφωνήσει κανείς, τίθεται προς ψήφιση και το άρθρο 14 το
οποίο αφορά διάταξη Εθνικού Δικαίου. Προβλέπει την κατα-
γραφή στο ποινικό µητρώο κάθε ποινικής δίωξης που ασκείται
για µια σειρά εγκλήµατα κατά ανηλίκων, όπως της έκθεσης σε
κίνδυνο, της σωµατικής βλάβης κ.λπ..

Πρέπει να τονισθεί ότι αποτελεί απόλυτη και επείγουσα ανα-
γκαιότητα για την κοινωνία µας, ιδιαίτερα αυτή την εποχή της
έξαρσης της εγκληµατικότητας και των αλλεπάλληλων ειδεχθών
εγκληµάτων που βιώνουµε καθηµερινά, η προστασία των παι-
διών, η ασφάλειά τους, η ψυχική και σωµατική τους υγεία. Το ζή-
τηµα αυτό είναι φανερό ότι δεν προσφέρεται για µικροπολιτική
εκµετάλλευση και άσκοπες αντιπαραθέσεις. Απαιτεί σύµπνοια
του πολιτικού κόσµου, σοβαρότητα και αποτελεσµατικότητα.

Για τον λόγο αυτόν εµείς ψηφίζουµε τη συγκεκριµένη διάταξη,
τοποθετώντας το συµφέρον των παιδιών και την προστασία της
ανηλικότητας πάνω από οτιδήποτε άλλο. Άλλωστε, το ΠΑΣΟΚ έχει
ήδη προτείνει δέσµη µέτρων για την προστασία των ανηλίκων στη
συζήτηση για το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Προστασία των
Παιδιών από τη Σεξουαλική Κακοποίηση και Εκµετάλλευση. Μιλή-
σαµε για ειδικό πρόγραµµα στα σχολεία, για την πρόληψη της σε-
ξουαλικής κακοποίησης και εκµετάλλευσης των παιδιών, για τη
δηµιουργία κοινωνικής υπηρεσίας στις σχολικές µονάδες πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, για την ενίσχυση του
ρόλου των εισαγγελέων ανηλίκων.

Η Κυβέρνηση θα πρέπει άµεσα να προχωρήσει στη σύνθεση
ενός ολοκληρωµένου νοµοθετικού πλαισίου για την προστασία
των ανηλίκων, και να µην αρκείται σε αποσπασµατικές και ανο-
λοκλήρωτες πρωτοβουλίες, όπως η σηµερινή, την οποία ψηφί-
ζουµε, αλλά δεν αρκεί.

Είναι χαρακτηριστικό ότι µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο δεν
υπάρχει πρόβλεψη για τις περιπτώσεις που είναι υποχρεωτική η
προσκόµιση αυτού του ποινικού µητρώου ούτε προβλέπονται κυ-
ρώσεις για την παραβίαση της νοµοθεσίας αυτής. Δεν γίνεται,
δηλαδή, καµµιά αναφορά για ποιες περιπτώσεις υποψηφίων, ερ-
γαζοµένων, εθελοντών και άλλων προσώπων που έρχονται σε
επαφή µε παιδιά σε σχολεία, σε δοµές προσχολικής αγωγής, σε
κατασκηνώσεις, σε αθλητικά σωµατεία είναι υποχρεωτικό να
προσκοµίζει ο υποψήφιος εργαζόµενος αντίγραφο του ποινικού
µητρώου, καθώς και ποια είναι η προφανής ευθύνη του εργο-
δότη και η κύρωση που προβλέπεται, ώστε να είναι υποχρεωµέ-
νος να κάνει τον απαιτούµενο έλεγχο.

Πώς, λοιπόν, θα είναι αποτελεσµατική αυτή η ρύθµιση χωρίς
αυτές τις προβλέψεις;

Προχωράµε σε ψήφιση διατάξεων και νόµων, πραγµατικά, για
την προστασία των ανηλίκων, µε πραγµατικό ενδιαφέρον για τα
παιδιά µας ή σε αποσπασµατικές νοµοθετικές ενέργειες χάριν
της επικαιρότητας και µόνο για να πούµε ότι κάτι κάναµε;

Δυστυχώς, αυτή είναι η πρακτική της Κυβέρνησης ως τώρα,
εµβαλωµατικές, ηµιτελείς συχνά ανεφάρµοστες λύσεις σε ζέ-
οντα κοινωνικά προβλήµατα, στις οποίες ωθεί η επικοινωνιακή
ανάγκη. Το καθήκον µας απέναντι στα παιδιά µας είναι ουσια-
στικό και µόνο ως τέτοιο πρέπει να το βλέπουµε, ώστε µε υπευ-
θυνότητα να θεσµοθετούµε διατάξεις που, πράγµατι, θα
προστατεύουν τα παιδιά που βρίσκονται σε κίνδυνο και θα καθι-
στούν λιγότερο επικίνδυνο τον κόσµο για αυτά, έναν κόσµο που,
δυστυχώς, προϊόντος του χρόνου και στο πλαίσιο της τεχνολο-
γικής επανάστασης, δεν δηµιουργεί µόνο ευκαιρίες και προσθέ-
τει δυνατότητες αλλά διαµορφώνει παράλληλα µια καθηµερινή
πραγµατικότητα που συµφιλιώνει τον άνθρωπο µε τη βία και τον
ωθεί σε παραβατικές πράξεις.

Θα πω και λίγα λόγια, κάνοντας µια µικρή αναφορά στο νοµο-
σχέδιο για την ΕΥΠ που έφερε η Κυβέρνηση για διαβούλευση.
Ακούστε. Για µας η υπονόµευση του θεσµού είναι µια πολύ βαριά
κατηγορία. Εµάς δεν µας ενδιαφέρουν τόσο πολύ αν δεν έχουν
αποδειχθεί και µένουν προς απόδειξη -και πρέπει να υπάρχει
απόδειξη- οι λίστες, τα ονόµατα, οι πληροφορίες. Δεν υιοθε-
τούµε ποτέ ασυλλόγιστα οποιαδήποτε κατηγορία, αλλά και δεν
θα επιτρέψουµε στην Κυβέρνηση να στρίψει διά του αρραβώνος

και στη βάση αυτών των γενικών καταγγελιών, να πάρει η µπάλα
όλο το θέµα που είναι ένα τεράστιο σκάνδαλο.

Στο συγκεκριµένο, λοιπόν, νοµοσχέδιο πιστεύουµε ότι το πε-
ριεχόµενό του αποτελεί οµολογία και παραδοχή εκ µέρους της
Κυβέρνησης για το φαύλο καθεστώς που η ίδια επέβαλε στην
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών. Οι επιλογές της ήταν αυτές που
οδήγησαν στην παράνοµη παρακολούθηση του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ, µε µοναδικό στόχο να τεθεί σε οµηρία ο ίδιος και η πα-
ράταξη που εκπροσωπεί. 

Ο Πρωθυπουργός επέλεξε για διοικητή της ΕΥΠ έναν άν-
θρωπο χωρίς προσόντα, επειδή ήταν στο περιβάλλον του και
στον έλεγχό του. Ο Πρωθυπουργός υπέδειξε τον ανιψιό του ως
τον πανίσχυρο πολιτικό προϊστάµενο της ΕΥΠ. Και αυτοί χρησι-
µοποίησαν τον φορέα που προστατεύει την εθνική ασφάλεια για
αλλότριους σκοπούς. Πρόκειται –και δεν πρέπει να φοβόµαστε
την αλήθεια- για φαινόµενα άσκησης καταχρηστικής εξουσίας.

Και ύστερα έλεγαν «Δεν ξέρω, δεν είδα, δεν υπάρχει φάκελος
όλα είναι όµως νόµιµα». Τώρα υπό το φως της διεθνούς κατα-
κραυγής έρχεται ένα νοµοσχέδιο-παραδοχή της ενοχής µε τον
µη οµολογηµένο σκοπό, δηλαδή απλά να διορθώσει το -σε εισα-
γωγικά- «λάθος» κατά τον Πρωθυπουργό, αλλά να καταστεί κο-
λυµβήθρα του Σιλωάµ για την κυβερνώσα παράταξη. 

Μάλιστα, η νοµοθετική σας πρωτοβουλία γίνεται ερήµην της
ΑΔΑΕ, της αρχής που από τον νόµο και σύµφωνα µε το Σύνταγµα
εποπτεύει και ελέγχει την ΕΥΠ. Δεν κλήθηκε καν να συµµετάσχει
στη σύνταξη του νοµοσχεδίου. Πρόκειται για άλλη µια αδιανόητη
στάση που αποδεικνύει την αλλεργική σας στάση και νοοτροπία
απέναντι στις αρχές που διασφαλίζουν τη διαφάνεια.

Εµείς δεν σας το κρύβουµε και τώρα εµµένουµε στη θεσµική
µας στάση και αντιµετώπιση του σκανδάλου της συγκάλυψης
που ταλανίζει τη δηµόσια ζωή. Δεν καταφεύγουµε σε κραυγές,
σε οιµωγές, σε ψιθύρους, σε υποστατές ή ανυπόστατες αποκα-
λύψεις. Η δικαιοσύνη, οι κοινοβουλευτικοί θεσµοί αλλά και τα ευ-
ρωπαϊκά όργανα έχουν τον λόγο για όλα και πρέπει να αναλά-
βουν τις ευθύνες τους.

Όµως, εάν σας έµεινε έστω και ελάχιστη ευαισθησία απέναντι
σε αυτό το µεγάλο θέµα, η χώρα δεν µπορεί να φτάσει σε εκλο-
γές στο σκοτάδι. Και είναι δική σας υπόθεση το να χυθεί άπλετο
φως. Το να µην προωθείτε αυτή τη διαδικασία σηµαίνει και έµ-
µεση παραδοχή της ενοχής σας.

Και απέναντι στο νοµοσχέδιο θα ακολουθήσουµε την ίδια
στάση, τη θεσµική στάση αντιµετώπισης, όπως εξαρχής δήλωσε
ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Διαβάζοντας, όµως, την πρόταση που
κατατέθηκε για διαβούλευση, έχω µερικές απορίες. 

Προβλέπεται ότι η ΑΔΑΕ, αφού πρώτα έχει καταστρέψει το
υλικό παρακολούθησης έξι µήνες µετά, θα ενηµερώνει τον πα-
ρακολουθούµενο για τον οποίο δεν βρέθηκε τίποτα µετά από
τρία χρόνια. Τι σηµαίνει αυτό αν όχι µια κακόβουλη κατοχύρωση
του απόρρητου και µε τη βούλα του νόµου; Η συσκότιση και η
συγκάλυψη συνεχίζονται και νοµιµοποιούνται.

Δεύτερον, και ο ορισµός της εθνικής ασφάλειας είναι προβλη-
µατικός και το περιεχόµενο της οποίας επεκτείνεται σε τέτοιο
εύρος που µπορεί να χωρέσει σχεδόν τα πάντα. Άρα, νοµιµοποι-
είται και η όποια –σε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά- «νόµιµη»
επισύνδεση, αφήνοντας άτρωτη τη δυνατότητα της άσκησης της
καταχρηστικής εξουσίας εκ µέρους της ηγεσίας της Εθνικής
Υπηρεσίας Πληροφοριών.

Και τρίτον, εµένα µε προβληµατίζει και η διάταξη για τα λογι-
σµικά, το ότι είναι προνόµιο του διοικητή της ΕΥΠ να κρίνει εάν
είναι κακόβουλο ή όχι ένα λογισµικό. Και το χειρότερο είναι ότι
σε κάθε περίπτωση νοµιµοποιείται να το προµηθευτεί είτε είναι
κακόβουλο είτε όχι. Αντί, δηλαδή, να τα αποκαλύψουµε, να τα
αντιµετωπίσουµε και να τα διώξουµε –όπως θέλει να πιστεύει η
Κυβέρνηση- τα νοµιµοποιούµε;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σας αρέσουν πολύ τα νο-
µοθετικά παράθυρα στις προτάσεις που φέρνετε για να συζητή-
σει η Εθνική Αντιπροσωπεία. Δυστυχώς φαίνεται ότι για ακόµη
µια φορά παίζετε µε τους θεσµούς προσπαθώντας να δικαιολο-
γήσετε τις έκνοµες πολιτικές. Είναι κρίµα. Η δηµοκρατία και οι
πολίτες δεν αξίζουν τέτοιες πρακτικές από µία υπεύθυνη κυβέρ-
νηση της χώρας.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Κώτσηρας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πράγµατι, σήµερα είναι

ηµέρα ιστορικής µνήµης. Σαράντα εννέα χρόνια µετά την εξέ-
γερση του Πολυτεχνείου οφείλουµε όλοι να θυµόµαστε, να µνη-
µονεύουµε τους συλλογικούς αγώνες που δόθηκαν για τη
δηµοκρατία, για την ελευθερία, για το κράτος δικαίου και για τις
αξίες που έχουν υπάρξει µετά και για πολλά χρόνια σε µία αδια-
τάρακτη περίοδο οµαλής δηµοκρατικής πορείας της χώρας µας.
Η χώρα µας οφείλει συνεχώς να επενδύει, να διασφαλίζει και να
εµβαθύνει τους θεσµούς του κράτους δικαίου, της δηµοκρατίας
και της κοινωνικής δικαιοσύνης.

Και παρά την επιµέρους προσπάθεια που κάποιοι κάνουν για
να παρουσιάσουν τη χώρα ως κάτι αναντίστοιχο µε αυτό που
συµβαίνει, είναι θετικό ότι τα τελευταία τρία χρόνια η έκθεση του
κράτους δικαίου αποτυπώνει την πρόοδο της χώρας µας σε θε-
σµούς, στη διαφάνεια, στην αντιµετώπιση της διαφθοράς, στην
ποιότητα της απονοµής της δικαιοσύνης, και, προφανώς, πρέπει
συνεχώς η πολιτεία να κάνει το παν δυνατό προκειµένου να ενι-
σχύει αυτούς τους βασικούς άξονες για τη δηµοκρατία και το
κράτος δικαίου.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα το οποίο,
πράγµατι, στο πρώτο µέρος του αφορά την ενσωµάτωση οδη-
γίας, η οποία βοηθάει τα κράτη-µέλη και τη χώρα µας στο να
έχουν ένα ισχυρό οπλοστάσιο, ισχυρές βάσεις δεδοµένων σε
σχέση µε το ποινικό µητρώο και σε σχέση µε πολίτες τρίτων
χωρών, προκειµένου να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε φαινό-
µενα εγκληµατικότητας αλλά και τη διαχείριση πληροφοριών και
µε τα άλλα κράτη-µέλη. 

Έτσι, οι κοινωνίες µας και οι αρχές µας να έχουν το µέγιστο
δυνατό οπλοστάσιο, προκειµένου να αντιµετωπίζουν φαινόµενα
τα οποία είναι πάντα συνθετότερα απ’ ό,τι νοµίζουµε και συχνά,
ο διασυνοριακός τους χαρακτήρας απαιτεί τέτοιου είδους δρά-
σεις. Γι’ αυτόν τον λόγο και η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει επενδύσει
µέσω οδηγιών και κανονισµών στο να υπάρχει µία συγκροτηµένη
ευρωπαϊκή πολιτική, η οποία θα ενισχύει τους φορείς που έχουν
το ποινικό µητρώο σε κάθε κράτος-µέλος, και µε αυτόν τον
τρόπο να µπορεί να έχει τη µέγιστη δυνατή πληροφόρηση για τις
αρχές.

Πράγµατι, η µεγαλύτερη συζήτηση έγινε σε σχέση µε το
άρθρο 14 και τη δηµιουργία ειδικού σκέλους για ποινικό µητρώο
σε σχέση µε αδικήµατα που στρέφονται κατά ανηλίκων. Ακού-
στηκε ότι η ρύθµιση είναι αποσπασµατική, η προσπάθεια είναι
αποσπασµατική και ότι νοµοθετούµε ευκαιριακά. 

Υπενθυµίζω στο Σώµα –το κάναµε και στις επιτροπές αλλά
πρέπει να ακουστεί- ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι η πρώτη κυβέρ-
νηση που έχει φέρει δύο εθνικά σχέδια δράσης, τα οποία αφο-
ρούν την προστασία των ανηλίκων. 

Το πρώτο, είναι το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα
του Παιδιού 2021 - 2023 στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, το οποίο
περιλαµβάνει πολιτικές οι οποίες αφορούν στα δικαιώµατα του
παιδιού και εκτείνονται σε ένα µεγάλο φάσµα της δηµόσιας διοί-
κησης. 

Το δεύτερο, είναι το Εθνικό Σχέδιο κατά της Σεξουαλικής Εκ-
µετάλλευσης και Κακοποίησης των Ανηλίκων, µε εθνική συντονί-
στρια την παριστάµενη σήµερα Βουλευτή Θεσσαλονίκης, την κ.
Ράπτη, και το οποίο είναι υπό την εποπτεία της Γενικής Γραµµα-
τείας Συντονισµού, προκειµένου να υπάρχει µια κεντρική διαχεί-
ριση έντεκα Υπουργείων και πολιτικών δράσεων σε πολλά
κοµµάτια της δηµόσιας διοίκησης.

Θα συµφωνήσω µε αυτό που είπαν κάποιοι συνάδελφοι –νο-
µίζω το είπε και η κ. Κοµνηνάκα- ότι η αντιµετώπιση αυτών των
φαινοµένων, ακριβώς επειδή είναι οριζόντια και σύνθετη, χρει-
άζεται και πολυδιάστατες πολιτικές οι οποίες αφορούν µία µε-
γάλη έκταση της δηµόσιας διοίκησης. Το Υπουργείο Εργασίας,
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο Δικαιοσύ-

νης, το Υπουργείο Παιδείας και το Υπουργείο Αθλητισµού συµ-
µετέχουν σε αυτή την προσπάθεια, προκειµένου να µπορέσουµε,
πράγµατι, να αντιµετωπίσουµε ολιστικά αυτά τα σύνθετα και πο-
λυδιάστατα φαινόµενα, όπως είναι η σεξουαλική κακοποίηση εις
βάρος των ανηλίκων.

Και το Υπουργείο Δικαιοσύνης σε αυτή την κατεύθυνση όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα επιλέγει πολιτικές, οι οποίες είναι
µέρος ενός ψηφιδωτού το οποίο κατατείνει, ακριβώς, στο να πε-
τύχουµε τον κεντρικό στόχο της προστασίας των ανηλίκων. 

Υπενθυµίζω: Οι αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας που έγιναν το Νοέµβριο του 2021, είχαν ως
βασικό άξονα την προστασία της ανηλικότητας. Και ο βασικός
άξονας της προστασίας της ανηλικότητας δεν ήταν µόνο η αυ-
στηροποίηση των ποινών η οποία ήταν ένα βασικό σκέλος αυτών
των αλλαγών, γιατί χρειαζόταν, προφανώς, η ενίσχυση του ποι-
νικού οπλοστασίου και η αναβάθµιση της ποινικής απαξίας αυτών
των αδικηµάτων, αλλά ήταν και η αυτεπάγγελτη δίωξη όλων των
αδικηµάτων που προβλέφθηκε για πρώτη φορά το Νοέµβριο του
2021, είναι και η εκκίνηση της παραγραφής για τα αδικήµατα
αυτά µετά την ενηλικίωση των ανηλίκων, προκειµένου να µπο-
ρούν να καταγγείλουν στις αρχές αυτά τα φαινόµενα. 

Πρέπει να είµαστε, λοιπόν, και πρακτικοί. Υπήρχαν περιπτώ-
σεις που παιδιά όταν τους βάζαµε τρίµηνο να πάνε να καταγγεί-
λουν τέτοια φαινόµενα, δεν µπορούσαν. Ήταν πρακτικά
αδύνατο. Οπότε και η αυτεπάγγελτη δίωξη αλλά και η εκκίνηση
της παραγραφής βοηθούν στο να φθάσουν αυτές οι περιπτώσεις
στη δικαιοσύνη. Και όταν φτάσουν αυτές οι περιπτώσεις στη δι-
καιοσύνη, βοηθούν στο να καταδικάζονται οι δράστες µε τη µέ-
γιστη δυνατή ποινή που προβλέπει το ποινικό µας οπλοστάσιο.
Και αυτό κάναµε. 

Όµως παράλληλα οφείλουµε να προστατεύουµε το παιδί-θύµα
σε αυτές τις διαδικασίες. Είναι κορωνίδα των πολιτικών µας η
προστασία του θύµατος. Και γι’ αυτόν τον λόγο λειτουργήσαµε
για πρώτη φορά, αυτή η Κυβέρνηση, υπό αυτή την ηγεσία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, το πρώτο «Σπίτι του Παιδιού» της Αθή-
νας το 2021, ενώ το επόµενο χρονικό διάστηµα θα λειτουργή-
σουµε και το «Σπίτι του Παιδιού» της Θεσσαλονίκης. Είναι ειδικά
διαµορφωµένοι χώροι, οι οποίοι είναι ένα φιλικότερο περιβάλλον
προς κατάθεση για τα παιδιά, και προστατεύουν απ’ αυτό που
λέµε δευτερογενής θυµατοποίηση. 

Στο ίδιο πλαίσιο προβλέφθηκε στον Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας ότι µε διάταξη του εισαγγελέα µπορούν κατά παρέκκλιση
να πηγαίνουν στο ακροατήριο ή στην ανάκριση περιπτώσεις που
αφορούν ανηλίκους, ακριβώς για να αποφύγουµε το µεσοδιά-
στηµα αυτών των φαινοµένων. 

Θέλω να πω µε όλα αυτά ότι η πολιτική της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου Δικαιοσύνης στον τοµέα που το αφορά δεν είναι
αποσπασµατική ή επικοινωνιακή, είναι προϊόν µιας συντονισµέ-
νης επεξεργασίας, προϊόν της διαρκούς επιστηµονικής επιτρο-
πής η οποία αξιολογεί τα δεδοµένα του Ποινικού Κώδικα, προϊόν
των υφιστάµενων προβλέψεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
Συµβουλίου της Ευρώπης. Για πρώτη φορά η χώρα µας συµµε-
τείχε τόσο ενεργά στη συνδιαµόρφωση των πολιτικών του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης για το 2022 - 2027, προκειµένου να
αφήσουµε και στις επόµενες κυβερνήσεις ένα σταθερό άξονα
πολιτικών πάνω στις οποίες µπορούν να κινηθούν, γιατί πι-
στεύουµε, πραγµατικά, στη συνέχεια της διοίκησης. Γι’ αυτόν τον
λόγο, άλλωστε, υπάρχουν και τα εθνικά σχέδια δράσης τα οποία
αφορούν πολυετείς πολιτικές σε πολλά Υπουργεία.

Πάµε τώρα στη διάταξη για το ποινικό µητρώο η οποία είναι
ακόµα µία προσθήκη αυτής της προστασίας. Όλοι οι φορείς που
ήρθαν και συµµετείχαν στη διαβούλευση, σχεδόν όλοι είπαν µε
απόλυτη σαφήνεια ότι η ρύθµιση είναι αναγκαία, ότι υπάρχει
κενό, ότι υπάρχει προτεραιότητα να προστατεύσουµε παιδιά τα
οποία έρχονται σε επαφή µε ανθρώπους οι οποίοι έχουν διωχθεί
ή έχουν καταδικαστεί πρωτοβάθµια και δεν µπορούν να αποτυ-
πωθούν πουθενά αυτά τα χαρακτηριστικά δεδοµένα. 

Και επειδή ακούστηκε το τεκµήριο της αθωότητας, υπενθυµίζω
ότι στην ίδια διάταξη του ποινικού µητρώου στην περίπτωση γ’
προβλέπεται διάταξη του εισαγγελέα που είναι στο πλαίσιο
ακόµη και προκαταρκτικής εξέτασης πριν την ποινική δίωξη. Ο
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ίδιος ο νοµοθέτης, λοιπόν, έχει προβλέψει γι’ αυτές τις περιπτώ-
σεις ότι υπάρχουν δυνατότητες εξαιρέσεων. 

Υπενθυµίζω, επίσης, ότι το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο προβλέ-
πει µετά την άσκηση ποινικής δίωξης σε συγκεκριµένα αδική-
µατα, να δηµοσιοποιούνται τα στοιχεία ανθρώπων οι οποίοι είναι
σε καθεστώς ποινικής δίωξης που πηγαίνει σε όλα τα µέσα ενη-
µέρωσης, σε όλες τις εφηµερίδες, σε όλη την ελληνική κοινωνία. 

Προφανώς, λοιπόν, η νοµοθεσία έχει προβλέψει ήδη ότι σε πε-
ριπτώσεις της αµήχανης σύγκρουσης που, πράγµατι, κάνει το Δί-
καιο πολλές φορές ανάµεσα σε δικαιώµατα, η προστασία της
ανηλικότητας είναι η απόλυτη προτεραιότητα και το απόλυτο δια-
κύβευµα. Οπότε, καλό είναι να µην κρυβόµαστε πίσω από τις λέ-
ξεις.  Καλό είναι να µην ψάχνουµε τρόπους για να µην
στηρίξουµε µια θετική διάταξη την οποία φέρνει αυτή η Κυβέρ-
νηση και η οποία προστατεύει, πραγµατικά, περιπτώσεις σκοτει-
νές που άνθρωποι έρχονται σε επαφή µε ανήλικα παιδιά στο
πλαίσιο της κοινωνικής και της επαγγελµατικής τους δραστηριό-
τητας.

Είπε και η κ. Κουφονικολάκου, που ήρθε στις επιτροπές, ότι
υπάρχουν περιπτώσεις εθελοντών, υπάρχουν περιπτώσεις αν-
θρώπων που δουλεύουν άνευ άδειας. Πώς θα διαπιστωθεί αυτή
η περίπτωση; Πώς θα καταγραφεί; Ποιος θα έχει την ασφαλή
πληροφόρηση σε αυτά τα δεδοµένα; Ακριβώς, λοιπόν, µέσω
αυτής της διάταξης η οποία είναι, πράγµατι, γενικότερη απ’ ό,τι
ίσως ήθελαν κάποιοι, προστατεύονται όλες οι περιπτώσεις όπου
ζητείται το ποινικό µητρώο. Γιατί, ξέρετε, πολλές φορές γίνεται
το εξής: Φορείς ζητούν το ποινικό µητρώο και λένε «φέρτε µας
και µία υπεύθυνη δήλωση». Είναι κανείς από εδώ από εµάς µέσα
σε αυτή την Αίθουσα ο οποίος έχει παραπάνω εµπιστοσύνη στην
υπεύθυνη δήλωση που κάποιος υποβάλλει έναντι του ποινικού
µητρώου, που είναι ένα δελτίο το οποίο εκδίδεται υπό µία πολύ
συγκεκριµένη και αυστηρή διαδικασία από τις εισαγγελικές
αρχές και καταγράφει τα συγκεκριµένα δεδοµένα� 

Θέλουµε, λοιπόν, να αφήσουµε «παραθυράκια» ή θέλουµε,
πραγµατικά, να προστατεύσουµε τους ανήλικους από τέτοιου εί-
δους επαφές� Νοµίζω ότι η απάντηση είναι ξεκάθαρη και νοµίζω
ότι σε αυτές τις περιπτώσεις το να στεκόµαστε πίσω από τυχόν
ακραίες δογµατικές θεωρήσεις αδικεί τον ρόλο µας εδώ. Εδώ
δεν είµαστε σε νοµικό φόρουµ ή σε επιστηµονικό συνέδριο, εδώ
είµαστε εκπρόσωποι του ελληνικού λαού και πρέπει να κοιτάµε
την κοινωνία τα µάτια. Και την κοινωνία στα µάτια την κοιτάµε,
όταν φέρνουµε διατάξεις και έχουµε πολιτικές οι οποίες, πραγ-
µατικά, προστατεύουν τα ανήλικα θύµατα ακόµα και σε περιπτώ-
σεις που τίθενται σε σύγκρουση µε άλλα δικαιώµατα. Δεν το λέει
µόνο το Υπουργείο Δικαιοσύνης ή η ελληνική Κυβέρνηση, το λέει
το Σύνταγµα στο άρθρο 21, το λέει η Σύµβαση του ΟΗΕ για τα
Δικαιώµατα του Παιδιού, το λέει η διεθνής Σύµβαση Lanzarote.
Δεν ξυπνήσαµε ένα πρωί και είπαµε πώς θα κάνουµε τη συγκε-
κριµένη διάταξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω σε δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε. 
Είναι δεδοµένα που έχουν τεθεί στον δηµόσιο διάλογο και δεν

µπορούµε να εθελοτυφλούµε και αφού γίνεται ό,τι γίνεται, να
λέµε: «Πού είναι το κράτος και πού είναι η πολιτεία, που δεν γνώ-
ριζε ότι ο δείνα ή ο τάδε είχε καταδικαστεί πρωτοβαθµίως για
βιασµό ανηλίκου ή για αποπλάνηση ή για παιδική πορνογραφία
και βρέθηκε να είναι σε επαφή µε ένα ανήλικο παιδί�». Εδώ οι
απαντήσεις και τα δεδοµένα και τα διακυβεύµατα είναι ξεκά-
θαρα: Ή παίρνουµε σαφή θέση µαζί στην ίδια πλευρά της µάχης
ενάντια αυτών των φαινοµένων ή εθελοτυφλούµε, αναφερόµα-
στε σε µελέτες που είπε ο κ. Ξανθόπουλος. Πολύ καλές οι µελέ-

τες, κύριε Ξανθόπουλε, ανεφάρµοστες επί των δικών σας ηµε-
ρών. 

Το 2019, η χώρα µας στο θέµα φιλική δικαιοσύνη στα παιδιά,
που είναι βασικό κριτήριο της αξιολόγησης που έχουµε από το
European Union Justice Court ήταν τελευταία µε µηδέν δράσεις.
Το έχω καταθέσει και στα Πρακτικά επανειληµµένως και στις συ-
ζητήσεις που κάναµε για το εθνικό σχέδιο και σε άλλες περιπτώ-
σεις. Μηδέν, τελευταία! Τώρα είµαστε στις τρεις πρώτες θέσεις
µε µεγάλη πρόοδο. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να προσπα-
θούµε και να συνεχίσουµε την προσπάθεια, αλλά έχει γίνει πρό-
οδος. Οπότε, οι µελέτες που προσκοµίζετε σήµερα, µετά από
τέσσερα χρόνια, είναι µάλλον ανεφάρµοστες. Δεν ήταν προτε-
ραιότητά σας� Δεν προλάβατε� Δεν ξέρω για ποιον λόγο, πάντως
δεν φάνηκε στα αποτελέσµατα των πολιτικών σας. 

Νοµίζω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι είναι µια
χρυσή ευκαιρία σήµερα για όλα τα κόµµατα του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου στη συγκεκριµένη διάταξη να ψηφίσουν θετικά. Το
θεωρώ αυτονόητο. Δεν δύναµαι να διανοηθώ ότι θα καταψηφίσει
κάποιο κόµµα τη συγκεκριµένη διάταξη, αλλά όλοι κρινόµαστε
και νοµίζω ότι µπορούµε να στείλουµε ένα σαφές, σταθερό, κα-
θαρό µήνυµα, ότι η προστασία της ανηλικότητας είναι απόλυτη
προτεραιότητα όχι για την Κυβέρνηση αλλά για την ελληνική πο-
λιτεία, για το Εθνικό Κοινοβούλιο και για όλους µας. 

Δεν θέλω και δεν προσπαθώ να κάνω µονοµερή κατάθεση
ευαισθητοποίησης. Θεωρώ ότι όλοι αναµφίβολα και απαρέγκλιτα
είµαστε στην ίδια πλευρά αυτής της προσπάθειας. Δεν έχει κα-
νείς εδώ το προνόµιο της ευαισθησίας αλλά οι πολιτικές κρίνον-
ται. Και πολιτικές αυτής της Κυβέρνησης στην προστασία των
ανηλίκων µε αποτελέσµατα και µάλιστα καταγεγραµµένα έχουν
πολύ θετικό αποτύπωµα. Σας καλούµε σε αυτή την προσπάθεια,
ψηφίζοντας σήµερα θετικά, να είµαστε όλοι µαζί εµπράκτως. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υφυπουργέ.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αγγελική Αδαµοπούλου, Ανεξάρτητη
Βουλευτής.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο εδώ
και πολλή ώρα, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να µιλήσει ένας
Βουλευτής, κύριε συνάδελφε, και αµέσως µετά θα πάρετε εσείς
τον λόγο. Ή µάλλον θα πρέπει να δώσω πρώτα τον λόγο στον
Υφυπουργό κ. Οικονόµου, γιατί πρέπει να τοποθετηθεί για δύο
λεπτά και αµέσως µετά θα µιλήσετε εσείς, κύριε Θεοχάρη. Το
έχω υπ’ όψιν µου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία
Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης κ. Τσιάρας έχει τον λόγο για µία σύντοµη παρέµβαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι η
πρόταση που είπε ο κ. Χατζηγιαννάκης. Επεκτείνουµε το πεδίο
που αφορά στο ποια είναι τα αδικήµατα τα οποία θα περιγρά-
φονται κατά την ανάλυση που θα γίνεται. Νοµίζω ότι είναι κάτι
που θα γίνει δεκτό απ’ όλους τους συναδέλφους.

Καταθέτω στα Πρακτικά τη συγκεκριµένη νοµοτεχνική βελ-
τίωση.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας καταθέτει στα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
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ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αν και το ζήτηµα της ανταλλαγής πληροφοριών που αποτελεί

και αντικείµενο του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, είναι µια εξαι-
ρετική, πρώτης τάξεως ευκαιρία και πάσα για να αναφερθεί κα-
νείς στο σκάνδαλο των παρακολουθήσεων που βλέπουµε ότι
είναι αυτό το οποίο έχει καταλάβει την επικαιρότητα τον τελευ-
ταίο καιρό, τις τελευταίες εβδοµάδες και βλέπουµε ότι οι εξελί-
ξεις είναι κατακλυσµιαίες, τα πράγµατα µιλούν από µόνα τους. 

Αναφέροµαι κι εγώ σε αυτό το σκάνδαλο, γιατί η σηµερινή επέ-
τειος των σαρανταεννέα ετών από την εξέγερση των φοιτητών
του Πολυτεχνείου, πάνω απ’ όλα, προτάσσει ως κεντρικό σύν-
θηµα την προάσπιση της δηµοκρατίας της οποίας τα θεµέλια και
οι πυλώνες βλέπουµε να υποσκάπτονται από όλες αυτές τις κα-
ταιγιστικές εξελίξεις σε σχέση µε τις παρακολουθήσεις.

Επειδή καµµιά φορά µε τις υπεραναλύσεις χάνουµε την ουσία,
βλέπουµε ότι οδηγούµαστε σε απαράδεκτες σχετικοποιήσεις.
Γιατί το λέω αυτό; Διότι αυτές είναι σχετικοποιήσεις τις οποίες
επιχειρεί το Υπουργείο Δικαιοσύνης, µε το νοµοσχέδιο το οποίο
ανέβηκε στη δηµόσια διαβούλευση πριν από λίγες µέρες µόλις
προχθές. Δεν θα πω πολλά γι’ αυτό, θα µιλήσω όταν έρθει η ώρα
στην Ολοµέλεια.

Κλείνω αυτή τη σύντοµη αναφορά µου απλά λέγοντας ότι
υπάρχει ένα άρθρο στο Σύνταγµα, όπου ο συντακτικός νοµοθέ-
της στο άρθρο 38 έχει προβλέψει τη δυνατότητα παραίτησης του
Πρωθυπουργού χωρίς την ανάγκη να προσφύγει σε πρόωρες
κάλπες πριν τη λήξη της τετραετίας, χωρίς την ανάγκη να δια-
σαλευτεί, να διακινδυνεύσει την κυβερνητική και πολιτική τάξη.
Επειδή, λοιπόν, πρόκειται για έναν απονοµιµοποιηµένο Πρωθυ-
πουργό στα µάτια τόσο της κοινωνίας όσο και του Κοινοβουλίου,
το καλύτερο πράγµα που έχει να πράξει είναι να ενεργοποιήσει
αυτή τη δυνατότητα. 

Μπαίνω, λοιπόν, και εγώ τώρα στο άρθρο το οποίο συγκέν-
τρωσε τις περισσότερες ενστάσεις, παρατηρήσεις και σχόλια
από την Αντιπολίτευση αλλά και από τους φορείς. Αναφέροµαι
στο άρθρο 14. Πρόκειται για ένα άρθρο, µε το οποίο επιχειρείται
για πολλοστή φορά µία τροποποίηση του πολύπαθου Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας. 

Κατ’ αρχάς εδώ υπάρχει ένα βασικό πρόβληµα προσέγγισης
απέναντι στα θεµελιώδη νοµοθετήµατα της έννοµης τάξης µας.
Και το λέω αυτό, διότι οι κανόνες της ορθής νοµοθέτησης αλλά
και της κοινής λογικής επιτάσσουν -όταν θέλετε να επιλύσετε ένα
ζήτηµα και υπάρχουν ηπιότερες παρεµβάσεις που µπορείτε να
κάνετε- να αποφεύγεται κατά το δυνατόν η τροποποίηση των κω-
δίκων. 

Εδώ ποιο είναι το θέµα το οποίο θέλετε να επιλύσετε; Είναι το
ζήτηµα του να αποφευχθεί, κατά το δυνατόν, το ενδεχόµενο για
επαγγελµατίες που θα συνευρεθούν µε ανήλικους και θα εξυπη-
ρετούν ανήλικους, να έχει ασκηθεί ποινική δίωξη εις βάρος τους
για εγκλήµατα τα οποία στρέφονται κατά των ανηλίκων. 

Σαφέστατα και η στόχευση, η επιδίωξη του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, εν προκειµένω, είναι απόλυτα θεµιτή, είναι αναγκαία, είναι
καλοπροαίρετη. Προσωπικά ως Βουλευτής Αντιπολίτευσης
υπερψηφίζω την επιδίωξη και την πρόθεση που υπάρχει, εν προ-
κειµένω. 

Ωστόσο, επειδή, κύριε Υπουργέ, εχθρός του καλού είναι το κα-
λύτερο, απευθύνω σε εσάς µία έκκληση αυτό το οποίο επιδιώ-
κετε να το πετύχετε µε µία νοηµατικά όµοια διάταξη, την οποία
θα καταστρώσετε είτε στο υπάρχον νοµοσχέδιο είτε µε µία διά-
ταξη σε έναν υπάρχοντα νόµο, νέα διάταξη, όπως στο νόµο περί
ενδοοικογενειακής βίας. 

Και το λέω αυτό γιατί; Διότι ήρθε ο εκπρόσωπος από την
Ένωση Δικαστικών και Εισαγγελικών Λειτουργών, ο κ. Βεργώνης,
και σας είπε ότι υπάρχει ήδη η δυνατότητα της υποχρεωτικής
προσκόµισης από τον υποψήφιο εργαζόµενο στον εργοδότη του
πιστοποιητικού περί µη δίωξης. Προσκοµίζοντας αυτό το πιστο-
ποιητικό ότι δεν έχει ασκηθεί ποινική δίωξη εις βάρος του έχει
λυθεί το θέµα και δεν είναι αναγκαίο να προσφεύγουµε στην εγ-
γραφή στο ποινικό του µητρώο της εκκρεµούς ποινικής δίωξης
εις βάρος του για εγκλήµατα κατά ανηλίκων. 

Αφού, λοιπόν, για το µείζον υπάρχει η δυνατότητα, δηλαδή για
ευρείας γκάµας εγκλήµατα και αδικήµατα, άρα και για το έλασ-

σον, δηλαδή για συγκεκριµένα εγκλήµατα, όπως είναι εν προκει-
µένω κατά των ανηλίκων, µπορεί να προσκοµίσει το πιστοποι-
ητικό περί µη δίωξης, και µε αυτόν τον τρόπο και να
προστατεύσουµε –εννοείται, εξυπακούεται- την ανηλικότητα σε
τέτοια πεδία επαγγελµατικών δράσεων όπου εξυπηρετούµενοι
είναι οι ανήλικοι αλλά και ταυτόχρονα να µην παραβιάζεται και
το τεκµήριο αθωότητας, το οποίο βλέπουµε να βιάζεται καθηµε-
ρινά από τις τηλεδίκες οι οποίες στήνονται τον τελευταίο καιρό
εν όψει κακουργηµάτων, κακουργηµατικών πράξεων, ενδοοικο-
γενειακής βίας, είτε κατά γυναικών είτε κατά ανηλίκων. 

Γιατί πρόκειται για ένα τεκµήριο, το οποίο και η ΕΣΔΑ προστα-
τεύει στο άρθρο 6 και η ποινική δικονοµία και είναι σύµφυτο µε
το δικαίωµα των διαδίκων στη δίκαιη δίκη, αλλά και πλαισιώνει
τον κατηγορούµενο από το στάδιο της ποινικής δίωξης από την
αρχή, από την προδικασία, µέχρι την αµετάκλητη εκδίκασή του.
Δεν νοείται, λοιπόν, συνταγµατικά, αλλά και από τους κανόνες
υπερνοµοθετικής ισχύος, να εγγράφεται ήδη από το στάδιο της
ποινικής δίωξης κάτι τέτοιο, πολλώ δε µάλλον όταν υπάρχει αυτή
η εναλλακτική. 

Για να µην µένουν, λοιπόν, σκιές προχειρότητας και επικοινω-
νιακής εκµετάλλευσης του ζητήµατος, εγώ σας καλώ να επανε-
ξετάσετε τη θέση αυτή την οποία εξέφρασε ο κ. Βεργώνης, ο
εκπρόσωπος της Ένωσης Εισαγγελικών και Δικαστικών Λειτουρ-
γών. Θεωρώ ότι είναι µία λελογισµένη πρόταση, ορθολογική, η
οποία σταθµίζει και τα δύο έννοµα αγαθά.

Και, εν πάση περιπτώσει, µπορείτε να επεξεργαστείτε και την
πρόταση που σας έκανε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση διά του κ.
Χατζηγιαννάκη να δηµιουργηθεί ένα ειδικό ποινικό µητρώο µιας
άλλης κατηγορίας, τρίτης κατηγορίας, το οποίο ακριβώς θα προ-
σκοµίζεται υποχρεωτικά στις περιπτώσεις των εργαζοµένων, οι
οποίοι έρχονται σε επαφή µε τους ανήλικους. 

Θα ήθελα, λοιπόν, τελειώνοντας να επισηµάνω ότι σαφέστατα
και το ζήτηµα προστασίας της ανηλικότητας είναι ένα ύψιστης
κοινωνικής σηµασίας ζήτηµα, είναι ένα ζήτηµα διαχρονικό, επί-
καιρο. Καλό είναι να αποφεύγεται η αποσπασµατική αντιµετώ-
πισή του για επικοινωνιακούς σκοπούς και θα πρέπει όλοι να
ενσκήψουµε πάνω στα πιο αδύναµα µέλη της κοινωνίας, το πιο
ευάλωτο κοµµάτι -πώς;- µέσα από τους µηχανισµούς της πρόλη-
ψης, να προλάβουµε κακοποιητικές συµπεριφορές ενεργοποι-
ώντας τους κρατικούς µηχανισµούς, θέτοντας σε λειτουργία
νόµους, οι οποίοι έχουν τεθεί σε αχρηστία, ισχυροποιώντας τις
υποδοµές και τις κοινωνικές υπηρεσίες που ασχολούνται µε τους
ανήλικους. 

Και το λέω αυτό, διότι είδαµε ένα µεγαλεπήβολο εθνικό σχέδιο
δράσης για την πρόληψη κατά της κακοποίησης ανηλίκων, το
οποίο το προβάλατε, ήρθε όλο το Υπουργικό Συµβούλιο να το-
ποθετηθεί, αλλά εγώ προσωπικά δεν είδα τίποτα για τη στελέ-
χωση των κοινωνικών υπηρεσιών, οι οποίες ασχολούνται µε τα
ανήλικα, εκείνες που καταγράφουν και συντάσσουν εκθέσεις σε
σχέση µε την κακοποίηση. Δεν είναι δυνατόν να αντιστοιχεί ένας
κοινωνικός λειτουργός σε πενήντα χιλιάδες κατοίκους, να µιλάµε
για ανθρώπους οι οποίοι καθηµερινά καταγράφουν τέτοια περι-
στατικά και να µη λέµε τίποτα για τη στελέχωση αυτών των υπη-
ρεσιών, οι οποίες στοχοποιούνται κιόλας γιατί τους σέρνουν στα
δικαστήρια οι κακοποιητικοί γονείς, τίποτα για την προστασία
των εκπαιδευτικών οι οποίοι επίσης εντοπίζουν τα περιστατικά.
Εκεί πρέπει να εστιάσουµε, είναι ακριβώς το θέµα του εντοπι-
σµού και της αναγνώρισης των θυµάτων. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι η στόχευση, κύριοι Υπουργοί, είναι
αναγκαία. Εγώ προσωπικά υπερψηφίζω επί της αρχής, αλλά και
τη συγκεκριµένη διάταξη. Όµως, όσο καλή και αναγκαία κι αν
είναι η πρόθεση, θα πρέπει να βελτιώσετε τη µεθοδολογία σας
και τη διατύπωση της συγκεκριµένης διάταξης, η οποία χρήζει
βελτίωσης. 

Επεξεργαστείτε, λοιπόν, και την πρόταση της Ένωσης των Δι-
καστικών Λειτουργών, προκειµένου το νοµοσχέδιο να είναι πιο
ολοκληρωµένο και να µην πάσχει από αστοχίες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Θα δώσω τώρα το λόγο στον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό

κ. Ιωάννη Οικονόµου να τοποθετηθεί επί τροπολογίας του και
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αµέσως µετά τον λόγο θα έχει ο κ. Θεοχάρης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Βρίσκοµαι εδώ για να υποστηρίξω την τροπολογία µε αριθµό

1462 που αποτελείται από τέσσερα άρθρα. 
Τα δύο πρώτα άρθρα της τροπολογίας -το άρθρο 1 και 2- αφο-

ρούν τη διευκόλυνση της µεταβίβασης επιχειρήσεων µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης, τηλεοπτικών σταθµών ελεύθερης λήψης και
ραδιοφωνικών σταθµών, που λειτουργούν µε τη µορφή ανωνύ-
µων εταιρειών. Διασαφηνίζεται, µε αυτό τον τρόπο, η βούληση
του νοµοθέτη, σε ό,τι αφορά τη διαδικασία µεταβιβάσεων των
επιχειρήσεων µέσων µαζικής ενηµέρωσης για όλες τις εταιρικές
µορφές. 

Και εδώ ακριβώς έγκειται η παρέµβαση της τροπολογίας. Τι
κάνουµε; Επειδή µε την υφιστάµενη ρύθµιση δηµιουργείται ασά-
φεια ως προς τη διαδικασία µεταβίβασης εταιρειών που κατέ-
χουν άδεια είτε τηλεοπτικού σταθµού ελεύθερης λήψης είτε
ραδιοφωνικού σταθµού και είναι ανώνυµη εταιρεία, δεδοµένου
ότι οι µεταβιβάσεις των εταιρειών αυτών σε αντίθεση µε όλες τις
υπόλοιπες εταιρικές µορφές δεν δηµοσιεύονται στο Γενικό Εµ-
πορικό Μητρώο ούτε προβάλλονται από άλλο ιδιαίτερο τύπο δη-
µοσιότητας, για τον λόγο αυτό, για να µην υπάρχει σύγχυση -εκ
παραδροµής δεν είχε αποσαφηνιστεί αυτό κατά τη διάρκεια της
ψήφισης του νόµου- προστίθεται η δυνατότητα σύναψης ιδιωτι-
κού συµφωνητικού και για αυτές τις επιχειρήσεις, συµφωνητικού
βέβαιης χρονολογίας, ως προς τον τρόπο µεταβίβασης των µε-
τοχών του σταθµού, που κατέχουν άδεια τηλεοπτικού και ραδιο-
φωνικού σταθµού και µε την εταιρική µορφή της ανωνύµου
εταιρείας. 

Το άρθρο 3 της τροπολογίας αποτελεί µια πρόταση του ΑΣΕΠ,
η οποία έγινε δεκτή από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών. Αναλυτικότερα, µε τη ρύθµιση αυτή ορίζεται η εξέ-
ταση των γνώσεων στο πλαίσιο του πανελλήνιου γραπτού δια-
γωνισµού του ΑΣΕΠ που προβλέπεται µε το ν.4675/2021 ότι
δύναται να περιλαµβάνει, πέραν της αξιολόγησης γνώσεων γε-
νικού περιεχοµένου, και ειδικότερες γνώσεις ακόµα και όλων των
κλάδων και θέσεων που προκηρύσσονται. 

Τι κάνουµε εδώ επί της ουσίας; Αλλάζουµε µία λέξη, η λέξη
«καθώς» αντικαθίσταται από ένα διαζευκτικό «ή». Με τον τρόπο
αυτό δίνεται στο ΑΣΕΠ η απαιτούµενη ευελιξία που χρειάζεται
για την προετοιµασία ενός γραπτού διαγωνισµού αναφορικά µε
το µέρος των ειδικότερων γνώσεων. Ουσιαστικά, δηλαδή, µε
αυτή την ευελιξία που δίνουµε στο ΑΣΕΠ θεωρούµε ότι η κεκτη-
µένη γνώση, το πτυχίο καθενός, αν είναι πολιτικός µηχανικός, αν
είναι γεωπόνος, είναι δεδοµένη και διευκολύνουµε µε αυτό τον
τρόπο τη σύσταση και τη σύνθεση του γραπτού διαγωνισµού.
Διαφορετικά, θα ήταν δυνατόν να βγουν διακόσια διαφορετικά
θέµατα σε κάθε διαγωνισµό για κάθε κλάδο που συµµετέχει στον
διαγωνισµό αυτό. Αντικαθιστούµε -επαναλαµβάνω- το «καθώς»
µε το «ή», δίνοντας στο ΑΣΕΠ τη διακριτική ευχέρεια. Είναι η ει-
σήγηση που έγινε δεκτή από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών.

Στο άρθρο 4 εισάγουµε τις απαραίτητες τεχνικές προβλέψεις
για την αποτελεσµατική εφαρµογή του νέου προεδρικού διατάγ-
µατος για το προσοντολόγιο και το κλαδολόγιο του δηµόσιου
τοµέα. Υπενθυµίζεται ότι µε το νέο προεδρικό διάταγµα, η επε-
ξεργασία του οποίου έχει ολοκληρωθεί από το Σ.τ.Ε. και βρίσκε-
ται σε συλλογή υπογραφών, για πρώτη φορά γίνεται συστη-
µατική και αναλυτική κωδικοποίηση των υφιστάµενων κλάδων και
ειδικοτήτων. Να σας πω ενδεικτικά ότι από τους δύο χιλιάδες
επτακόσιους και πλέον κλάδους και ειδικότητες κωδικοποιούνται
και φτάνουµε σε πεντακόσιους σαράντα τέσσερις. Μιλάµε δη-
λαδή για µια µείωση η οποία προσεγγίζει το 80%, ενώ η κατάρ-
γηση παρωχηµένων κλάδων, καθώς και η δηµιουργία νέων
σύγχρονων πραγµατοποιείται, όπως είναι αντιληπτό, µε στόχο
την ποιοτική αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών του δη-
µοσίου από ανθρώπους, από στελέχη τα οποία έχουν καινούργια,
νέα, πολύ αναβαθµισµένα επαγγελµατικά και εκπαιδευτικά χα-
ρακτηριστικά, σύµφωνα και µε την πορεία εξέλιξης του εκπαι-
δευτικού χάρτη της χώρας τα τελευταία χρόνια.

Η ρύθµιση κρίθηκε απαραίτητη µετά από σύσταση και του

ΑΣΕΠ, όπως ξαναείπα, προκειµένου να ολοκληρωθούν οµαλά και
σύµφωνα µε τις αρχές της δικαιολογηµένης εµπιστοσύνης και
ασφάλειας δικαίου, µε το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο οι διαδι-
κασίες που θα ισχύσουν στο ενδιάµεσο, δηλαδή οι διαδικασίες
µετάταξης, αποσπάσεων και επιλογής προϊσταµένων, οι οποίες
θα είναι εκκρεµείς στο µεσοδιάστηµα.

Στη δεύτερη παράγραφο του άρθρου 4 η πρόθεση της ρύθµι-
σης κρίθηκε αναγκαία, κρίθηκε σκόπιµη, προκειµένου να εξα-
σφαλιστεί η µε οργανωµένο και άρτιο τρόπο πιστοποίηση τίτλων
ξένων γλωσσών για την πρόσληψη σε φορείς του δηµοσίου.

Αυτά είναι τα τέσσερα άρθρα της τροπολογίας, κυρία Πρό-
εδρε, που θεωρούµε κρίσιµο και καλό να υπερψηφιστούν από το
σύνολο του Σώµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ηµέρα µνήµης σήµερα, ηµέρα

περηφάνιας, τα γεγονότα του Πολυτεχνείου τον Νοέµβριο του
1973 αποτελούν ένα περήφανο ορόσηµο, έναν φάρο που δείχνει
πως η φλόγα και η ανάγκη του ελληνικού λαού για την ελευθερία
είναι άσβεστη και είναι τόσο ισχυρή που οδήγησε τους ήρωες
του Πολυτεχνείου να προτάξουν τα στήθη στα τανκς της ανελευ-
θερίας, χωρίς να σκεφτούν τις επιπτώσεις. Και γι’ αυτό είναι αθά-
νατοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω επίσης να καταδικάσω τη
στάση του λιβυκού Υπουργείου Εξωτερικών που αθέτησε τη συµ-
φωνία και προσπάθησε να εκβιάσει µια δηµόσια συνάντηση του
Υπουργού µας, του κ. Δένδια, µε τη Λίβυα ΥΠΕΞ, την κ. Αλ Μανγ-
κούς. Ο κ. Δένδιας έπραξε το αυτονόητο, αρνήθηκε τη συνάν-
τηση αυτή και συνέχισε κανονικά το αρχικά προγραµµατισµένο
ταξίδι του στη Βεγγάζη.

Όλα τα υπόλοιπα που ακούσαµε σήµερα εδώ, ιδιαίτερα από
τον Αρχηγό της Ελληνικής λύσης, είναι εκ του πονηρού και ανύ-
παρκτα. Εξάλλου, ακούσαµε και διάφορα άλλα, τον πείραξε που
κέρδισε η συνδικαλιστική παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, η
ΔΑΚΕ, στις εκλογές της ΔΕΗ. Το καταλαβαίνω. Ακούµε όλα αυτά
τα χρόνια µία κριτική ότι η ΔΕΗ καταστρέφεται, ότι τα golden
boys την ελέγχουν και βλέπουµε ότι οι εργαζόµενοι της ΔΕΗ ανα-
γνωρίζουν την πρόοδο που έχει συντελεστεί στην επιχείρηση, η
οποία ήταν στο χείλος της καταστροφής επί ΣΥΡΙΖΑ και σώθηκε
και αυτή την πρόοδο τη µετατρέπουν σε εµπιστοσύνη στους συν-
δικαλιστές της Νέας Δηµοκρατίας, ότι θα µπορέσουν µέσα από
αυτή την επιτυχία της επιχείρησης και αυτοί να έχουν τα οφέλη
τα οποία είναι λογικά.

Και ακούσαµε, βέβαια -και κλείνω µε τις παρενθέσεις του τι
είχε συζητηθεί όσο παρακολουθούσα τις οµιλίες στην Ολοµέ-
λεια- τον κ. Βελόπουλο να συγχέει το αργό πετρέλαιο µε το φυ-
σικό αέριο, έστω και το υγροποιηµένο. Στον κλειστό κόλπο ή
οπουδήποτε έχουµε προβλήµατα, όταν υπάρξει µία πετρελαιοκη-
λίδα. Πράγµατι και όσο πιο κλειστός κόλπος η καταστροφή µπο-
ρεί να είναι τεράστια. Το υγροποιηµένο φυσικό αέριο, εάν
υπάρξει διαρροή, µέσα σε δευτερόλεπτα αεριοποιείται, διότι
στην κανονική του θερµοκρασία είναι αέριο και εξατµίζεται και
πηγαίνει στην ατµόσφαιρα. Άσχηµο; Φυσικά άσχηµο, αλλά όχι
για τον κόλπο ή την περιοχή όπου έγινε η διαρροή. Άσχηµο για
την ατµόσφαιρα µε τις άσχηµες συνέπειες που µπορεί να έχει
µία τέτοιου είδους κατάσταση. Μην µπερδεύουµε, λοιπόν και στη
διαδικασία µε την οποία µπερδεύουµε τέτοια αυτονόητα πράγ-
µατα -αυτονόητα για οποιονδήποτε απόφοιτο λυκείου- να µας
κατηγορεί ότι είµαστε και άσχετοι.

Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νο-
µοσχέδιο αυτονόητο, ένα νοµοσχέδιο εκσυγχρονιστικό -και θέλω
να το τονίσω αυτό, γιατί ίσως δεν το ακούσαµε, δεν τονίστηκε
τόσο πολύ στις προηγούµενες οµιλίες- γιατί ζούµε στην εποχή
της διεθνοποίησης των εγκληµατικών δραστηριοτήτων. Και αυτή
η διεθνοποίηση δηµιουργεί νέα µεγαλύτερα προβλήµατα στις
αρχές. Συνεπώς µόνο µέσω της ανταλλαγής των πληροφοριών
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µπορούν και οι διωκτικές αλλά και οι δικαστικές αρχές να αντι-
µετωπίσουν τις νέες συνθήκες που έχει δηµιουργήσει αυτή η διε-
θνοποίηση. 

Είναι θετική, λοιπόν, η ευρύτατη -όχι, δυστυχώς, οµόφωνη,
άλλα έστω η ευρύτατη- απόφαση των κοµµάτων να στηρίξουν το
νοµοσχέδιο αυτό.

Βέβαια, δικαίως -και θα ακολουθήσει µετά από µένα η συντο-
νίστρια για το εθνικό σχέδιο για την προστασία των ανηλίκων κ.
Ράπτη- το άρθρο 14 συγκέντρωσε τα φώτα της συζήτησης ως
τώρα. Το άρθρο αυτό συνάδει, συµπλέει και συµπληρώνει τις
δράσεις του εθνικού σχεδίου υπέρ της προστασίας των ανηλίκων
από τη σεξουαλική κακοποίηση και την εκµετάλλευση, ένα σχέ-
διο που θέτει τις βάσεις, ώστε η πολιτεία να ανταποκριθεί στο
πάνδηµο αίτηµα της κοινωνίας για µηδενική ανοχή στη σεξουα-
λική κακοποίηση και στην εκµετάλλευση των παιδιών, ένα σχέδιο
που θέτει προ των ευθυνών τους όλους τους πολιτικούς φορείς,
ώστε να σταµατήσει επιτέλους η όποια πολιτική εκµετάλλευση
αυτών των φαινοµένων. Αλλιώς, θα αντιµετωπίσουν το περιθώ-
ριο, την ντροπή και την απαξία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως, και πέρα από αυτό το νο-
µοσχέδιο και τα όσα πολύ σηµαντικά κάνει, µιλήσαµε σήµερα και
για θέµατα πιο ευρύτερα της επικαιρότητας. Ζούµε, δυστυχώς,
σε λυπηρούς καιρούς. Θα έπρεπε να νιώθουµε ενθουσιασµό και
ελπίδα που είµαστε πρώτοι στην ανάπτυξη, πρώτοι στις ξένες
επενδύσεις, πρώτοι στην αποκλιµάκωση της ανεργίας, πρώτοι
στην αύξηση των εξαγωγών, πρωτοπόροι στα µέτρα ανάκτησης
των υπερεσόδων από τους παραγωγούς ρεύµατος, πρωτοπόροι
στο πρόγραµµα στήριξης τον νοικοκυριών και των επιχειρήσεων.
Θυµίζω πως το µεγαλύτερο κεϋνσιανό πρόγραµµα στήριξης από
συστάσεως του ελληνικού κράτους, 55 δισεκατοµµύρια ευρώ
µέσα σε τρία χρόνια -λίγο παραπάνω- έχει υλοποιηθεί από αυτή
την Κυβέρνηση. Το µεγαλύτερο κεϋνσιανό πρόγραµµα!

Αντί, λοιπόν, να είµαστε για όλα αυτά τα επιτεύγµατα περήφα-
νοι, επιτεύγµατα που γεννούν υπερηφάνεια για όλα όσα ο ελλη-
νικός λαός µε θυσίες κατάφερε και συνάµα γεννούν ελπίδα πως
τα µεγάλα ακόµη προβλήµατα που βιώνουν οι πολίτες θα συνε-
χίσουµε να τα απαλύνουµε µέσω της υπεραπόδοσης των δηµο-
σίων οικονοµικών, όπως αυτή που ανακοινώθηκε µόλις χθες µε
τα στοιχεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού, αντί γι’ αυτό, όµως,
νιώθουµε λύπη, λύπη που κάποιοι -τους ακούσαµε και σήµερα
εδώ, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, για παρά-
δειγµα- επενδύουν στη συκοφαντία και στο παράλογο.

Διαµαρτύρονται για τη δηµοκρατία που χάνεται αυτοί που ζη-
τούν από τον κατηγορούµενο να αποδείξει ότι είναι αθώος. Δια-
µαρτύρονται για τη δηµοκρατία που χάνεται αυτοί που υιοθετούν
άκριτα τα δηµοσιεύµατα παίζοντας τον ρόλο του συκοφάντη.
Διαµαρτύρονται για τη δηµοκρατία που χάνεται αυτοί που επέν-
δυαν στην ενοχή του Παπασταύρου. Αθώος! Αυτοί που επένδυαν
στην ενοχή δέκα προσώπων για τη «NOVARTIS». Αθώοι όλοι! Και
δεν ζήτησαν ούτε µία συγγνώµη! Διαµαρτύρονται για τη δηµο-
κρατία που χάνεται αυτοί που έχουν δύο πρώην Υπουργός στο
ειδικό δικαστήριο. Διαµαρτύρονται για τη δηµοκρατία που χάνε-
ται αυτοί που σιγοντάρουν ιδιωτικά συµφέροντα που δεν είναι,
λέει, ευχαριστηµένα µε τη µοιρασιά των ευρωπαϊκών κονδυλίων.
Αυτό µας είπε η κ. Φωτίου. Ας είναι!

Εµείς θα απαντάµε πάντα θεσµικά, θα απαντάµε µε το έργο
µας, όπως µε το νοµοσχέδιο που έχει τεθεί σε δηµόσια διαβού-
λευση -είναι εδώ ένας από τους δύο επισπεύδοντες Υπουργούς-
και σπάει κατεστηµένα, λύνει προβλήµατα, αναγνωρίζει και αντι-
µετωπίζει αδυναµίες, κλείνει τα «παραθυράκια» στα παράνοµα
λογισµικά, ενισχύει τον εισαγγελικό έλεγχο της ΕΥΠ, ενδυναµώ-
νει την ίδια την υπηρεσία, αποσαφηνίζει όρους και ορισµούς οι
οποίοι ήταν νεφελώδεις και επέτρεπαν τις διάφορες ερµηνείες
και φυσικά θέτει ισχυρότερα φίλτρα προκειµένου για το πολιτικό
σύστηµα. 

Σας διαβάζω µία σκέψη που διατύπωσα εδώ στη συζήτηση για
το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής: «Προκειµένου για πολι-
τικά πρόσωπα, ο Πρόεδρος της Βουλής, ένας πολιτειακός παρά-
γοντας υψηλού κύρους, να αποτελεί το πολιτικό φίλτρο
στάθµισης του πολιτικού κινδύνου αποσταθεροποίησης από µία
ενδεχόµενη παρακολούθηση». Αυτή η σκέψη συνέπεσε µε την

πρόταση του νοµοθέτη, όπως τη βλέπουµε στη διαβούλευση,
κάτι που µε χαροποιεί.

Θα µιλήσουµε, όµως -και κλείνω, κυρία Πρόεδρε- και γι’ αυτό
το νοµοσχέδιο και η στάση όλων µας σε αυτό το νοµοσχέδιο θα
καθορίσει πολλά. Εκεί θα φανεί ποιος είναι µε τη δηµοκρατία και
ποιος δεν είναι. Όµως, καθώς είµαστε στην περίοδο της διαβού-
λευσης και καθώς είναι εδώ και ο συναρµόδιος Υπουργός, ας
τολµήσω κλείνοντας να κάνω µία ακόµα πρόταση. Θα µπορούσε
να σκεφτεί κανείς αυτό το τολµηρό νοµοσχέδιο να πάει ακόµα
παραπέρα και να «σπάσει» την ΕΥΠ στα δύο, µία για την εσωτε-
ρική ασφάλεια και µία για την εξωτερική στο πρότυπο της MI5
και της MI6 της Βρετανίας ή της CIA και HOMELAND SECURITY
των Ηνωµένων Πολιτειών. Εκεί και η εποπτεία µπορούσε να σπά-
σει στον Πρωθυπουργό και στον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη. Αυτό είναι θέµα που είµαι σίγουρος ότι θα το δείτε, θα το
εξετάσετε και θα φέρετε την πιο κατάλληλη πρόταση, όταν κα-
τατεθεί το τελικό σχέδιο νόµου.

Σε κάθε περίπτωση, το νοµοσχέδιο αυτό θα χαράξει µία νέα
εποχή και στην αποτελεσµατικότητα της υπηρεσίας, αλλά και
στη διασφάλιση των δικαιωµάτων των πολιτών και θα κριθούµε
όλοι, όπως προείπα, από τη στάση µας απέναντι σε αυτό. Όλα
τα άλλα είναι φθηνά λόγια!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ράπτη εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µου επιτρέπετε
για ένα δευτερόλεπτο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µάλλον λάθος
έκανε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Θεοχάρης. Κατηγόρησε προ ολίγου τον Πρόεδρο της Ελληνι-
κής Λύσης ότι µπέρδεψε το φυσικό αέριο ή το LNG µε το µαζούτ.
Νοµίζω ότι αυτό είναι «εκ των ων ουκ άνευ». Κάθε νοήµων άν-
θρωπος θα κατάλαβε τι είπε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης,
κύριε Θεοχάρη. Δεν είπε αυτό το πράγµα. Ο κ. Βελόπουλος είπε
ότι ο Βόλος ως λιµάνι δεν ενδείκνυται για να γίνει αυτή η πλωτή
δεξαµενή για την επανεργοποίηση του φυσικού αερίου. Αυτό
είπε, ότι δεν ενδείκνυται. 

Εσείς τώρα νοµίζετε ότι ο Πρόεδρος έκανε λάθος και µπέρ-
δεψε το φυσικό αέριο µε το LNG. Μα, αν είναι δυνατόν! Από το
2005, 2006, 2007 φωνάζει συνέχεια για φυσικό αέριο LNG και για
πετρέλαιο. Να προσέχουµε λίγο τι λέµε, γιατί νοµίζω ότι πρέπει
να έχουµε περισσότερο σεβασµό στον Πρόεδρο.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Ορίστε, κυρία Ράπτη, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νο-

µοσχέδιο έχει µια ιδιαίτερη σηµασία για την ελληνική έννοµη
τάξη, γιατί όχι απλά ενσωµατώνει την κοινοτική οδηγία 2019/884
για την ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων
χωρών και το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μη-
τρώου που συµβάλλει στην καταπολέµηση του οργανωµένου εγ-
κλήµατος, αλλά και γιατί περιλαµβάνει ένα πάγιο αίτηµα πολλών
ετών για όλους όσοι ασχολούµαστε µε την καταπολέµηση της
παιδικής σεξουαλικής κακοποίησης, τη δηµιουργία ενός ειδικού
ποινικού µητρώου που θα λειτουργεί ως ενιαία ευρωπαϊκή βάση
δεδοµένων για την προστασία των ανηλίκων.

Το εθνικό σχέδιο δράσης για την προστασία των παιδιών από
τη σεξουαλική κακοποίηση και εκµετάλλευση αποτέλεσε προάγ-
γελο αυτής της σηµαντικής καινοτοµίας που σήµερα γίνεται
νόµος του κράτους. Τονίσαµε πολλές φορές πως οφείλουµε ως
πολιτεία να δρούµε προληπτικά για την αντιµετώπιση αυτού του
φαινοµένου. Ταυτόχρονα, µε εντατική ενηµέρωση και ευαισθη-
τοποίηση της κοινωνίας που έχει τεράστια σηµασία για την προ-
στασία των παιδιών δρούµε προληπτικά και µέσα από ισχυρές
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νοµοθετικές διατάξεις. 
Μία από τις εµβληµατικές οριζόντιες διυπουργικές πολιτικές

του εθνικού σχεδίου δράσης είναι το ειδικό ποινικό µητρώο που
περιλαµβάνει την ανάγκη δηµιουργίας ενός πλαισίου ελέγχου ερ-
γαζοµένων και εθελοντών σε τοµείς και δοµές που έχουν σχέση
µε τα παιδιά. Αυτοί µπορεί να είναι οι φορείς παιδικής προστα-
σίας, παροχής υπηρεσιών υγείας, παροχής υπηρεσιών εκπαίδευ-
σης, παροχής υπηρεσιών αθλητισµού, πολιτισµού και ψυχα-
γωγίας, παροχής υπηρεσιών σε ανήλικους µετανάστες, πρόσφυ-
γες.

Το ειδικό ποινικό µητρώο που προτείναµε για αδικήµατα κατά
της γενετήσιας ελευθερίας ανηλίκων και συναφών αδικηµάτων
αποτελεί θεµέλιο λίθο για την πρόληψη της παιδικής σεξουαλι-
κής κακοποίησης, γιατί θα διατρέχει οριζόντια και κάθετα κάθε
εργαζόµενο που η φύση της εργασίας του έχει σχέση µε παιδιά
δηµιουργώντας πολλαπλά επίπεδα προστασίας και ισχυρές συν-
θήκες πρόληψης. 

Αν κρίνουµε και από την καταγραφή των περιστατικών που δεί-
χνει πως οι δράστες κινούνται στην πλειονότητά τους σε αυτόν
ακριβώς τον κύκλο εµπιστοσύνης του παιδιού, η υποχρεωτική
προσκόµιση κατά την πρόσληψη και η τακτική ανανέωση του ει-
δικού ποινικού µητρώου είναι χωρίς καµµία αµφιβολία ένα υπε-
ρόπλο για την πρόληψη πολλών περιστατικών.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται να υλοποιήσει άµεσα αυτή
την πολιτική του εθνικού σχεδίου δράσης µε το ειδικό σκέλος
του ποινικού µητρώου να περιλαµβάνει την ανθρωποκτονία µε
πρόθεση, την έκθεση σε κίνδυνο, τη σωµατική βλάβη σε βάρος
αδύναµου ατόµου, την εµπορία ανθρώπων, την αρπαγή ανηλί-
κων, εγκλήµατα κατά της γενετήσιας ελευθερίας και εγκλήµατα
οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής, καθώς και την
αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας. Όταν τα εγκλήµατα
αυτά στρέφονται σε βάρος ανηλίκου, αυξάνεται η προστασία της
ανηλικότητας, αλλά και δηµιουργείται στην ουσία µία βάση δε-
δοµένων η οποία παρέχει περαιτέρω εγγυήσεις προστασίας της
ανηλικότητας σε δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς που το αντικεί-
µενό τους σχετίζεται µε την προστασία, τη φροντίδα, την περί-
θαλψη και την εκπαίδευση των ανηλίκων.

Η δε πρόβλεψη ανταλλαγής αυτών των πληροφοριών σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο µε αποτελεσµατικό, ταχύ και ακριβή τρόπο
ισχυροποιεί ακόµα περισσότερο το δίχτυ προστασίας που θα
µπορούσε να παρακαµφθεί, όπως συµβαίνει µέχρι σήµερα, από
την κινητικότητα των δραστών. Μάλιστα, η εγγραφή των εγκλη-
µάτων και µία σειρά στοιχείων στο ποινικό µητρώο θα υπάρχει
µέχρι την αµετάκλητη απόφαση -άρθρο 14-, αφού προκρίθηκε
ως υπέρτερη υποχρέωση προστασίας των ανηλίκων έναντι της
ενδεχόµενης προσβολής του τεκµηρίου της αθωότητας του δρά-
στη, το οποίο σε κάθε περίπτωση δεν θίγεται, αφού σε περί-
πτωση αθωωτικής αµετάκλητης απόφασης, η καταχώρηση θα
διαγραφεί.

Αυτή η διάταξη είναι ιδιαίτερα κρίσιµη, αφού ο δράστης δεν
µπορεί πλέον να εκµεταλλευτεί το χρονικό κενό -µεγάλο πολλές
φορές- που δηµιουργείται ανάµεσα στην τέλεση της εγκληµατι-
κής πράξης και στην αµετάκλητη απόφαση του δικαστηρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη νέα διάταξη του ειδικού
ποινικού µητρώου θωρακίζουµε εκατοµµύρια παιδιά και αυξά-
νουµε την ένταση της πρόληψης τέτοιων εγκληµάτων. Όποιος
έχει ιστορικό τέτοιας συµπεριφοράς δεν θα µπορεί να είναι δίπλα
σε παιδιά. Είναι ώρα να δουν όλοι πως η πολιτεία, η δικαιοσύνη
και αυτή η Κυβέρνηση θα είναι αµείλικτες απέναντι σε κάθε επί-
δοξο δράστη, χωρίς την παραµικρή ανοχή, χωρίς την παραµικρή
εξαίρεση.

Κλείνοντας, θέλω να συγχαρώ για τη νοµοθετική πρωτοβουλία
τον κ. Τσιάρα και τον κ. Κώτσηρα και να τους ευχαριστήσω για
την αµέριστη στήριξή τους στον αγώνα για την προστασία των
παιδιών. 

Επιπλέον, θα ήθελα να πω ότι η 18η Νοεµβρίου έχει καθιερωθεί
από το Συµβούλιο της Ευρώπης ως η Ευρωπαϊκή Ηµέρα για την
Πρόληψη της Παιδικής Σεξουαλικής Κακοποίησης. Κάθε χρόνο,
το Συµβούλιο της Ευρώπης επιλέγει να δώσει έµφαση σε µία θε-
µατική. Πέρυσι έδωσε έµφαση στην ασφάλεια των παιδιών σε
ψηφιακό περιβάλλον. Γιατί; Διότι είχαµε αύξηση των κρουσµάτων

κατά την περίοδο της πανδηµίας λόγω του εγκλεισµού. Φέτος,
το Συµβούλιο της Ευρώπης επιλέγει να αναδείξει την ανάγκη δη-
µιουργίας «Σπιτιών του Παιδιού». 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης για άλλη µια φορά είναι µπροστά,
διότι έχει ήδη δηµιουργήσει το «Σπίτι του Παιδιού» και ξεκίνησε
η λειτουργία του εδώ στην Αθήνα. Είναι µία ειδικά διαµορφωµένη
δοµή για την κατάθεση των παιδιών και σύντοµα δροµολογείται
η δηµιουργία νέου σπιτιού στη Θεσσαλονίκη. 

Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ που µου δώ-
σατε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ ιδιαιτέρως τον κύριο που πήρε αυτό το γνωστό
υγειονοµικό ρίσκο να φέρει το νερό µου εδώ πέρα, ενώ δεν
όφειλε καθώς δεν είναι υγειονοµικός. Είναι κλητήρας της Βουλής
µας. Μόνο χαρτιά θα έπρεπε να µεταφέρει κανονικά ο κύριος.
Εν τούτοις, αυτή η πληγή συνεχίζει να βαραίνει το Κοινοβούλιό
µας. Μικρή πληγή, θα µου πείτε, σε σχέση µε τις πληγές που βα-
ραίνουν τον λαό µας έξω από το Κοινοβούλιο. 

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω και εγώ από την επέ-
τειο, που θυµίζω ότι είναι πια µισός αιώνας παρά ένα έτος. 

Θα ξεκινήσω µε τους νεκρούς του Πολυτεχνείου, καθώς φαί-
νεται ότι είναι εθνική επιταγή να αναφερθούµε σε αυτούς, αφού
η omadaalithias.gr της Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή µια οµάδα
που αφορά το κυβερνών κόµµα της Ελλάδας, διατείνεται ακόµα
και στη χθεσινή της ανακοίνωση ότι κανείς νεκρός δεν υπήρχε
σε αυτό το γνωστό γελοίο ψέµα -συγγνώµη, δεν µπορώ να βρω
επίθετο, δεν θα πω γιατί δεν θέλω να αντιδικώ- ότι δήθεν όλοι οι
νεκροί ήταν έξω από το Πολυτεχνείο και κάτι τρέχει, λοιπόν, µε
αυτό. 

Κι αν ήταν έξω από το Πολυτεχνείο, αν ήταν έξω από την
πόρτα ή µέσα, έχει µεγάλη διαφορά; Όταν ήταν µέσα χιλιάδες
άνθρωποι και έσπασαν τα άρµατα µάχης την πόρτα για να τους
µακελέψουν, αναγκάστηκαν να βγουν τρέχοντας στην πόλη. Αν
σκοτώθηκαν στις παρόδους έχει τεράστια διαφορά; Και πόσο
αλήθεια διέπει, άραγε, αυτήν την omadaalithias.gr της Νέας Δη-
µοκρατίας;

Μας αναγκάζει, λοιπόν, αυτή η στάση, η εθνικά επικίνδυνη
κατά τη γνώµη του ΜέΡΑ25, να απαντήσουµε. Τα στοιχεία που
θα παρουσιάσουµε δεν είναι άγνωστα. Επικαλούµαι άρθρο του
κ. Μπογιόπουλου, του αξιότιµου αυτού δηµοσιογράφου. Δεν θα
το κλέψω. Δεν θα πω τίποτε από το πόνηµα του ανθρώπου. Θα
δανειστώ µόνο από το άρθρο του τα στοιχεία του Εθνικού Ιδρύ-
µατος Ερευνών της Ελλάδας, της πατρίδας µας, που έχουν τίτλο
«Τεκµηριώνοντας τα γεγονότα του Νοεµβρίου του 1973 και που
αφορούν στους νεκρούς του Πολυτεχνείου κατά τη διάρκεια της
εξέγερσης και αµέσως µετά την καταστολή της».

Εκ των προτέρων σηµειώνω ότι δεν θα αναφερθούµε βεβαίως
και στους ογδόντα οκτώ ανθρώπους που δολοφονήθηκαν εκείνη
την ηµέρα. Θα αναφερθούµε ενδεικτικά σε µερικούς από αυτούς.
Επίσης, δεν θα αναφερθούµε και στους χίλιους εκατόν τρεις
τραυµατίες. Πιστοποιηµένα υπήρξαν χίλιοι εκατόν τρεις τραυµα-
τίες. 

Μένουµε, λοιπόν, στην έρευνα του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευ-
νών και καταγράφουµε µερικές χαρακτηριστικές και βαθιά συγ-
κινητικές για σένα, ελληνικέ λαέ, περιπτώσεις, για σας τους
πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω, γιατί την ελευθερία, αυτή
την υπό όρους, τη µερική ελευθερία που χαίρεστε σήµερα, δεν
θα την είχατε και ακούστε µαζί µας σε ποιους την οφείλετε: 

Δηµήτρης Κοµνηνός του Ιωάννη, δεκαεπτά ετών, δηλαδή Β’
λυκείου, τότε Ε’ γυµνασίου –αν είχε πάει και δεν ήταν ακόµα στην
Δ’- κάτοικος Αθηνών, Λευκάδος 7. Στις 16-11-1973, µεταξύ 9.30’
και 9.45’, στη διασταύρωση των οδών Αβέρωφ και Μάρνη, κυρία
Πρόεδρε, τραυµατίστηκε θανάσιµα στην καρδιά -όλα έχουν τη
σηµειολογία τους, µιλάµε για την καρδιά του νεαρού αυτού παι-
διού, αυτού του µαθητή- από πυρά της φρουράς του Υπουργείου
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Δηµοσίας Τάξεως. Μεταφέρθηκε νεκρός στο «Ρυθµιστικό Κέντρο
Αθηνών».

Αρχίζουν τα πιο ενδιαφέροντα: Πορίλ Μαργκρέθε Εγκελάντ
Τουπέρ Ρεϊντάρ, είκοσι δύο ετών, φοιτήτρια -από πού, ελληνικέ
λαέ;- από το Μόλντε της Νορβηγίας. Στις 16-11-1973, γύρω στις
11. 30’ τραυµατίστηκε θανάσιµα στο στήθος από πυρά της φρου-
ράς του Υπουργείου Δηµοσίας Τάξεως. Μεταφέρθηκε από δια-
δηλωτές στα χέρια στο ξενοδοχείο «ΑΚΡΟΠΟΛ» και αργότερα
ήδη νεκρή στον σταθµό Πρώτων Βοηθειών του ΙΚΑ. 

Βασίλειος Φάµελλος του Παναγιώτη, είκοσι έξι ετών, ιδιωτικός
υπάλληλος από τον Πύργο Ηλείας, κάτοικος Κάσου Κυψέλη
Αθήνα, στις 16-11-1973 και αυτός στις 23.30’ τραυµατίστηκε θα-
νάσιµα στο κεφάλι, ελληνικέ λαέ, για λογαριασµό σου, για να
είσαι υποτυπωδώς -γιατί δεν είσαι πλήρως- ελεύθερος εσύ και
εγώ και να µπορώ να µιλάω από αυτό το Βήµα και να µπορώ να
αντιµετωπίζω τον κάθε Αλαφούζο αυτού του κόσµου από αυτό
το Βήµα. Γι’ αυτό, ο Βασίλης Φάµελλος, είκοσι έξι ετών, έδωσε
τη ζωή του. Πώς σκοτώθηκε; Πώς δολοφονήθηκε; Από πυρά της
φρουράς του Υπουργείου Δηµοσίας Τάξεως. Μεταφέρθηκε νε-
κρός στο Ρυθµιστικό Κέντρο.

Γεώργιος Σαµουρής του Ανδρέα, είκοσι δύο ετών, φοιτητής
Παντείου από την Πάτρα, κάτοικος Πλατείας Κουντουριώτου
Κουκάκι. Στις 16-11-1973, στις δώδεκα τα µεσάνυχτα, ενώ βρι-
σκόταν στην ευρύτερη περιοχή του Πολυτεχνείου, Καλλιδροµίου
και Ζωσιµάδων για την ακρίβεια, δολοφονήθηκε αφού τραυµατί-
στηκε θανάσιµα στον τράχηλο από πυρά της Αστυνοµίας. Μετα-
φέρθηκε νεκρός στον Σταθµό Πρώτων Βοηθειών του ΙΚΑ. 

Τα αναφέρω όλα αυτά και θα τα πω –ξέρω ότι παίζω µε την
υποµονή µερικών από εσάς εδώ- γιατί πρέπει να καταγραφούν
στα Πρακτικά της Βουλής των Ελλήνων. Αξίζει η θυσία των συ-
νανθρώπων µας αυτών, για να είµαστε εµείς εδώ σήµερα και να
απολαµβάνουµε αυτή τη Βουλή, να καταγραφεί επιτέλους έστω
και ενδεικτικά στη Βουλή µας και να µείνει στην ιστορία της. Να
µπει θεσµικά.

Δηµήτριος Κυριακόπουλος του Αντωνίου, οικοδόµος, τριάντα
πέντε ετών από τα Καλάβρυτα, Κατοικούσε στο Περιστέρι. Κατά
τις βραδινές ώρες στις 16-11-1973 και ενώ βρισκόταν στην πε-
ριοχή του Πολυτεχνείου, τον σκότωσαν στο ξύλο αστυνοµικοί µε
συµπαγείς ράβδους, συνεπεία των οποίων πέθανε από οξεία
ρήξη αορτής ενώ µεταφερόταν στον Σταθµό Πρώτων Βοηθειών
του ΙΚΑ. 

Σπύρος Μαρίνος του Διονυσίου, τριάντα ενός ετών, ιδιωτικός
υπάλληλος από την Εξωχώρα Ζακύνθου. Στις 16-11-1973 και
αυτός, ενώ βρισκόταν στην περιοχή του Πολυτεχνείου, χτυπή-
θηκε από αστυνοµικούς επίσης µε συµπαγείς ράβδους -γκλοµπ
τα λέµε αυτά σήµερα- και υπέστη κρανιοεγκεφαλικές κακώσεις.
Μεταφέρθηκε στο Θεραπευτήριο Πεντέλης, όπου πέθανε τη
Δευτέρα 19-11-1973, τρεις µέρες µετά, από οξύ αγγειακό εγκε-
φαλικό επεισόδιο. 

Νικόλαος Μαρκούλης του Πέτρου, είκοσι τεσσάρων ετών, από
το Παρθένι Θεσσαλονίκης, κάτοικος Χρηστοµάνου 67, Σεπόλια,
Αθήνα. Στις 17-11-1973 αυτός, δηλαδή την ίδια µέρα της εισβο-
λής των τανκς µέσα στο Πολυτεχνείο µας, στην πλατεία Βάθη
τραυµατίστηκε στην κοιλιά από ριπή στρατιωτικής περιπόλου.
Μεταφέρθηκε στο Ρυθµιστικό Κέντρο Αθηνών, όπου πέθανε τη
Δευτέρα. 

Στυλιανός Καραγιώργης του Αγαµέµνονα, δεκαεννέα ετών.
Εδώ πέρα κάτι πιο συγκινητικό για εµένα προσωπικά: κάτοικος
Μιαούλη 38, Νέο Ηράκλειο Αττικής. Γεννήθηκα και ζω πενήντα
επτά χρόνια συναπτά στο Νέο Ηράκλειο Αττικής. Η Μιαούλη είναι
πολύ κοντά στην οδό του πατρικού µου σπιτιού. Θα ήταν φίλος
µου, καθώς θα µε περνούσε εννέα χρόνια αν ζούσε ο αείµνηστος
Στυλιανός Καραγιώργης του Αγαµέµνονα. Δεν µπόρεσε να γίνει
φίλος κανενός. Δεν µπόρεσε να ανθίσει η ζωή του, γιατί στα δε-
καεννέα του, πριν ξεκινήσει, φασίστες-ναζί τον δολοφόνησαν
στην οδό Πατησίων µεταξύ των κινηµατογράφων «ΑΕΛΛΩ» και
«ΕΛΛΗΝΙΣ» µε ριπή πυροβόλου που έριξε εναντίον του περίπο-
λος πεζοναυτών, η οποία επέβαινε τεθωρακισµένου οχήµατος.
Πήγε στο ΚΑΤ όπου και κατέληξε. 

Μάρκος Καραµάνης του Δηµητρίου, είκοσι τριών ετών, ηλε-
κτρολόγος από τον Πειραιά, κάτοικος Χίου, τριάντα πέντε ετών

που έµενε στο Αιγάλεω. Στις 17-11-1973, επί της πλατείας Αιγύ-
πτου, δέχθηκε θανάσιµο τραυµατισµό στο κεφάλι από πυρά της
στρατιωτικής φρουράς που ενέδρευε στην ταράτσα του ΟΤΕ.
Στην κλινική «Παντάνασσα», όπου τότε εργαζόταν ο πατέρας µου
Γιώργος Γρηγοριάδης, διαπιστώθηκε ο θάνατός του.

Αλέξανδρος Παρτίδης του Ευστρατίου, δεκαέξι ετών, µαθητής
από τον Πειραιά, κάτοικος Αγίας Λαύρας 80, Αθήνα. Στις 10.30’
µε 11.00’ περίπου το πρωί της 17ης Νοεµβρίου του 1973 δολο-
φονήθηκε στη συµβολή των οδών Πατησίων και Κότσικα. Τραυ-
µατίστηκε θανάσιµα στην κοιλιά από πυρά στρατιωτικής
φρουράς που ενέδρευε επίσης στην ταράτσα του ΟΤΕ. Με διαµ-
περές τραύµα τον πήγαν στο ΚΑΤ. Τον βρήκε νεκρό εκεί ο πατέ-
ρας του.

Πάµε στα ακόµα πιο ενδιαφέροντα.
Αλέξανδρος - Βασίλειος Μπασρί Καράκας, σαράντα τριών

ετών, Αφγανός -ναι, ναι, ναι, Αφγανός- τουρκικής υπηκοότητας
δολοφονήθηκε στις 13.00’ στις 17-11-1973, ενώ βάδιζε µε τον δε-
κατριάχρονο γιο του στη διασταύρωση των οδών Χέυδεν και
Αχαρνών. Τραυµατίστηκε θανάσιµα στην κοιλιά από ριπή µυδρα-
λιοβόλου, στρατιωτικού όπλου που ήταν πάνω σε στρατιωτικό
τεθωρακισµένο όχηµα. Μεταφέρθηκε κατευθείαν στο νεκροτο-
µείο, όπου απλώς πιστοποιήθηκε ο θάνατός του. 

Ανδρέας Κούµπος του Στέργιου, εξήντα τριών ετών, βιοτέχνης
από την Καρδίτσα. Στις έντεκα µε δώδεκα, στις 18-11-1973, µία
µέρα µετά αυτός, στη διασταύρωση των οδών 3ης Σεπτεµβρίου
και Καποδιστρίου τραυµατίστηκε στη λεκάνη από πυρά µυδρα-
λίου τεθωρακισµένου στρατιωτικού οχήµατος. Εξέπνευσε στο
ΚΑΤ.

Μιχάλης Μυρογιάννης του Δηµητρίου, είκοσι ετών, ηλεκτρο-
λόγος από τη Μυτιλήνη, κάτοικος Ασηµάκη Φωτήλα 8, Αθήνα.
Στις 12.00’ το µεσηµέρι την 18η Νοεµβρίου, την επόµενη και
αυτός από την εισβολή, στη διασταύρωση Πατησίων και Στουρ-
νάρη, ακριβώς στο Πολυτεχνείο, τραυµατίστηκε θανάσιµα, δο-
λοφονήθηκε µε τραυµατισµό στο κεφάλι από πυρά περιστρόφου
αξιωµατικού του Στρατού. Αυτουργός ήταν ο γνωστός σε όλους
σιχαµερότατος επίορκος αξιωµατικός, ο Νικόλαος Ντερτιλής.

Ο κατάλογος που προηγήθηκε είναι βεβαίως, ελληνικέ λαέ, πο-
λίτες που µας ακούτε από εκεί έξω, ενδεικτικός. Στα θύµατα που
περιλαµβάνει πολλά από αυτά δολοφονήθηκαν στην ευρύτερη
περιοχή της Αθήνας, πέραν του Πολυτεχνείου, κατά τη διάρκεια
του γενικευµένου πογκρόµ καταστολής που είχε εξαπολύσει η
χούντα. Έτσι, δολοφονήθηκαν ο Κυριάκος Παντελεάκης, ο Ευ-
στάθιος Κολινιάτης, ο Σπυρίδων Κοντοµάρης, ο Σωκράτης Μι-
χαήλ, ο Δηµήτρης Θεοδώρας και ο Αλέξανδρος Παπαθανασίου.

Ας δούµε, λοιπόν, µετά τις δολοφονίες όλων αυτών των αν-
θρώπων µισό αιώνα µετά, πού βρισκόµαστε σήµερα, κύριοι
Υπουργοί, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση. Πού βρισκόµαστε
σήµερα όλοι οι εκπρόσωποι ανεξαιρέτως των µνηµονιακών κοµ-
µάτων;

«Ψωµί – Παιδεία - Ελευθερία». Θυµίζω το τρίπτυχο σύνθηµα,
το αίτηµα του Πολυτεχνείου, τα τρία αιτήµατα. Ψωµί: Διπλασιά-
στηκε η τιµή του τους τελευταίους έξι µήνες. Παιδεία: Κάθε µέρα
και λιγότερο δηµόσια, κάθε µέρα και περισσότερο ιδιωτική. Στό-
χος όλων των µνηµονιακών ανεξαιρέτως, να ιδιωτικοποιηθεί πλή-
ρως. Κάνατε ισάξια τα πανεπιστήµια-µαϊµού της Κύπρου, κάτι
κολλέγια της συµφοράς που οι πλούσιοι στέλνουν τα παιδιά τους
για να πάρουν ένα παλιόχαρτο που δεν έχει καµµία αξία, µε τα
ελληνικά πανεπιστήµια. Αυτό είναι προσβολή στη µνήµη των αν-
θρώπων που ανέφερα. Αυτό είναι. Καταλάβατε;

Ελευθερία: Απολύτως ανύπαρκτη, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί.
Μην το παίρνετε προσωπικά. Εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, γι’
αυτό απευθύνοµαι σε εσάς. Είναι απολύτως ανύπαρκτη. Όταν
µόλις πριν από τρία χρόνια επτά Βουλευτές του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου, µεταξύ των οποίων και η αφεντιά µου, υπό την ηγεσία
του Αρχηγού κόµµατος, Κοινοβουλευτικής Οµάδας που εκπρο-
σωπείται µέσα σε αυτόν τον ναό της δηµοκρατίας, τη Βουλή, εµ-
ποδίστηκαν από χιλιάδες άνδρες των ΜΑΤ να βαδίσουν, µόνοι
αυτοί οι επτά, χωρίς καµµία υγειονοµική δικαιολογία, χωρίς καµ-
µιά δικαιολογία κίνδυνου προξένησης ταραχών, από το Πολυτε-
χνείο µας στην Αµερικάνικη Πρεσβεία σας, εµποδίστηκαν όλως
αντισυνταγµατικώς. Αυτή είναι η ελευθερία; 
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Ψωµί, λοιπόν, ελληνικέ λαέ, παιδεία, ελευθερία. Μισό αιώνα
µετά παρά έναν χρόνο, τίποτα από τα τρία κατακτηµένο. Τίποτα
από τα τρία. Είµαστε εδώ για να τα κατακτήσουµε.

Μερικές ενδιαφέρουσες παρατηρήσεις: Έλληνες, Νορβηγοί,
Αφγανοί τουρκικής υπηκοότητας ήταν ανάµεσα σε αυτούς τους
µόλις δέκα-δεκατέσσερις που σας διάβασα που έδωσαν τη ζωή
τους, αφειδώς την προσέφεραν, χωρίς δεύτερη σκέψη, για να εί-
µαστε ελεύθεροι εσείς, εσείς κι εγώ και όλοι εσείς εκεί έξω σή-
µερα. 

Καταλαβαίνετε τι διακριτικό συντριπτικό χτύπηµα στην καρδιά
κάθε έννοιας ρατσισµού και ξενοφοβίας αποτελεί αυτό; Η κοπε-
λιά από τη Νορβηγία είκοσι δύο ετών που δεν άνθησε να τη χα-
ρούν οι γονείς της και οι µελλοντικές σχέσεις της, ο Αφγανός
τουρκικής υπηκοότητας που άφησε τον γιο του, ο οποίος τον συ-
νόδευε καθώς δολοφονήθηκε µπροστά στο παιδί του, πέθαναν
για τη δική µου και τη δική σας ελευθερία, πολίτες της Ελλάδας.

Ξέρετε πού έχουµε τους απογόνους τους; Ξέρετε πού βρίσκε-
ται ο εγγονός ή ο γιος του κυρίου από το Αφγανιστάν τουρκικής
υπηκοότητας; Στις Μόριες σας και στις Ειδοµένες σας αυτού του
κόσµου. Εκεί τους έχετε να πεθαίνουν στα λασπόνερα, σε χώ-
ρους τριών χιλιάδων να συνωστίζονται δεκαοκτώ χιλιάδες, εκεί
όπου καίγονται κάθε φορά από την πυρκαγιά µικρά παιδιά, εκεί
εκπορνεύονται, εκεί βιάζονται, εκεί, εκεί, εκεί συνεχίζεται το Ντα-
χάου της Ευρώπης. Και είναι υπεύθυνο όλο ανεξαιρέτως το µνη-
µονιακό πολιτικό προσωπικό το οποίο δέχεται την Τουρκία ως
ασφαλή χώρα και έτσι δέχεται την Ελλάδα ως αποθήκη ψυχών,
δέχεται την Ελλάδα ως ένα ατέλειωτο σερί από στρατόπεδα συγ-
κέντρωσης αθώων ανθρώπων. Είτε είναι πρόσφυγες για µας, είτε
είναι µετανάστες, εξίσου η ίδια ανάγκη τους κινεί, η ανάγκη της
επιβίωσης. Αυτοί είχαν προγόνους, που βοήθησαν στην απελευ-
θέρωσή µας.

Δεύτερη παρατήρηση πολύ ενδιαφέρουσα, κυρία Πρόεδρε, αν
µου επιτρέπετε. Οι ηλικίες: Δύο είναι δεκαέξι ετών από τους ανα-
φερθέντες ήρωές µας, από τους ανθρώπους που θυσίασαν τη
ζωή τους για να είµαι εγώ ελεύθερος και έτσι να µε ακούτε από
αυτό το Βήµα τώρα. Οι δύο ήταν δεκαέξι, ένας ήταν εξήντα
τριών. Νέοι, µεσήλικες και γέροι όλοι µαζί. Δυο ήταν µαθητές. Ο
εξηντατριάχρονος ήταν βιοτέχνης από την Καρδίτσα. Ξέρετε τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει εργάτες, αγρότες, φοιτητές και οικοδό-
µοι ενωµένοι σε ένα σώµα και µια ψυχή για να απελευθερώσουν
επιτέλους την πατρίδα τους. Και δεν έφταναν αυτοί, ήρθαν και
ξένοι, ήρθαν και Νορβηγοί, ήρθαν και Τούρκοι υπήκοοι αφγανι-
κής καταγωγής. Αυτοί που τώρα είναι υπάνθρωποι για εµάς και
τους συνωστίζουµε στα διάφορα Νταχάου µας ή τους επαναπρο-
ωθούµε για να πνιγούν µέσα στη θάλασσα και γινόµαστε ρεζίλι.
Γιατί όλοι οι προσκυνηµένοι πολιτικοί αυτής της χώρας δέχτηκαν
την κατάπτυστη, ανήθικη και απάνθρωπη συνθήκη Ευρωπαϊκής
Ένωσης-Τουρκίας και δέχτηκαν να γίνουµε η αποθήκη ανθρώπι-
νων ψυχών εµείς και οι Τούρκοι και δεν δέχτηκαν, δεν τόλµησαν
να βάλουν το βέτο που έβαλαν για τους Έλληνες εφοπλιστές
ώστε µε αυτό το βέτο ως εκ θαύµατος σε πέντε λεπτά να επιµε-
ρίζονται τα τέσσερα εκατοµµύρια που είναι στην Τουρκία αυτών
των δυστυχισµένων ανθρώπων σε όλες ανεξαιρέτως τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ανάλογα µε τον πληθυσµό της καθε-
µιάς και τις ανάγκες τους.

Αυτοί είσαστε και είσαστε αναντίστοιχοι µε τους ηρωικούς σας
προγόνους και τους ηρωικούς µας προγόνους. Όλη αυτή η κλη-
ρονοµιά -και θα τελειώσω µ’ αυτό, κυρία Πρόεδρε- βαραίνει τις
πλάτες όλων µας αναπόδραστα. Δεν µπορείτε να γλιτώσετε από
αυτό. Βαραίνει και τις δικές σας πλάτες, όλων των σηµερινών Ελ-
λήνων, µε το πιο συγκινητικό καθήκον, κυρία Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές αυτού του κόσµου, το µοναδικό καθήκον
που έχουµε. Και δεν είναι άλλο από το να ενωθούµε επιτέλους
ξανά και έτσι ενωµένοι να ρισκάρουµε ξανά όχι τις περιουσίες
µας, όχι τις κλειστές τράπεζες, όχι την τραπεζική µας ρευστό-
τητα -αυτά είναι αστειότητες και τροµάζουν µόνο επίορκους-,
αλλά να ρισκάρουµε ξανά τις ζωές µας για την απελευθέρωση
της πατρίδας µας.

Τον Ιούλιο του 2015 το καταφέραµε υπερκοµµατικώς µε πο-
σοστό άνω του 63%. Κανένα κόµµα δεν πλησιάζει ούτε το 40%
σε πραγµατικά νούµερα. Το 63% σηµαίνει ότι όλα τα κόµµατα

ήταν εκεί. Ήταν ταξική απόφαση. Όλοι οι άνθρωποι που είχαν
ανάγκη, όλοι οι άνθρωποι που δεν είναι εκµεταλλευτές, αλλά
είναι εκµεταλλευόµενοι ενώθηκαν και σας έδειξαν τον δρόµο.

Τα καταφέραµε, λοιπόν, και ενωθήκαµε. Είµαστε επιτέλους -
σας ενηµερώνουµε όλους και κυρίως στον ελληνικό λαό- έτοιµοι
ξανά µε την πίεση που δεχόµαστε από όλους τους παρασιτικούς
σε ενέργεια, σε τρόφιµα, στην αφόρητη αβίωτη ζωή που µας
έχουν αναγκάσει να ζούµε, να ξαναενωθούµε.

Το µόνο που χρειάζεται, το µόνο που λείπει µέχρι στιγµής είναι
µια ατρόµητη και αποφασισµένη ηγεσία που δεν θα λιποψυχήσει,
δεν θα συνθηκολογήσει, δεν θα θεωρήσει αυταπάτη τη µοναδική
ελπίδα ενός ολόκληρου λαού. Μια ηγεσία αντάξια χρειαζόµαστε
του ατρόµητου και αποφασισµένου λαού µας, του λαού µας που
δεν δίστασε δεκαέξι ετών, µαθητές της πρώτης και της δευτέρας
λυκείου, να δώσει τη ζωή του πριν ξεκινήσει να τη γεύεται για να
µπορούµε σήµερα εµείς να έχουµε προβλήµατα πολυτελείας,
όπως είναι οι κλειστές τράπεζες και η ρευστότητά σας.

Ευχαριστώ πολύ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Η κ. Απατσίδη δεν θα δευτερολογήσει. Άρα, τον λόγο έχει η κ.
Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο αρχικά για να κλείσουµε το νοµοσχέδιο. Θα

αποτυπωθούν βέβαια και στην ψήφο, όµως θα θέλαµε να είναι
καταγεγραµµένα και στα Πρακτικά. Διατηρούµε τις ενστάσεις,
που καταθέσαµε στην πρωτολογία για το άρθρο 14. Θεωρούµε
ότι πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν και να είναι καταγεγραµµένες.

Ήταν -νοµίζω- σαφής η τοποθέτηση ότι επί της αρχής φυσικά
δεν αµφισβητούµε την υπέρτατη ανάγκη της προστασίας και της
υποχρέωσης προστασίας της ανηλικότητας. Αναγνωρίζοντας τη
σοβαρότητα των περιπτώσεων που αφορούν αυτά τα αδικήµατα
και τη σηµασία αυτή η υποχρέωση να εκφράζεται και να υλοποι-
είται κυρίως µε τον πιο απόλυτο τρόπο, θα ψηφίσουµε το άρθρο
14. Επισηµαίνουµε, βέβαια, ξανά την αναγκαιότητα να παρθούν
µε µεγαλύτερη ταχύτητα και όλα τα υπόλοιπα επιβεβληµένα
µέτρα για την πλήρη και ουσιαστική προστασία του παιδιού και
την πρόληψη τέτοιων απαράδεκτων και αποτρόπαιων εγκληµά-
των.

Για την τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης θα ήθελα να
πω. Κύριε Υπουργέ, είναι πολλοστή φορά που επισηµαίνουµε ότι
είναι προβληµατικό να έρχονται τροπολογίες και διατάξεις που
αφορούν τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης, αφού
έχουµε ολοκληρώσει τη συζήτηση στις επιτροπές, να µην µπο-
ρούµε να τοποθετηθούµε, να ψηφίσουµε κατ’ άρθρον τις διατά-
ξεις, να έρχονται µετά την ολοκλήρωση του νοµοσχεδίου, που
δεν είναι κατανοητό για ποιον λόγο το επιλέγετε συνεχώς -δεν
είναι η πρώτη φορά- να έρχονται διαφορετικές διατάξεις σε µια
τροπολογία. Κατά τη γνώµη µας, και συµβολικά αλλά και ουσια-
στικά είναι προβληµατικό -και το επισηµαίνουµε, δεν είναι τυχαίο-
για µια ακόµη φορά ευαίσθητα θέµατα που αφορούν κυρίως την
προστασία θυµάτων της ενδοοικογενειακής βίας να στριµώχνον-
ται σε ένα άρθρο µιας τροπολογίας και ουσιαστικά να αντιµετω-
πίζονται αποσπασµατικά. 

Μιλάω για το κουµπί πανικού, το οποίο στη λογική του είναι
σωστό ως ένα µέσο, αν θέλετε, όσο γίνεται πιο έγκαιρης προει-
δοποίησης, που δεν σηµαίνει βέβαια ότι εξασφαλίζει πλήρως ότι
δεν θα υπάρξει η γνωστή καθυστέρηση, αδιαφορία, αυθαιρεσία
που αντιµετωπίζεται σε τέτοιες περιπτώσεις. Το είχε εξάλλου
προτείνει αυτό σαν µέτρο στην Επιτροπή Ισότητας και η Λιάνα
Κανέλλη, Βουλευτής του ΚΚΕ. Όµως έχουµε προβληµατισµό,
γιατί ακόµα και σε αυτήν τη ρύθµιση µπαίνουµε κατά τη γνώµη
µας απαράδεκτοι όροι και προϋποθέσεις, προκειµένου µια γυ-
ναίκα να µπορέσει να ενταχθεί στο εν λόγω πρόγραµµα. Περιο-
ρίζεται επίσης µόνο στις περιπτώσεις των γυναικών και όχι
συνολικά, και σε παιδιά κ.λπ.. Και κυρίως η εφαρµογή του περιο-
ρίζεται στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, όταν κατά τη γνώµη
µας ίσως στην περιφέρεια, στις πιο κλειστές κοινωνίες είναι
ακόµα περισσότεροι οι σκόπελοι και τα εµπόδια για µια γυναίκα
να καταγγείλει, να µην βρει εµπόδια, να µην βρει αδιαφορία, αυ-
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θαιρεσία, να µην βρει µπροστά της αρνήσεις ή ανθρώπους, και
αρµόδιους ακόµη, και αστυνοµικά όργανα, που να τη σπρώχνουν
να επιστρέψει ουσιαστικά στο σπίτι της, και να µην προλαµβά-
νονται τέτοιου είδους περιστατικά. Εξάλλου, δυστυχώς, δεκάδες
πόλεις της χώρας έχουν µε φρικιαστικό τρόπο συνδέσει το
όνοµά τους µε τα ονόµατα δεκάδων γυναικών, που δολοφονή-
θηκαν τα τελευταία χρόνια. 

Αντίστοιχα, κρίσιµα ζητήµατα αφήνονται να ρυθµιστούν στο
µέλλον και µε αόριστο τρόπο από υπουργικές αποφάσεις. Γι’
αυτόν τον λόγο και στο συγκεκριµένο άρθρο και συνολικά στην
τροπολογία τοποθετούµαστε µε «παρών». 

Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1462 και ειδικό 122 την κα-
ταψηφίζουµε. Έχουµε διαφωνία και µε το άρθρο 1 και 2, που
αφορούν τις διευκολύνσεις ουσιαστικά της µεταβίβασης τηλεο-
πτικών και ραδιοφωνικών σταθµών µεταξύ επιχειρηµατικών οµί-
λων, που είναι πάγια η διαφωνία µας για το κατά πόσον αυτοί θα
έπρεπε να έχουν στα χέρια τους τα µέσα ενηµέρωσης, και κυ-
ρίως και για το άρθρο 3, που αφορά µια ευρύτατη δυνατότητα
να διευρύνει το ΑΣΕΠ το αντικείµενο των εξεταζόµενων γνώσεων
στους γραπτούς διαγωνισµούς, ώστε αυτές να σχετίζονται όχι
µόνο µε τη φύση συγκεκριµένης θέσης, που διεκδικείται αλλά
δυνητικά και µε όλων των κλάδων που προκηρύσσονται σε έναν
διαγωνισµό, που κατά τη γνώµη µας σπρώχνει σε µεγαλύτερη
αγωνία, αβεβαιότητα και φροντιστήρια και έξοδα όλους τους δια-
γωνιζόµενους για µια θέση. Γι’ αυτόν τον λόγο θα καταψηφί-
σουµε συνολικά τη δεύτερη τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χατζηγιαννάκης εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κι εµείς µε τη σειρά µας να τοποθετηθούµε και για το άρθρο

14, αν και το έχουµε εξαντλήσει. Παρά τις επιφυλάξεις και όλον
τον προβληµατισµό που έχουµε θέσει, νοµίζουµε ότι λόγω της
κρισιµότητας και της ανάγκης προστασίας της ανηλικότητας
προφανώς το έχουµε πει πολλές φορές ότι µπορεί να καµφθεί
το τεκµήριο αθωότητας. Γι’ αυτό δεν το είχαµε θέσει εξαρχής,
αλλά το θέσαµε νοµίζω σε όλες τις επιτροπές. Θα υπερψηφί-
σουµε εποµένως και το συγκεκριµένο άρθρο, παρά το γεγονός
ότι θεωρούµε ότι δεν λύνει το πρόβληµα και µπορεί να δηµιουρ-
γήσει και µερικά µικροπροβλήµατα, τα οποία θα κληθούµε να αν-
τιµετωπίσουµε στο µέλλον. 

Στην τροπολογία συµφωνώ µε την κ. Κοµνηνάκα, ότι είναι αδι-
κία και για την ίδια τη διάταξη. Το έχουµε πει πάρα πολλές
φορές. Είναι µια σηµαντική διάταξη το κουµπί, το καταλαβαί-
νουµε ότι είναι και πιλοτικό και είµαστε και πολλοί υπέρ να εφαρ-
µοστεί πιλοτικά και να γίνει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πιλο-
τικά είναι.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Αλλά είναι αδικία ακόµα και
για την ίδια τη διάταξη, ακόµη και για την πρωτοβουλία, να έρχεται
το τελευταίο βράδυ ως τροπολογία και να µην έχουµε τον χρόνο
και να το επεξεργαστούµε, και να το συζητήσουµε, και να δούµε
και τι άλλα προβλήµατα µπορούµε να λύνουµε, χωρίς να στεκό-
µαστε εκεί. Προφανώς εµείς θα είµαστε θετικοί στη συγκεκριµένη
τροπολογία, αν και θα θέλαµε και αυτό να είναι µόνο του ως τρο-
πολογία. Διότι τώρα το να ψηφίσουµε µια τόσο σοβαρή διάταξη
θετικά, ανακατανέµοντας, στην ουσία, αποδεχόµενοι τα αιτήµατα
των συµβολαιογράφων, που θα έπρεπε να τα συζητήσουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι
όλα θεσµικά αυτά, δεν είναι τίποτα πολιτικό.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Όχι, δεν είναι πολιτικό, δεν
διαφωνώ, αν και όλα είναι πολιτικά, κύριε Υπουργέ. Αλλά τώρα
ένα αίτηµα των συµβολαιογράφων, το οποίο µπορεί να είναι και
σωστό, αλλά έπρεπε και αυτό να έχουµε τον χρόνο να το συζη-
τήσουµε, να το συζητάµε µε το κουµπί πανικού µαζί; Δηλαδή νο-
µίζω ότι αδικούµε τους εαυτούς µας και την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, αλλά και εκεί εµείς δεν θα είµαστε αρνητικοί, θα είµαστε
θετικοί.

Στην άλλη όµως την τροπολογία, κι εµείς έχουµε κάποιες επι-
φυλάξεις. Δεν βλέπουµε πολύ σοβαρά προβλήµατα, για να είµαι

απόλυτα ειλικρινής, και θα κινηθούµε στο «παρών».
Και µια πολύ µικρή αναφορά στην οµιλία του κ. Γρηγοριάδη.

Μπράβο, κύριε Γρηγοριάδη, που το αναφέρατε, που αναφέρατε
και το άρθρο του κ. Μπογιόπουλου και πάρα πολλά άρθρα. Είχε
και το «MAGAZINE». Το πρωί έτυχε και διάβαζα κι εγώ ακριβώς
το ίδιο, όχι του κ. Μπογιόπουλου, από άλλο µέσο. Και µάλιστα
δεν είχα δει το κατάπτυστο βίντεο της omadaalithias.gr. Αλλά
επειδή πρέπει ο ελληνικός λαός και να τιµά αλλά και να γνωρίζει,
πρέπει και από αυτόν τον χώρο να λέµε την αλήθεια, να κοιτάµε
τον ελληνικό λαό και να λέµε την αλήθεια και την ιστορία, και να
αποδίδουµε τιµή σε αυτούς που έχασαν τη ζωή τους για τη δη-
µοκρατία. Πρέπει να το λέµε κυρίως εδώ, που θέλουµε να λέµε
ότι είναι η καρδιά της δηµοκρατίας και του πολιτεύµατός µας. 

Και ένας από αυτούς που αναφέρατε, ο Μάρκος Καραµανής,
είναι ο πατέρας του Μάρκου που ξέρετε ότι έχουµε στη Σκύρο -
γι’ αυτό έχει και το όνοµά του και γι’ αυτό το λέω, επειδή ξέρετε
και είσαστε κι εσείς εκεί- αυτό το παιδί γεννήθηκε µε τον πατέρα
να έχει σκοτωθεί από τις ένοπλες δυνάµεις δυστυχώς που πυρο-
βολούσαν από την ταράτσα του Μεγάρου του ΟΤΕ, µεγάλωσε
έτσι, όπως µεγάλωσαν και πάρα πολλά παιδιά, χωρίς να χαρούν
τους γονείς τους, αλλά και πάρα πολλοί γονείς θρήνησαν τα
πολύ νέα παιδιά τους εκείνη την ηµέρα. Και άρα µπράβο που κά-
νατε αυτή την αναφορά, για να πολεµηθεί επιτέλους και από εδώ
µέσα όλη αυτή η σπέκουλα, που δυστυχώς επιχειρείται κάποια
χρόνια από κάποιους κύκλους, και καλό είναι να τους βάλουµε
κι εµείς στη θέση που τους πρέπει. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κυρία Γιαννακοπούλου, θα δευτερολογήσετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (NANTIA) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, κυρία

Πρόεδρε, για τις τροπολογίες θα ήθελα να τοποθετηθώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο παρα-

καλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (NANTIA) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όσον αφορά

την τροπολογία 1463 είµαστε θετικοί. Έχει βέβαια µια πλειάδα δια-
φορετικών διατάξεων, κάτι το οποίο θεωρούµε ότι είναι λάθος από
νοµικοτεχνικής άποψης και το έχουµε καταγγείλει πάρα πολλές
φορές. Όµως το περιεχόµενο των διατάξεων είναι σωστό, και
όσον αφορά τα άρθρα τα οποία ουσιαστικά κάνουν αποδεκτά τα
αιτήµατα των συµβολαιογραφικών συλλόγων αλλά και τα υπό-
λοιπα. 

Μια ιδιαίτερη αναφορά θέλω να κάνω και λόγω του ζητήµατος
στη θεσµοθέτηση του Panic Button. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό
να µπορούµε θεσµοθετούµε, να δίνουµε δυνατότητες στις γυναί-
κες, στα θύµατα ενδοοικογενειακής βίας, να µπορούν µέσω βε-
βαίως και χρησιµοποίησης τεχνολογίας και applications,
εφαρµογών, να µπορούν να έχουν δυνατότητες ειδοποίησης των
αρχών, προκειµένου να προστατεύονται οι ίδιες, προκειµένου να
σπάσει το πέπλο της σιωπής, προκειµένου να δοθεί µια απάν-
τηση και µε αυτόν τον τρόπο σε αυτό το τόσο σοβαρό ζήτηµα
της ενδοοικογενειακής βίας, που πλέον έχει πάρει κυριολεκτικά
διαστάσεις γάγγραινας και των γυναικοκτονιών. Και βεβαίως τα
λέµε όλα αυτά και είναι και οι µέρες επίκαιρες. Έχει ξεκινήσει και
η δίκη για τη γυναικοκτονία της Γαρουφαλλιάς.

Παρακολουθούµε όλα αυτά τα ζητήµατα από κοντά. Πολύ ση-
µαντικό λοιπόν να υπάρχει και να θεσµοθετηθεί το Panic Button.
Κατ’ αρχάς, όπως φαίνεται, είναι για κάποιο περιορισµένο
αριθµό. Θέλουµε αυτό να γενικευτεί και ακόµα περισσότερο.

Τώρα όσον αφορά την άλλη όµως τροπολογία, εµείς θα οδηγη-
θούµε στο «παρών». Γιατί; Γιατί οι δύο πρώτες διατάξεις σχετικά
µε τη µεταβίβαση επιχείρησης που κατέχει άδεια τηλεοπτικού
σταθµού µε ιδιωτικό συµφωνητικό, ουσιαστικά τροποποιούν πα-
λαιότερη διάταξη. Δεν είναι κάτι ιδιαίτερο. Ουσιαστικά αλλάζει ο
τίτλος από συµβολαιογραφικός να γίνει ιδιωτικός. Είναι κάτι για
το οποίο δεν έχουµε καµµία αντίρρηση και είµαστε θετικοί στη διά-
ταξη αυτή, για να είναι και σαφές. 

Μας αναγκάζετε όµως να καταψηφίσουµε, γιατί οι άλλες δύο
διατάξεις που τσουβαλιάζετε στην ίδια τροπολογία είναι διατά-
ξεις για τις οποίες εκφράζουµε σηµαντικές αντιρρήσεις. Έχουν
να κάνουν µε τον διαγωνισµό ΑΣΕΠ για τη δηµιουργία δεξαµενής
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επιτυχόντων-οµήρων. Ουσιαστικά αλλάζει η λειτουργία του
ΑΣΕΠ και γίνεται, αν θέλετε, µε έναν τρόπο που είναι πολύ πιο
γενικός και πολύ λιγότερο εξειδικευµένος. Δηµιουργείτε, λοιπόν,
µε αυτόν τον τρόπο µία δεξαµενή επιτυχόντων του ΑΣΕΠ, που
και σε προεκλογική περίοδο αυτό νοµίζω ότι δηµιουργεί πολύ εύ-
λογα ερωτήµατα και δεσµεύσεις σε αυτούς τους ανθρώπους,
τους επιτυχόντες. Αυτό, λοιπόν, είναι ένα σηµαντικό ζήτηµα.

Και βεβαίως το άρθρο 4 για το προσοντολόγιο των δηµοσίων
υπαλλήλων, βεβαίως, έχει να κάνει και µε το πιστοποιητικό γλωσ-
σοµάθειας. Έχει υπάρξει και στο παρελθόν πολύ έντονη συζή-
τηση για το συγκεκριµένο θέµα. Δίνει εξουσιοδότηση, άρα και
αρµοδιότητα στον Υπουργό Παιδείας να εκδώσει υπουργική από-
φαση η οποία θα καθορίζει ποιος θα είναι ο φορέας πιστοποί-
ησης γλωσσοµάθειας. Όµως, αν ο Υπουργός Παιδείας δεν
εκδώσει την απόφαση µέσα σε έξι µήνες, η αρµοδιότητα περνά
στον Υπουργό Εσωτερικών. Αν αυτό θεωρείτε ότι είναι δείγµα ή
ένδειξη του επιτελικού κράτους, τότε σηκώνουµε τα χέρια ψηλά.
Δεν νοµίζω ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Τσουβαλιάζετε, λοιπόν, διατάξεις. Στα δύο πρώτα άρθρα συµ-
φωνούµε. Τα δύο άλλα θεωρούµε ότι πλήττουν -αν θέλετε- την
αντικειµενικότητα του ΑΣΕΠ, ενός έργου το οποίο είναι εµβλη-
µατικό για την παράταξή µας. Δηµιουργείτε ανθρώπους οι οποίοι
είναι εξαρτηµένοι. Αλλάζετε το προσοντολόγιο των δηµοσίων
υπαλλήλων. Αναγκαζόµαστε να πάµε στο «παρών», γιατί µας
αναγκάζετε εσείς µε το να µην τα φέρνετε ξεχωριστά και να
υπερψηφίσουµε ξεκάθαρα τις δύο πρώτες διατάξεις και να κα-
ταψηφίσουµε τις επόµενες δύο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αυγερινοπούλου εκ µέρους της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ, κύρια Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είδαµε και από την κοινο-

βουλευτική συζήτηση η οποία διεξάγεται σήµερα, το πρώτο
µέρος του νοµοσχεδίου, το οποίο αναφέρεται στην ενσωµάτωση
στο Εθνικό µας Δίκαιο της οδηγίας 2019/884 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τη δηµιουργία ενός ενιαίου ευρωπαϊκού συστήµατος
ανταλλαγής πληροφοριών ποινικού µητρώου για υπηκόους τρί-
των κρατών, όπως και το σύνολο του νοµοσχεδίου, γίνεται ευ-
ρέως αποδεκτό. 

Πρόκειται, πράγµατι, για ένα ιδιαίτερα χρήσιµο ευρωπαϊκό σύ-
στηµα ανταλλαγής πληροφοριών ποινικού ενδιαφέροντος για πο-
λίτες τρίτων κρατών που δραστηριοποιούνται εντός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Ελλάδα αποτελεί πλέον έναν από τους
κορυφαίους παγκόσµιους προορισµούς, που προσελκύει χιλιά-
δες πολίτες τόσο της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και τρίτων κρα-
τών για τουριστικούς και επαγγελµατικούς λόγους. Η ενίσχυση
του ευρωπαϊκού συστήµατος ανταλλαγής πληροφοριών ποινικού
µητρώου ώστε να περιλαµβάνει και πληροφορίες για υπηκόους
τρίτων κρατών που υιοθετούµε σήµερα, είναι µέρος αυτής της
δέσµης µέτρων που υιοθετούνται εντός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την ασφάλεια και είναι προς όφελος του κράτους µας
και των συµπολιτών µας. 

Το άρθρο 14 τώρα προβλέπει την αναγραφή στα µητρώα γε-
νικού τύπου όλων των σταδίων της ποινικής δικονοµικής διαδι-
κασίας ήδη από την άσκηση της ποινικής δίωξης µέχρι την
αµετάκλητη απόφαση για τα εγκλήµατα κατά ανηλίκων, όταν
προσβάλλονται τα έννοµα αγαθά της γενετήσιας ελευθερίας, της
προσωπικής ελευθερίας, της ζωής και της σωµατικής ακεραιότη-
τας. Και µε αυτό το άρθρο αυξάνει τον βαθµό προστασίας, που
παρέχει η χώρα µας στα παιδιά και µάλιστα ακόµα πιο πάνω από
το µέσο όριο προστασίας που παρέχεται από άλλα κράτη µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η δε δυνατότητα ανταλλαγής αυτών των πληροφοριών σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο µέσω του συστήµατος ECRIS ολοκληρωµένα
και γοργά ενισχύει το δίχτυ προστασίας των παιδιών µας από
επίδοξους δράστες, οι οποίοι δεν περιορίζουν τη δράση τους σε
ένα µόνο κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά τείνουν να ανα-
πτύσσουν κινητικότητα εντός πολλών κρατών.

Είναι επιλογή του ίδιου του Πρωθυπουργού, του κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη,  η παροχή ύψιστου βαθµού προστασίας στα παιδιά
µας. Η εν λόγω ρύθµιση βρίσκεται σε άµεση συνάφεια τόσο µε
τη διεθνή Σύµβαση Lanzarote όσο και µε το Εθνικό Σχέδιο Δρά-
σης για την Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική Κακοποί-
ηση και την Εκµετάλλευση.

Το άρθρο 14 ανταποκρίνεται σε ένα πάγιο αίτηµα για την προ-
στασία της ανηλικότητας µε κάθε δυνατό νοµοθετικό και θεσµικό
µέσο που διαθέτουµε. Δεν είναι δυνατόν να περιµένουµε την τε-
λεσιδικία µιας δικαστικής απόφασης για ειδεχθή εγκλήµατα, που
στρέφονται κατά των παιδιών µας προτού να ενηµερώσουµε
τους εργοδότες για την πιθανότητα βλάβης ή και διακινδύνευσης
των παιδιών. Η τελεσιδικία µιας απόφασης µπορεί να καθυστε-
ρήσει, πράγµατι, για αρκετά χρόνια, ενώ στο ενδιάµεσο χρονικό
διάστηµα η δική µας αδράνεια µπορεί να καταστρέψει τη ζωή
ενός παιδιού µε τρόπο που να µην µπορεί να διορθωθεί ποτέ
ξανά στο µέλλον. 

Έτσι βρισκόµαστε δίπλα στην κοινωνία η οποία στηρίζει και
αυτή οµόψυχα αυτή την προσπάθεια της Κυβέρνησης. Δρούµε
προληπτικά. Δρούµε µαζί. Δρούµε αποτελεσµατικά, αποµακρύ-
νουµε όποιον µπορεί να βλάψει τα παιδιά από κοντά τους. 

Έτσι επιτρέψτε µου ακόµα να κάνω µια ιδιαίτερη µνεία και σε
µία άλλη ηµέρα που εορτάζουµε σήµερα, την Παγκόσµια Ηµέρα
Προωρότητας. για την πρόληψη της προωρότητας. Ένα στα
δέκα µωρά παγκοσµίως γεννιέται πρόωρα, δηλαδή πριν συµπλη-
ρωθούν οι τριάντα επτά εβδοµάδες κύησης. Περίπου ένα εκα-
τοµµύριο µωρά, που γεννιούνται πρόωρα χάνουν τη ζωή τους.
Πολλά από αυτά αντιµετωπίζουν προβλήµατα αναπνευστικής δυ-
σχέρειας, ενώ µόνο το 30% των πρόωρων καταφέρνει να θηλά-
σει. Η χώρα µας στηρίζει µε δοµές, όπως µε τις τράπεζες
µητρικού γάλακτος, τα πρόωρα βρέφη. Ας ενηµερωθούµε σχε-
τικά µε αυτό το ζήτηµα και ας δράσουµε όλοι µαζί για την προ-
στασία των βρεφών.

Τέλος, θα ήθελα να συγχαρώ την Κυβέρνηση για την ενίσχυση
του δικτύου προστασίας γύρω από τις γυναίκες. Χαιρετίζω την
έναρξη του πιλοτικού προγράµµατος για το Κοµβίον Πανικού, το
Panic Button, το οποίο θα τοποθετείται στο «έξυπνο» κινητό κάθε
γυναίκας-θύµα ενδοοικογενειακής βίας. Άµα τη χρήσει του θα ει-
δοποιείται µε ένα γραπτό µήνυµα, µε ένα SMS άµεσα η Αστυνο-
µία ώστε να δράσει. Το πρόγραµµα θα εφαρµοστεί ένα χρόνο
στη χώρα µας πιλοτικά και µετά από ένα χρόνο θα επεκταθεί σε
όλη τη χώρα. 

Με αυτά τα νοµοθετήµατα και µε αυτές τις δράσεις απλώ-
νουµε ένα δίχτυ προστασίας σε κάθε παιδί και σε κάθε γυναίκα
που µας χρειάζεται. 

Συγχαρητήρια στην Κυβέρνηση για το έργο της.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Τσιάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευρισκόµενος στο Βήµα του ελ-

ληνικού Κοινοβουλίου τη 17η Νοεµβρίου δεν µπορώ να µην κάνω
µια αναφορά στην επέτειο του Πολυτεχνείου. Και αυτή η ανα-
φορά δεν µπορεί απλά και µόνο να στέκεται ενδεχοµένως στην
ιστορική ή συναισθηµατική αξία του γεγονότος, αλλά σε κάτι πε-
ρισσότερο ουσιαστικό: Στο γεγονός ότι σήµερα απολαµβάνουµε
µια πραγµατική δηµοκρατία έχοντας ως ορόσηµο των αγώνων
που έδωσαν οι Έλληνες πολίτες και η ελληνική κοινωνία την
ηµέρα του Πολυτεχνείου. Και η κάθε χρόνο επαναλαµβανόµενη
ειδική διαδικασία που προβλέπεται στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
νοµίζω ότι αναδεικνύει µε τον καλύτερο τρόπο την αξία του Πο-
λυτεχνείου στη σηµερινή δηµοκρατική πραγµατικότητα αλλά κυ-
ρίως και την ουσιαστική -θα έλεγα- αναγνώριση από την πλευρά
του ελληνικού Κοινοβουλίου για µια προσπάθεια η οποία ξεπερ-
νάει τα όρια της ίδιας της ιστορίας και δείχνει ενδεχοµένως τον
δρόµο και για πολλά άλλα. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι έχουµε µια επιτυχή
άσκηση, όπως συνηθίζω να λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Έχουµε µια επιτυχή κοινοβουλευτική άσκηση, διότι η προσπά-
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θεια η οποία γίνεται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, πέραν της
ενσωµάτωσης της ευρωπαϊκής οδηγίας 2019/884 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απριλίου του
2019, προέβλεπε και σειρά κάποιων άλλων τροπολογιών, άρ-
θρων που σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό θωρακίζουν την προστασία
της ανηλικότητας. 

Και παρά το ότι, όντως, υπήρξαν πολλοί νοµικοί προβληµατι-
σµοί -αυτή είναι η πραγµατικότητα- νοµίζω ότι η συζήτηση από
µόνη της και η προσπάθεια που έγινε από την πλευρά όλων των
εισηγητών και των αγορητών των κοµµάτων κατέδειξε ότι το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο µε σοβαρότητα και ευθύνη µπορεί να στέκε-
ται ακριβώς από την ίδια πλευρά στην αντιµετώπιση τέτοιου
είδους ζητηµάτων.

Και έχει πραγµατικά ιδιαίτερα µεγάλη αξία -αυτή είναι η δική
µου αποτίµηση- το γεγονός ότι ξεκινήσαµε αυτή τη συζήτηση την
προηγούµενη Παρασκευή και κατά τη διάρκεια της εβδοµάδας,
τις πρώτες µέρες της εβδοµάδος και τη Δευτέρα και την Τετάρτη
δώσαµε χώρο στο να αναπτυχθούν και πολλοί προβληµατισµοί,
αλλά βεβαίως και να αναδειχτούν ζητήµατα τα οποία είναι πραγ-
µατικά.

Όµως, νοµίζω ότι το έχουµε πει προς κάθε κατεύθυνση, µε
κάθε τρόπο, ότι το να προστατεύσει κάποιος τα ανήλικα παιδιά
και να περιορίσει τέτοιου είδους απαράδεκτες εγκληµατικές συµ-
περιφορές εις βάρος τους δεν µπορεί παρά να είναι ένα ζητού-
µενο για όλους εµάς και εκτιµώ ότι όλοι οι συνάδελφοι που
βρέθηκαν στο Βήµα νωρίτερα, µε τον δικό του τρόπο ο καθένας,
είχε την ευκαιρία και τη δυνατότητα να τοποθετηθεί και βεβαίως
να αναλύσει τη συγκεκριµένη θέση του, µέσα πάντα από την ίδια
στόχευση, µέσα πάντα από τον ίδιο τρόπο µε τον οποίον πρέπει
να σκεφτόµαστε, ειδικά για τέτοιου είδους ζητήµατα.

Βεβαίως, ακούστηκαν και πολλά άλλα τα οποία πιθανότατα θα
έπρεπε κανείς να τα απαντήσει. Δεν θα µείνω, όµως, σε αυτά. Το
λέω, διότι εκτιµώ ότι η προσπάθεια που έγινε τουλάχιστον διά
των τοποθετήσεων τελευταία των αξιοτίµων κυρίων εισηγητών
και αγορητών των κοµµάτων από µόνη της είναι η απάντηση ότι
σε µερικά πράγµατα και ειδικά σε θέµατα που αφορούν στη δι-
καιοσύνη, ακόµη ειδικότερα σε θέµατα που αφορούν στην προ-
στασία των ανηλίκων παιδιών, δεν µπορεί παρά να στεκόµαστε
όλοι από την ίδια πλευρά. Γι’ αυτό σας είπα νωρίτερα ότι, του-
λάχιστον κατά τη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου,
έχουµε πραγµατικά µια επιτυχή άσκηση.

Κατά τα άλλα νοµίζω ότι το ίδιο το νοµοσχέδιο από µόνο του
συνιστά ένα ακόµη βήµα στη θωράκιση του κράτους δικαίου. Το
είχα πει και στη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή, το επανα-
λαµβάνω και τώρα: Το γεγονός ότι υπάρχει ένα σύστηµα πληρο-
φοριών ποινικού µητρώου µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, το λεγόµενο ECRIS και το οποίο πλέον εµπλουτίζεται
και δίνει τη δυνατότητα συλλογής και βεβαίως, διάθεσης συγκε-
κριµένων πληροφοριών, νοµίζω ότι είναι ένα σηµαντικό βήµα, µε
ουσιαστική συµβολή στην αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας
και της παραβατικότητας σε κάθε κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Διότι νοµίζω ότι η σκοπιµότητα του να αναληφθούν όλα
τα αναγκαία µέτρα για να διασφαλιστεί ότι οι καταδίκες θα συ-
νοδεύονται από πληροφορίες σχετικά µε την ιθαγένεια ή τις ιθα-
γένειες του καταδικασθέντος προσώπου, στο µέτρο βέβαια που
κάθε κράτος-µέλος έχει στη διάθεσή του τις πληροφορίες αυτές,
δεν µπορεί παρά να είναι ένα σηµαντικότατο βήµα στην αντιµε-
τώπιση γενικά της παραβατικής συµπεριφοράς, αλλά βεβαίως
και της εγκληµατικότητας.

Η συζήτηση, βέβαια, επεκτάθηκε σε πάρα πολλά θέµατα και
αυτό βεβαίως είναι χαρακτηριστικό, όταν πολιτικοί Αρχηγοί ή Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι κατά τη διάρκεια της συζήτησης
ενός νοµοσχεδίου έρχονται προκειµένου να τοποθετηθούν.

Πριν απαντήσω σε µερικά από αυτά τα ζητήµατα, θέλω απλώς
να κλείσω το θέµα του νοµοσχεδίου για τις τροπολογίες, για να
ξεκαθαρίσω ότι η τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
πέραν της διάταξης η οποία συζητήθηκε περισσότερο και η
οποία προερχόταν, βεβαίως, από το Υπουργείο Εργασίας, νο-
µίζω ότι έχει τέσσερα άρθρα τα οποία δεν είναι άρθρα τα οποία
θα µπορούσαν να συγκεντρώσουν για οποιονδήποτε λόγο, αν θέ-
λετε, τη διαφορετική, έντονη ή αρνητική κριτική. Τα µεν δύο αφο-

ρούν σε αιτήµατα των συµβολαιογράφων συνολικά, τα οποία
εκτιµώ ότι βρίσκονται ή βρίσκονταν και στη διάθεση των συνα-
δέλφων, το τρίτο αφορά σε ένα ζήτηµα που είχε να κάνει µε την
αµφισβήτηση ως προς το ποιο δικαστικό συµβούλιο είναι ανά πε-
ρίπτωση καθ’ ύλην αρµόδιο για να κρίνει την παράταση ή την
άρση δέσµευσης τραπεζικών λογαριασµών, ένα θέµα βεβαίως,
που έπρεπε να λυθεί. Και το τέταρτο αφορούσε στη δυνατότητα
άσκησης διδακτικού έργου από τους συµβούλους και τα µέλη
της Ενιαίας Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων, της ΕΑΔΗΣΥ, µιας και
αντιλαµβάνεστε ότι πρέπει να βρούµε ενδεχοµένως τους πλέον
ικανούς, τους πλέον επαρκείς, τους πλέον καταρτισµένους αν-
θρώπους να στελεχώσουν τις αρχές γενικότερα της ελληνικής
πολιτείας, αλλά αυτό είναι και ένα ζητούµενο µέσω του οποίου
πρέπει να διασφαλίζονται και κάποιες άλλες προϋποθέσεις. Νο-
µίζω ότι λίγο ή πολύ σε αυτό και µόνο σταθήκαµε.

Βεβαίως, γίνονται δεκτές οι δύο υπουργικές τροπολογίες. Η
τροπολογία του συναδέλφου, του κ. Λοβέρδου, που είναι βε-
βαίως αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, δεν γίνεται
δεκτή, µε βάση την ενηµέρωση που έχουµε.

Άρα, λοιπόν, το ζητούµενο είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι σήµερα µε το εικοστό τρίτο, αν δεν κάνω λάθος, νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης κάνουµε ένα ακόµη σηµαντικό
βήµα και για να θωρακίσουµε το κράτος δικαίου, αλλά βεβαίως
για να δηµιουργήσουµε ένα ακόµα πιο σταθερό πλαίσιο προστα-
σίας της ανηλικότητας.

Θέλω να θυµίσω για άλλη µια φορά, παρά το ότι ο Υφυπουρ-
γός, ο κ. Κώτσηρας, νωρίτερα το ανέλυσε επαρκώς και θα έλεγα
µε πολλές λεπτοµέρειες, ότι είναι αυτή η Κυβέρνηση που για
πρώτη φορά πήρε µέτρα προστασίας υπέρ των ανηλίκων. Και νο-
µίζω ότι είναι µια πραγµατικότητα την οποία δεν µπορεί κανείς
ούτε να παραβλέψει ούτε πολύ περισσότερο να αγνοήσει. Είναι
µε τον ν.4855, µε τις αλλαγές που κάναµε στον Ποινικό Κώδικα
όταν εστιάσαµε σε ένα πλαίσιο διατάξεων που προστατεύουν τα
ανήλικα παιδιά.

Και αυτό, βεβαίως, συνεχίστηκε µε δράσεις οι οποίες αναπτύσ-
σονται από πολλά συναρµόδια Υπουργεία. Άλλωστε και στο αν-
τίστοιχο, θα έλεγα, Εθνικό Σχέδιο Δράσης, που παρουσιάστηκε
πριν, νοµίζω, από δυο-τρεις εβδοµάδες στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο, είχαµε την ευκαιρία να δούµε πώς η Κυβέρνηση αντιλαµβά-
νεται την προστασία των ανηλίκων, ποιες είναι οι δράσεις τις
οποίες έχει αναλάβει, ποια είναι τα µέτρα τα οποία έχει, αλλά βε-
βαίως και ποιες είναι οι πρόνοιες στις οποίες έχει οδηγηθεί η κυ-
βερνητική πολιτική.

Νοµίζω ότι αυτό είναι αδιαµφισβήτητο. Είναι η πρώτη φορά
στη νεότερη, θα έλεγα, µεταπολιτευτική ιστορία της πατρίδας
µας που ένα συγκεκριµένο πλαίσιο δράσεων, τροπολογιών,
νόµων, προνοιακών επιλογών ουσιαστικά αφορά στην προστασία
της ανηλικότητας. Εκτιµώ ότι τα αποτελέσµατα αυτής της προ-
σπάθειας θα µπορέσουµε να τα δούµε σε πολύ µικρό χρονικό
διάστηµα από σήµερα.

Είναι γεγονός -και επαναλαµβάνω ότι από τη στιγµή που
υπήρξε η γενικότερη συµφωνία για το άρθρο 14, δεν θα επιµείνω
σε καµµιά άλλου είδους επιχειρηµατολογία, ακούστηκαν άλλω-
στε τόσα πολλά- ότι ένα µεγάλο µέρος της κριτικής, ειδικά από
τους αξιότιµους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, επικεντρώ-
θηκε στη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που αφορά
στο πώς πλέον γίνονται οι νόµιµες επισυνδέσεις της Εθνικής
Υπηρεσίας Πληροφοριών και στο πώς θα υπάρξει ένα αυστηρό
ποινικό νοµοθετικό πλαίσιο για την απαγόρευση των λογισµικών
που δεν επιτρέπεται να χρησιµοποιούνται.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα µπορούσε κά-
ποιος να πει µε ευκολία ότι όλα αυτά τα οποία ακούστηκαν εδώ
ως επιχειρήµατα µπορεί να έχουν σχέση, όντως, µε τη γνωστή
µικροκοµµατική προσέγγιση, την πολιτική αντιπαράθεση. Το κα-
ταλαβαίνω.

Όµως, υπάρχουν και στοιχεία της πραγµατικότητας τα οποία
κανείς δεν µπορούσε να αµφισβητήσει και δεν θα µπορούσε να
το κάνει αυτό. Πριν, όµως, φτάσω σε αυτά, πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε κάτι, διότι εδώ γίνεται µια συζήτηση για την Εθνική Υπη-
ρεσία Πληροφοριών, αγνοώντας ότι είναι µια Υπηρεσία η οποία
έχει συµβάλει τα µέγιστα και στην εθνική ασφάλεια, αλλά και σε
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ιδιαίτερα κρίσιµα ζητήµατα, τα οποία υποστηρίζουν το παρόν και
τη συνέχεια της πατρίδας µας.

Αν κάποιοι πιστεύουν ότι δεν πρέπει να υπάρχει Εθνική Υπη-
ρεσία Πληροφοριών, να βγουν να το πουν ευθαρσώς. Δεν µπο-
ρεί, όµως, να δέχεται κανείς µια κριτική η οποία εδράζεται
ενδεχοµένως σε πράγµατα τα οποία δεν µας αρέσουν και το κα-
ταλαβαίνω αυτό, αλλά από την άλλη πλευρά, δεν µπορεί και να
µη λαµβάνει υπ’ όψιν του ότι κάθε χώρα έχει µια Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών η οποία πρέπει να δουλεύει συντεταγµένα, πρέπει
να λαµβάνει όλα τα µέτρα και όλες τις προστασίες για την κάθε
πατρίδα και βεβαίως, πρέπει να επιτελεί ένα έργο το οποίο πρέ-
πει να διαφυλάσσεται ως κόρη οφθαλµού µεταξύ όλων ηµών. Αν
αυτό θέλουµε να το αγνοήσουµε, το καταλαβαίνω για κάποιους
που έχουν µια άλλη άποψη. Πιθανόν είναι αυτή η άποψη που λέει
ότι δεν έχουµε θαλάσσια σύνορα, δεν χρειάζεται να έχουµε φρά-
χτη πουθενά στον Έβρο, ότι οποιοσδήποτε µπορεί να κάνει οτι-
δήποτε, ότι κάποιοι απλώς περνούν, λιάζονται και φεύγουν. Είναι
και αυτή µια άποψη. Την καταλαβαίνω.

Όµως, πρέπει να ρωτήσουµε και τους Έλληνες πολίτες τι
άποψη έχουν. Αν νοµίζουµε ότι αυτό µπορεί να λειτουργεί σε µια
ασύντακτη λογική, χωρίς να υπάρχουν συγκεκριµένες, θα έλεγα,
θεσµικές, ουσιαστικές, κρίσιµες παρεµβάσεις κατά τη λειτουργία
της πολιτείας, νοµίζω ότι η συζήτηση θα πρέπει να είναι κάπου
αλλού.

Είναι, όµως, τα πράγµατα, όπως ειδικά ακούστηκαν νοµίζω
από τον κ. Ραγκούση, ότι εδώ γινόταν ό,τι ήθελε ο καθένας και
οι νόµιµες επισυνδέσεις κατά κάποιον τρόπο λειτουργούσαν µε
µια συγκεκριµένη λογική;

Η απάντηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανής.
Γιατί είναι προφανής; Διότι πριν ασκηθεί οποιαδήποτε τέτοιου

είδους κριτική, αναµένουµε ακόµη την απάντηση στο γιατί η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση υποβίβασε τον έλεγχο που γινόταν, προ-
κειµένου να εγκριθεί µια επισύνδεση, από δύο εισαγγελείς σε
έναν εισαγγελέα. Αυτή την απάντηση δεν την ακούσαµε ποτέ. 

Αλλά υπάρχει και κάτι ακόµα πιο σοβαρό. Θα µας εξηγήσει
ποτέ ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί µε την αλλαγή στον Ποινικό Κώδικα άλλαξε
το 370Α κάνοντας ουσιαστικά πληµµέληµα την παράνοµη παρα-
κολούθηση; Θα υπάρξει µια απάντηση η οποία θα σταθεί πει-
στικά στη λογική, στον κοινό νου, αλλά βεβαίως και στην πολιτική
πραγµατικότητα;

Διότι αντιλαµβάνεστε ότι εδώ υπάρχει κάτι τόσο οξύµωρο και
τόσο αντιφατικό και µάλιστα, χωρίς καµµία έστω ελάχιστα σο-
βαρή δικαιολογία που πρέπει κάποιοι να καταλάβουνε τι έχει
προηγηθεί, τι έχει συµβεί και το κατά πόσο κάποιοι οι οποίοι γί-
νονται τιµητές µιας πραγµατικότητας, έρχονται σήµερα να κου-
νήσουν το δάκτυλο απέναντι σε µια πρακτική που οι ίδιοι είχαν
εφαρµόσει και οι ίδιοι είχαν φέρει.

Θα ακούσουµε ποτέ πραγµατικό λόγο γιατί άλλαξε το 370Α
του Ποινικού Κώδικα; Μπορεί κάποιος εκ των συναδέλφων Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ –προφανώς και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος- να µας απαντήσει γιατί µια µέρα πριν κλείσει η Βουλή -η
οποία παράτεινε αδικαιολόγητα τη λειτουργία της για µια εβδο-
µάδα τον Ιούνιο του 2019- ψηφίστηκε µε µία αδικαιολόγητη
σπουδή ένας Ποινικός Κώδικας ο οποίος δηµιούργησε πλείστα
προβλήµατα, πλείστες αµφιβολίες και µεγάλη ανησυχία στην ελ-
ληνική κοινωνία, κυρίως, για διατάξεις οι οποίες δεν είχαν καµµία
σχέση µε τη φιλοσοφία που ακολουθούσε το Ποινικό µας Δίκαιο
τα προηγούµενα εβδοµήντα χρόνια; Μπορεί κάποιος να µας το
απαντήσει; Όταν το απαντήσει, τότε θα δεχθώ να γίνει ο κριτής
της οποιασδήποτε πρωτοβουλίας.

Ποιας, όµως, πρωτοβουλίας; Αυτής που προανήγγειλε ο Πρω-
θυπουργός όταν από την πρώτη στιγµή εµφανίστηκε το θέµα των
υποκλοπών-επισυνδέσεων; Όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, δεσµεύθηκε από τον Αύγουστο
ότι στο επόµενο χρονικό διάστηµα η Κυβέρνηση προτίθεται να
φέρει ένα σταθερό, συµπαγές νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο θα
περιγράφει τον τρόπο µε τον οποίο θα γίνονται όλες αυτές οι λει-
τουργίες µέσα στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, αλλά και
από την άλλη πλευρά το πώς θα αποτρέπεται η χρήση των πα-
ράνοµων λογισµικών δεν νοµίζω ότι σήµερα µπορεί κάποιος να
έρχεται και να κάνει µια κριτική επί θεµάτων, τα οποία στην πραγ-

µατικότητα αποδεικνύουν την κυβερνητική συνέπεια. 
Το γεγονός ότι ένα νοµοσχέδιο βρίσκεται σε δηµόσια διαβού-

λευση αυτή τη στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απλά
η ευκαιρία όλων να συµµετέχουν στη διαµόρφωσή του και νοµίζω
ότι αυτό το έχουµε αποδείξει πάρα πολλές φορές. Αυτή η συζή-
τηση καταλαβαίνω ότι έχει ένα πολιτικό ενδιαφέρον και καταλα-
βαίνω ότι σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό έχει συγκεκριµένες
µικροκοµµατικές στοχεύσεις, αλλά από εκεί και πέρα αγγίζει και
ένα τεράστιο θεσµικό ζήτηµα το οποίο δεν ήταν ρυθµισµένο, δεν
είχε αντιµετωπιστεί µέχρι σήµερα και σήµερα γίνεται το πραγµα-
τικό βήµα γι’ αυτό. Τώρα, η κριτική για το αν κάποιοι παραδέχον-
ται ή κάποιοι δεν παραδέχονται, ελάτε και πείτε µου εσείς γιατί
δεν έγινε τα προηγούµενα χρόνια. 

Σήµερα όµως που βρίσκουµε, εντοπίζουµε και κατανοούµε
ποιο είναι το πρόβληµα, κάνουµε και το απαραίτητο νοµοθετικό
βήµα και αυτό είναι νοµίζω που θα έπρεπε να κριθεί και να εκτι-
µηθεί αυτήν τη στιγµή. Όλα αυτά βεβαίως, είναι θέµατα και ζη-
τήµατα τα οποία θα έχουµε την ευκαιρία να τα συζητήσουµε το
επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Επαναλαµβάνω, όµως, ότι δεν µπορεί να γίνεται κριτής ή τιµη-
τής µιας πραγµατικότητας αυτός ο οποίος µόλις πριν λίγο καιρό,
όταν είχε την ευθύνη της χώρας, φρόντισε να απογυµνώσει όλο
αυτό το θεσµικό πλαίσιο, το οποίο στην πραγµατικότητα παρείχε
έστω και µια στοιχειώδη προστασία. Από δύο έγινε ένας ο εισαγ-
γελέας και από κακούργηµα η παρακολούθηση έγινε πληµµέ-
ληµα. Απαντήστε µας το γιατί και θα το καταλάβουµε από εκεί
και πέρα και θα προχωρήσουµε τη συζήτηση µαζί. 

Επιπλέον, θέλω να κάνω µια αναφορά στην ανησυχία που εξέ-
φρασε ο κ. Ξανθόπουλος σε σχέση µε την αναθεώρηση του δι-
καστικού χάρτη των διοικητικών δικαστηρίων. Νοµίζω, ότι έχω
τοποθετηθεί δηµόσια πολλές φορές και στην πραγµατικότητα
έχω περιγράψει τα βήµατα τα οποία γίνονται. 

Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναθεώρηση του
δικαστικού χάρτη φαντάζοµαι ότι θα έπρεπε να ήταν αυτονόητα
ένα ζητούµενο για µια εντελώς διαφορετική κοινωνική, αλλά και
δικαστική πραγµατικότητα στη χώρα µας. Ο δικαστικός χάρτης
της χώρας είναι από τα µέσα του προηγούµενου αιώνα -και το
ξέρουµε πολύ καλά-, έχουν αλλάξει πολλά πράγµατα και έχει
αναθεωρηθεί συνολικά η προσέγγιση των πολιτών και της κοινω-
νίας στη δικαιοσύνη. Επιπλέον, ακόµη και αν θα παίρναµε τα γε-
ωγραφικά κριτήρια ως σηµεία αναφοράς, ξέρουµε ότι υπήρξαν
πολλές µετακινήσεις πληθυσµών και σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό
έχουν αλλάξει τα δεδοµένα στην ελληνική επικράτεια. 

Εµείς ακολουθήσαµε βήµατα τα οποία υπαγορεύονται κατά
βάση από την κοινή λογική, αλλά και από τη θεσµική, θα έλεγα,
προσέγγιση. Γι’ αυτό και για τη διοικητική δικαιοσύνη αναθέσαµε
τη συγκεκριµένη µελέτη στον Αντιπρόεδρο του Συµβουλίου της
Επικρατείας τον κ. Πικραµµένο, ο οποίος µετά από συγκεκρι-
µένη, ενδελεχή και σοβαρή δική του µελέτη έχει καταθέσει µία
πρόταση. Συστήσαµε οµάδα εργασίας σε επίπεδο Υπουργείου
Δικαιοσύνης που επεξεργάζεται την πρόταση, πριν αυτή η πρό-
ταση κατευθυνθεί στο Συµβούλιο της Επικρατείας, προκειµένου
να υπάρξει η τελική επιλογή. 

Έχω πει πολλές φορές ότι δεν θα αιφνιδιάσει κανένας κανέναν
και ότι για οποιαδήποτε αλλαγή και αν υπάρξει -που αυτή τη
στιγµή που µιλάµε δεν υπάρχει τέτοια συζήτηση- θα υπάρξει συ-
νεννόηση σε τοπικό επίπεδο και µε τους θεσµικούς φορείς, αλλά
βεβαίως, και σε µία λογική η οποία υπαγορεύεται από τον εκσυγ-
χρονισµό της δικαιοσύνης και από τα βήµατα που πρέπει να γί-
νουν στον δικαστικό χάρτη µε βάση τη σύγχρονη κοινωνική
πραγµατικότητα. 

Για την πολιτική δικαιοσύνη έχουµε ακόµη καιρό. Τη µελέτη θα
την παραλάβουµε µάλλον στις 30-6-2023, οπότε υπάρχει ακόµα
πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα για να δούµε τα δεδοµένα. Άρα,
λοιπόν, δεν χρειάζεται ανησυχία. Η προσπάθεια που θα γίνει από
το Υπουργείο Δικαιοσύνης, θα είναι µια προσπάθεια αναβάθµι-
σης της παρουσίας της διοικητικής δικαιοσύνης παντού σε όλη
την επικράτεια και αυτό θέλω να κρατήσουµε όλοι στο µυαλό µας
και να διαβεβαιώσω και τον κ. Ξανθόπουλο ότι αυτή είναι η κα-
τεύθυνση στην οποία θα κινηθούµε. 

Άλλωστε είναι συνολική προσπάθεια η οποία κάνουµε το τε-
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λευταίο χρονικό διάστηµα και νοµίζω το ξέρετε, το έχω επανα-
λάβει. Μαζί µε την αναµόρφωση του δικαστικού χάρτη -που, επα-
ναλαµβάνω, θα γίνει λελογισµένα και σε συµφωνία µε τις τοπικές
κοινωνίες- στην πραγµατικότητα υλοποιούµε και το µεγαλύτερο
κτηριακό πρόγραµµα που έχει γίνει στην ελληνική δικαιοσύνη τις
πολλές τελευταίες δεκαετίες µε την κατασκευή επτά νέων δικα-
στικών µεγάρων. 

Αύριο ή από την άλλη εβδοµάδα θα βγει η διακήρυξη για το
νέο Πρωτοδικείο και τη νέα Εισαγγελία Πρωτοδικών στην Αθήνα.
Αντιλαµβάνεστε ότι µε το να έχουµε ένα σύγχρονο νέο Πρωτο-
δικείο στην Αθήνα ακριβώς πάνω από το Εφετείο και να έχουµε
ένα τετράγωνο δικαιοσύνης, είναι ένα τεράστιο βήµα στο να λύ-
σουµε ένα πρόβληµα που περιγράφεται εδώ και πάρα πολλά
χρόνια. 

Βεβαίως υπάρχουν και πολλές άλλες θετικές εξελίξεις, όπως
θα είναι η ηλεκτρονική ταυτότητα των δικαστικών µεγάρων και
όλα αυτά, τα οποία λίγο πολύ είναι γνωστά και που θα κινηθούν
στην κατεύθυνση της πραγµατικής αναβάθµισης του ρόλου,
αλλά και της παρουσίας της δικαιοσύνης στην πατρίδα µας. Όλα
αυτά όµως νοµίζω πως έχουµε την ευκαιρία να τα βλέπουµε, να
τα συζητάµε και κατά κάποιον τρόπο τα αναλύουµε σε κάθε συ-
νεδρίαση που έχουµε σχετικά µε νέα νοµοσχέδια στο Υπουργείο
Δικαιοσύνης. 

Ελπίζω ότι προς το τέλος του µήνα θα έχουµε τη δυνατότητα
να έχουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο και να συζητήσουµε το νο-
µοσχέδιο που θα αφορά στην επιλογή µέσα από την Εθνική
Σχολή Δικαστών και στην επιµόρφωση των δικαστικών υπαλλή-
λων, για να απαντήσουµε και να λύσουµε επιτέλους και το µεγα-
λύτερο πρόβληµα που υπάρχει στην υποστελέχωση της
δικαιοσύνης τα τελευταία χρόνια στην πατρίδα µας που αφορά
στον αριθµό των δικαστικών υπαλλήλων. 

Νοµίζω ότι εκεί θα έχουµε την ευκαιρία να µιλήσουµε για ένα
ολοκληρωµένο πλαίσιο µεταρρυθµίσεων και ένα ολοκληρωµένο
πλαίσιο παρεµβάσεων που τα τελευταία τριάµισι χρόνια έχουν
γίνει στη δικαιοσύνη δηµιουργώντας ουσιαστικά µια συγκεκριµένη
προοπτική, ώστε η δικαιοσύνη στην πατρίδα µας να ανταποκριθεί
στα αιτήµατα, στις προσδοκίες και να ανταποκριθεί ακόµη και στις
ανησυχίες των Ελλήνων πολιτών και της ελληνικής κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι, η
κ. Μπακογιάννη ζητά άδεια ολιγοήµερης απουσίας από 22 έως
30 Νοεµβρίου.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενσω-
µάτωση στην εθνική έννοµη τάξη της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απρί-
λιου 2019 για την τροποποίηση της απόφασης - πλαισίου
2009/315/ΔΕΥ του Συµβουλίου όσον αφορά την ανταλλαγή πλη-
ροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων χωρών και όσον αφορά
το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου
(ECRIS), και για την αντικατάσταση της απόφασης 2009/316/ΔΕΥ
του Συµβουλίου (L 151) και λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις του
Υπουργείου Δικαιοσύνης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, δεκατέσσερα άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενσωµάτωση στην εθνική έννοµη τάξη της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/884 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 17ης Απρίλιου 2019 για την τροποποίηση της απόφασης -
πλαισίου 2009/315/ΔΕΥ του Συµβουλίου όσον αφορά την αν-

ταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων χωρών και
όσον αφορά το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού
Μητρώου (ECRIS), και για την αντικατάσταση της απόφασης
2009/316/ΔΕΥ του Συµβουλίου (L 151) και λοιπές επείγουσες

ρυθµίσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 1462/122     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1463/123     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενσωµάτωση στην εθνική
έννοµη τάξη της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 17ης Απρίλιου 2019 για την τρο-
ποποίηση της απόφασης - πλαισίου 2009/315/ΔΕΥ του Συµβου-
λίου όσον αφορά την ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε υπη-
κόους τρίτων χωρών και όσον αφορά το Ευρωπαϊκό Σύστηµα
Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου (ECRIS), και για την αντικατά-
σταση της απόφασης 2009/316/ΔΕΥ του Συµβουλίου (L 151) και
λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση στην εθνική έννοµη τάξη της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/884 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 17ης Απριλίου 2019 για την τροποποίηση της απόφασης -
πλαισίου 2009/315/ΔΕΥ του Συµβουλίου όσον αφορά την αν-
ταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων χωρών και
όσον αφορά το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού
Μητρώου (ECRIS) και για την αντικατάσταση της απόφασης
2009/316/ΔΕΥ του Συµβουλίου (L 151) και λοιπές επείγουσες
ρυθµίσεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α᾽: 
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΕΝΝΟΜΗ ΤΑΞΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ

(ΕΕ) 2019/884 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜ-
ΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 17ΗΣ ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019 ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ
ΑΠΟΦΑΣΗΣ - ΠΛΑΙΣΙΟΥ 2009/315/ΔΕΥ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΟΣΟΝ
ΑΦΟΡΑ ΤΗΝ ΑΝΤΑΛΛΑΓΗ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΥΠΗ-
ΚΟΟΥΣ ΤΡΙΤΩΝ ΧΩΡΩΝ ΚΑΙ ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ ΤΟ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥ-
ΣΤΗΜΑ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΠΟΙΝΙΚΟΥ ΜΗΤΡΩΟΥ (ECRIS), ΚΑΙ ΓΙΑ
ΤΗΝ ΑΝΤΙΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ 2009/316/ΔΕΥ ΤΟΥ ΣΥΜ-
ΒΟΥΛΙΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 
Άρθρο 1: Σκοπός 
Άρθρο 2: Αντικείµενο 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: ΑΝΤΑΛΛΑΓΗ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΣΧΕΤΙΚΑ

ΜΕ ΥΠΗΚΟΟΥΣ ΤΡΙΤΩΝ ΧΩΡΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4360/2016  
Άρθρο 3: Καθορισµός των προϋποθέσεων ανταλλαγής πληρο-

φοριών µε άλλα κράτη  µέλη της ΕΕ - Τροποποίηση άρθρου 19 ν.
4360/2016

(παρ. 1 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)
Άρθρο 4: Προσθήκη ορισµών - Τροποποίηση άρθρου 20

ν. 4360/2016
(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)
Άρθρο 5: Περιεχόµενο της διαβίβασης - Τροποποίηση άρθρου

23 ν. 4360/2016
(παρ. 3 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)
Άρθρο 6: Αιτήσεις παροχής πληροφοριών - Τροποποίηση άρ-

θρου 25 ν. 4360/2016
(παρ. 4 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)
Άρθρο 7: Απάντηση σε αιτήσεις πληροφοριών - Τροποποίηση

άρθρου 26 ν. 4360/2016
(παρ. 5 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)
Άρθρο 8: Προθεσµίες - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 27

ν. 4360/2016
(παρ. 6 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)
Άρθρο 9: Όροι χρήσης προσωπικών δεδοµένων - Τροποποίηση

παρ. 1 άρθρου 28 ν. 4360/2016
(παρ. 7 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)
Άρθρο 10: Μορφότυπος και άλλοι τρόποι ανταλλαγής πληρο-

φοριών - Τροποποίηση άρθρου 30 ν. 4360/2016
(περ. β᾽ παρ. 8 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)
ΜΕΡΟΣ Β᾽:
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, ΕΡΓΑ-

ΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ, ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥ
ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΥ ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΓΡΑ-
ΦΟΥΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 2830/2000

Άρθρο 11: Κάλυψη κενών θέσεων συµβολαιογράφων µε µετα-

θέσεις - Τροποποίηση άρθρου 18 ν. 2830/2000
Άρθρο 12: Χρονικό σηµείο υπολογισµού κενών θέσεων για την

προκήρυξη εισαγωγικού διαγωνισµού υποψηφίων συµβολαιογρά-
φων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 25 ν. 2830/2000  

Άρθρο 13: Μετάθεση συµβολαιογράφου εντός της ίδιας ειρη-
νοδικειακής περιφέρειας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 28 ν.
2830/2000

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΩΝ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟ-
ΘΕΣΕΩΝ, ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥ ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΥ ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥ-
ΠΟΥΡΓΟ

Άρθρο 14: Στοιχεία δελτίων ποινικού µητρώου - Τροποποίηση
παρ. 3 άρθρου 569 ΚΠΔ

Άρθρο 15: Κατανοµή αναλογικών δικαιωµάτων από κρατικά
συµβόλαια - Αντικατάσταση άρθρου 116               ν. 2830/2000

Άρθρο 16: Συµβόλαια τραπεζών και προβληµατικών επιχειρή-
σεων - Διαµαρτυρικά - Τροποποίηση άρθρου 117 ν. 2830/2000

Άρθρο 17: Καθορισµός αρµοδιότητας δικαστικού συµβουλίου
για την παράταση ή την άρση διάταξης δέσµευσης του εισαγγε-
λέα οικονοµικού εγκλήµατος και καθιέρωση της υποχρέωσης ενη-
µέρωσης των αρµοδίων φορέων και οργανισµών για την
αρχειοθέτηση ποινικών δικογραφιών - Τροποποίηση παρ. 2 και 3
άρθρου 36 ΚΠΔ

Άρθρο 18: Άσκηση διδακτικού έργου από τον Πρόεδρο, τους
Συµβούλους και τα µέλη της Ενιαίας Αρχής Δηµόσιων Συµβάσεων
(ΕΑΔΗΣΥ) - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 349 ν. 4412/2016

Άρθρο 19: Πιλοτική λειτουργία προγράµµατος «Κοµβίον Πανι-
κού» (Panic Button)

Άρθρο 20: Μεταβίβαση επιχείρησης που κατέχει άδεια τηλεο-
πτικού σταθµού µε ιδιωτικό συµφωνητικό - Τροποποίηση παρ. 13
άρθρου 1 ν. 2328/1995

Άρθρο 21: Μεταβίβαση επιχείρησης που κατέχει άδεια ραδιο-
φωνικού σταθµού µε ιδιωτικό συµφωνητικό - Τροποποίηση παρ. 3
άρθρου 40 ν. 4779/2021

Άρθρο 22: Εξέταση γνώσεων του πανελλήνιου γραπτού διαγω-
νισµού - Τροποποίηση πρώτου εδαφίου      παρ. 2 άρθρου 9 ν.
4765/2021

Άρθρο 23: Προσοντολόγιο προσωπικού φορέων του Δηµοσίου
- Τροποποίηση άρθρου 52 ν. 4830/2021

ΜΕΡΟΣ Γ᾽: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 24: Έναρξη ισχύος 

ΜΕΡΟΣ Α᾽
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΕΝΝΟΜΗ ΤΑΞΗ 

ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2019/884 
ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ 

ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 17ης ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2019
ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ - ΠΛΑΙΣΙΟΥ

2009/315/ΔΕΥ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ 
ΤΗΝ ΑΝΤΑΛΛΑΓΗ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΣΧΕΤΙΚΑ 

ΜΕ ΥΠΗΚΟΟΥΣ ΤΡΙΤΩΝ ΧΩΡΩΝ ΚΑΙ ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ 
ΤΟ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΠΟΙΝΙΚΟΥ
ΜΗΤΡΩΟΥ (ECRIS) ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΚΑΤΑΣΤΑΣΗ 

ΤΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ 2009/316/ΔΕΥ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 

Άρθρο 1 
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η βελτίωση και ο εξορθολογισµός
του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου, όπως ρυθµίζεται µε τον
ν. 4360/2016 (Α᾽ 9), για την ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε
υπηκόους τρίτων χωρών µέσω της ενσωµάτωσης της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/884 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου για την τροποποίηση της απόφασης - πλαισίου
2009/315/ΔΕΥ του Συµβουλίου όσον αφορά την ανταλλαγή πλη-
ροφοριών σχετικά µε υπηκόους τρίτων χωρών και όσον αφορά
το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου
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(ECRIS), και για την αντικατάσταση της απόφασης 2009/316/ΔΕΥ
του Συµβουλίου (L 151). 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η λήψη των αναγκαίων µέτρων ώστε να εξασφαλιστεί ότι οι

καταδίκες συνοδεύονται από πληροφορίες σχετικά µε την ιθαγέ-
νεια ή τις ιθαγένειες του καταδικασθέντος προσώπου, 

β) η εισαγωγή διαδικασιών απάντησης σε αιτήσεις πληροφο-
ριών, 

γ) η εξασφάλιση ότι κάθε απόσπασµα ποινικού µητρώου που
ζητείται από υπήκοο τρίτης χώρας συµπληρώνεται κατά περί-
πτωση µε πληροφορίες από άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και 

δ) η πρόβλεψη των απαραίτητων τεχνικών αλλαγών για την απο-
τελεσµατική λειτουργία του συστήµατος ανταλλαγής πληροφο-
ριών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ 
ΑΝΤΑΛΛΑΓΗ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΥΠΗΚΟΟΥΣ 

ΤΡΙΤΩΝ ΧΩΡΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4360/2016

Άρθρο 3 
Καθορισµός των προϋποθέσεων ανταλλαγής 
πληροφοριών µε άλλα κράτη µέλη της ΕΕ - 

Τροποποίηση άρθρου 19 ν. 4360/2016  
(παρ. 1 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)

Στο άρθρο 19 του ν. 4360/2016 (Α᾽ 9) επέρχονται οι εξής αλλα-
γές: α) η λέξη «ρυθµίζουν» αντικαθίσταται από τη λέξη «καθορί-
ζουν», β) η περ. α᾽ αντικαθίσταται και το άρθρο 19 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 19
Αντικείµενο της ρύθµισης

(άρθρο 1 της απόφασης - πλαίσιο)

Οι διατάξεις των άρθρων 19 έως 32 καθορίζουν: α) τις προϋπο-
θέσεις υπό τις οποίες κράτος µέλος καταδίκης ανταλλάσσει µε
άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης πληροφορίες σχετικά
µε καταδικαστικές αποφάσεις, β) τις υποχρεώσεις διατήρησης
των πληροφοριών αυτών και τη διευκρίνιση των µεθόδων που πρέ-
πει να ακολουθούνται όταν υποβάλλονται αιτήσεις για πληροφο-
ρίες ποινικού µητρώου και γ) την εφαρµογή του «Ευρωπαϊκού
Συστήµατος Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου» (ECRIS) για την
ηλεκτρονική ανταλλαγή πληροφοριών ποινικού µητρώου µε άλλα
κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.»

Άρθρο 4
Προσθήκη ορισµών - Τροποποίηση άρθρου 20 ν. 4360/2016

(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)

Στο άρθρο 20 του ν. 4360/2016 (Α᾽9) προστίθενται περ. δ᾽, ε᾽,
στ᾽, ζ᾽ και η᾽ και το άρθρο 20 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 20
Ορισµοί

(άρθρο 2 της απόφασης - πλαίσιο)

Για την εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων 19 έως 32
ισχύουν οι ακόλουθοι ορισµοί:

α) «καταδίκη»: κάθε αµετάκλητη απόφαση ποινικού δικαστη-
ρίου κατά φυσικού προσώπου, η οποία αφορά αξιόποινη πράξη
που καταχωρίζεται στο ποινικό µητρώο του κράτους µέλους κα-
ταδίκης,

β) «ποινική διαδικασία»: η προδικασία, η διαδικασία στο ακροα-
τήριο, η διαδικασία των ενδίκων µέσων και η εκτέλεση,

γ) «ποινικό µητρώο»: το εθνικό µητρώο ή τα εθνικά µητρώα στα
οποία καταχωρίζονται οι καταδίκες σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο,

δ) «κράτος  µέλος καταδίκης»: το κράτος µέλος στο οποίο εκ-
δίδεται καταδικαστική απόφαση,

ε) «υπήκοος τρίτης χώρας», κάθε πρόσωπο που δεν είναι πολί-
της της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά την έννοια της παρ. 1 του άρ-
θρου 20 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(Σ.Λ.Ε.Ε.) ή είναι ανιθαγενής ή πρόσωπο άγνωστης ιθαγένειας,

στ) «δεδοµένα δακτυλικών αποτυπωµάτων»: τα δεδοµένα που
σχετίζονται µε τα σταθερά και κυλιόµενα δακτυλικά αποτυπώµατα
κάθε δακτύλου ενός προσώπου,

ζ) «εικόνα προσώπου»: ψηφιακή εικόνα προσώπου,
η) «εφαρµογή αναφοράς ECRIS»: το λογισµικό που έχει ανα-

πτυχθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και διατίθεται στα κράτη
µέλη για την ανταλλαγή πληροφοριών ποινικού µητρώου µέσω
του ECRIS.»

Άρθρο 5
Περιεχόµενο της διαβίβασης - Τροποποίηση άρθρου 

23 ν. 4360/2016
(παρ. 3 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)

Στην περ. α᾽ του άρθρου 23 του ν. 4360/2016 (Α᾽ 9) προστίθεν-
ται δεύτερο και τρίτο εδάφιο και το άρθρο 23 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 23
Περιεχόµενο της διαβίβασης

(άρθρο 11 παρ. 1 της απόφασης - πλαίσιο)

Η διαβίβαση πληροφοριών κατά το προηγούµενο άρθρο περι-
λαµβάνει υποχρεωτικά τις ακόλουθες πληροφορίες, εκτός αν
αυτές δεν είναι γνωστές στην κεντρική αρχή, σχετικά:

α) µε τον καταδικασθέντα και ειδικότερα µε το πλήρες ονοµα-
τεπώνυµο, το τυχόν ψευδώνυµο, το όνοµα γονέων, την ηµεροµη-
νία γέννησης, την πόλη και το κράτος γέννησης, το φύλο, την
ιθαγένεια, το τυχόν προηγούµενο όνοµα ή ονόµατα, και τον
αριθµό και το είδος των εγγράφων ταυτοποίησης. 

Κάθε κράτος µέλος καταδίκης λαµβάνει όλα τα αναγκαία µέτρα,
ώστε οι καταδικαστικές αποφάσεις που εκδίδονται στην επικρά-
τειά του να συνοδεύονται από πληροφορίες σχετικά µε την ιθαγέ-
νεια ή τις ιθαγένειες του καταδικασθέντος προσώπου. Αν ο
καταδικασθείς είναι άγνωστης ιθαγένειας ή ανιθαγενής, αυτό ανα-
φέρεται στο ποινικό µητρώο,

β) µε τα στοιχεία της καταδίκης και ειδικότερα µε τον αριθµό
και την ηµεροµηνία έκδοσης της καταδικαστικής απόφασης, το δι-
καστήριο που την εξέδωσε και την ηµεροµηνία κατά την οποία
αυτή κατέστη αµετάκλητη,

γ) µε το αδίκηµα που οδήγησε στην καταδίκη, τον ειδικό νοµικό
χαρακτηρισµό της αξιόποινης πράξης, τον τόπο και τον χρόνο τέ-
λεσής της και τη µνεία των διατάξεων που εφαρµόστηκαν και

δ) µε την καταδίκη και ιδίως το ύψος της ποινής, την τυχόν συµ-
µετοχική δράση του καταδικασθέντος, την περίπτωση υποτροπής
αυτού, τις παρεπόµενες ποινές και τα µέτρα ασφαλείας που έχουν
επιβληθεί, καθώς και τις επακόλουθες αποφάσεις που τροποποι-
ούν την εκτέλεση της ποινής.»

Άρθρο 6
Αιτήσεις παροχής πληροφοριών - 

Τροποποίηση άρθρου 25 ν. 4360/2016
(παρ. 4 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)

Στην παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4360/2016 (Α᾽ 9) επέρχονται
οι εξής αλλαγές: α) στην περ. β᾽ µετά τη λέξη «απευθύνει» δια-
γράφεται η λέξη «πάντοτε» και µετά τις λέξεις «σχετικές πληρο-
φορίες» προστίθενται οι λέξεις «και συναφή στοιχεία ποινικού
µητρώου,», β) προστίθεται περ. γ᾽ και το άρθρο 25 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 25
Αιτήσεις παροχής πληροφοριών

(άρθρο 6 παρ. 1, 2, 3 και 4 της απόφασης - πλαίσιο)

1. Όταν ζητούνται πληροφορίες από το ποινικό µητρώο για τους
σκοπούς ποινικής διαδικασίας στην Ελλάδα ή για κάθε άλλον
σκοπό που προβλέπεται από το εθνικό δίκαιο, η ηµεδαπή κεντρική
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αρχή απευθύνει στην κεντρική αρχή του κράτους µέλους ιθαγέ-
νειας ή καταδίκης αίτηση για πληροφορίες και συναφή στοιχεία
ποινικού µητρώου.

2. Όταν ένα πρόσωπο ζητεί πληροφορίες σχετικά µε το ποινικό
του µητρώο, σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο, η ηµεδαπή κεντρική
αρχή:

α) αν ο αιτών είναι ή ήταν έλληνας πολίτης και κατοικεί ή κατοι-
κούσε σε άλλο κράτος µέλος, µπορεί να απευθύνει στην κεντρική
αρχή του άλλου κράτους µέλους αίτηση για πληροφορίες και συ-
ναφή στοιχεία ποινικού µητρώου,

β) αν ο αιτών είναι πολίτης άλλου κράτους µέλους και κατοικεί
στην Ελλάδα, απευθύνει αίτηση στην κεντρική αρχή του κράτους
εκείνου, προκειµένου να συµπεριλάβει τις σχετικές πληροφορίες
και συναφή στοιχεία ποινικού µητρώου, στο απόσπασµα που θα
του δοθεί,

γ) όταν υπήκοος τρίτης χώρας ζητεί πληροφορίες για το ποινικό
του µητρώο από την ηµεδαπή κεντρική αρχή, η εν λόγω αρχή υπο-
βάλλει αίτηση για πληροφορίες και συναφή στοιχεία που προέρ-
χονται από το ποινικό µητρώο µόνο στις κεντρικές αρχές των
κρατών µελών που διαθέτουν πληροφορίες σχετικά µε το ποινικό
µητρώο του εν λόγω προσώπου και τις συµπεριλαµβάνει στο από-
σπασµα το οποίο πρόκειται να δοθεί στον ενδιαφερόµενο. 

3. Κάθε αίτηση για παροχή πληροφοριών υποβάλλεται µέσω
του εγγράφου που παρατίθεται στο Παράρτηµα Α᾽.»

Άρθρο 7
Απάντηση σε αιτήσεις πληροφοριών - 
Τροποποίηση άρθρου 26 ν. 4360/2016

(παρ. 5 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)

Στο άρθρο 26 του ν. 4360/2016 (Α᾽ 9) επέρχονται οι εξής αλλα-
γές: α) στην παρ. 5 αντικαθίστανται οι λέξεις «για υπηκόους τρίτων
χωρών ή ανιθαγενείς» από τις λέξεις «για υπηκόους άλλου κρά-
τους µέλους», β) προστίθεται παρ. 6 και το άρθρο 26 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«Άρθρο 26
Απάντηση σε αιτήσεις πληροφοριών
(άρθρο 7 της απόφασης - πλαίσιο)

1. Όταν ζητούνται από την ηµεδαπή κεντρική αρχή πληροφο-
ρίες ποινικού µητρώου για πρόσωπα µε ελληνική ιθαγένεια, για
τους σκοπούς ποινικής διαδικασίας, σε άλλο κράτος µέλος, η ηµε-
δαπή κεντρική αρχή διαβιβάζει στην κεντρική αρχή του αιτούντος
κράτους µέλους πληροφορίες που αφορούν:

α) καταδίκες στην Ελλάδα που είναι καταχωρισµένες στο ποι-
νικό µητρώο,

β) καταδικαστικές αποφάσεις που έχουν εκδοθεί σε άλλα κράτη
µέλη, οι οποίες διαβιβάσθηκαν στην ηµεδαπή κεντρική αρχή και
καταχωρίστηκαν σύµφωνα µε το άρθρο 24,

γ) καταδικαστικές αποφάσεις που έχουν εκδοθεί σε τρίτες
χώρες, οι οποίες διαβιβάσθηκαν στην ηµεδαπή κεντρική αρχή και
είναι καταχωρισµένες στο ποινικό µητρώο.

2. Όταν ζητούνται από την ηµεδαπή κεντρική αρχή πληροφο-
ρίες ποινικού µητρώου για πρόσωπα µε ελληνική ιθαγένεια, εκτός
του πλαισίου της ποινικής διαδικασίας σε άλλο κράτος µέλος, για
να χρησιµοποιηθούν για ρητά αναφερόµενο σκοπό από δικαστική
ή διοικητική αρχή ή από το πρόσωπο που ζητά πληροφορίες για
το δικό του ποινικό µητρώο, η ηµεδαπή κεντρική αρχή τις διαβι-
βάζει σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο. Αν, όµως, πρόκειται για πλη-
ροφορίες για καταδικαστικές αποφάσεις που έχουν εκδοθεί σε
άλλο κράτος µέλος, και το τελευταίο είχε πληροφορήσει την ηµε-
δαπή κεντρική αρχή, κατά τη διαβίβαση των πληροφοριών, ότι
αυτές δεν µπορούν να διαβιβασθούν περαιτέρω για σκοπούς
εκτός των ποινικών διαδικασιών, τότε η ηµεδαπή κεντρική αρχή
ενηµερώνει το αιτούν κράτος µέλος σχετικά µε την ταυτότητα του
κράτους µέλους το οποίο είχε διαβιβάσει τις πληροφορίες, προ-
κειµένου το αιτούν κράτος να υποβάλει αίτηση απευθείας στο
κράτος µέλος που εξέδωσε την καταδικαστική απόφαση.

3. Ο περιορισµός που αναφέρεται στην προηγούµενη παρά-
γραφο ισχύει και στην περίπτωση που τρίτη χώρα ζητεί από την

κεντρική αρχή πληροφορίες ποινικού µητρώου για πρόσωπα µε
ελληνική ιθαγένεια.

4. Για την απάντηση χρησιµοποιείται το έγγραφο που παρατί-
θεται στο Παράρτηµα Α᾽, συνοδευόµενο κατά περίπτωση από
σχετικό αντίγραφο ποινικού µητρώου.

5. Όταν κράτος µέλος ζητεί από την ηµεδαπή κεντρική αρχή
πληροφορίες ποινικού µητρώου για υπηκόους άλλου κράτους µέ-
λους, εφαρµόζονται τα οριζόµενα στο άρθρο 13 της Ευρωπαϊκής
Σύµβασης περί αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής επί ποινικών
υποθέσεων που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.δ. 4218/1961
(Α᾽ 171).  

6. Όταν κράτος µέλος ζητεί από την ηµεδαπή κεντρική αρχή
πληροφορίες ποινικού µητρώου για υπηκόους τρίτης χώρας ή ανι-
θαγενείς βάσει του άρθρου 25 του παρόντος για τους σκοπούς
ποινικής διαδικασίας, η ηµεδαπή κεντρική αρχή διαβιβάζει τις πλη-
ροφορίες που αφορούν καταδικαστικές αποφάσεις που έχουν εκ-
δοθεί στην Ελλάδα και καταδικαστικές αποφάσεις που έχουν
εκδοθεί σε τρίτες χώρες και εν συνεχεία διαβιβάστηκαν στην Ελ-
λάδα και καταχωρίστηκαν στο ποινικό µητρώο.»

Άρθρο 8
Προθεσµίες - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 27 

ν. 4360/2016
(παρ. 6 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)

Στην παρ. 2 του άρθρου 27 του ν. 4360/2016 (Α᾽ 9) µετά τις λέ-
ξεις «κράτους  µέλους,» προστίθενται οι λέξεις «βάσει του άρθρου
25», η λέξη «παραλαβής» αντικαθίσταται από τη λέξη «λήψης» και
το άρθρο 27 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 27
Προθεσµίες

(άρθρο 8 παρ. 1 και 2 της απόφασης - πλαίσιο)

1. Αν η αίτηση αφορά σε πληροφορίες που ζητεί η κεντρική
αρχή άλλου κράτους µέλους, η απάντηση διαβιβάζεται αµέσως
και, σε κάθε περίπτωση, εντός προθεσµίας δέκα (10) εργάσιµων
ηµερών από την ηµέρα παραλαβής της αίτησης, µέσω του εγγρά-
φου που παρατίθεται στο Παράρτηµα A᾽. Όταν απαιτούνται συµ-
πληρωµατικές πληροφορίες για την ταυτοποίηση του προσώπου
που αναφέρεται στην αίτηση, η ηµεδαπή κεντρική αρχή διαβου-
λεύεται αµέσως µε το αιτούν κράτος µέλος, προκειµένου να απαν-
τήσει εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την ηµεροµηνία
παραλαβής των αιτούµενων συµπληρωµατικών πληροφοριών.

2. Αν η αίτηση αφορά σε πληροφορίες που ζητεί ένα πρόσωπο
σχετικά µε το ποινικό του µητρώο µέσω της κεντρικής αρχής
άλλου κράτους µέλους βάσει του άρθρου 25, η απάντηση διαβι-
βάζεται µέσα σε είκοσι (20) εργάσιµες ηµέρες από την ηµέρα
λήψης της.

3. Στις περιπτώσεις του άρθρου 25, ως προς τις πληροφορίες
που πρέπει να αναζητηθούν από την κεντρική αρχή άλλου κρά-
τους µέλους, η αποστολή του αιτήµατος γίνεται εντός τριών (3)
ηµερών από την υποβολή της αίτησης στην ηµεδαπή κεντρική
αρχή και η σχετική απάντηση γνωστοποιείται στον ενδιαφερόµενο
εντός τριών (3) ηµερών από την λήψη της.»

Άρθρο 9
Όροι χρήσης προσωπικών δεδοµένων - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 28 ν. 4360/2016
(παρ. 7 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)

Στην παρ. 1 του άρθρου 28 του ν. 4360/2016 (Α᾽ 9) διορθώνε-
ται η παραπεµπόµενη διάταξη και το άρθρο 28 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 28
Όροι χρήσης προσωπικών δεδοµένων

(άρθρο 9 παρ. 1, 3, 4 και 5 της απόφασης - πλαίσιο)

1. Τα προσωπικά δεδοµένα που διαβιβάζονται στην ηµεδαπή
κεντρική αρχή από άλλο κράτος  µέλος µε βάση το άρθρο 16
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παρ. 1, 2, 5 και 6 µπορούν να χρησιµοποιούνται µόνο για τους
συγκεκριµένους σκοπούς για τους οποίους ζητήθηκαν, όπως
αυτοί αποτυπώνονται στο έγγραφο που παρατίθεται στο Παράρ-
τηµα Α᾽.

2. Κατ’ εξαίρεση, τα προσωπικά δεδοµένα µπορούν να χρησι-
µοποιούνται από το αιτούν κράτος µέλος και για την πρόληψη
άµεσου και σοβαρού κινδύνου συνδεόµενου µε τη δηµόσια
ασφάλεια.

3. Ο περιορισµός που αναφέρεται στην παρ. 1, ισχύει και όταν
τα προσωπικά δεδοµένα διαβιβάζονται σε τρίτη χώρα. Στην πε-
ρίπτωση αυτή η ηµεδαπή κεντρική αρχή ενηµερώνει την αιτούσα
χώρα για την υποχρέωση εφαρµογής του.

4. Ο περιορισµός της παρ. 1 δεν εφαρµόζεται σε προσωπικά
δεδοµένα που λαµβάνονται µεν κατ’ εφαρµογή του παρόντος
νόµου, αλλά προέρχονται από την Ελλάδα.»

Άρθρο 10 
Μορφότυπος και άλλοι τρόποι ανταλλαγής 

πληροφοριών - Τροποποίηση άρθρου 30 ν. 4360/2016
(περ. β᾽ παρ. 8 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/884)

Στο άρθρο 30 του ν. 4360/2016 (Α᾽ 9) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) οι παρ. 1 και 2 αντικαθίστανται, β) προστίθεται παρ. 2Α
και το άρθρο 30 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 30
Μορφότυπος και άλλοι τρόποι ανταλλαγής 

πληροφοριών
(άρθρο 4 παρ. 1 και 2 της απόφασης)

1. Η ηµεδαπή κεντρική αρχή διαβιβάζει ηλεκτρονικά, χρησιµο-
ποιώντας το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών Ποινικού Μη-
τρώου (ECRIS) και τυποποιηµένο µορφότυπο σύµφωνα µε τα
πρότυπα που καθορίζονται στις εκτελεστικές πράξεις του άρ-
θρου 10 του Κανονισµού (ΕΕ) 2019/816 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου, της 17ης Απριλίου 2019, για τη
θέσπιση κεντρικού συστήµατος εντοπισµού των κρατών µελών
που διαθέτουν πληροφορίες σχετικά µε καταδικαστικές αποφά-
σεις εις βάρος υπηκόων τρίτων χωρών και ανιθαγενών (ECRIS-
TCN) µε σκοπό τη συµπλήρωση του Ευρωπαϊκού Συστήµατος
Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου, και για την τροποποίηση του
Κανονισµού (ΕΕ) 2018/1726 (L 135):

α) τις πληροφορίες που αναφέρονται στα άρθρα 22 και 23,
β) τις αιτήσεις που αναφέρονται στο άρθρο 25,
γ) τις απαντήσεις που αναφέρονται στο άρθρο 26 και
δ) άλλες συναφείς πληροφορίες.
2. Εάν ο τρόπος διαβίβασης που αναφέρεται στην παρ. 1 δεν

είναι διαθέσιµος, η ηµεδαπή κεντρική αρχή διαβιβάζει όλες τις
πληροφορίες που αναφέρονται στην παρ. 1, µε οποιοδήποτε
µέσο ικανό να χρησιµοποιηθεί ως γραπτή απόδειξη, υπό προ-
ϋποθέσεις που επιτρέπουν στην κεντρική αρχή του κράτους µέ-
λους παραλαβής να εξακριβώσει τη γνησιότητα των
πληροφοριών, λαµβάνοντας υπόψη την ασφάλεια της διαβίβα-
σης.

Αν ο τρόπος διαβίβασης που προβλέπεται στην παρ. 1 δεν
είναι διαθέσιµος για µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα, το οικείο
κράτος µέλος ενηµερώνει τα άλλα κράτη µέλη και την Επιτροπή.

2Α. Κάθε κράτος µέλος προβαίνει στις αναγκαίες τεχνικές προ-
σαρµογές για τη χρήση του τυποποιηµένου µορφοτύπου, καθώς
και για την ηλεκτρονική διαβίβαση όλων των πληροφοριών που
αναφέρονται στην παρ. 1 στα άλλα κράτη µέλη µέσω του ECRIS.
Κάθε κράτος µέλος κοινοποιεί στην Επιτροπή την ηµεροµηνία
από την οποία είναι σε θέση να πραγµατοποιεί τις εν λόγω δια-
βιβάσεις.

3. Κατά τη διαβίβαση πληροφοριών σχετικά µε το νοµικό χα-
ρακτηρισµό της αξιόποινης πράξης και την εφαρµοσθείσα διά-
ταξη νόµου, γίνεται αναφορά του κωδικού που αντιστοιχεί σε
καθεµία πράξη, σύµφωνα µε τον πίνακα του Παραρτήµατος Β᾽.
Σε ειδικές περιπτώσεις, όταν η αξιόποινη πράξη δεν αντιστοιχεί
ακριβώς σε συγκεκριµένη υποκατηγορία, χρησιµοποιείται ο κω-
δικός «ανοικτή κατηγορία» της σχετικής ή της εγγύτερης κατη-

γορίας πράξεων ή, ελλείψει τούτου, ο κωδικός «λοιπές αξιόποι-
νες πράξεις».

4. Κατά τη διαβίβαση πληροφοριών σχετικά µε το περιεχόµενο
της καταδικαστικής απόφασης, γίνεται αναφορά του κωδικού
που αντιστοιχεί σε καθεµία από τις ποινές και τα µέτρα που ανα-
φέρονται στη διαβίβαση, σύµφωνα µε τον πίνακα του Παραρτή-
µατος Γ᾽. Σε ειδικές περιπτώσεις, όταν η ποινή ή το µέτρο δεν
αντιστοιχεί ακριβώς σε συγκεκριµένη υποκατηγορία, χρησιµο-
ποιείται ο κωδικός «ανοικτή κατηγορία» της σχετικής ή της εγ-
γύτερης κατηγορίας ποινών και µέτρων ή, ελλείψει τούτου, ο
κωδικός «λοιπές ποινές και µέτρα».

5. Η διαβίβαση πληροφοριών που αφορούν στη φύση και τους
όρους εκτέλεσης της επιβληθείσας ποινής ή µέτρου, ή σε επα-
κόλουθες αποφάσεις που τροποποιούν την εκτέλεση της ποινής,
γίνεται µε αναφορά στις αντίστοιχες παραµέτρους του Παραρ-
τήµατος Γ᾽.

6. Στις περιπτώσεις που κατά τη διαβίβαση των πληροφοριών
των προηγουµένων παραγράφων έχουν χρησιµοποιηθεί οι κωδι-
κοί «ανοικτή κατηγορία», «λοιπές αξιόποινες πράξεις» και «λοιπές
ποινές και µέτρα», η ηµεδαπή κεντρική αρχή δύναται να διαβιβά-
ζει και το κείµενο της διάταξης που προβλέπει την πράξη, την
ποινή ή το µέτρο σε µία από τις γλώσσες που αναφέρονται στο
άρθρο 29 του παρόντος νόµου.

7. Οι πληροφορίες που διαβιβάζονται στην κεντρική αρχή από
άλλα κράτη µέλη µέσω του ECRIS, καταχωρίζονται στα αντί-
γραφα ποινικού µητρώου µε αναφορά του αδικήµατος και του
περιεχοµένου της καταδίκης κατά την αντιστοίχιση που προβλέ-
πεται στα Παραρτήµατα Β᾽ και Γ᾽. Ο χαρακτηρισµός της αξιό-
ποινης πράξης µπορεί επιπρόσθετα να καταχωρίζεται και στη
γλώσσα του κράτους από το οποίο γίνεται η διαβίβαση.»

ΜΕΡΟΣ Β᾽
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 

ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ, 
ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥ ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΥ 

ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΓΡΑΦΟΥΣ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 2830/2000

Άρθρο 11
Κάλυψη κενών θέσεων συµβολαιογράφων 

µε µεταθέσεις - Τροποποίηση άρθρου 18 ν. 2830/2000

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 18 του Κώδικα Συµβολαιογρά-
φων (ν. 2830/2000, Α᾽ 96) τροποποιείται ως προς την ηµεροµη-
νία που λαµβάνεται υπόψη για τον υπολογισµό των θέσεων που
καλύπτονται µε µετάθεση και µε διαγωνισµό και το άρθρο 18 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 18
Κάλυψη κενών θέσεων

Οι κενές θέσεις συµβολαιογράφων καλύπτονται µε διαγωνισµό
και µε µετάθεση. Με µετάθεση καλύπτεται ποσοστό είκοσι τοις
εκατό (20%) των θέσεων κάθε ειρηνοδικειακής περιφέρειας, που
υπάρχουν την 1η Ιανουαρίου εκάστου έτους και το υπόλοιπο πο-
σοστό µε διαγωνισµό. Κατά την πρώτη εφαρµογή της διάταξης
του προηγούµενου εδαφίου θα καλυφθεί µε µετάθεση το πε-
νήντα τοις εκατό ( 50%) των θέσεων. Κατά τον υπολογισµό του
ποσοστού είκοσι τοις εκατό (20%), εφόσον το υπόλοιπο είναι από
µηδέν κόµµα έξι (0,6) και άνω, θεωρείται ως ακέραιη µονάδα και
κάτω από αυτό παραλείπεται. Αν οι κενούµενες θέσεις είναι µόνο
δύο, η µία καλύπτεται µε µετάθεση και η άλλη µε διαγωνισµό. Αν
υπάρχει µόνο µία κενή θέση, αυτή καλύπτεται µε διαγωνισµό.
Κατά την πρώτη εφαρµογή της διάταξης του προηγούµενου εδα-
φίου η µοναδική θέση θα καλυφθεί µε µετάθεση. Όσες θέσεις
παραµείνουν κενές για οποιονδήποτε λόγο καλύπτονται το επό-
µενο έτος σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου.»
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Άρθρο 12
Χρονικό σηµείο υπολογισµού κενών θέσεων 
για την προκήρυξη εισαγωγικού διαγωνισµού 

υποψηφίων συµβολαιογράφων - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 25 ν. 2830/2000  

Η παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 2830/2000 (Α᾽ 96) τροποποιεί-
ται ως προς το χρονικό σηµείο υπολογισµού των κενών θέσεων,
προκειµένου να ορισθούν οι θέσεις που θα πληρωθούν σε κάθε
ειρηνοδικειακή περιφέρεια των Εφετείων της χώρας και διαµορ-
φώνεται ως εξής:  

«2. Στην προκήρυξη ορίζεται ο συνολικός αριθµός θέσεων που
θα πληρωθούν σε κάθε ειρηνοδικειακή περιφέρεια των Εφετείων
της χώρας, µε βάση τις κενές θέσεις που υπάρχουν την 1η Απρι-
λίου του έτους έκδοσης της υπουργικής απόφασης, ο χρόνος
έναρξης του διαγωνισµού, η κατανοµή των εφετειακών περιφε-
ρειών στα εξεταστικά κέντρα της παρ. 1, και κάθε άλλο θέµα σχε-
τικό µε το διαγωνισµό.»

Άρθρο 13
Μετάθεση συµβολαιογράφου εντός της ίδιας 

ειρηνοδικειακής περιφέρειας - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 28 ν. 2830/2000

Στην παρ. 1 του άρθρου 28 του ν. 2830/2000 (Α᾽ 96) προστί-
θεται τρίτο εδάφιο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Για την κάλυψη του ποσοστού των κενών θέσεων των συµ-
βολαιογράφων µε µετάθεση, σύµφωνα µε το άρθρο 18 του πα-
ρόντος, οι ενδιαφερόµενοι υποβάλλουν σχετική αίτηση στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, µε ποινή του απαραδέκτου αυτής, τον
µήνα Ιανουάριο κάθε έτους, στην οποία να φέρεται η συγκεκρι-
µένη κενή θέση την οποία επιθυµούν να καταλάβουν. Δεν επιτρέ-
πεται µετάθεση συµβολαιογράφου εντός της ίδιας
ειρηνοδικειακής περιφέρειας. Από την παρούσα εξαιρούνται οι
συµβολαιογράφοι, που εδρεύουν στις έδρες ειρηνοδικειακών πε-
ριφερειών, στις οποίες έλαβε χώρα κατάργηση ειρηνοδικείου
σύµφωνα µε το  π.δ. 110/2012 (Α᾽ 193), οι οποίοι µπορούν να µε-
τατεθούν από µία έδρα σε άλλη της ιδίας ειρηνοδικειακής περι-
φέρειας υπό την προϋπόθεση ότι οι δύο (2) έδρες έχουν
διαφορετική κατά τόπον αρµοδιότητα.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, ΕΡΓΑΣΙΑΣ 
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ, 

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥ ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΥ 
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ 

Άρθρο 14
Στοιχεία δελτίων ποινικού µητρώου - 

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 569 ΚΠΔ

Στην παρ. 3 του άρθρου 569 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας
[ν. 4620/2019 (Α᾽ 96)] προστίθεται περ. δ᾽ και η παρ. 3 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Στα δελτία ποινικού µητρώου εγγράφονται επίσης τα ακό-
λουθα στοιχεία:

α) η χάρη µε άρση των συνεπειών της καταδίκης, η παρα-
γραφή της πράξης ή της ποινής µε ειδικό νόµο, η αναστολή εκτέ-
λεσης της ποινής υπό όρους µε ειδικό νόµο, η απόλυση από τις
φυλακές υπό όρο και η µεταβολή ή η άρση των µέτρων ασφα-
λείας που έχουν επιβληθεί, καθώς και οι αποφάσεις που εκδίδον-
ται σύµφωνα µε τα άρθρα 550 και 551,

β) η χρονολογία και ο τρόπος απότισης της στερητικής της
ελευθερίας ποινής που επιβλήθηκε για κακούργηµα ή πληµµέ-
ληµα από δόλο, εφ’ όσον είναι ανώτερη από τρεις (3) µήνες,

γ) η διάταξη του εισαγγελέα που εκδίδεται κατόπιν ποινικής
διαµεσολάβησης σε εγκλήµατα ενδοοικογενειακής βίας,

δ) κάθε ποινική δίωξη που ασκείται, καθώς και το δικονοµικό
της στάδιο, για τα εγκλήµατα που προβλέπονται στα άρθρα 299,
306, 312, 323Α, 324, στο 19ο Κεφάλαιο του Ειδικού Μέρους του

Ποινικού Κώδικα [ν. 4619/2019 (Α᾽ 95)], στα άρθρα 20, 22 και 23
του ν. 4139/2013         (Α᾽ 74) και στον ν. 3500/2006 (Α᾽ 232) για
την αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας, όταν τα ανωτέρω
εγκλήµατα στρέφονται σε βάρος ανηλίκου, µέχρι την αµετά-
κλητη εκδίκαση της υπόθεσης.» 

Άρθρο 15
Κατανοµή αναλογικών δικαιωµάτων από κρατικά 

συµβόλαια - Αντικατάσταση άρθρου 116 ν. 2830/2000

Το άρθρο 116 του ν. 2830/2000 (Α᾽96) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 116
Κατανοµή αναλογικών δικαιωµάτων από κρατικά 

συµβόλαια

Από τα αναλογικά δικαιώµατα του συµβολαιογράφου τα οποία
προέρχονται από τη σύνταξη συµβολαίων, πράξεων ή εκθέσεων
των προσώπων που αναφέρονται στο άρθρο 115, ο συµβολαι-
ογράφος που τα συντάσσει παρακρατεί ποσοστό δεκαπέντε τοις
εκατό (15%) και αποδίδει το υπόλοιπο ποσό στο ταµείο του οι-
κείου Συλλόγου ή στον εντεταλµένο συµβολαιογράφο, προκει-
µένου να διανεµηθεί σύµφωνα µε το άρθρο 120.»

Άρθρο 16
Συµβόλαια τραπεζών και προβληµατικών 

επιχειρήσεων - Διαµαρτυρικά -
Τροποποίηση άρθρου 117 ν. 2830/2000

Οι παρ. 1, 3, 4 και 5 του άρθρου 117 του ν. 2830/2000 (Α᾽ 96)
τροποποιούνται ως προς τα ποσοστά επί των αναλογικών δικαιω-
µάτων που κατατίθενται και παρακρατούνται, επέρχονται νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις και το άρθρο 117 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 117
Συµβόλαια τραπεζών και προβληµατικών 

επιχειρήσεων - Διαµαρτυρικά

1. Για συµβόλαια ηµεδαπών ή αλλοδαπών Τραπεζών οι οποίες
λειτουργούν ή συµβάλλονται στην Ελλάδα, πλην εκείνων που
αναφέρονται στο άρθρο 115, ο συµβολαιογράφος που τα συν-
τάσσει καταθέτει το ογδόντα τοις εκατό (80%) των αναλογικών
δικαιωµάτων στο ταµείο του οικείου Συµβολαιογραφικού Συλλό-
γου ή στον εντεταλµένο συµβολαιογράφο, προκειµένου αυτά να
διανεµηθούν σύµφωνα µε το άρθρο 120, και παρακρατεί το υπό-
λοιπο είκοσι τοις εκατό (20%).

Η ίδια υποχρέωση βαρύνει τον συµβολαιογράφο και για τα
συµβόλαια στα οποία συµβαλλόµενες είναι θυγατρικές εταιρίες
των Τραπεζών του πρώτου εδαφίου ή εταιρίες κατά τη σύσταση,
τροποποίηση, µετατροπή ή συγχώνευση των οποίων µετέχουν οι
πιο πάνω Τράπεζες ή θυγατρικές εταιρίες των εν λόγω Τραπε-
ζών.

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και ως προς τις πράξεις που αφορούν
την εκκαθάριση προβληµατικών επιχειρήσεων σύµφωνα µε τον
ισχύοντα νόµο, αν εκκαθαριστής ή υπό εκκαθάριση επιχείρηση
ή αγοραστής είναι πρόσωπο από τα αναφερόµενα στην ίδια πα-
ράγραφο.

3. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και ως προς τις πράξεις που ακολου-
θούν τη διαδικασία του αναγκαστικού, εκούσιου ή δικαστικού
πλειστηριασµού, όπως η περίληψη κατακυρωτικής έκθεσης, η
πράξη παράδοσης πράγµατος και η εξόφληση πλειστηριάσµα-
τος, αν επισπεύδων ή αιτών ή συνεχίζων ή καθ’ ου είναι πρόσωπο
από τα αναφερόµενα στις προηγούµενες παραγράφους.

Στην περίπτωση του προηγούµενου εδαφίου ο συµβολαιογρά-
φος από τα αναλογικά δικαιώµατα έχει υποχρέωση να καταθέσει
στο Ταµείο του οικείου Συµβολαιογραφικού Συλλόγου ή στον εν-
τεταλµένο συµβολαιογράφο το εβδοµήντα πέντε τοις εκατό
(75%) και παρακρατεί το υπόλοιπο εικοσιπέντε τοις εκατό (25%).
Κατά τα λοιπά ισχύει το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1.

4. Για τα δικαιώµατα από διαµαρτυρικά που ο συµβολαιογρά-
φος συντάσσει κατά µήνα, ανεξάρτητα από την Τράπεζα από την
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οποία αυτά προέρχονται, ισχύουν τα ακόλουθα:
α. στα πρώτα εκατό (100) διαµαρτυρικά κρατεί για τον εαυτό

του το εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%) των δικαιωµάτων και
αποδίδει το υπόλοιπο εικοσιπέντε τοις    εκατό (25%) στο ταµείο
του οικείου Συµβολαιογραφικού Συλλόγου ή στον εντεταλµένο
συµβολαιογράφο, 

β. στα επόµενα εκατό (100), κρατεί για τον εαυτό του το πε-
νήντα τοις εκατό (50%) των δικαιωµάτων και αποδίδει το υπό-
λοιπο πενήντα τοις εκατό (50%) στο ταµείο του οικείου
Συµβολαιογραφικού Συλλόγου ή στον εντεταλµένο συµβολαι-
ογράφο,

γ. για διαµαρτυρικά από διακόσια ένα (201) και πάνω κρατεί
για τον εαυτό του ποσοστό εικοσιπέντε τοις εκατό (25%) και από
το υπόλοιπο αποδίδει το εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%) στον
Σύλλογο.

5. Η συνολική αµοιβή που παρακρατεί ο συµβολαιογράφος
από τη σύνταξη των συµβολαίων των παρ. 1, 2 και 3 δεν µπορεί
να υπερβεί κατ’ έτος, για όσους συµβολαιογράφους έχουν την
έδρα τους στις περιφέρειες ειρηνοδικείων που υπάγονται στα
Πρωτοδικεία Αθηνών, Πειραιώς και Θεσσαλονίκης, το διπλάσιο
του ποσού της ανώτατης σύνταξης που χορηγεί ετησίως σε συµ-
βολαιογράφους το Ταµείο Νοµικών και για τους συµβολαιογρά-
φους που υπηρετούν στις περιφέρειες των λοιπών ειρηνοδικείων
της χώρας, το αντίστοιχο του ετήσιου εισοδήµατος της πιο πάνω
σύνταξης.

Ποσά που αντιστοιχούν στο ποσοστό που παρακρατεί ο συµ-
βολαιογράφος από τη σύνταξη των συµβολαίων των παρ. 1, 2
και 3 αποδίδονται υποχρεωτικά στο ταµείο του οικείου Συµβο-
λαιογραφικού Συλλόγου ή τον εντεταλµένο συµβολαιογράφο,
στην περίπτωση που υπερβαίνουν τα όρια του προηγούµενου
εδαφίου, προκειµένου και αυτά να διανεµηθούν σύµφωνα µε το
άρθρο 120.»

Άρθρο 17
Καθορισµός αρµοδιότητας δικαστικού συµβουλίου 
για την παράταση ή την άρση διάταξης δέσµευσης 

του εισαγγελέα οικονοµικού εγκλήµατος 
και καθιέρωση της υποχρέωσης ενηµέρωσης 

των αρµοδίων φορέων και οργανισµών για 
την αρχειοθέτηση ποινικών δικογραφιών - 
Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρθρου 36 ΚΠΔ

Το πρώτο εδάφιο των παρ. 2 και 3 του άρθρου 36 του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας (ν. 4620/2019, Α᾽ 96) τροποποιούνται ως
προς το αρµόδιο συµβούλιο για την παράταση ή την άρση της
δέσµευσης τραπεζικών λογαριασµών, περιεχοµένου τραπεζικών
θυρίδων και περιουσιακών εν γένει στοιχείων (κινητών και ακινή-
των), προς τον σκοπό διασφάλισης των συµφερόντων του Δηµο-
σίου, στο τρίτο εδάφιο της παρ. 3 προστίθεται η υποχρέωση
ενηµέρωσης των αρµοδίων φορέων και οργανισµών για την αρ-
χειοθέτηση ποινικών δικογραφιών και οι παρ. 2 και 3 διαµορφώ-
νονται ως εξής:

«2. Οι εισαγγελείς του άρθρου 33, όταν διενεργούν προκαταρ-
κτική εξέταση για τη διακρίβωση τέλεσης εγκληµάτων της αρµο-
διότητάς τους, έχουν τη δυνατότητα να προβαίνουν, µε
αιτιολογηµένη διάταξή τους, σε δεσµεύσεις τραπεζικών λογα-
ριασµών, περιεχοµένου τραπεζικών θυρίδων και περιουσιακών
εν γένει στοιχείων (κινητών και ακινήτων), προς τον σκοπό δια-
σφάλισης των συµφερόντων του Δηµοσίου, για χρονικό διά-
στηµα µέχρι εννέα (9) µηνών που µπορεί να παρατείνεται µε
βούλευµα του συµβουλίου εφετών, εάν η διάταξη έχει εκδοθεί
από εισαγγελέα οικονοµικού εγκλήµατος ή τον αναπληρωτή του
ή του συµβουλίου πληµµελειοδικών,    εάν η διάταξη έχει εκδοθεί
από επίκουρο εισαγγελέα οικονοµικού εγκλήµατος, κατ’ ανώτατο
όριο για άλλους εννέα (9) µήνες, λόγω δικαιολογηµένης µη ολο-
κλήρωσης της διενεργούµενης, κατά τα ανωτέρω, προκαταρκτι-
κής εξέτασης. Η διάταξη εκδίδεται χωρίς προηγούµενη κλήση
του καθ’ ου ή τρίτου και δεν είναι απαραίτητο να αναφέρει συγ-
κεκριµένο λογαριασµό, τίτλο, χρηµατοπιστωτικό προϊόν, θυρίδα,

κινητό ή ακίνητο περιουσιακό στοιχείο. Η δέσµευση ισχύει από
τη χρονική στιγµή της αποδεδειγµένης γνωστοποίησης της διά-
ταξης στον οργανισµό ή την υπηρεσία προς την οποία απευθύ-
νεται.

Ως χρονική στιγµή αποδεδειγµένης γνωστοποίησης της διά-
ταξης της παρούσας προς τους αρµόδιους οργανισµούς και
υπηρεσίες, λογίζεται η ηµέρα που γνωστοποιείται µε οποιονδή-
ποτε πρόσφορο τρόπο, ιδίως δε τηλεοµοιοτυπικά ή µε ηλεκτρο-
νική αλληλογραφία, η διάταξη στην Τράπεζα της Ελλάδος και
την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, οι οποίες οφείλουν να ενηµερώ-
νουν αµελλητί τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα που λειτουργούν
στην ηµεδαπή. Σε περίπτωση δέσµευσης ακινήτου, πλοίου ή αε-
ροσκάφους, η δέσµευση επιδίδεται στον αρµόδιο υποθηκοφύ-
λακα ή προϊστάµενο του κτηµατολογικού γραφείου ή στον οικείο
λιµενάρχη ή στην υπηρεσία πολιτικής αεροπορίας, οι οποίοι υπο-
χρεούνται να προβούν την ίδια ηµέρα σε σχετική σηµείωση στα
τηρούµενα από αυτούς βιβλία και ακολούθως να αρχειοθετή-
σουν το έγγραφο που τους επιδόθηκε. Με τον ίδιο τρόπο, η διά-
ταξη γνωστοποιείται στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων,
η οποία δεν κωλύεται να λαµβάνει όλα τα σύµφωνα µε τις κείµε-
νες διατάξεις µέτρα διασφάλισης.

3. Η κατά την παρ. 2 διάταξη επιδίδεται εντός προθεσµίας εί-
κοσι (20) ηµερών στον καθ’ ου ή στον τρίτο, οι οποίοι µπορούν
να προσφύγουν, µε αίτησή τους, προς το συµβούλιο εφετών, εάν
η διάταξη έχει εκδοθεί από εισαγγελέα οικονοµικού εγκλήµατος
ή τον αναπληρωτή του ή το συµβούλιο πληµµελειοδικών, εάν η
διάταξη έχει εκδοθεί από επίκουρο εισαγγελέα οικονοµικού εγ-
κλήµατος, και να ζητήσουν την άρση της, εντός προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών, η οποία δεν αναστέλλει την εκτέλεσή της.
Η διάταξη ή το βούλευµα ανακαλούνται ή τροποποιούνται αν
προκύψουν νέα στοιχεία. Μετά το πέρας της προκαταρκτικής
εξέτασης: α) στην περίπτωση που παραγγέλλεται από εισαγγε-
λέα οικονοµικού εγκλήµατος άσκηση ποινικής δίωξης, εφαρµό-
ζονται οι διατάξεις του ΚΠΔ, β) σε περίπτωση αρχειοθέτησης της
ποινικής δικογραφίας, η δέσµευση αίρεται αυτοδικαίως και ενη-
µερώνονται σχετικά οι οργανισµοί και οι υπηρεσίες στις οποίες
είχε γνωστοποιηθεί η διάταξη της παρ. 2.»

Άρθρο 18
Άσκηση διδακτικού έργου από τον Πρόεδρο, 

τους Συµβούλους και τα µέλη της Ενιαίας Αρχής 
Δηµόσιων Συµβάσεων (ΕΑΔΗΣΥ) - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 349 ν. 4412/2016

Στην παρ. 2 του άρθρου 349 του ν. 4412/2016 (Α᾽ 147) προ-
στίθεται νέο δεύτερο εδάφιο ως προς τη δυνατότητα άσκησης
διδακτικού έργου και σχετικών υπηρεσιών ή έργου από τους
Συµβούλους και τα µέλη της Ενιαίας Αρχής Δηµόσιων Συµβά-
σεων, ύστερα από έγκριση του Προέδρου της Ενιαίας Αρχής Δη-
µόσιων Συµβάσεων και η παρ. 2 του άρθρου 349 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 349
Λειτουργική ανεξαρτησία

2. Ο Πρόεδρος, οι Σύµβουλοι και τα µέλη της Αρχής είναι πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης, τελούν δε, για τον λόγο
αυτό, σε αναστολή άσκησης οποιουδήποτε άµισθου ή έµµισθου
δηµόσιου ή δικηγορικού λειτουργήµατος, ή οποιασδήποτε άλλης
επαγγελµατικής δραστηριότητας. Κατ’ εξαίρεση, οι Σύµβουλοι
και τα µέλη της Αρχής δύνανται να ασκούν διδακτικό έργο σε
Α.Ε.Ι., καθώς και να παρέχουν υπηρεσίες ή έργο, προς µη κερ-
δοσκοπικά ιδρύµατα ή σωµατεία εκπαιδευτικού σκοπού, ύστερα
από έγκριση του Προέδρου της Ενιαίας Αρχής Δηµόσιων Συµ-
βάσεων. Ο Πρόεδρος, οι Σύµβουλοι και τα µέλη της Αρχής, αν
κατέχουν, µε οποιαδήποτε ιδιότητα, έµµισθη θέση στον δηµόσιο
τοµέα κατά την έννοια της περ. α᾽ της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 (Α᾽ 143), απαλλάσσονται, κατά τη διάρκεια της θη-
τείας τους, από την υποχρέωση άσκησης των καθηκόντων της
θέσης τους.»



Άρθρο 19
Πιλοτική λειτουργία προγράµµατος 
«Κοµβίον Πανικού» (Panic Button)

1. Θεσπίζεται πιλοτική λειτουργία του προγράµµατος αξιοποί-
ησης της ψηφιακής εφαρµογής «Κοµβίον Πανικού» (Panic Button),
η οποία εγκαθίσταται στο κινητό τηλέφωνο έξυπνης τεχνολογίας
(smartphone) της δικαιούχου και µε τη χρήση της οποίας η δι-
καιούχος µπορεί να ειδοποιεί κατά τρόπο ασφαλή την Ελληνική
Αστυνοµία σε περίπτωση περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας
που συνδέονται µε απειλή ή κίνδυνο της ζωής ή της σωµατικής
ακεραιότητας, προς τον σκοπό άµεσης επέµβασης της αστυνοµι-
κής δύναµης.

2. Δικαιούχοι εγγραφής στην εφαρµογή «Κοµβίον Πανικού»
(Panic Button) και εγκατάστασής της στα κινητά τους τηλέφωνα,
κατά την πιλοτική λειτουργία του προγράµµατος της παρ. 1, είναι
γυναίκες θύµατα ενδοοικογενειακής βίας που διαµένουν στην Πε-
ριφέρεια Αττικής και στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης,
οι οποίες απευθύνονται στις κατά τόπον αρµόδιες αστυνοµικές
αρχές ή σε Συµβουλευτικό Κέντρο του Δικτύου της Γενικής Γραµ-
µατείας Δηµογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής και Ισότητας
των Φύλων (Γ.Γ.Δ.Ο.Π.Ι.Φ.) του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, υπό τις προϋποθέσεις που καθορίζονται στην
κοινή υπουργική απόφαση της περ. α᾽ της παρ. 7. Οι αστυνοµικές
αρχές και τα Συµβουλευτικά Κέντρα ενηµερώνουν τις δικαιούχους
για τη δυνατότητά τους να αποκτήσουν και να χρησιµοποιήσουν
την εφαρµογή «Κοµβίον Πανικού» (Panic Button). H εφαρµογή και
η εγκατάστασή της παρέχονται δωρεάν.

3. Με τη χρήση της εφαρµογής «Κοµβίον Πανικού» (Panic But-
ton) από την δικαιούχο, η οποία γίνεται µε την επιλογή της οικείας
ένδειξης στην οθόνη του κινητού τηλεφώνου, η Ελληνική Αστυνο-
µία πληροφορείται µε σύντοµο γραπτό µήνυµα (τύπου SMS) την
απειλή ή τον κίνδυνο της ζωής ή της σωµατικής ακεραιότητας της
δικαιούχου, λαµβάνει τα στοιχεία για τον χωρικό της εντοπισµό
και επεµβαίνει για την προστασία της.

4. Στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµό-
σιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης τηρείται και λειτουργεί βάση δεδοµένων µε την
ονοµασία «Κοµβίον Πανικού» (Panic Button), στην οποία καταχω-
ρίζονται, κρυπτογραφηµένες, οι απαραίτητες εξατοµικευµένες
πληροφορίες του εγγεγραµµένου στην εφαρµογή προσώπου για
τον σκοπό λειτουργίας της εφαρµογής.   

5. Η πιλοτική εφαρµογή του προγράµµατος της παρ. 1 γίνεται
στις περιοχές που εµπίπτουν στη χωρική αρµοδιότητα των Γενικών
Αστυνοµικών Διευθύνσεων της Περιφέρειας Αττικής και της Περι-
φερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης. Η χρονική διάρκεια της πιλο-
τικής εφαρµογής ορίζεται σε ένα (1) έτος από την έναρξη ισχύος
του παρόντος.

6. Μετά από τη λήξη της πιλοτικής εφαρµογής το πρόγραµµα
«Κοµβίον Πανικού» (Panic Button) αξιολογείται από τις αρµόδιες
υπηρεσίες των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
και Προστασίας του Πολίτη.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Προστασίας του Πολίτη και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης ρυθµίζονται τα ειδικότερα θέµατα και λεπτοµέρειες σε σχέση
µε τη λειτουργία του προγράµµατος «Κοµβίον Πανικού» (Panic
Button) και, ιδίως:

α) οι προϋποθέσεις για την εγγραφή των δικαιούχων στην εφαρ-
µογή «Κοµβίον Πανικού» (Panic Button) και την εγκατάστασή της
στο κινητό τηλέφωνο των δικαιούχων, τα σηµεία χορήγησης αυτής
και η σχετική διαδικασία,

β) τα προσωπικά και λοιπά στοιχεία που υποβάλλονται κατά την
αίτηση για την εγγραφή στην εφαρµογή «Κοµβίον Πανικού» (Panic
Button), ο τρόπος τήρησης αυτών, οι υπεύθυνοι επεξεργασίας και
ο εκτελών την επεξεργασία των δεδοµένων αυτών,

γ) ο χρόνος διατήρησης, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία κα-
τάργησης, µεταφόρτωσης και ανανέωσης της εφαρµογής «Κοµ-
βίον Πανικού» (Panic Button) στο ίδιο ή άλλο κινητό τηλέφωνο της
δικαιούχου,

δ) η µορφή κάθε εντύπου ή ηλεκτρονικής αίτησης που σχετίζε-
ται µε το πρόγραµµα, και

ε) κάθε λεπτοµέρεια που αφορά στη βάση δεδοµένων µε την
ονοµασία «Κοµβίον Πανικού» (Panic Button).

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Προστασίας του Πολίτη και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης δύναται να προβλέπεται η χωρική ή χρονική επέ-
κταση ή η καθολική εφαρµογή του προγράµµατος της παρ. 1 κατά
τη διάρκεια της πιλοτικής του λειτουργίας και µετά το πέρας
αυτής, καθώς και η επέκταση του προγράµµατος σε άλλες κατη-
γορίες δικαιούχων. Η εξουσιοδότηση της παρ. 7 ισχύει και σε πε-
ρίπτωση χωρικής ή χρονικής επέκτασης ή ευρύτερης ή καθολικής
εφαρµογής του προγράµµατος, σύµφωνα µε την απόφαση του
πρώτου εδαφίου.

Άρθρο 20
Μεταβίβαση επιχείρησης που κατέχει άδεια 

τηλεοπτικού σταθµού µε ιδιωτικό συµφωνητικό - 
Τροποποίηση παρ. 13 άρθρου 1 ν. 2328/1995

Στο τρίτο εδάφιο της παρ. 13 του άρθρου 1 του   ν. 2328/1995
(Α᾽159) προστίθενται οι λέξεις «του σχετικού ιδιωτικού συµφωνη-
τικού βέβαιης χρονολογίας ή» και η παρ. 13 του άρθρου 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«13. Επιτρέπεται η µεταβίβαση επιχείρησης που κατέχει άδεια
τηλεοπτικού σταθµού ελεύθερης λήψης. Στην περίπτωση αυτή
πρόκειται για καθολική µεταβίβαση, κατά τις κοινές διατάξεις.
Κάθε τέτοια µεταβίβαση στο σύνολό της ή η µεταβίβαση µετοχών
εταιρείας που κατέχει άδεια σε ποσοστό τουλάχιστον ένα τοις
εκατό (1%) του κεφαλαίου, εντός ή εκτός του Χρηµατιστηρίου,
κάθε σύσταση νέας εταιρείας µε τη συµµετοχή επιχείρησης αυτής
της κατηγορίας και γενικά κάθε µετασχηµατισµός της εταιρείας,
γνωστοποιείται µέσα σε δέκα (10) ηµέρες στο Ε.Σ.Ρ., µε κατάθεση
αντιγράφου του σχετικού ιδιωτικού συµφωνητικού βέβαιης χρο-
νολογίας ή της σχετικής σύµβασης που περιβάλλεται τον συµβο-
λαιογραφικό τύπο ή τον κατά περίπτωση άλλον τύπο
δηµοσιότητας. Το Ε.Σ.Ρ. ελέγχει τα σχετικά έγγραφα, δυνάµενο
να καλεί σε ακρόαση τους κατά περίπτωση ενδιαφεροµένους,
προβαίνει στον έλεγχο των µέσων χρηµατοδότησης της εταιρείας
και των µετόχων, σύµφωνα µε τον  ν. 4339/2015 (Α᾽133) και απο-
φασίζει για την έγκριση ή µη της µεταβίβασης ή του µετασχηµα-
τισµού. Σε περίπτωση παράβασης των ανωτέρω επιβάλλονται οι
προβλεπόµενες στον παρόντα νόµο κυρώσεις. Στο Ε.Σ.Ρ. γνωστο-
ποιείται, επίσης, κάθε τροποποίηση του καταστατικού εταιρείας.»

Άρθρο 21
Μεταβίβαση επιχείρησης που κατέχει άδεια 

ραδιοφωνικού σταθµού µε ιδιωτικό συµφωνητικό -
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 40 ν. 4779/2021

Στο τρίτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 40 του   ν. 4779/2021
(Α᾽ 27) προστίθενται οι λέξεις «του σχετικού ιδιωτικού συµφωνη-
τικού βέβαιης χρονολογίας ή» και η παρ. 3 του άρθρου 40 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Επιτρέπεται η µεταβίβαση επιχείρησης που κατέχει άδεια
ραδιοφωνικού σταθµού ελεύθερης λήψης. Στην περίπτωση αυτή
πρόκειται για καθολική µεταβίβαση, κατά τις σχετικές κοινές δια-
τάξεις. Κάθε τέτοια µεταβίβαση στο σύνολό της ή µεταβίβαση
εταιρικών µεριδίων ή µετοχών εταιρείας που κατέχει άδεια σε
ποσοστό τουλάχιστον ένα τοις εκατό (1%) του κεφαλαίου, εντός
ή εκτός του Χρηµατιστηρίου, κάθε σύσταση νέας εταιρείας µε
τη συµµετοχή επιχείρησης αυτής της κατηγορίας και γενικά κάθε
µετασχηµατισµός της εταιρείας, γνωστοποιείται µέσα σε δέκα
(10) ηµέρες στο Ε.Σ.Ρ. µε κατάθεση αντιγράφου του σχετικού
ιδιωτικού συµφωνητικού βέβαιης χρονολογίας ή της σχετικής
σύµβασης που πρέπει να περιβάλλεται τον συµβολαιογραφικό
τύπο, ή τον κατά περίπτωση άλλον τύπο δηµοσιότητας. Το Ε.Σ.Ρ.
ελέγχει τα σχετικά έγγραφα, δυνάµενο να καλεί σε ακρόαση
τους κατά περίπτωση ενδιαφεροµένους, προβαίνει στον έλεγχο
των µέσων χρηµατοδότησης της εταιρείας και των εταίρων ή µε-
τόχων σύµφωνα µε τον ν. 3592/2007 (Α᾽ 161) και αποφασίζει για
την έγκριση ή µη της µεταβίβασης ή του µετασχηµατισµού. Σε
περίπτωση παράβασης των ανωτέρω επιβάλλονται οι προβλεπό-
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µενες στον ν. 2328/1995 (Α᾽159) κυρώσεις. Στο Ε.Σ.Ρ. γνωστο-
ποιείται, επίσης, κάθε τροποποίηση του καταστατικού εταιρείας.»

Άρθρο 22
Εξέταση γνώσεων του πανελλήνιου γραπτού 
διαγωνισµού - Τροποποίηση πρώτου εδαφίου 

παρ. 2 άρθρου 9 ν. 4765/2021

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 9 του   ν. 4765/2021
(Α᾽6) η λέξη «καθώς» αντικαθίσταται από το διαζευκτικό «ή»,
µετά τη λέξη «συγκεκριµένων» προστίθενται οι λέξεις «ή όλων»
και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η εξέταση γνώσεων της περ. α᾽ της παρ. 1 περιλαµβάνει
την αξιολόγηση γνώσεων γενικού περιεχοµένου ή και γνώσεων
που συνδέονται µε τη φύση συγκεκριµένων ή όλων των κλάδων
των προκηρυσσόµενων θέσεων. Η δοκιµασία της περ. β᾽ της
παρ. 1 αξιολογεί, ιδίως, δεξιότητες γλωσσικού και αριθµητικού
συλλογισµού, δεξιότητες ανάλυσης, επίλυσης προβληµάτων και
ιεράρχησης προτεραιοτήτων στο χώρο εργασίας, καθώς και χα-
ρακτηριστικά που συνδέονται µε την αποτελεσµατικότητα και την
ποιότητα στην εργασία. Η εξέταση της περ. α᾽ της παρ. 1 και η
δοκιµασία της περ. β᾽ της παρ. 1 διενεργούνται είτε µε τη µέ-
θοδο των ερωτήσεων πολλαπλών επιλογών είτε µε ανάπτυξη κει-
µένου είτε µε συνδυασµό των δύο.»

Άρθρο 23
Προσοντολόγιο προσωπικού φορέων του Δηµοσίου - 

Τροποποίηση άρθρου 52 ν. 4830/2021

Μετά την παρ. 3 του άρθρου 52 του ν. 4830/2021       (Α᾽ 169)
προστίθενται παρ. 3Α και 3Β,  και το άρθρο 52 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 52
Προσοντολόγιο - Κλαδολόγιο προσωπικού 

των φορέων του Δηµοσίου

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Εσωτερικών, ορίζονται ενιαία για όλους ή για µερι-
κούς φορείς του Δηµόσιου Τοµέα που υπάγονται στην παρ. 1 του
άρθρου 2 του   ν. 4765/2021 (Α᾽ 6) οι κατηγορίες, οι κλάδοι και οι
ειδικότητες, τα τυπικά προσόντα, κύρια, πρόσθετα ή επικουρικά,
διορισµού ή πρόσληψης σε θέσεις κάθε κλάδου ή ειδικότητας του
µόνιµου ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου προσωπικού τους.
Με το διάταγµα του πρώτου εδαφίου δύναται να αντιστοιχίζονται
οι υφιστάµενοι κλάδοι και ειδικότητες των ως άνω φορέων µε τους
νέους κλάδους και ειδικότητες και να καθορίζεται η διαδικασία αν-
τιστοίχισης των υφιστάµενων κλάδων και ειδικοτήτων για τους φο-
ρείς της παρ. 3. 

2. Η Επιτροπή Θεµάτων Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου
Τοµέα του άρθρου 77 του ν. 4674/2020 (Α᾽ 53) παρακολουθεί την
εξέλιξη των αναγκών των φορέων της παρ. 1 και υποβάλλει ετη-
σίως στον Υπουργό Εσωτερικών έκθεση για την ανάγκη τροποποί-
ησης ή µη του διατάγµατος της παρ. 1, κατόπιν εισήγησης των
αρµόδιων οργανικών µονάδων του Υπουργείου Εσωτερικών.

3. Εντός δύο (2) µηνών από τη θέση σε ισχύ του διατάγµατος
της παρ. 1, οι φορείς υποχρεούνται σε αντιστοίχιση των κλάδων
και ειδικοτήτων των Οργανισµών και των Εσωτερικών Κανονισµών
Λειτουργίας τους, καθώς και σε αναπροσαρµογή των ψηφιακών
οργανογραµµάτων του άρθρου 16 του ν. 4440/2016 (Α᾽ 224).
Νέοι Οργανισµοί και Εσωτερικοί Κανονισµοί Λειτουργίας εκδίδον-
ται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο διάταγµα της παρ. 1.

3Α. Εκκρεµείς κατά τη θέση σε ισχύ του διατάγµατος της παρ.
1 διαδικασίες µετατάξεων, αποσπάσεων και επιλογής προϊστα-
µένων ολοκληρώνονται µε βάση το πλαίσιο περί καθορισµού
προσόντων διορισµού ή πρόσληψης σε κλάδους ή ειδικότητες
που ίσχυε, κατά περίπτωση, µέχρι τη θέση σε ισχύ του εν λόγω
διατάγµατος.  

3B. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6) µηνών από την
έναρξη ισχύος του διατάγµατος της παρ. 1, µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων καθορίζεται ο αρµόδιος
φορέας πιστοποίησης της γνώσης ξένης γλώσσας ως προσόν-
τος διορισµού ή πρόσληψης, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο
θέµα περί αναγνώρισης τίτλων ή πιστοποιητικών γλωσσοµάθειας
από τον ως άνω φορέα. Σε περίπτωση άπρακτης παρόδου της
προθεσµίας του πρώτου εδαφίου, η απόφαση εκδίδεται από τον
Υπουργό Εσωτερικών κατόπιν γνώµης του Δ.Σ. του Εθνικού Κέν-
τρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Κ.Δ.Δ.Α.).  

4. Από τη θέση σε ισχύ του διατάγµατος της παρ. 1 καταρ-
γούνται:

α) το π.δ. 37α/1987 (Α᾽ 11),
β) το π.δ. 22/1990 (Α᾽ 7),
γ) το π.δ. 50/2001 (Α᾽ 39) και
δ) η παρ. 6 του άρθρου 21 του ν. 2738/1999 (Α᾽ 180).»

ΜΕΡΟΣ Γ᾽
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 24
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,.......................................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.04’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 18 Νοεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία: αποφάσεις Βου-
λής, οικονοµική διαχείριση Βουλής: 1) µόνη συζήτηση και ψή-
φιση του Σχεδίου Προϋπολογισµού Δαπανών της Βουλής,
οικονοµικού έτους 2023, 2) µόνη συζήτηση και έγκριση του Απο-
λογισµού Δαπανών της Βουλής, οικονοµικού έτους 2021 και του
παραρτήµατος αυτού (Απολογισµός 2021 των πεπραγµένων του
Ιδρύµατος της Βουλής για τον Κοινοβουλευτισµό και τη Δηµο-
κρατία), σύµφωνα µε την συµπληρωµατική ειδική ηµερήσια διά-
ταξη, και β) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

7. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

8. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

10. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


